
کم فروشی زیرتیغ
قصه های ایرانی؛ 

دنیای فانتزی

مذاکرات برجامی؛ 
از وین تا قطر

سارق گردنبند 
بازيگر تئاتر بود

بلاروس؛ جبهه 
جديد جنگ اوكراين

 فقر روستاییان 
در شهر طلا و مس 

گفت وگو با مسعود آب پرور 
کارگردان سریال »مستوران« که 

این شب ها روی آنتن می رود

 کارشناس مسائل خاورمیانه: 
موضوع انتقال محل مذاکرات 

پیشنهاد خود قطری ها بوده  است

 جاماندن موتورسیکلت در سرقت
گردنبند فوتبالیست به بازداشت 

مردی جوان منجر شد

پوتین ، سامانه موشکي اسکندر-ام 
با قابلیت حمل کلاهک هسته اي را  

در خاك بلاروس مستقر  می کند

روستاهای ورزقان در همسایگی 
معدن سونگون با محرومیت  

دست وپنجه نرم می کنند
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این یکی را 
به فوتبالی ها 

واگذار کنید

سعید مروتییادداشت
روزنامهنگار

کمیسیون ورزشی مجلس شورای اسلامی 
به دنبال برکناری اسکوچیچ و آوردن 

سرمربی ایرانی است 
اضافهشدناعضایفراکسیونورزشمجلس
شورایاســامیبهصفمنتقدانسرمربی
تیمملی،تفاوتیماهویبابقیهســرودهای
مخالفیکهعلیهاسکوچیچسردادهمیشود
دارد.تأکیدفراکسیونورزشنهادقانونگذار
کشوربرانتخابســرمربیایرانیبرایتیم
ملی،بهعنوانتصمیممجلسدررســانهها
منتشــرشــدهاســتکهمعنایشدخالت
درحــوزهایکاماتخصصیاســت.اینکه
فدراســیونفوتبال،اعضــایکمیتهفنیو
کارشناسانوپیشکســوتانفوتبالینسبت
بهعملکردســرمربیتیمملینقدداشتهو
حتیقائلبهبرکناریاشباشندرامیشود
توجیهکرد.حتیاگرچنینتغییریرادراین
فرصتکوتاهباقیماندهتاآغازجامجهانی
فوتبالبهسودتیمملیندانیم.کمااینکهبه
تازگیابراهیمقاسمپوربهعنوانعضوکمیته
فنیفدراســیونفوتبالرســمااعامکرد
ســرمربیتیمملیراقبولنداردوازهمان
ابتدامخالفشبوده.البتهکهحنایدراگان
اسکوچیچازهمانابتداهمرنگینداشت.در
روزهاییکهکمترکسیبهصعودتیمملیاز
گروهش)ونهحتیراهیابیبهجامجهانی(
امیدداشتوافتضاحویلموتسفوتبالملی
رابهلبهپرتگاهراندهبودوفدراسیونبیپول
وآشفته،نومیدانهبهدنبالراهیبرایادامه
مســیر)وحذفاحتمالی(بود،اسکوچیچ
بهعنوانســرمربیتیمملیانتخابشــدو
خیلیازکارشناسان،پیشکسوتانومربیان
محترمهمباعنوانســرمربیتیم»خونهبه
خونه«بهتحقیرشپرداختند.میشودگفت
درتاریخفوتبــالایرانهیچســرمربیای
مثلاســکوچیچباچنینفضــایمنفیای
کارشراشــروعنکرد.بیتعــارفاوبرای
فدراسیونبیپولگزینهارزانقیمتیبودکه
عدمتوفیقش،خیلیپرهزینــهنبود.هزینه
اصلیقباًبابتاســتادویلموتسپرداخت
شدهبودوبهنظرمیرســیدمابااسکوچیچ

چیززیادیبرایازدستدادننداریم.
بقیهداســتانراهمهمیدانیم.اسکوچیچیا
لوکخوششانسبودیاواقعاواجدتوانایی
وانگیزه،بههرحالماموریتیکهغیرممکن
بهنظرمیرســیدرابهثمررساند.وتقریباًاز
همانســاعاتاولیهقطعیشدنصعودتیم
ملی،زمزمههــادرموردبرکنــاریویافتن
جانشینبرایش،بهصداییرساتبدیلشد.
چهتغییرسرمربیتیمملیفوتبالراصحیح
بدانیموچهغلط،بههرحالمازمانمناسب
برایایــنکارراازدســتدادهایم.اگررگ
گردنیهــایکارلوسکــیروشهمچنان
پیگیرماجراباشــندیــادلتنگهایحضور
سرمربیایرانیروینیمکتتیمملیگایه
کنندیاحتیمربیانمحترمدرنشستهای
خبریکنایهبزنندویااصابشودبهاستناد
بازیتشریفاتیباکرهجنوبیوبازیدوستانه
باالجزایرزیرآباسکوچیچرازد،همهاینها
بهعنوانموضوعــیفوتبالیقابــلبحثو
تحلیلاســت.امااینکهنمایندگانمحترم
مجلسشــورایاســامیدرفراکســیون
ورزشیبرایتغییرسرمربیتیمملیتشکیل
جلســهبدهندونایبرئیــسمجلسهماز
مطالباتنمایندگاندراینخصوصسخن
بگوید،موضوعینیســتکهافکارعمومیبا

آنکناربیایند.
میزانرضایتیانارضایتیعمومیازعملکرد
اسکوچیچیکداستاناستوورودمجلسبه
ماجرایتغییرسرمربیتیمملییکداستان
دیگر.حالااینکهاصراربرحضورمربیایرانی
روینیمکتتیمملی،چقدرکارشناســانه
استهمبماند.ایندرستکهاسکوچیچبه
عنوانیتیمترینســرمربیتاریختیمهای
ملیدچاربحرانمشروعیتاست)چنانکه
حتیشکستهایتیمملیوالیبالهمبرای
عدهایبهانهایبــرایکوبیدنشفراهممی
کند(وهرکسدرهرمقامبهدنبالتخطئه
اوستولیواقعااینیکیرانمیدانیمچگونه

توجیهکنیم.
درروزهاییکهمردمازنمایندگانمجلسدر
حوزههاییدیگرانتظاراتومطالباتیبرحق
دارند،تشکیلجلســهبرایتغییرسرمربی
تیمملیفوتبال،چیزینیستکهدرانتهای
فهرســتانتظاراتملتازبهارســتانهم
جاییداشتهباشد.جنابنیکزاد،نایبرئیس
محترممجلــسدیــروزدرگفتوگویشبا
رســانههابــرنظــراتتخصصــیاعضای
کمیســیونورزشــیتأکیدکرد؛بااحترام
بهنظراعضایکمیسیونورزشیکهبهدنبال
سرمربیایرانیبراینیمکتتیمملیهستند
بایدازآنهاخواستتصمیمگیریدربارهاین
یکموردرابرعهــدهفوتبالیهابگذارند.در
عوضموضوعاتبســیاریهستکهجامعه
بیصبرانهمنتظرتصمیمگیریهایتخصصی
نمایندگانمحترممجلسدرموردشاناست.
بحثبرکناریســرمربیتیــمملیفوتبال
رابهاهلشواگذارکنیــدودرعوضدنبال
حلمشکاتمردمبروید،گرهیبازکنید،
گشایشــیایجادکنیدتاهمــهدعاگویتان

شوند.
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 جابه جایی های فضایی
 برای کریس

چلسی، رم، لیون، یوونتوس، اسپورتینگ و خیلی از 
تیم های دیگر در رسانه ها خواهان رونالدو هستند
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ستاره جوان استقلال بعد از قهرمانی در لیگ 
ایران، هوس اروپایی شدن به سرش زده است

 استقلال و حسین زاده 
منشا: پرسپولیس هر بازیکنی را در موقعیت ویژه

وسوسه می کند
پس از کاسیانوی برزیلی،گادوین منشا می تواند 

دومین مهاجم خارجی سرخپوشان باشد 19
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 بعد از طرح دولت در زمینه اصلاح یارانه ها، گزارش های متعددی
 از افزایش کم فروشی در برخی از محصولات داده شد

 شیوهرسیدگیوبرخوردادارهکلاستانداردتهران

باکمفروشانپایتخت

اجرای طرح سنجش وزن بسته بندی  مواد غذایی و شوینده آغاز شده است

12

 مديريت نمره
دور از چشم معلم 

عقب نشینی در 
چهارراه استانبول

افشای قطره چکانی اسامی برق خواران
  برق ساختمان های پرمصرف به ویژه ادارات و سازمان های دولتی قطع می شود

  شرکت توزیع برق تهران بزرگ، اسامی برخی از سازمان ها و ادارات پرمصرف را 
به طور رسمی اعلام کرد

یادداشت
محسن مهديان؛ مدیرعامل

رهبری فرمودند ناامیــد کردن مردم دانســته یا 
نادانسته خدمت به دشمن است. یکی از مرتجعین 

سابقا انقلابی نوشت پس با این همه بلای اقتصادی چه کنیم؟ 
گویی هرگونه مشقت و سختی مجوز ناامیدی و ترویج یأس است. سختی را باید 

در دل حرکت دید. اگر چنین شد هیچ گاه یأس مسلط نمی شود.
از سیاست عبور کنیم. این نقص جدی را اگر درمان نکنیم زندگی فردی مان هم 

آسیب می بیند؛ زندگی سیاسی و اجتماعی مان که بماند.
پیشنهاد می کنم برای عبور امیدوارانه از دل سختی ها پای منبر پدربزرگ ها و 
مادربزرگ ها بنشینیم. در این زانوی ادب زدن، درس هاست برای این روزهای ما.

قدیمی هــا حداقل با 7ایمــان و باور اکســیری، امید را در بلا و مشــقت رها 
نمی کردند.

اول اینکه وقتی با بلا مواجه می شدند در کنارش پی نعمت بودند. مثلا می گفتند 
 گرچه فلان مشقت رسید، اما خدا را شکر سقف به ســر دارم و صحت به بدن. 

را می دیدند؛ اما در دل حرکت. بلا 
دوم اینکه بلا را تجربه می دانستند. می گفتند رنج کشیدیم اما سبب شد تجربه 
کنیم. مثلا اگر گرفتار شریک بد می شدند، مال باختگی را درس آدم شناسی و 

رفیق گزینی می دانستند.
سوم اینکه اعتقاد داشتند اقتضای رحمت خدا چنین است که مشقت فزون تر از 

توان آنها نیست. لذا یقین داشتند راهی هست برای فائق  شدن.
چهــارم حکیمانه می دیدند. »تا نباشــد میل حق، برگی نیافتــد از درخت«. 
می گفتند در این بلا ، خیری است و می گشــتند پی حکمتش. حکمت را هم 
اغلب در هدایت می دانستند. بلا برایشان امتحان بود. آن هم آزمونی برای رشد 

و رفتن و نه ماندن.
پنجم اینکه هر که در این بزم مقرب تر است/ جام بلا بیشترش می دهند. روشن 

است؛ با بلا فخر ایمانی داشتند.
ششم اینکه مشهور بود »پایان شــب سیه سپید اســت«. پیران منبردیده و 
حکمت چشــیده برای نوه هایشان قصه یوســف می گفتند تا آنجا که خبر تلخ 
بنیامین به جناب یعقوب رسید و غم ایشان فزون یافت؛ اینجا بود که گلو صاف 
می کردند و از زبان حضرت یعقوب امید می دادند که »ولاتیاسوا من روح الله« 

و این غم را پایانی است.
هفتم و آخر اینکه ورد زبان شان این بود: ان الله معنا. اینکه ورای همه  چیز قدرت 
اوست. ایمان داشتند و کمتر از این را شرك می دانســتند و از اینکه قدرت او 
برتر از همه اسباب عالم اســت، آرامش می گرفتند. »چو تیر از شست او باشد، 

خطا نیست...« 
و در نهایت اینکه راز معنوی تر شدن ملت ایران در کنار حوادث تلخ در همین 

حکیمانه های روائی و عرفانی است.

 7پیشنهاد
 صیانت و حفاظت از حقوق عامه ازجمله تکالیف قانونی دستگاه برای امید در دل سختی ها

قضاســت اما بخش زيادی از حقــوق عامه مربوط به مســائل 
شــهری ازجمله تغییر کاربری، آلودگی هوا، حمل ونقل عمومی، 
ساختمان های ناايمن و... می شود که علاوه بر پیگیری توسط 
مديريت شهری نیاز به همکاری دستگاه قضا دارد. ديروز 
دادستان کل کشور به مناسبت هفته قوه قضايیه در 
صحن پارلمان شــهری حضور پیدا کرد تا موانع کار 
درخصوص همین موضوعات به بحث گذاشته شود...

دادستان کل کشور در صحن پارلمان شهری:
حقوق شهروندی  و  همکاری شورا و دادستانی

3
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حجت الاسلام رضا مطلبی، امام جماعت وقت مسجد ابوذر
شکست توطئه دشمن در مسجد ابوذر

گفت وگو با »مسعود امیرخانی«
از شرق آسیا تا فکه

22

22

بعد از پیوســتن علیرضا بیرانوند، مرتضی پورعلی گنجی، 
ســروش رفیعی، دانیال اســماعیلی فر، گئورگی ولسیانی، 
محمدمهدی احمدی و سعید صادقی به پرسپولیس، حالا 
دغدغه اصلی يحیی گل محمدی جذب مهاجم است. 
تیم او فصل گذشته به شدت بابت نداشتن يک گلزن 
تمام عیار با مشکل مواجه شد و برنامه گل محمدی از 
همان شروع فصل نقل و انتقالات، اضافه کردن 2مهاجم 

به تیمش بود.

منشا در واکنش به انتقال مجدد به پرسپولیس:
رويای هر بازيکن

يکی از تلخ ترين حوادث انقلاب اســلامی در ششــم تیرماه 
سال1360رقم خورد. سوء قصد به آيت الله سیدعلي خامنه ای، 
امام جمعه تهــران و نماينده رهبر کبیر انقلاب اســلامی در 
شــورای عالی دفاع. اين اتفاق شــوم در مســجد ابوذر در 

خیابان فلاح رخ داد. درســت لحظه ای که حضرت آقا 
پشــت تريبون قرار گرفتند تا درباره شايعه پراکنی 

 منافقان ســخنرانی کنند. هنوز دقايقی نگذشــته
 بود که...

دل بريد از هر آنچه در ژاپن داشت. از خانواده، فرهنگ، دين، 
شهر و کشورش. پدرش به او گفته بود: »عشق چشم و دلت 
را بسته و نصیحت ها را نمی  شنوی.« اما عشق به اسدالله 
بابايی، چراغ راهی بود که »کونیکــو يامامورا« انتخاب 
کرده بود. اين بانوی ژاپنی، پــس از ازدواج و مهاجرت به 

ايران، با اسلام و فرهنگ ايرانی آشنا و در حوادثی همچون 
انقلاب اسلامی و جنگ تحمیلی با مردم و زنان ايثارگر 

همراه  شد.

ویژه های  امروز

متنکاملرابااسکنکیوآرکد،درهمشهریآنلاینبخوانید

چه برخوردی با دختران هنجارشکن شیراز شود؟
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فوایدومعایباینکارآگاهشوید.

این ۵ حرکت دست را بااحتیاط به کار ببرید
استفادهازحرکاتدستبرایارتباطبرقرارکردنهمانقدر
مفیداستکهمیتواندخطرناکباشد؛تاآنجاکهمجازات
یــکحرکــتدســتدرفیلیپیــنمیتوانــدزندانیــاقطع
انگشتباشــد.حتیروســایســابقجمهوریآمریکانیز
دراسترالیاوبرزیلدرزمانخوددچارمشکلشدند.پس
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نخست وزیر عراق بعدازظهر دیروز 

دیپلماسی
درحالــی در مجموعه تاریخی - 
فرهنگی سعدآباد به شکل رسمی 
مورد استقبال رئیس جمهور ایران قرار گرفت که 
با پرواز مســتقیم از جده وارد تهران شده بود؛ 
موضوعی که نقش آفرینی بغداد در روابط تهران 

- ریاض را پررنگ تر از قبل می کند.
به گزارش همشــهری، حضور نخست وزیر عراق 
در تهران در شــرایطی اســت کــه منابع آگاه 
معتقدنــد نزدیک کردن دیدگاه هــای تهران و 
ریاض و پیگیری مذاکرات بــرای احیای روابط 
جمهوری اســامی و عربستان ســعودی، از 
مهم ترین محورهای ســفر الکاظمــی به ایران 
است. برهمین اســاس هم بود که نخست وزیر 
عراق پیش از حضور در تهــران، به ریاض رفت 
و با محمد بن ســلمان، ولیعهد سعودی دیدار و 

گفت وگو کرد.
گفته می شود نخســت وزیر عراق قصد دارد به 
تهران اطمینان دهد بغداد در هیچ ائتافی علیه 
جمهوری اسامی مشارکت نخواهد کرد و هدف 
از شــرکت در کنفرانس ریاض، پیگیری اهداف 
اقتصادی ازســوی عراق خواهد بود؛ کنفرانسی 
که قرار است در روزهای 24 و 25تیرماه با حضور 
کشورهای عضو شــورای همکاری خلیج فارس، 
اردن، مصر، عــراق و همچنیــن رئیس جمهور 

آمریکا برگزار شود.
واردات بــرق و گاز، پرونــده آب در وضعیــت 

خشکسالی شدید و بحران سیاسی عراق از دیگر 
محورهایی است که به اذعان برخی منابع عراقی، 
در سفر الکاظمی به تهران درباره آنها گفت وگو و 

رایزنی می شود.

تسهیل روابط پولی بین تهران - بغداد 
رئیس جمهور ایران و نخســت وزیر عراق پس  از 
دیدار و گفت وگوی دوجانبه در نشســت  خبری 
مشــترک حضور یافتند. ســیدابراهیم رئیسی 
در این نشســت  خبری با بیان اینکه قرار شــد 
برای تســهیل روابط پولی بین تهــران - بغداد 
گام های جدیدی برداشته شود، گفت: در دیدار با 
نخست وزیر عراق درباره روابط سیاسی، اقتصادی 
و تجاری بین 2کشــور مذاکره و قرار شد روابط 

اقتصادی میان 2کشور افزایش یابد.

وی با بیان اینکه روابط جمهوری اسامی با عراق 
معمولی و سنتی نیست، بلکه عمیق و ریشه دار 
است، افزود: اراده لازم برای توسعه بیشتر روابط 
در 2کشور وجود دارد. رئیسی گفت: در راستای 
گسترش سیاســت ارتباط با همسایگان، امروز 
کشــور عراق را نزدیک ترین ملت به ملت ایران 
می بینیم و بیشترین روابط را در میان کشورهای 

همسایه با عراق داریم.
وی درباره محورهــای گفت وگو بــا الکاظمی 
ادامه داد: با نخســت وزیر عراق دربــاره اتصال 
ریلی شلمچه و بصره گفت وگو و قرار شد هرچه 
ســریع تر این کار در جهت تســهیل مراودات 
بین 2کشور نقش مهمی داشــته باشد. رئیسی 
همچنین بــا بیان اینکه تســهیل زیارت زائران 
امام حسین)ع( ازســوی دولت عراق قابل تقدیر 

اســت، اعام کرد که قرار شده  دولت این کشور 
تسهیات بیشتری برای زیارت زائران ایرانی قائل 
شود و زائران برای اربعین، با سهولت از مرزهای 
هوایی و زمینی به عراق ســفر کنند و مشکات 

سال های گذشته رفع شود.

عادی ســازی روابط با رژیم صهیونیســتی 
امنیت ساز نیست

رئیس جمهور در ادامه این نشست  خبری با بیان 
اینکه معتقدیم گفت وگوی مســئولان منطقه 
مشکات منطقه را حل می کند، گفت: آتش بس 
و رفع محاصره یمن مورد تأکید ماســت و ادامه 
جنگ یمن را بی حاصل می دانیم که در این راستا 

هرچه زودتر باید به این جنگ خاتمه داده شود.
رئیســی همچنین تأکیــد کرد: تــاش رژیم 
صهیونیســتی بــرای عادی ســازی روابــط با 
کشــورهای منطقه برای این رژیم امنیت ســاز 
نیست و صلح و آرامش در منطقه با نقش آفرینی 
همــه مســئولان منطقــه ممکن اســت، اما 
عادی ســازی روابط با رژیم صهیونیستی برای 

منطقه مشکل ساز خواهد بود.
وی در پایان با تأکید بر اینکه در روزهای سخت 
عراق، کنار این کشــور بودیم و همواره کنار هم 
خواهیم بود، تأکید کرد که این رابطه به سردی 
نمی گراید. ما روابط 2کشــور را رو به گسترش 
می دانیم و ســفر آقای الکاظمی به تهران، نقطه 

عطفی برای توسعه روابط 2کشور است. 

 تحکیم مناسبات راهبردی تهران - بغداد
   رئیس جمهور در نشست  خبری مشترک با نخست وزیر عراق: قرار شد برای تسهیل روابط پولی بین 2کشور 

گام های جدیدی برداشته شود

مذاکرات برجامی؛ از وین تا قطر
 کارشناس مسائل خاورمیانه: موضوع انتقال محل مذاکرات پیشنهاد خود قطری ها بوده  است

اشاره مســئول سیاســت خارجی اتحادیه اروپا در 

گفت وگو
جریان نشست خبری اخیر خود در تهران مبنی بر 
اینکه ادامه مذاکرات برجامی در وین نخواهد بود و 
احتمالا یکی از کشورهای منطقه میزبانی دور جدید گفت وگوهای 
غیرمســتقیم میان جمهوری اســامی و آمریکا را برعهده خواهد 
داشــت، گمانه زنی های فراوانی را به همراه داشــت و برخی منابع 
خبری دوحه را به عنوان محل جدید مذاکرات احیای برجام عنوان 

کردند.
به گزارش همشــهری، درچنین شــرایطی بود که شــبکه خبری 
»الجزیره« در گزارشی اعام کرد که کشور قطر بیشترین شانس را 
برای میزبانی از مذاکرات احیای توافق هسته ای دارد. در این گزارش 
به نقل از یک منبع ایرانی، که نامی از او برده نشده بود، با بیان اینکه 
احتمال دارد ازســرگیری مذاکرات احیای برجام به جای وین در 
یکی از کشورهای حاشیه خلیج فارس انجام شود، تأکید شده است 
که »قطر هم شانس بیشتر و هم تمام امکانات لازم برای میزبانی از 

مذاکرات احیای توافق هسته ای را دارد.«

قطر؛ میانجی بی طرف
مطرح شــدن نام قطر به عنــوان میزبان ادامه مذاکــرات برجامی 
درحالی است که این کشور در سال های اخیر نقش قابل توجهی در 
زمینه گفت وگوهای هســته ای جمهوری اسامی ایران و غرب ایفا 
کرده است. قطر به عنوان یک بازیگر فعال منطقه ای تاش کرده در 
نقش یک میانجی بی طرف، دستیابی به توافق هسته ای میان ایران 

و غرب را تسهیل کند.
بر همین اساس هم بوده است که عاوه بر عمانی ها، قطری ها نیز طی 
ماه های اخیر در دیدار با مقام هــای آمریکایی  و تروئیکای اروپایی 
تاش کردند مسیر توافق را هموار کنند. انتقال پیام میان تهران و 
واشنگتن یکی دیگر از نقش هایی بوده است که دوحه از طریق آن 

تاش کرده در گفت وگوهای هسته ای میانجی گری کند.
درچنین شرایطی بود که کارشناسان یکی از مهم ترین محورهای 
سفر اردیبهشت ماه ســال جاری امیرقطر به تهران را گره گشایی از 

مذاکرات هسته ای اعام کردند. برخی معتقدند روابط نزدیک دوحه 
با واشنگتن و دولت بایدن، سبب شد شیخ تمیم بن حمد آل ثانی، 
امیر 42ساله قطر در ســفر به تهران، درصدد شکستن فضای سرد 

حاکم بر مذاکرات در آن مقطع باشد.
درهرحال، اگر گمانه زنی ها درباره پیگیــری مذاکرات برجامی در 
دوحه رنگ واقعیت به خود بگیرد، نام این شــهر نیز در فهرســت 
شهرهایی قرار می گیرد که درطول مذاکرات هسته ای ایران و غرب 
که از نخستین ســال های دهه80 شمسی آغاز شــد، قرار خواهد 
گرفت. بروکسل، ژنو، لوزان و وین ازجمله شــهرهایی بوده اند که 
درطول این ســال  ها، میزبانی رایزنی ها و مذاکرات هسته ای میان 
جمهوری اسامی ایران و طرف های غربی را برعهده داشته اند و در 

این زمینه نقش آفرینی کرده اند.

پیشگیری از تخریب مذاکرات
یک کارشــناس مســائل غرب آســیا در این باره به همشــهری 
گفــت: اگرچه وین در ســال های اخیــر میزبــان گفت وگوهای 
جمهوری اســامی و 1+5 و بعد از آن 1+4 بوده اســت، اما به نظر 
می رسد با توجه به شرایط سیاسی کشور اتریش، با نفوذ لابی های 
صهیونیستی مواجه هستیم که به تخریب روند مذاکرات می پردازند.
حســن هانی زاده افزود: اکنون و با توجه به حساس تر شــدن روند 
گفت وگو ها این استنباط وجود دارد که انتقال شهر محل مذاکرات، 
بیش از هرچیز به دلیل جلوگیری از تأثیرگذاری عناصر مخرب بود.

وی با اشــاره به نقش مثبت قطر در پیشــبرد مذاکــرات برجامی 
گفت: به نظر می رســد در جریان دیدارهای اخیر مقام های قطری 
با طرف های غربی مذاکرات هسته ای و همچنین جمهوری اسامی 
ایران، توافق هــای اولیه بــرای انتقال گفت وگوها بــه قطر انجام 
شده است. مهم ترین دلیل آن هم نقش مثبت و فعالانه ای بوده  که 

دوحه در این زمینه ایفا کرده است.
هانی زاده ادامه داد: اگرچه قطر جایگاه رفیعی در معادلات جهانی 
ندارد، اما می توان گفت با توجه به رفتار غیرتهاجمی این کشــور 
در قبال تحولات منطقــه ای و همچنین جهانــی، انتخاب دوحه 

برای ازســرگیری مذاکرات احیای برجام، انتخاب هوشمندانه ای 
بوده است.

پیشنهادی ازسوی قطری ها
این کارشناس مسائل خاورمیانه با بیان اینکه به نظر می رسد موضوع 
انتقال محل مذاکرات پیشــنهاد خود قطری ها بوده است، عنوان 
کرد: از یک سو بدبینی ایران به رفتار غربی ها معقول است و ازسوی 
دیگر قطر مناسبات تعریف شده ای با ما دارد و می تواند به پیشبرد 
روند مذاکرات کمک کند. هانی زاده ادامه داد: اگرچه قطر از قدرت 
تأثیرگذاری زیادی بر رفتار آمریکایی ها برخوردار نیســت، اما نزد 
آمریکا و همچنین تروئیکای اروپایی جایگاه ممتازی دارد و می تواند 

در این زمینه نقش  آفرینی مؤثری داشته باشد.
وی تأکید کرد: به نظر می رســد درجریان ســفر اخیر امیرقطر به 
تهران، شیخ تمیم بن حمد آل ثانی شــخصا پیشنهاد تغییر محل 
مذاکرات را ارائه کرده است تا در آســتانه جام جهانی نقش آفرینی 

مؤثرتری در تحولات منطقه ای و جهانی داشته باشد.
هانی زاده افزود: معتقدم چنانچه مذاکرات احیای توافق هسته ای 
سال2015 در قطر ازسر گرفته شــود، در یک فرایند کوتاه مدت 
شاهد شکسته شدن بن بســت های موجود در مسیر احیای برجام 
خواهیم بود. این کارشناس مسائل خاورمیانه همچنین با اشاره به 
برخی گمانه زنی ها مبنی بر اینکــه انتقال محل مذاکرات به دوحه 
پیش زمینه طرح موضوع های منطقه ای در گفت وگوهای هسته ای 
خواهد بود، افزود: این مذاکرات هیچ ارتباطی به مسائل منطقه ای 
ندارد. ازسوی دیگر قطر هیچ ارتباطی با رژیم صهیونیستی ندارد و 
این موضوع شائبه طرح موضوع های منطقه ای را در این مذاکرات 

منتفی می کند.
وی با بیان اینکه قطر در منازعات منطقه ای غالبا حاشیه نشــین 
بوده اســت، اضافه کرد: با توجه به اینکه قطری ها می کوشــند در 
معادلات منطقه ای نقش بی طرفانه ای ایفا کنند، طرح موضوع های 
منطقه ای در مذاکرات هســته ای دوحه صرفــا درحد گمانه زنی 

اســت. قطری هــا اگرچه 
در بحــران ســوریه و 
عراق نقــش تخریبی 
داشــتند، اما اکنون با 
اصاح سیاســت  های 
همراهــی  خــود، 
مناسبی با راهبردهای 
جمهوری اسامی دارند. 

نگرانی صهیونیست ها از ادامه مذاکرات
افزایش امیدواری ها به گره گشایی از مذاکرات احیای توافق هسته ای نگرانی  رژیم صهیونیستی را به همراه داشته است. بر این اساس هم بود 
که مقام های این رژیم از اظهارات مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در تهران درباره احتمال آغاز مذاکرات با ایران در روزهای آینده 
ابراز نگرانی کردند. کانال ۱۲تلویزیون رژیم صهیونیستی بعد از اظهارات جوزف بورل درباره احتمال ازسرگیری مذاکرات گفت که تل آویو 
درباره احتمال آغاز مجدد مذاکرات مربوط به توافق هسته ای با ایران نگران است. یک مقام امنیتی رژیم صهیونیستی که اشاره ای به نام 
او نشده ، به این شبکه تلویزیونی گفته است که »توافق فعلی اگر امضا  شود، برای اسرائیل بسیار بد است.« وی اضافه کرده است که »این 

توافق ۲/5ساله است و به ایران اجازه خواهد داد با به دست آوردن منافع اقتصادی، توانمندی های نظامی اش در خاورمیانه را ارتقا  دهد.«

مکث

توسعه روابط تجاری ایران و عراق
نخست وزیر عراق هم در نشست  خبری مشترک با رئیس جمهور ایران گفت: در گفت وگوها 
روابط تاریخی، فرهنگی و دینی ۲کشور را مورد بحث قرار دادیم. روابط ما با ایران بسیار مهم 
است و در چارچوب منافع مشترک ۲کشــور بوده و تلاش ما در این راستا برای تأمین منافع 
ملت هایمان است و توافق کردیم روابط تجاری بین ۲کشور را تقویت کنیم. مصطفی الکاظمی 
درباره اربعین حســینی نیز گفت: توافق کردیم یک برنامه زمانی برای تسهیل زیارت زائران 
اربعین امام حسین)ع( تنظیم کنیم. پیش از این، زوار ایرانی در فرودگاه های عراق می توانستند 
ویزا دریافت کنند، اما در چندهفته اخیر این زمینه را فراهم کردیم که زوار ایرانی بتوانند در 
گذرگاه های مرکزی با سقف مشــخصی در مقطع فعلی ویزای ورود به عراق را دریافت کنند. 
همچنین چالش های منطقه را مورد بحث و گفت وگو قرار دادیم و توافق کردیم به صورت مشترک 
برای برقراری ثبات و آرامش در منطقه تلاش کنیم. مقرر کردیم حمایت مان از آتش بس در یمن 
را اعلام کنیم. الکاظمی اضافه کرد: همچنین توافق کردیم تلاش های مشترکی برای مقابله با 

چالش های امنیت غذایی به سبب جنگی که در اوکراین در جریان است، انجام بدهیم.

مکث

سردار کاظمی در مراسم معارفه  خود مطرح کرد
میزان مشروعیت ما در نظام 

کارآمدی مان است
مراســم تکریم و معارفه رئیس ســازمان اطاعات سپاه با حضور 
سرلشکر حسین سامی و جمعی از فرماندهان و مسئولان سپاه و 
جامعه اطاعاتی کشور برگزار شد. فرمانده کل سپاه در این مراسم 
گفت: »نقش آفرینی های سازمان اطاعات سپاه در صیانت از امنیت 
و آرامش میهن اسامی که در تعامل و هم افزایی با جامعه اطاعاتی 
کشور صورت گرفته است، در عین گمنامی درخشش معناداری را 

رقم زده است.«
ســردار محمد کاظمی، فرمانده جدید ســازمان اطاعات سپاه 
در بخش های منتشــر شــده ای از مراســم معارفه اش خطاب به 
نیروهای اطاعاتی سپاه گفت: »میزان مشروعیت ما در نظام، میزان 
کارآمدی مان اســت. همانگونه که این تشعشع و تلألو در اقدامات 
می درخشد، استمرار آن را هم باید قوت و سرعت ببخشیم. در یک 
کام شما با وجود همه توانمندی هایی که دارید و درخور تحسین 
است، می بایست در این فرایند با یک روحیه جهادی مضاعف تری 

کار کنید.« 
حسین طائب نیز در مراسم تودیع خود گفت: »به فضل الهی شما 
عزیزان، جامعه اطاعاتی ســپاه در عرصه هــای مختلف داخلی، 
خارجی، دفاعی، امنیتی و کارآمدی و همه حوزه هایی که ماموریت 
اطاعات سپاه بوده است، امروز مورد پناه و استقبال نیروهای انقاب 

اسامی و مورد غیظ و عناد دشمنان انقاب اسامی هستید.«
براساس گزارش سپاه نیوز، سرلشکر حسین ســامی با تقدیر از 
اقدامات سربازان گمنام امام زمان )عج( در سازمان اطاعات سپاه 
گفت: اسام، ایران و امت اسامی در این عصر، مردانی شایسته تر از 
شما برای این جهاد حیاتی و حیات بخش ندارد. شما مخاطب همه 
مخاطراتی هستید که به صورت جدی و نزدیک، پاسداری از اسام و 
این انقاب بزرگ و دستاوردهای آن و خون های پاک ریخته شده در 

این مسیر را برعهده دارید.
او تأکید داشــت: امروز جاری تریــن و واقعی ترین جنگ، جنگ 
اطاعاتی است و جامعه اطاعاتی ما در مرکز این میدان قرار دارد؛ 
میدانی که دشمن همه ابزارهای خود را در آن به میدان آورده است.

فرمانده کل سپاه با تأکید بر اینکه دشمن نمی خواهد مدل انقاب 
اسامی تولید و تکثیر شود، افزود: دشمن درصدد است اجازه ندهد 
حکومتی صالح، مقتدر و جامع به نام اسام تشکیل و تکثیر گردد تا 

فضای تنفس او را تنگ کند.
سرلشکر سامی با بیان اینکه نظام اطاعاتی موفق از ژرفای ذهن 
دشمن، راهبرد او را اســتخراج و برای رویارویی با آن برنامه ریزی و 
آرایش قدرتمندی را ایجاد می کند، گفت: مجاهدت بی انتها، نیاز 
یک نظام و ســاختار اطاعاتی حرفه ای، مسلط و مقتدر است؛ لذا 
تاش اطاعات هرگز در ذهن ها پایان نمی یابد و نقطه تأثیر آن در 
عمل است و شما سربازان خط مقدم میدان تأثیر بر دشمن هستید.

او حسین طائب را شخصیتی دانست که در دفاع از انقاب در صحنه 
اطاعاتی نظام، نقش برجسته و درخشانی از ابتدای مسئولیت در 2 
دوره منفصل نزدیک 2 دهه تا به امروز ایفا کرده است و افزود: ایشان 
در اوج بحران های سخت و فشارهای سنگین و نبردهای اطاعاتی 
دشمن، نقش اطاعات سپاه را در نظام اطاعاتی کشور احیا کرد 
معماری جدیدی از اطاعات نوین را شکل داد و فراتر از جمع آوری 
و تبدیل به یک پایانه و توزیع اطاعات، سازمان اطاعات سپاه را به 

مجموعه ای فعال، مسلط و چند بعدی تبدیل کرد.
فرمانده کل ســپاه با تأکید بر اینکه ایجاد آرامش و ثبات در کشور 
تصادفی نیست و در ســایه مجاهدت ها حاصل می شود، به نقش 
طائب در این عرصه پرداخت و گفــت: در بعد اطاعات اقتصادی و 
مبارزه با مفاسد اقتصادی و هشدارهای بموقع به مسئولان کشور 
برای مسلط شدن بر وضعیت اقتصاد و معیشت مردم که محور اصلی 
هدف گذاری های امروز دشمن است، وی نقش مؤثر و انکارناپذیری 

را ایفا کرد.
سرلشکر سامی در ادامه سردار ســرتیپ پاسدار محمد کاظمی 
رئیس جدید سازمان اطاعات سپاه را فردی سلیم النفس و برخوردار 
از اشراف، تسلط و آشنایی عمیق با حوزه حفاظتی اطاعاتی و امنیتی 
سپاه دانست که سال ها در صیانت از ســپاه مجاهدانه، صادقانه و 
هوشمندانه فداکاری کرده اســت. او در پایان با تأکید بر اینکه ما 
براساس شادی و غیظ دشمن مسائل خود را دنبال نمی کنیم و قدرت 
و اقتدار عمل ما مستقل از دشمن است، گفت: به فضل الهی سازمان 
اطاعات سپاه همچنان خار چشم دشــمنان انقاب، نظام و ملت 
عظیم الشأن ایران خواهد بود و روند موفقیت های این سازمان در دوره 
جدید با الهام از تدابیر و فرامین فرماندهی معظم کل قوا پرشتاب تر، 

قدرتمند تر و افتخارآمیز تر تداوم خواهد داشت.

خدائیان: مصوبات شورای انقلاب 
فرهنگی حکم قانون دارد

رئیس ســازمان بازرسی کل کشور به مناســبت هفته قوه 
قضاییه گفت: بهترین ناظران کشور مردم هستند و همکاری 
آنان در کشف فساد و تخلف به سازمان بازرسی برای نظارت 
بهتر و بیشتر برعملکرد دستگاه ها کمک می کند. به گزارش 
همشهری، ذبیح الله خدائیان در جمع خبرنگاران با اشاره به 
اینکه در سازمان بازرسی سعی کرده ایم بازرسی ها را به سمت 
و سوی انسداد گلوگاه های فساد ببریم، گفت: حدود 2هزار 
مسئله را در سطح کشور بررسی کرده ایم که پس از ارزیابی 
این مسائل به حدود 200مسئله مهم و پرچالش رسیده ایم 

که برطرف کردن این چالش ها دردستور کار قرار دارند.
خدائیان در پاســخ به ســؤالی دربــاره اینکه درســازمان 
بازرسی کل کشــور در راستاي دســتور رئیس قوه قضاییه 
مبنی بر اجرای مصوبات شــورای عالی انقاب فرهنگی چه 
اقداماتی انجام داده اســت؟ گفت:با توجه به اینکه مصوبات 
شورای عالی انقاب فرهنگی درحکم قانون و برای دستگاه ها 
لازم الاجراست و مصوبات این شورا در رابطه با فرهنگ، عفاف 
و حجاب کمتر مورد توجه قرار گرفته اســت با تأکید رئیس 
قوه قضاییه با مصوبات پیگیری خواهد شــد تا دستگاه ها به 
تکالیفی که برای آنها درنظر گرفته شــده است عمل کنند. 
خدائیان بیان کرد: کارگروهی که راه اندازی شده نسبت به 
احصاي وظایف دستگاه ها اقدام و اباغ و قوه قضاییه بر روند 
اجرای این مصوبات نظارت جدی خواهد کرد. او ادامه داد: 
متأسفانه برخی وزارتخانه ها تاکنون پاسخی درباره اینکه آیا 
اقدامی در زمینه مصوبات شورای عالی انقاب فرهنگی انجام 

داده اند یا خیر، اعام نکرده اند.

    وزیر صمت: زیر بار فشــارها بــرای انتصاب 
نامعقول نمی روم

جمعی از نماینــدگان مجلس در نامه ای بــه محمد باقرقالیباف 
خواستار بررسی صحت و سقم اعمال فشار خارج از قانون 2نماینده 
به وزیر صمت درباره انتصاب برخی افراد در شرکتی خاص و ارتباط 
احتمالی این موضوع به مسئله پیگیری استیضاح رضا فاطمی امین 
شدند. وزیر صمت صبح دیروز در جلسه کمیسیون اصل90مجلس 
با تأیید اعمال درخواست های برخی نمایندگان تأکید کرد که زیر 
بار فشارها برای انتصاب نامعقول نمی رود. خبرگزاری فارس، اخیرا 
در گزارشی به ماجرای اعمال فشارهای متعدد 2نفر از نمایندگان 
به فاطمی امین و به نتیجه نرسیدن آن اشاره کرد و از ارسال پیامکی 
تهدیدآمیز به وزیر صمت برای انتصاب گزینه خود در شــرکت 
صنعتی و معدنی چادرملو پرده برداشت. بر همین اساس جمعی 
از نمایندگان مجلس نیز خطاب به رئیس مجلس خواستار معرفی 
2نماینده متخلف شدند. در این نامه خواسته شده »جهت دفاع از 
کیان خانه ملت و حفظ انقابی ماندن مجلس، صحت و سقم این 

ادعا بررسی شود.«

   دومین پرتاب تحقیقاتی ماهواره بر ذوالجناح
دومین پرتاب ماهواره بر ذوالجناح به منظور دستیابی به اهداف 
تحقیقاتی از پیش تعیین شــده، انجام شــد. احمد حسینی، 
ســخنگوی گروه فضایی وزارت دفاع درباره این خبر گفت: این 
ماهواره برِ 3مرحله ای از نظر ویژگی های فنــی، قابل رقابت با 
ماهواره برهای روز دنیا است که دارای 2مرحله پیشرانش جامد 
و یک مرحله با پیشرانش مایع است. به گزارش فارس، حسینی 
با بیان اینکه پرتــاب ماهواره بر ذوالجناح بــا هدف زیرمداری 
انجام گرفته است تصریح کرد: به حول و قوه الهی مرحله سوم 
توسعه این ماهواره برِ ترکیبی با بهره گیری از اطاعات حاصل 
از این پرتاب آغاز گردیده اســت. ماهواره بر ذوالجناح در بهمن 
ماه سال99 برای نخســتین بار با هدف دســتیابی به فناوری 

قدرتمند ترین موتور سوخت جامد مورد  ارزیابی قرار گرفت.

خط تلاش 3قوه برای رفع 
تحریم ها

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس درباره سفر 
اخیر جوزپ بورل، مســئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا به تهران بــرای احیای برجام به 
همشهری آناین گفت: ســفر روز جمعه آقای 
بورل نشان می  دهد که طرف غربی نیاز روشنی 
به همکاری با ایران احساس می کند به خصوص 
با توجه به شــرایط خاصی که در اروپا و آمریکا 
از جهت افزایش تورم و گرانی سوخت به وجود 
آمده است. امروز گرانی انرژی به چالشی جدی 
برای اروپایی ها تبدیل شــده و آنهــا ایران را 
به عنوان یکی از ظرفیت هــای افزایش تولید و 
عرضه انرژی در دنیا می شناسند. اتحادیه اروپا 
بالاترین نرخ تورم، از زمان تاسیس اش را تجربه 
می کند. در قالب ایــن چارچوب، آقای بورل به 
تهران سفر کرد و پیشــنهاد انجام مذاکرات را 
در مدلی که ســرعت عمل در آن بالاتر است، 
ارائه داد و با تأیید تهران قرار شد این مذاکرات 
انجام شود. ابوالفضل عمویی افزود: در جمهوری 
اســامی ایران یک خط تاش برای مواجهه با 
فشــارهای اقتصادی، فراتر از کارهایی که در 
حوزه اصاحــات اقتصادی هم اکنــون دنبال 
می شود، تاش رفع تحریم هاست که خواسته 
اساسی همه قوا ازجمله دولت و مجلس شورای 
اسامی بوده است و فکر می کنیم که اگر توافقی 
قرار باشد شکل بگیرد، باید حتما به نحوی باشد 

که منفعت اقتصادی مردم ایران مدنظر باشد.

قضایی

خبرهای کوتاه

یونان، نفتکش حامل نفت ایران را 
آزاد کرد

نفتکش روسی حامل نفت ایران که 2ماه پیش به درخواست 
دستگاه قضایی آمریکا متوقف شده بود، آزاد شده  است.

خبرگزاری فرانسه گزارش داد که یکشنبه از پلیس بندر یونان 
مطلع شده  است که نفتکش روســی حامل نفت ایران که در 
اواسط آوریل در یونان به درخواست دادگستری آمریکا توقیف 

شده بود، می تواند کشتیرانی خود را ازسر بگیرد.
براســاس این گزارش، مقام های یونــان، 30فروردین ماه، 
نفتکش »پگاس« را که ســپس به »لانا« تغییر نام پیدا کرد، 
در امتداد جزیره »ائوبویا« درحالی که حامل 115هزارتن نفت 

ایران بود، توقیف کردند.
 این اقدام آمریکا واکنش مقام های ایران را به همراه داشت و 
تهران از سازمان بین المللی دریانوردی درخواست کرد که تا 
در این تصمیم دادگاه یونان مداخله کند. به دنبال اعتراض های 
ایران، یک دادگاه منطقه ای یونان دستور بازگشت نفت توقیف 
شــده به ایران را در 19خردادماه صادر کرد، اما چند روز بعد 
یک دادگاه جدید به طور موقت درپی درخواست یک شرکت 
قطعات یدکی یونانی که خواســتار دریافت پــول برای ارائه 
خدمات خاص به این نفتکش شده بود، عزیمت این نفتکش 

را ممنوع کرد. 
براســاس گزارش یورونیــوز، بازپرداخت بدهی به شــرکت 
یدک کش نیز انجام شــده و آتن ابراز امیدواری کرده  اســت 
که درپی آزاد شدن این نفتکش، 2نفتکش یونانی نیز که در 

آب های خلیج فارس توقیف شده، آزاد شوند.

خبر

مجلس

امنیتی
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 صیانت و حفاظــت از حقوق عامه 

ازجملــه تکالیف قانونی دســتگاه شورا
قضاســت اما بخش زیادی از حقوق 
عامه مربوط به مسائل شهری ازجمله تغییر کاربری، 
آلودگی هوا، حمل ونقل عمومی، ساختمان های ناایمن 
و... مرتبط می شود که علاوه بر پیگیری توسط مدیریت 
شــهری نیاز به همکاری دســتگاه قضا دارد. دیروز 
دادستان کل کشور به مناسبت هفته قوه قضاییه در 
صحن پارلمان شــهری حضور پیدا کرد تا موانع کار 
درخصوص همین موضوعات به بحث گذاشته شود. 
حضور دادستان در صحن شورای شهر تهران زمینه ساز 
تقویت همکاری میان پارلمان شهری و دستگاه قضا 
شــد تا امیدواری به جلوگیری از تخلفات شــهری 
به خصوص در حوزه ساخت وساز شکل بگیرد. موضوعي 
که می تواند به رعایت حقوق شــهروندی بینجامد. 
به گزارش همشهری، دیروز حجت الاسلام محمدجعفر 
منتظری با تأکید بر استفاده از ظرفیت های قانونی برای 
صیانت از حقوق مردم گفت که یکی از اثرگذارترین و 
مهم ترین اقدامات در این مورد به کارگرفتن ظرفیت 
قانونی دادســتان ها به عنوان مدعی العموم اســت. 
دادستان کل کشور به نقص قانونی در صیانت از حقوق 
عامه هم اشاره و عنوان کرد: »به دلیل نواقص قانونی، 
حقوق عامه تعریف و تبیین نشده و حدود برخورد با 
کسانی که حقوق عامه را تضییع می کنند، وجود ندارد؛ 
بنابراین لایحــه جامع حقوق عامه تدوین شــده که 
پیش نویــس آن 2ماه دیگر به دولــت و مجلس ارائه 
می شود.« منتظری پس از اعلام آمادگی برای همکاری 
با پارلمان شــهری تأکید کرد: »در وظایف و تکالیف 

هرکجا با موانعی برخــورد کردید که ظرفیت قانونی 
ندارید باید از دادستانی مطالبه کنید. متأسفانه رابطه 
میان دستگاه قضا و شورای شهر را در تهران و شهرهای 
دیگر قوی نمی بینم و امیدوارم با مطالبه گری نمایندگان 
مردم این ارتباط بیشتر شود. همچنین در دادسرای 
تهران از دادســتان می خواهیم که فردی را مسئول 
صیانت از حقوق عامه مردم قرار دهد اما این موضوع نیاز 
به مطالبه گــری شــورا دارد.« او در ادامه به ظرفیت 
شورای عالی استان ها اشــاره و تأکید کرد: »این شورا 
اختیار دارد که لایحه ای تدوین کند و مســتقیم به 
مجلس ارائه دهد درصورتی که دســتگاه قضا چنین 
اختیاری ندارد؛ بنابراین می توان از این ظرفیت برای 
حل مسائل شــهری و صیانت از حقوق عامه استفاده 

کرد.« 

ریل گذاری برای مدیریت شهری
در ادامه جلســه دادستان کل کشــور   با اشاره به 
وظیفه شورای شهر گفت: »در راه خدمت به مردم 
وظیفه سنگینی برعهده دارید و موجبات آسایش، 
آرامش و رفاه مردم و شهروندان را فراهم می کنید. 
همانطور که مجلس برای کلانشــهر ریل گذاری 
می کند، شما)اعضای شورای شهر( هم برای مدیریت 
شــهری ریل گذاری می کنید و در این راستا باید از 
رهنمودها و بیانات مقام معظم رهبری اســتفاده 
شود.« حجت الاسلام محمدجعفر منتظری در ادامه 
مسائلی را مطرح کرد و خواستار مطالبه گری از سوی 
 اعضای شورای شهر و ایجاد ارتباط بیشتر با دستگاه 

قضا شد.

تغییر کاربری، تخلف آنی
خبر صدور رأی وحدت رویه در دیوان عدالت اداری 
کشور دیروز توسط دادستان کل کشور رسانه ای شد 
و منتظری گفت: »براساس رأی صادره تغییر کاربری 
یک تخلف آنی اســت و برابر قانون تعقیب کیفری 
برای چنین تخلفی باید همان روز اعمال شود و پس 
از آن هیچ گونه تعقیب کیفری صورت نمی گیرد.« او 
با ابراز نگرانی از صدور این رأی تأکید کرد: »شخصاً با 
این رأی مخالف هستم. چرا که اعتقاد دارم در آینده 
این رأی مشکل ساز می شود و به موجب آن دامنه 

تخلفات گسترده خواهد شد.« 

شناسایی ساختمان های ناایمن
منتظری، کوتاهی شهرداری و شــورا در نظارت را 
مهم ترین عامل حادثه متروپل آبادان  دانست و گفت: 
»به لحاظ ساختمان های ناایمن مشکلات عدیده ای 
در تهران وجود دارد و یکی از مطالبات جدی من از 
اعضای شورا این است که ساختمان های خطرآفرین 
شناسایی و توقیف شود و من اتمام حجت می کنم که 
جان و سلامت افراد و امنیت جامعه برای ما مهم است 
و باید به صورت جدی تر به موضوع توجه و با متخلفان 
برخورد شود.« او انتشار اسامی ساختمان های ناایمن 
را اقدام درستی ندانست و عنوان کرد اینکه بگوییم 
چه تعداد ســاختمان در حال ریزش اســت، باعث 
التهاب در جامعه می شــود و انتشــار هر چیزی به 

مصلحت نیست.

الزامی شدن رعایت اصول ایمنی
دادستان کل کشور در ادامه به بافت های فرسوده هم 
اشاره و عنوان کرد: »در بافت فرسوده و قدیمی تهران 
و مناطق جنوبی شهر، ساختمان های خطرناکی 
دیده می شود که باید برای آن فکری شود. استدعای 
من این است که شهرداری ها مکلف شوند از همان 
زمان کلنگ زنی یک ساختمان، رعایت اصول ایمنی 
در آن الزامی شود و برای تحقق این امر شهرداری ها 
باید به صف شــوند.« او با بیان اینکه اســتفاده از 

اراذل واوباش در ساخت وساز اتفاق عجیبی است، 
گفت: » درخواست من این اســت که در تهران و 
حومه شهر، این موضوع حتما به دادستانی گزارش 
داده شود. نباید اجازه دهیم که افراد برای تخلفات 

ساختمانی از اراذل استفاده کنند.«

  لزوم اقدامات فرهنگی
دادستان کل کشور به موضوع دختران نوجوان شیراز 
هم اشاره کرد و اقدامات فرهنگی را ضروری دانست 
و گفت: »برای غیراخلاقی شدن فضای شهر تهران 
هزینه می شود و شهرداری و شورا با دستگاه های 
فرهنگی در این زمینه باید تعامل داشــته باشند. 
چراکه زشت است اجازه دهیم افرادی با حمایت های 
خارج از کشور، در شهرها ناهنجاری ایجاد کنند؛ 
بنابراین اعضای پارلمان شهری به عنوان نمایندگان 

مردم این موضوع را پیگیری کنند.«

تهران نیاز به زندان دارد
 دادستان کل کشور در ادامه سخنان خود با بیان اینکه 
وضعیت زندان ها در تهران مناسب نیست، گفت: »تعداد 
زندانیان با ظرفیت زندان ها تناسب ندارد؛ زندان های 
رجایی شهر و قزل حصار زمانی که کرج جزو تهران بوده 
ساخته شــده اند اما امروز متعلق به کرج هستند و در 
تردد و موارد حقوقی مشکلاتی وجود دارد.« منتظری 
ادامه داد: »در جامعه به این گستردگی عده ای دچار 
جرم ازجمله سرقت، اعتیاد می شوند و ازاین رو شهر 
نیاز به زندان دارد و شــورای شهر در این امر می تواند 

به ما کمک کند.«

مصوبات پارلمان شهری
در جریان جلسه روز گذشته نام 3معبر شهر تهران با 
موافقت اعضای پارلمان شهری تغییر کرد و مقرر شد 
نام شهیدان حسن صیادخدایی روی خیابان قائن 
منطقه12، ذبیح الله نعمت الهی روی خیابان یکم و 
شهیده فاطمه جعفریان روی میدانی در منطقه5، 

حک شود.

 رعایت حقوق شهروندی
 از مسیر همکاری شورا و دادستانی

دادستان کل کشور در صحن پارلمان شهری خواستار استفاده از ظرفیت های قانونی برای صیانت از حقوق عامه شد

 مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری شهر تهران: در خرید چرخ های مورد نیاز متروی تهران صرفه جویی مالی و زمانی صورت گرفته است
27میلیارد تومان ارزان تر، 100روز زودتر

متأســفانه در دوره های قبلی مدیریت شــهری توجه 

گزارش
چندانی به توسعه و نگهداشت حمل ونقل عمومی شهر 
تهران نشــده اســت و در نتیجــه امروز با کســری و 
عقب ماندگی های جدی و اساسی در این زمینه روبه رو هستیم. در چنین 
شرایطی خرید قطعات موردنیاز و پر کردن انبار ها ضروری به نظر می رسد؛ 
به ویژه در بخش مترو که نقش اصلی را در جابه جایی مسافران ایفا می کند 
و به نوعی ستون فقرات حمل ونقل پایتخت محسوب می شود. در همین 
رابطه هادی علیرضایی، مدیرعامل و نایب رئیس هیأت مدیره شــرکت 
سرمایه گذاری شــهر تهران درباره خرید و تحویل چرخ های موردنیاز 
شرکت متروی تهران به همشهری می گوید: »طی 2مناقصه عمومی بیش 
از 62میلیارد تومان برای خریداری 2هزار چرخ مترو هزینه شده است. 
شرکت سرمایه گذاری شهر با توجه به سفارش 2هزار چرخ توسط شرکت 
بهره برداری متروی تهران و حومه نسبت به برگزاری این مناقصه ها اقدام 
کرده اســت. از این تعداد تاکنون در مجموع حدود 900چرخ مترو وارد 
کشور شده و آنها را به بهره بردار یعنی شرکت بهره برداری متروی تهران و 
حومه تحویل داده ایم. بخش دیگری از این چرخ ها در کشتی بارگیری شده 

و در حال حمل است و بخش دیگری هم در مرحله بازرسی کشور سازنده 
قرار دارد و نهایتا طی چند هفته آینده تمام این چرخ ها وارد کشور می شود 
و به طور کامل به بهره بردار تحویل داده خواهد شد. با توجه به مساعدت 
معاون مالی و اقتصاد شهری شهرداری تهران در تسریع در پرداخت ها و 
تمهیدات لازمی که از سوی این معاونت اندیشیده شده بود، 100روز زودتر 
از زمان پیش بینی شده در قرارداد، نخســتین پارت چرخ ها را تحویل 

شرکت بهره برداری متروی تهران داده ایم.«

35 تا 50درصد صرفه جویی
علیرضایی اعلام می کند :»در این خریدها نســبت به مناقصه قبلی   
27میلیارد تومان صرفه جویی مســتقیم صورت گرفته است. درواقع 
حدود 35درصد به نســبت مناقصه قبلی و حدود 50درصد نسبت به 
مبلغ کل خرید انجام شده صرفه جویی مالی انجام داده ایم.« علاوه بر 
چرخ ها، برای قطعات سیگنالینگ و ســوزن و قطعات برقی موردنیاز 
مترو نیز سفارش خرید داده شده است. علیرضایی از سفارش و واردات 
بخش دیگری از قطعات موردنیاز شرکت بهره برداری متروی تهران خبر 

می دهد و در این باره می گویــد: » در این بخش هم 3مناقصه عمومی 
برگزار شد و این موضوع را هم پیگیری می کنیم تا به نتیجه برسد. در 
مجموع یک قرارداد 200میلیارد تومانی با شرکت بهره برداری متروی 

تهران برای تامین قطعات موردنیاز این شرکت بسته شده است.«

تأمین تجهیزات موردنیاز هواشناسی 
همچنین مدیرعامل شرکت ســرمایه گذاری شهر توضیحاتی درباره 
قراردادهایی که با شرکت کنترل کیفیت هوا و سازمان آتش نشانی بسته 
شده است، ارائه کرده و می گوید: »علاوه بر مترو قرارداد های دیگری هم 
برای تهیه لوازم و تجهیزات مورد نیاز شرکت کنترل کیفیت هوا بسته 
شده است. در همین رابطه بخشی از گازهای موردنیاز برای سنجش 
آلودگی هوا و همچنین نرم افزار کنترل آلودگی صوتی از کشــور های 
اروپایی وارد کشور شده و به شرکت کنترل کیفیت هوای تهران تحویل 
داده ایم. علاوه بر این در سال گذشته قراردادی به ارزش 150میلیارد 
تومان با سازمان آتش نشــانی تهران منعقد کرده ایم که البته تاکنون 

اجرایی نشده است.«

زاکانی در دیدار با بسیج استادان اعلام کرد
 مجتمع های جدید

 برای نگهداری معتادان متجاهر
شهردار تهران با بیان اینکه ما بارها اعلام کرده ایم در مقابل 
معتادان شــهر تهران مسئول هســتیم، گفت: هفته آینده 
مجتمعی 2200تختی برای معتادان متجاهر به بهره برداری 

خواهد رسید.
به گزارش پایگاه خبری شهر، علیرضا زاکانی در دیدار خود با 
بسیج استادان که در دانشگاه صنعتی امیرکبیر با محوریت 
»بررسی چالش های مدیریت شهری« برگزار شد در سخنانی 
با اشــاره به این موضوع که ما میراثی به نام کلانشهر تهران 
داریم که خوبی ها، نواقص و معایبی را به عنوان یک مجموعه 
دارد، گفت: شهر تهران از فرسودگی رنج می برد و در کنار این 
فرسودگی و بی هویتی شهر، از بعد بی عدالتی نیز فاصله بین 

شمال و جنوب تهران زیاد است.
شهردار تهران با بیان این مطلب که شــهر از 3 ضلع شهر، 
شهروند و مدیریت شهری تشکیل شده است، ادامه داد: شهر 
و مدیریت شهری به این منظور فعالیت می کند که شهروند ما 
به بهترین نحو بتواند زندگی کند و به همین منظور هنگامی 
که به تهران نگاه می کنیم این شهر به غیر از هویت پایتخت 

جمهوری اسلامی ایران بودن هویت ثانویه دیگری ندارد.
زاکانی ادامه داد: تهران باید متحول شود و این تحول باید ما 
را به یک چشم انداز برساند. »تهران، کلانشهر الگوی جهان 
اسلام« شعار نیســت و این یک چشــم انداز برای مدیریت 

شهری پایتخت است.
وی با تأکید بر این نکته که شــهروندان ما شهروندان خوبی 
هستند که از شــرایط موجود ناراضی اند، ادامه داد: ما باید 
به دنبال تکریم شــهروند باشــیم. اگر ما تلاش کنیم شهر 
را به عنوان یک الگو قــرار دهیم باید تــلاش کنیم تحولی 
همه جانبه با حضور مردم رقم بخورد؛ زیرا برهم انباشــتگی 
مشکلات کلانشــهر تهران موجب شده است یک دستگاه و 
2دستگاه نتوانند این مشکلات را حل کنند و باید موجی با 

محوریت مردم و نخبگان ایجاد شود.
زاکانی گفت: از زمان ورودمان به مدیریت شــهری تهران با 
میراثی ازجمله قرض 3ماهه بــرای پرداخت حقوق مواجه 
بودیم که این دســت از اقدام ها به ایجاد و انباشت بدهی ها 

منجر شده بود.
شهردار تهران با تأکید بر این مطلب که اساس حرکت خود 
در مدیریت شــهری را بر اصل توجه توامان به روح و جسم 
شــهر قرار داده ایم، ادامه داد: ماده 55 قانون شــهرداری ها 
وظایفی را برعهده مدیریت شهری گذاشته است که بسیاری 
از بندهای آن در مدیریت شهری مانند توجه به تامین مسکن 

استطاعت پذیر، پیش از این دوره مغفول مانده بود.
زاکانی ادامه داد: مدیریت مشارکتی را برای خود به عنوان یک 
اصل قرار دادیم؛ زیرا یکی از مشکلات موجود برای مدیریت ها 

»فقر تفکر« است.
شهردار تهران افزود: در حوزه مسکن 3دسته کار در دست 
اقدام است که به کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت تقسیم 
می شــود. فعالیت ما در کوتاه مدت ناظر بــه مصوبه هیأت 
وزیران، اجاره داری و تملک از طریق تسهیلات است تا بتوانیم 
از این طریق به همشهریان خود که 51درصد آنها اجاره نشین 

هستند، کمک کنیم.

زاکانی با تأکید بر این موضوع که شهرداری خود را مکلف 
می داند که نقش آفرین و مسئول در حوزه مسکن باشد، ادامه 
داد: بعد از تشکیل قرارگاه مسکن زمین های فریز شده در 
مناطق احصا و لکه گذاری شده است که برای ساخت وساز 
در حال فعالیت و مشارکت با نهادها و مجموعه های مسئول 

هستیم.
وی ادامه داد: در بخش اســتیجاری در حال دنبال کردن 
مسیری هستیم که شهرداری مالک خانه های استیجاری 

باشد و شهرداری بازیگر اصلی اجاره داری در تهران شود.
شــهردار تهران افزود: برای بلندمدت به دنبال نوســازی 
شهر تهران هستیم و در ادامه این اقدام با معماری ایرانی و 
اسلامی شاهد بازطراحی شهری هستیم که برای رسیدن به 
این هدف قطعه زمین های اطراف ایستگاه های مترو احصا 
شده اســت و از طریق این اقدام به دنبال منبع خلق ثروت 
برای توسعه زیرساخت ها هستیم که برای این کار بلندمدت 
ستادی تشکیل شده و معاونت شهرسازی و معماری ما نیز 

در حال فعالیت در این حوزه است.
زاکانی در تشــریح دیگر اقدام های انجام شــده از ســوی 
مدیریت شهری با بیان این مطلب که هفته آینده مجتمع 
ایستگاهی بزرگی  برای مترو افتتاح خواهیم کرد که ظرفیت 
21رام قطار را دارد، گفت: از دیگر اقدام های انجام شــده 
می توان به فعالیت در حوزه هوشمند سازی  بار و مسافر اشاره 
کرد که فعالیت هایی به شکل ترکیبی برای انجام سفر در 

حال برنامه ریزی است.
شهردار تهران در تشریح بخشی از اقدام های انجام شده در 
حوزه مسئولیت اجتماعی افزود: هفته آینده 2200تخت 
برای معتادان افتتاح می شــود  و به بهره برداری می رسد و 
ما بارها اعلام کرده ایم که در مقابل معتادان شــهر تهران 

مسئول هستیم.
زاکانی ادامه داد: موضوع فناوری در شهر ما بسیار اهمیت 
دارد و به همین منظور در حال ایجاد زیرساخت هایی ازجمله 
پارک های علم و فناوری در داخل شــهر تهران هستیم که 
نمونه این دست اقدامات راه اندازی نمایشگاه دائمی فناوری 
در بوستان گفت وگوست تا اهل علم و دانش ما )استادان و 

دانشجویان( تهران را ترک نکنند.
در این جلسه تعدادی از اســتادان و فعالان دانشجویی به 

بیان دغدغه های خود در حضور شهردار تهران پرداختند.

 احمد صادقی
 عضو کمیسیون برنامه و بودجه

اراضی 50هکتاری دوشان تپه ظرفیت 
بســیار مناســبی بــرای امدادرســانی در 
زمان بحران و پدافند غیرعامــل دارند و 
ضرورت دارد این موضوع پیگیری شود.

 جعفر شربیانی
 عضو هیأت  رئیسه شورای شهر تهران

یکــی از نماینــدگان مجلــس دربــاره 
هک شــدن سیســتم های شــهرداری و 
مشکلات پیش آمده در خدمت رسانی 
بــه شــهروندان اظهارنظــر کــرده کــه 
نگرانی هایــی بــرای مــردم درخصــوص 
اســناد و سوابقشــان در حوزه معماری 
و شهرســازی به وجــود آورده اســت. 
دربــاره  شــهرداری  دارد  ضــرورت 
عدم دسترســی بــه اســناد در حــوزه 

شهرسازی پاسخ شفاف بدهد.

 حجت الاسلام سیدمحمد آقامیری
 عضو کمیسیون عمران و حمل ونقل

ژئوتکنیــک  آزمایش هــای  حــذف 
)آزمایــش خــاک( ســبب می شــود 
طراحــان ســازه بــه  پیش فرض هــای 
کلــی و گمانه زنــی روی بیاورند که این 
یک کار غیرفنی و اشــتباه اســت. چرا 
کــه ســازه ســبک یــا ســنگین طراحــی 
درخواســت  بنابرایــن  می شــود؛ 
می کنیم شهرداری مانع حذف چنین 

آزمایش هایی شود.

در بیســت وچهارمین جلســه قــرارگاه 
اجتماعی شهر تهران آخرین وضعیت 
بهره بــرداری از 3مرکز جدید یاور شــهر 
برای نگهداری از معتادان مورد بررسی 

قرار گرفت. 
مجوز بهره بــرداری از مراکــز ماده۱۶ 
5، آماده ســازی  و  یاورشــهر۴ و 
تحویــل مرکــز یاورشــهر ۴ )بانــوان( 
تمدیــد 3ماهــه مجــوز بهره بــرداری 
مراکــز مــاده ۱۶، ۱، ۲ و 3، خریــد و 
تحویــل دســتگاه عنبیــه و دوربیــن 
در مراکــز غربالگــری، گرمخانه هــا، 
مراکز ماده۱۶ و مراکز پرتو شهرداری 
تهــران و تامیــن داروی مــورد نیــاز 
گرمخانه هــا، سامانســراها و مراکــز 
ماده۱۶ شــهرداری تهران در جلســه 

قبلی قرارگاه صادر شده بود.

معــاون ســازمان بازرســی کل کشــور 
از رونــد پیشــرفت عملیــات اجرایــی 
۲ایستگاه در منتهی الیه شمال غربی 
خــط۷ بازدیــد کــرد. در ایــن بازدیــد 
عنوان شد که درصورت تأمین بموقع 
منابع مالــی، افتتاح هر دو ایســتگاه 
شــهید دادمــان و میدان کتــاب که از 
پیشــرفت فیزیکــی بــالای ۷5درصــد 
برخــوردار هســتند، در ســال جاری 
امکانپذیــر خواهــد بــود. ایســتگاه 
ورزشگاه تختی در منتهی الیه جنوب 
شــرقی خــط۷ امــا ســال۱۴0۲ بــه 

بهره برداری می رسد.
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وحیدیه از فقر فضای سبز 
رنج می برد

محله وحیدیه در منطقه 8 از فقر فضای سبز رنج 
می برد و 56درصد بافت این محله فرسوده است و 
مردم برای نوسازی چشم انتظار بسته های تشویقی 
هستند. عضو کمیسیون برنامه وبودجه شورای شهر 
تهران با بیان این مطلب به برخی از مشکلات این 
محله اشــاره و عنوان کرد: »سینمای قدیمی این 
محله بازسازی شده اما توسط شهرداری مسدود 
شده است. آبیاری درختان و نظافت خیابان اصلی 
چهارراه امیر به دلیل قرارگرفتن در مرز مناطق 7 
و 8، با مشکل مواجه است. با وجود تکمیل شبکه 
فاضلاب، جوی های معابر همچنان روباز هستند و 
بوی تعفن می دهند. ضعف در نظافت مخازن سبب 
شده موش ها در معابر جولان دهند. آسفالت معابر 
خراب است. ستون های برق نیاز به جمع آوری یا 
جابه جایی دارند.« به گفته ناصــر امانی، درختان 
ارزشمند حاشیه معابر اصلی و فرعی محله وحیدیه 
نیاز به آبیاری و حفاظــت دارند. چرا که این محله 
هم از نظر سرانه فضای سبز و بوستان به شدت فقیر 
است و تنها یک بوســتان کوچک در محله وجود 
دارد که آن هم از نظر نگهداری و پیرایش نیازمند 
توجه جدی است. او ادامه داد: »ملکی معروف به 
حمام مرمر که اکثر ســهام آن توسط شهرداری 
تملک شــده به دلیل عدم توافق با مالک بر سر دو 
سهم باقی مانده همچنان بلاتکلیف رها شده است. 
درصورتی که اگر توافق انجام شود قابلیت تبدیل به 

فضای سبز یا کاربری فرهنگی دارد.«

تذکرات

عدد خبر

 خبر

مدیریت شهر

کمیسیون ماده 100 نیازمند اصلاح
رئیس شورای اسلامی شهر تهران قبل از شروع جلسه در جمع خبرنگاران درباره صدور پایان 
کار با پیوست حفاظتی و امنیتی گفت: »از صحت و سقم این خبر اطلاعی ندارم اما پایان کار و 
مسائل ایمنی ساختمانی مصوبات خاصی دارد که به مصوبه شورای عالی معماری و شهرسازی 
نیازمند است و رعایت مسائل امنیتی برای ساختمان های خاص است.« مهدی چمران با بیان 
اینکه اصلاحات عمیقی باید در ماده۱00   ایجاد شود، تأکید کرد: »مشکل ساختمان هایی که 
خلاف ضوابط شهرسازی ساخته می شوند با جرائم حل نمی شود و به همین دلیل چند ۱0هزار 
پرونده در کمیسیون ماده۱00 حل نشده باقی مانده اند. به هر حال مجلس شورای اسلامی در 

حال بررسی طرح اصلاح ماده۱00 است و امیدوارم به نتایج خوبی برسند.«
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سؤال اعضای شورا  و پاسخ دادستان
گرچه فرصت کوتاه بود اما برخی از اعضای پارلمان شهری سؤالاتی را مطرح کردند و دادستان کل 

کشور هم پاسخ داد.
نرگس معدنی پور: چه سازماني مسئول نظارت بر پلتفرم های داخلی است؟

    منتظری: در دولت گذشته اختلافی بین وزارت ارشــاد و فرهنگ اسلامی و صداوسیما وجود 
داشت اما در دولت سیزدهم این اختلاف برطرف شده و مســئول نظارت بر پلتفرم های داخلی 

به زودی مشخص می شود.
حبیب کاشانی: برخی از دستگاه ها با ترک فعل سبب آلودگی هوا می شوند که این کار تضییع حقوق 

عامه است. برای حل این مشکل دستگاه قضا چه تدابیری دارد؟
  دادستان کل کشور: هم افزایی بین دســتگاه ها درخصوص آلودگی هوا لازم است. این موضوع 

در معاونت حقوق عامه در دستورکار قرار گرفته و آمادگی داریم که در این زمینه همکاری کنیم.
جعفر شربیانی: چرا برخورد جدی با کسانی که ترک فعل می کنند، صورت نمی گیرد؟ چرا که برخی 
از این ترک فعل ها سبب خســارت های جبران ناپذیری به مردم می شود که نمونه آن غرق شدن 

کودکی در کانال عباس آباد است.
    منتظری: اگر ترک فعل به صورت مســلم و عینی به خسارت منتهی شود، فرد، مسئول تأمین 
خسارت است اما چون در قانون جرم انگاری نشده، در تمام موارد نمی توانیم تعقیب کیفری انجام 

دهیم. اغلب ترک فعل ها براساس همین نقص قانون است.
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وزارت نیرو در برابر یک چالش ملی چه خواهد کرد؟

شرایط اعطای تسهیلات قرض الحسنه فرزندآوری
متقاضیان واجد شرایط، برای فرزندان متولد 

وام
مورخ اول دی ماه1400 به بعــد و حداکثر تا 
۲سال پس از تاریخ تولد فرزند می توانند نسبت 
به ثبت نام در سامانه مربوطه اقدام کنند. نرخ کارمزد تسهیلات 
قرض الحسنه فرزندآوری 4درصد به صورت سالانه است و با توجه 
به تنفس ۶ماهه تسهیلات قرض الحسنه فرزندآوری، سررسید 
نخســتین قســط ۶ماه بعد از تاریخ عقد قرارداد خواهد بود. 
به گزارش همشهری، درخواست استفاده از این تسهیلات باید 
توسط سرپرســت خانوار در سامانه تســهیلات قرض الحسنه 
فرزندآوری ارائه شــود. البته متقاضی تا قبل از تعیین شــعبه 

می تواند نسبت به تغییر بانک عامل اقدام کرده و تا قبل از تعیین 
شعبه نیز قادر است نسبت به ویرایش اطلاعات خود در سامانه از 
طریق گزینه »ویرایش ثبت نام قبلی« اقدام کند. در ادامه پس از 
تعیین شعبه، متقاضیان براساس اولویت ثبت نام و میزان سهمیه 
ابلاغی از سوی بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران به بانک ها، 
از طریق پیامک برای تشکیل پرونده به بانک دعوت می شوند و 
باید با در دست داشــتن مدارک موردنیاز )شامل اصل و کپی 
تمامی صفحات شناسنامه پدر و فرزند، اصل و کپی کارت ملی 
پدر، کد پســتی 10رقمی و آدرس کامل محل ســکونت، کد 
رهگیری 10رقمی دریافتی از سامانه پس از انجام ثبت نام( ظرف 

ایرج رهبر در گفت وگو با همشهری تشریح کرد 

پیشنهاد انبوه سازان برای تسریع 
در نهضت خانه سازی

نهضت ملی مســکن از تازیانه تورم در امان نمانده و به واسطه 
رشد هزینه ساخت بنا از زمان شروع این نهضت تاکنون، آورده 
تکلیفی متقاضیان 40تا 50درصد افزایش یافته است. به دلیل 
اینکه تداوم این وضع می تواند پروژه ها را به بن بســت بکشاند، 
انبوه سازان پیشنهاد مشارکت در ساخت و تأمین کسری مالی 
پروژه ها در ازای دریافت واحدهای مسکونی مازاد را روی میز 

گذاشته اند.
به گزارش همشــهری، تأخیر در واریز آورده نقدی متقاضیان 
یکی از عواملی بود که به طولانی شدن اجرای طرح مسکن مهر و 
افزایش هزینه آن منجر شد؛ به گونه ای که هنوز هم چند ده هزار 
از واحدهای آغاز شده در این طرح، تکمیل نشده باقی مانده است. 
متأسفانه، خطر تکرار این تجربه در نهضت ملی مسکن نیز وجود 
دارد؛ چراکه در فرایند فعلی اجرای نهضت خانه سازی، پروژه ها 
مستقیماً به واریز آورده نقدی متقاضیان متصل شده درحالی که 
بسیاری از متقاضیان از تأمین به موقع آورده نقدی ناتوان هستند. 
البته انبوه سازان برای حل این مشــکل پیشنهاد هایی دارند و 
می گویند با استفاده از توان مالی و عملیاتی خود می توانند هم با 
تسریع در احداث پروژه ها، هزینه تمام شده را کاهش دهند و هم 
با فروش واحدهای سهم انبوه ساز به متقاضیان مصرفی، ضریب 

خانه دار شدن خانوارها را بالا ببرند.

تکانه های تورمی در مسکن دولتی
همین یک هفته پیش بود که پروانه اصلانــی، مدیرکل دفتر 
اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی در برنامه افق درباره آورده 
متقاضیان در طرح نهضت ملی مسکن گفت: قیمت تمام شده 
احداث مســکن منهای تســهیلات بانکی باید از محل آورده 
متقاضیان تأمین شــود که این رقم در ابتدای اجرای طرح در 
سال گذشته بین ۲00 تا ۲50 میلیون تومان برآورده شده بود و 
هم اکنون بین ۳00 تا ۳50 میلیون تومان است که باید طی دوره 

۳سال ساخت توسط متقاضیان تأمین شود. 
آمارهای مدیرکل دفتر اقتصاد مســکن حاکی از این است که 
از زمان آغاز طرح نهضت ملی مسکن در سال گذشته تاکنون، 
رقم آورده نقــدی متقاضیان بین 40تا 50درصد رشــد کرده؛ 
زیرا تأمین مالی نهضت ملی مسکن )به جز برای ۳دهک فقیر( 
براساس قیمت واقعی ســاخت انجام می شود و افزایش قیمت 
نهاده ها و... روی قیمت تمام شــده مسکن تأثیر گذاشته است. 
محاســبات همشــهری نشــان می دهد با قیمت های فعلی، 
متقاضیان نهضت ملی مســکن باید به مدت ۳ســال ســالانه 
100تا 11۶میلیون یا ماهانه 8.۳تا 9.7میلیون تومان برای واریز 
آورده نقدی کنار بگذارند. با توجه به اختلاف فاحش این ارقام 
با درآمد سالانه خانوارها و دستمزد ماهانه افراد، این رقم باید از 
محل پس انداز متقاضیان واریز شــود در غیراین صورت تأمین 

به موقع آن با مشکلات جدی روبه رو خواهد بود.
به گزارش همشهری، رشد رقم آورده اولیه در مسکن مشارکتی 
دولتی، عملًا به معنای ریزش شدید متقاضیان بالقوه است و در 
این وضعیت چند سناریو محتمل است: در سناریوی اول، باید 
پروژه ها تا زمان تکمیل آورده نقدی معطل بمانند که عملاً هزینه 
واقعی ساخت آنها افزایش خواهد یافت و همین مسئله به افزایش 
آورده تکلیفی منجر خواهد شد. در سناریوی دوم، دولت باید بار 
افزایش آورده نقدی را متحمل شود و با بالا بردن رقم تسهیلات 
یا حتی تخصیص خط اعتباری بدون بهره به نهضت ملی مسکن، 

به متقاضیان ناتوان کمک کند.
 این مسئله از یک سو فشار به بانک ها را در پی دارد و از سوی دیگر 
می تواند به رشد پایه پولی و جهش تورم منجر شود که در طرح 
مسکن مهر نیز تجربه شد. سناریوی سوم نیز پیشنهادی است 
که گویا انبوه سازان از زمان اجرای طرح اقدام ملی ارائه داده اند و 
براساس آن، کسری تأمین مالی پروژه ها توسط انبوه ساز تأمین 
می شــود و مابه ازای این آورده، واحدهای مسکونی ساخته در 
زمین دولتی به انبوه ســاز اختصاص می یابد تــا آن را در بازار 
رقابتی بفروشد و بهای زمین را نیز طبق خواسته دولت با خریدار 
محاسبه کند. در این شرایط دولت در جایگاه سیاستگذار و ناظر 
باقی مانده و بدون اینکه هزینه ای به متقاضی، بانک ها یا بانک 
مرکزی تحمیل کند، راه را برای اجرای سریع نهضت ملی مسکن 

هموار کرده است.

بازارسازی برای متقاضیان مصرفی
نایب رئیس انجمن صنفی انبوه سازان استان تهران ضمن تشریح 
پیشنهاد مشارکت انبوه سازان در احداث و تأمین مالی واحدهای 
نهضت ملی مسکن، می گوید: در طرح مسکن مهر، بسیاری از 
هزینه های تحمیل شده سازندگان و پیمانکاران ناشی از تأمین 
نشدن به موقع منابع مالی به خصوص از محل آورده متقاضیان بود 
درحالی که قیمت نهاده ها و خدمات روزبه روز افزایش می یافت و 

عملًا هزینه واقعی ساخت بالاتر می رفت. 
ایرج رهبر در گفت وگو با همشهری، می افزاید: این اتفاق می تواند 
با ابعاد بزرگ تری در نهضت ملی مسکن نیز تکرار شود چراکه 
رقم آورده نقدی که باید در دوره ۳ســاله ســاخت واریز شود، 
بالاست و همین مسئله می تواند به ریزش متقاضیان منجر شود. 
پیشنهاد مشخص انبوه سازان برای حل این مشکل و البته کسب 
بازدهی مناسب از مشارکت در نهضت ملی مسکن این است که 
در تأمین مالی مشارکت کرده و بابت آن مسکن دریافت کنند. 

رهبر بااشاره به تعدیل قیمت ساخت مسکن دولتی در اثر رشد 
تورم می گوید: پیشنهاد ما این است که دولت در نهضت ملی، 
رقمی آورده قطعــی متقاضی را که قادر به پرداخت آن باشــد 
اعلام کند و پس از اضافه شدن تسهیلات بانکی، مابه التفاوت این 
رقم با هزینه واقعی ساخت از حساب انبوه ساز اختصاص یابد و 
در پایان به میزان آورده انبوه ساز، واحدهای مسکن به او واگذار 
شود تا در بازار آزاد و رقابتی بفروشد. نایب رئیس انجمن صنفی 
انبوه سازان استان تهران می گوید: در نهضت ملی مسکن فقط 
کسانی قادر به مشارکت هستند که 4شرط اصلی یعنی فرم جیم 
سبز، نداشتن سابقه مالکیت، استفاده نکردن از تسهیلات دولتی 
در حوزه مسکن و سکونت در محل درخواســت را دارا باشند؛ 
درحالی که بسیاری از افراد باوجود نداشتن یک یا چند شرط، 
متقاضی واقعی مسکن مصرفی هســتند و این افراد می توانند 
خریداران واحدهای عرضه شده از سوی انبوه سازان باشند. او در 
مورد محاسبه قیمت زمین دولتی در این واحدها نیز معتقد است: 
دولت می تواند از تجربه فروش عرصه مسکن مهر برای تسویه 
قیمت زمین این واحدها نیز فرمولی ارائه دهد که به صدور سند 

مالکیت منجر شود.

پیامد خطای تصمیم گیری
رضا فاطمی امین، وزیر صمت در نامه ای به 
سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور با بیان 
اینکه افزایش نرخ مبنای محاسبه تعرفه، 
افزایش مضاعف مالیات بــر ارزش افزوده 
کالاهای وارداتی را در پی داشــته که در مجموع باعث افزایش 
هزینه های تولیــد، افزایش قاچاق، افزایش نیــاز به نقدینگی، 
کاهش تولید و افزایش تورم خواهد شد، خواستار کاهش حقوق 
گمرکی برای مواداولیه، واسطه ای اجرا و قطعات بخش تولید شد. 
آنچه این عضو کابینه بر آن اشاره دارد، ناشی از تصمیم مجلس 
در قالب بودجه سال 1401با حذف ارز 4۲00تومانی و محاسبه 
حقوق ورودی کالاها براســاس ارز نیمایی است که نتیجه آن 
افزایش هزینه واردات کالاهای واسطه ای، سرمایه ای و مصرفی 
ازجمله کالاهای اساسی است. برایند این تصمیم مجلس باعث 
می شود که برخی واردکنندگان به جای اقدام از مسیر قانونی به 
راه انحرافی قاچاق پناه ببرند و از سوی دیگر بسیاری از واحدهای 
تولیدی گرفتار کسری نقدینگی شــوند. نتیجه اینکه هزینه 
تمام شــده کالاها و به تبع آن نرخ تورم افزایش می یابد. البته 
رئیس جمهور ۲شــب پیش در گفت وگوی تلویزیونی از تقدیم 
یک لایحه ۲فوریتی برای اصلاح این مصوبه مجلس و اجرای آن 
از سال آینده خبر داده که باید منتظر ماند و دید آیا مجلس با این 

لایحه موافقت می کند یا نه؟ 
آنچه ضرورت دارد آینده نگری و سنجش پیامدهای هر تصمیم 
به ویژه در حوزه قانونگذاری اســت و انتظار بر این بود که دولت 
به هنگام بررسی لایحه بودجه در مجلس آشکارا دلایل مخالفت 
و مستندات نشــان دهنده افزایش هزینه تولید و تورم را اعلام 
می کرد تا چنین نباشــد که با گذشــت چندماه ناچار به ارائه 
لایحه ای با قید ۲فوریت شود. افزون بر این تصویب این لایحه و 
تعدیل حقوق ورودی کالاها باعث کاهش درآمدهای بودجه ای 
و تشدید کسری بودجه شده و دولت به انتشار اوراق قرضه برای 

پر کردن چاله های بودجه ناگزیر خواهد شد.
سیاستگذاری در اقتصاد بدون آینده نگری هزینه های سنگینی 
بر اقتصاد و کسب وکارها و به ویژه تولید وارد می سازد. از این رو 
تعجیل یا بی دقتی در برآورد منابع بودجه با بالابردن نرخ های 
کلیدی ازجمله شیوه محاسبه حقوق گمرکی باعث سردرگمی 
و بلاتکلیفی شده است. اکنون وقت آن است که سیاستگذاران از 

مسیر اشتباه قبلی برگردند.

چهره روز

فرصت لجستیکی
  خبر: همزمان با ســفر مصطفــی الکاظمی، 
نخســت وزیر عراق به ایران، به نظر می رسد یکی از 
مهم ترین دستورکارهای این سفر، اتحاد دوجانبه 
ایران و عراق در زمینه لجســتیک و ترانزیت برای 

بهره مندی از منافع اقتصادی و سیاسی آن باشد.
  نقد: با توجه بــه موقعیت اســتراتژیک ایران 
و عــراق، ترانزیــت می تواند یکــی از وجوه قدرت 
۲ کشــور قلمداد شــود که به خصــوص درصورت 
 همکاری دوجانبه و ایفــای نقش جدی در کریدور 
شــرق-غرب قادر اســت منجر به رونــق ترانزیت 
منطقه ای شود. این مســئله  در درازمدت به رشد و 
توســعه روزافزون اقتصادی در ایران و عراق کمک 
خواهد کرد و به علاوه روابط این دو همسایه راهبردی 
را به شراکت راهبردی ارتقا خواهد داد. البته تحقق 
این مهم با مشکلات متعددی روبه رو خواهد بود که 
با عزم جدی ۲ کشور مرتفع خواهد شد، اما به واسطه 
اثرگــذاری قابل توجه این همــکاری ترانزیتی در 
موازنه های منطقه ای احتمال کارشکنی های خارجی 
و لابی گری برای سنگ اندازی در آن نیز وجود دارد 
که برای جلوگیری از آن باید همکاری های دوجانبه 
در بالاترین سطوح ۲ کشــور مورد قبول واقع شود. 
در صدر مسائل حوزه لجســتیک و ترانزیت ایران 
 و عراق، اتصال ۲ مسیر ریلی »شــلمچه-بصره« و 
»کرمانشاه-خسروی-خانقین-بغداد« قرار دارد که 
تحقق آن به منزله احیای مسیر ترانزیتی استراتژیک 
میان ایران و عراق و باز شــدن معبری استراتژیک 
از شرق به غرب آسیاســت. در حقیقت بازگشایی 
کریدور ریلی عراق به ایران، درنهایت منجر به اتصال 
ایران به دریای مدیترانه و به عبارتی، احیای جاده 
تاریخی ابریشم خاکی خواهد شد که به طورقطع، 
منافع بی شــمار آن برای همه کشورهای ذی نفع 
چشــمگیر اســت و جذابیت بالایی دارد؛ اما این 
مسیرها باوجوداینکه عملیات اجرایی آنها از چند 
ســال پیش آغاز شــده، همچنان با موانع جدی 
روبه رو هستند و باید مسائل آنها به صورت ریشه ای 

حل وفصل شوند.

نقد  خبر

گزارش

برق ساختمان های پرمصرف به ویژه 

نیرو
ادارات و ســازمان های دولتی قطع 
می شــود. این یکی از تدابیر وزارت 
نیرو برای مدیریت مصرف برق به استناد مصوبه دولت 
در تابستان امسال است اما مطالبه عمومی مردم این 
است که اسامی ساختمان های برق خوار معرفی شود 

و مدیران آنها مورد توبیخ قرار گیرند.
به گزارش همشهری، براساس مصوبه 18اردیبهشت 
1401با هدف حفظ پایداری شبکه سراسری برق در 
ایام گرم سال، همه دســتگاه های اجرایی، بانک ها، 
نیروهای مســلح و نهادهای عمومــی غیردولتی 
موظفند نســبت به کاهش مصرف برق در ساعات 
اداری به میزان حداقل ۳0درصد نسبت به مصرف 
دوره مشابه سال گذشته و در ساعت های غیراداری 
به میزان ۶0درصد مصرف جاری با اولویت خاموش 
کردن روشنایی غیرضروری و سامانه های سرمایشی 
اقدام کنند. افزون بر این دولت با هدف کاهش فشار 
بر مصرف برق اقــدام به تغییر ســاعت کار ادارات 
و بانک ها کرده با این حال همچنــان گزارش ها از 
بدمصرفی برخی ادارات و سازمان ها و البته بی توجهی 
ساختمان های دیگر ازجمله مال های تجاری حکایت 
دارد و شرکت توانیر تنها فهرســت تعدادی از این 
سازمان ها و ساختمان های برق خوار را منتشر کرده 
اما هنوز ضمانت اجرایی برای جلوگیری از رفتار غلط 

این سازمان ها وجود ندارد.
براســاس اعلام رسمی شــرکت توزیع برق تهران 
بزرگ، سازمان ها و اداراتی چون، مؤسسه مطالعات 
و پژوهش های بازرگانی وابســته به وزارت صمت، 
بیمه البرز، ســازمان اوقاف و امور خیریه، مرکز آمار 
وابسته به سازمان برنامه وبودجه، ساختمان مرکزی 
بانک آینده، سازمان حفاظت محیط زیست، سازمان 
زمین شناسی و اکتشــافات معدنی کشور، سازمان 
آموزش فنی و حرفه ای کشــور، سازمان کشتیرانی 
و شرکت خدماتی و ارتباطی رایتل، مرکز مخابرات 
استان تهران، جهاد دانشگاهی صنعتی شریف، یکی 
از سرپرستی های بانک کشاورزی، سازمان تحقیقات، 
آموزش و ترویج کشــاورزی، ســازمان راهداری و 
حمل ونقل جاده ای، نمایشگاه های بین المللی ایران، 
اتاق بازرگانی، صنایع و معادن ایران و ســاختمان 
مرکزی بانک تجارت اداره ها و نهادهایی هســتند 

که به عنوان سازمان های برق خوار معرفی شده اند.

مدیران متخلف توبیخ شوند
یکی از راه های مطمئن برای برخورد با سازمان های 
پرمصرف بــرق، می تواند توبیخ مدیــران متخلف 
و حتــی جریمه نقــدی آنهــا درصــورت رعایت 
نشــدن دســتور العمل های مدیریت مصرف باشد. 
این در حالی اســت که بی توجهی به استانداردها و 
دســتور العمل های کنترل مصرف برق باعث شده 
تا عملا مدیران سازمان ها و مالکان ساختمان های 
بزرگ اداری و تجاری نسبت به مسئولیت ملی شان 
بی توجه باشند و توجیه شان این است که وزارت نیرو 
پول برق را می گیرد و به تامین برق پایدار ملزم است.

نبود سازوکارهای تنبیهی و تشویقی باعث شده تا 
عملا مدیران و مسئولان ســازمان ها، شرکت های 

دولتی و ازجمله بانکداران و مدیران شرکت های بیمه 
و نظایر آن نسبت به مصوبه دولت توجه جدی نشان 
ندهند درحالی که حتی در مصوبه دولت به صراحت 
برای رژه نیروهای مسلح هم محدودیت درنظر گرفته 
شده و آمده است مراسم رژه نیروهای مسلح دارای 
ماموریت های خاص، پس از اخذ مجوز از ستاد کل 

نیروهای مسلح ممکن خواهد بود.

قیام برق خواران علیه مردم
مشــاهدات میدانی همشهری نشــان می دهد در 
سطح شــهر و حتی در مراکز تجاری بین شهری، 
هیچ نظارتی بر میزان مصرف برق صورت نمی گیرد 
به گونه ای که حتی در ســاعت اوج فشــار مصرف، 
تقریبا اکثر قریب به اتفاق فروشــندگان لوازم برقی 
و روشنایی ازجمله لوسترفروشان و عرضه کنندگان 
لــوازم الکتریکی، همچنان اقدام به روشــن کردن 
100درصدی محــل کسب وکارشــان می کنند و 
هیچ گونه برخوردی با آنها صورت نمی گیرد. این در 
حالی است که وزارت نیرو، شرکت های توزیع برق و 
توانیر بارها از مردم می خواهند تا مصرف برق شان 
را کم کنند تا خاموشــی اعمال نشود. سؤال اصلی 
اینجاست که برنامه جدی وزارت نیرو و شرکت های 
زیرمجموعه آن در سراسر کشــور برای قیام علیه 
برق خواران چیست و چرا نســبت به انتشار اسامی 

مال های تجاری پرمصرف اقدام نمی کند؟
مدیرعامل توزیــع نیروی برق تهــران بزرگ خبر 
داد با دستور اســتانداری تهران، همه مراکز تجاری 
موظف اند بــا کاهش مصرف در بخش روشــنایی، 
سرمایشی و استفاده از مولدهای اضطراری، مصرف 
برق خود را مدیریت کننــد.  کامبیز ناظریان گفت: 
تأمین برق پایتخت در ساعات اوج مصرف، نیازمند 
کاهش حداقل 10 درصدی مصــرف برق در بخش 
خانگی و تجاری اســت، برق ادارات و دستگاه های 
اجرایی پرمصرف، قطع و اســامی آنان برای اطلاع 

عموم، منتشر خواهد شد.

نمایشگاه ها را برگزار نکنید
به فهرست نمایشــگاه های تجاری در تیر و مرداد 
به عنوان ماه های مبارزه با خاموشــی توجه کنید؛ 

نمایشــگاه در و پنجره 5تــا 8تیرماه، نمایشــگاه 
شیشه و تجهیزات وابســته 5تا 8تیرماه، نمایشگاه 
توانمندی های صادراتی صنایع کوچک و متوســط 
5تا 8تیرماه، نمایشــگاه ورزش و تجهیزات ورزشی 
14تا 17تیرماه، نمایشــگاه بین المللی آسانســور 
14تا 17تیرماه، نمایشگاه تخصصی صنعت سیمان 
۲۳تا ۲۶تیرماه، نمایشــگاه بورس، بانک و بیمه ۲تا 
5مرداد، نمایشگاه مراکز خرید و مجتمع های تجاری 
۲تا 5تیرماه، نمایشــگاه کاغذ، مقوا و فراورده های 
سلولزی ۲تا 5مرداد، نمایشگاه صنایع تراشکاری و 
جوشکاری ۲تا 5مرداد، نمایشگاه مد و لباس ایرانی 
و اسلامی ۲تا 5مرداد، نمایشگاه صنایع بومی پدافند 
غیرعامل 11تا 14مرداد، نمایشــگاه  الکامپ 11تا 
14مرداد، نمایشــگاه بین المللی صنعت ساختمان 

۲1تا ۲4تیرماه، نمایشگاه فرش دستباف ۳1 مرداد 
تا ۶شــهریور، اینها تنها بخشــی از نمایشگاه هایی 
است که در ماه های تیر و مرداد امسال آن هم در اوج 
مصرف برق، در محل دائمی نمایشــگاه های تهران 
برگزار می شود و اگر تقویم نمایشگاه های استانی را 
هم اضافه کنیم، به وضوح مشخص می شود که این 
نمایشگاه های برق خوار آن هم در ساعت 9تا 1۶هر 

روز هیچ تناسبی با برنامه های کنترل مصرف ندارد.
همین سیاست غلط برگزاری نمایشگاه ها بدون توجه 
به وضع شکننده شبکه سراسری برق نشان می دهد 
که چرا نام شرکت بین المللی نمایشگاه های ایران جزو 
بدترین مشــترکان برق قرار گرفته است. یک سؤال 
مهم اما بدون پاسخ این جاست که آیا هیچ استاندارد 
و ضوابطی برای کنترل مصرف برق این نمایشگاه ها 
وجود دارد و اضافه کنید به این فهرست نمایشگاه های 
دائمی در سطح شهر، ازجمله نمایشگاه های خودرو 
و فرش و کالاهای خانگی و مال های تجاری که فشار 

سنگینی را بر شبکه برق وارد می سازند.

کنترل مصرف با دستان بسته
به گزارش همشهری، برای مقابله با خاموشی وزارت 
نیرو همه نیروگاه ها را به مــدار تولید آورده و همه 
اقدام های طرف عرضــه برق را انجــام داده و توان 
بیشتری برای تولید و عرضه برق بیشــتر را ندارد. 
آخرین تیر ترکش این وزارتخانه اجازه تولید برق در 
نیروگاه های برقابی آن هم در شرایطی است که همین 
وزارتخانه با چالش تنش آبی در اکثر شهرهای ایران 
مواجه است. حالا همه امید وزارت نیرو به موفق بودن 
برنامه های چندگانه کنترل مصرف است و انتظار دارد 
دست کم هزار مگاوات برق از ناحیه کنترل مصرف 

ادارات و سازمان ها صرفه جویی شود.
مصطفی رجبی مشهدی، سخنگوی صنعت برق با 
اشاره به افزایش دما و بالا رفتن میزان مصرف برق، 
گفت: در برخی اســتان ها که انــرژی مصرفی آنها 
در ساعات اعلامی بیشتر شــده، مجبور به استفاده 
از نیروگاه های برقابی هســتیم. او با بیان اینکه در 
هفته گذشته دما نسبت به متوسط 10 سال گذشته 
افزایش پیدا کرده، افزود: با توجــه به اینکه دمای 
حداقل تغییر می کند و باعث روشن شــدن کولر در 
صبح ها و افزایش مصرف می شود نیازمند مدیریت 

مصرف از سوی مشترکان در این زمینه هستیم.
او با هشدار نســبت به روند مصرف برق در ۲هفته 
پیش رو اعلام کرد متوسط دما از یکشنبه که حداکثر 
۳8 درجه است تا پنجشنبه به 41.۲ درجه می رسد 
که پیش بینی می شــود میزان تقاضای انر ژی نیز از 

۶۶هزار و 500مگاوات به ۶8هزار مگاوات برسد.
به گفته این مقام مسئول، به لحاظ پیک تقاضا به جز 
مازندران، گیلان، آذربایجان شــرقی که زمان اوج 
پیک تقاضای آنها نرسیده، غالب مناطق پیک هفته 
را پشت سر گذاشته اند که درصد رشد بسیار بالایی 
بوده به نحوی که افزایش دمــای هوا باعث افزایش 
مصرف در ۳ استان خوزستان، کرمان و یزد شده و 
خوزستان با افزایش 19 درصد، کرمان 1۳درصد و 
یزد 1۶ درصد ۳ استانی هستند که بیشترین میزان 

مصرف را داشته اند.

64000
مگاوات

مصرف برق کشور در نخستین روز هفته جاری و چهارمین 
روز تابستان مرز ۶۴ هزار مگاوات را پشت سر گذاشته و به 

رقم ۶۴ هزار و ۴۷۱ مگاوات در ساعت ۱۴ و ۲۷ دقیقه رسید. 

580000
مشترک

از ۶30هزار مشترک صنعتی در کشور، 580هزار مشترک 
بدون هیچ محدودیت و برنامه مدیریت مصرفی از انرژی 

کامل در اوج بار سال ۱۴0۱استفاده می کنند.

براســاساعلامرســمیشــرکتتوزیع
بــرقتهــرانبــزرگ،ســاختمانهای
مؤسســهمطالعــاتوپژوهشهــای
بازرگانی،بیمهالبرز،ســازماناوقاف،
مرکــزآمــار،ســاختمانمرکــزیبانــک
آینده،سازمانحفاظتمحیطزیست،
ســازمان زمینشناســی، ســازمان
آمــوزشفنــیوحرفــهای،کشــتیرانی،
رایتل،مرکــزمخابــراتاســتانتهران،
یکــی شــریف، دانشــگاهی جهــاد
ازسرپرســتیهایبانــککشــاورزی،
ســازمانتحقیقــات،آمــوزشوترویــج
راهــداری، ســازمان کشــاورزی،
نمایشگاهبینالمللیایران،اتاقایرانو
ساختمانمرکزیبانکتجارتبهعنوان
سازمانهایبرقخوارمعرفیشدهاند

فرزنداول
20میلیون تومان

بازپرداخت ۳۶ ماهه

فرزنددوم
40میلیون تومان

بازپرداخت 48 ماهه

فرزندسوم
۶0میلیون تومان

بازپرداخت ۶0 ماهه

فرزندچهارم
80میلیون تومان

بازپرداخت 72 ماهه

فرزندپنجمو بالاتر
100میلیون تومان

بازپرداخت 84 ماهه

سقففردیتسهیلات

حداکثر 1۲روز کاری، به شــعبه مربوطه مراجعه و نســبت به 
تشکیل پرونده اقدام کنند. پس از تعیین شعبه و مراجعه متقاضی 
به شعبه تعیین شــده، پذیرش متقاضی از سوی شعبه انجام 
می شود و متقاضی 45روز کاری مهلت دارد تا نسبت به تکمیل 
مدارک و ارائه ضمانت موردپذیرش بانک اقدام کند. ضمناً ارائه 
اصل شناسنامه فرزند و پدر وی در زمان تشکیل پرونده الزامی 
است و پرداخت تسهیلات قرض الحسنه فرزندآوری به پدر، یک بار 
برای هر فرزند متولد شده امکان پذیر خواهد بود. درصورتی که 
حین دوره بازپرداخت تسهیلات فرزندآوری، فرزند دیگری از 
متقاضی به دنیا بیاید، پرداخت تسهیلات مذکور مطابق ضوابط 
ذیربط برای فرزند بعــدی امکان پذیر اســت و درصورت تولد 
فرزندان دوقلو و بیشــتر، پرداخت تســهیلات قرض الحسنه 
فرزندآوری به پدر، یک بار به ازای هر فرزند امکان پذیر خواهد بود.

49000
مشترک

پارسال برق حدود ۴9هزار مشترک صنعتی هر روز از ساعت 
۱۱تا ۲0قطع می شد اما در سال جاری این محدودیت ۱۲ساعت 

در طول هفته و طی یک روز از ساعت ۱۱تا۲3 اعمال می شود.
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 بیشتر از یک ماه اســت که متخصصان بخش 
بی هوشی نسبت به کمبود داروهای بی هوشی 
در کشور هشدار می دهند. اوایل خرداد بود که 
علیرضا سلیمی، رئیس انجمن علمی متخصصان 
بی هوشی درباره کمبودهای مقطعی این داروها 
اعلام کرد که: »این کمبود ها بسیاری از خدمات 
بیمارســتانی را دچار اختــلال می کند.« حالا 
علی فاطمــی، نایب رئیس انجمن داروســازان 
ایران هم کمبود داروهای بی هوشــی تزریقی 
و استنشــاقی را مشــکل جدی در این حوزه 
عنوان می کند: »داروهای بی هوشــی تزریقی 
)پروپوفول و تیوپنتال( و استنشاقی )ایزوفلوران 
و ســووفلوران( به دلیــل کمبــود، به صورت 
قطره چکانی در بیمارستان ها توزیع می شوند.« 
پیگیری های همشهری نشان می دهد که واردات 
داروهای بی هوشــی متوقف یا کند نشــده، اما 
سیاســت های جدید به گونه ای است که توزیع 
آنها مانند گذشته و بدون ضابطه صورت نگیرد. 
همچنین شنیده می شود که سازمان غذا و دارو 
با هدف ســاماندهی بازار مصرف، جلوگیری از 
قاچاق معکوس یا عرضــه داروهای وارداتی در 
بازار سیاه، فعلا توزیع گسترده را در دستور کار 
ندارد؛ وضعیتی که با اصــلاح اختصاص ارز به 
حوزه دارو کمی هم پیچیده شده است. موافقان 
حذف ارز دولتــی می گویند تامیــن دارو با ارز 
4200تومانی، تاکنون آنقدر جذابیت داشته که 
برخی به هر بهانه ای سعی می کنند این داروها را 
از سیستم دولتی خارج و به قیمت چندین برابر 
در بازار ســیاه و یا به کشورهای همسایه عرضه  
 کنند و داروهای بی هوشــی هم در زمره همین 
کالاها هســتند. اما با وجود ادعای سازمان غذا 
و دارو برای نظارت جــدی  بر مدیریت بازار دارو 
و اصلاح تخصیص ارز به این حوزه، با گذشــت 
3ماه از سال همچنان ســازوکار مشخصی در 
این باره وجود ندارد. برخی کمبودهای دارویی 
هم گریبان بیماران را گرفتــه و آنها مجبورند 
همین داروهای بی هوشــی برای جراحی های 
بیمارســتانی را از بازار آزاد و 10برابر گران تر از 

قیمت اصلی تهیه کنند.

داروی بی هوشی کم است، اما بی کیفیت نیست
نه تنها کمبود داروهای بی هوشی که بیماران و 
همراهانشان از کاهش کیفیت این داروها گلایه 

می کنند. همراه یکی از بیماران در بیمارستانی 
در غرب تهران در این باره به همشهری می گوید: 
»چند روز پیش پــدرم در این مرکــز درمانی، 
عمل جراحــی قلب بــاز انجــام داد، اما مدت 
بی هوشی او پس از عمل کمتر از یکساعت بود، 
درحالی که همین عمل برای مادرم که دو سال 
پیش انجام شــد، حدود 5ساعت طول کشید.« 
البته این موضــوع را ســلیمی، رئیس انجمن 
علمی متخصصان بی هوشــی تأیید نمی کند و 
می گوید: »با اینکه همیشــه با کمبود مقطعی 
داروهای بی هوشــی مواجهیم اما به هیچ عنوان 
داروی تقلبی یا بی کیفیت اســتفاده نمی شود. 
چرا کــه خریدار ایــن داروها در بیشــتر موارد 
بیمارستان های دولتی هستند و مردم مراجعه 
مستقیمی برای دریافت داروها ندارند و شانس 
تقلب در عرضــه داروی بی کیفیت بســیار کم 
است. در بیمارستان های خصوصی هم مسئولان 
خرید، افراد متخصصی اند که سال ها در این حوزه 
فعالیت می کنند و نســبت به خریــد داروهای 
قاچاق و تقلب هوشیاری بیشتری دارند.«  برخی 
بیماران هم می گویند کــه مجبورند داروهای 
بی هوشی را خودشــان از بازار آزاد تهیه کنند و 
مبلغی که برای این داروهــا می پردازند گاهی 
تا یک میلیون تومان هــم افزایش پیدا می کند. 
گلایه این بیماران را علــی فاطمی، نایب رئیس 
انجمن داروسازان ایران تأیید می کند: »نه تنها 
داروهای بی هوشــی وارداتی کمبود دارند بلکه 
داروی ایرانی سوکسینیل کولین که یک کمک 
بی هوشی اســت و به عنوان شل کننده عضلات 
اســتفاده می شود هم کمیاب شــده است، چرا 
که این داروها به شــدت به مواداولیــه وارداتی 
وابســته اند. به همین دلیل بیماران برای انجام 
جراحی های خــود مجبورند ایــن داروها را از 
مسیرهای ناامن و غیررسمی مانند ناصرخسرو 

تامین کنند.« 

کمبودها مدیریت شده 
»کمبود جدی درباره داروهای بی هوشــی از 7، 
8ماه پیش آغاز شده اما هیچ زمانی منجر به ایجاد 
خطر در بیماران نبوده و به نوعی مدیریت شده 
است.« علیرضا جلالی، رئیس انجمن بی هوشی 
قلب ایران با بیان این مطلب به همشــهری، از 
کمبــود داروهای متنوع بی هوشــی در مقاطع 
زمانی مختلف خبر می دهد و می گوید: »زمانی که 
کمبود درباره هر یک از این داروها رخ می دهد، 
انتخاب متخصصان این حوزه محدود می شود. 
کاهش تنوع دارویی در سبد تجهیزات بی هوشی 

باعث می شود که روش ها و تکنیک های خاص 
برای بیماران خاص، محدودیت داشته باشد که 
باعث گلایه متخصصان این حوزه شده است. اما 
نکته مهم اینجاست که هیچ یک از این کمبودها، 
ایجاد خطر در بیماران نکرده اســت.« او درباره 
مدیریت کمبود داروهای بی هوشی هنگام اعمال 
جراحی توضیح می دهد: »در این شــرایط باید 
تکنیک ها تغییر کنند. یا مجبور به اســتفاده از 
روش های موازی هســتیم که البتــه ایجاد این 
تغییرات مشــکل جدی برای ایمنــی بیماران 
به وجود نیاورده و به نوعی جبران شــده است.« 
جلالی با بیان اینکه عدد دقیقــی از عمل های 
جراحی نیازمند بی هوشــی در کشــور نداریم، 
آمار تقریبــی آن را حدود 5 تــا 7میلیون عمل 
جراحی بزرگ و کوچک در 1100بیمارســتان 
کشور عنوان می کند که برای تمامی آنها حضور 
متخصصان بی هوشی و اســتفاده از روش های 

بی هوشی الزامی است.

تأخیر وزارت بهداشت در اعلام نیازهای دارویی 
»داروهای وارداتی بی هوشــی تنــوع دارند؛ از 
سووفلوران، تیوپنتال، ایزوفلوران تا روکرونیوم، 
سوفنتانیل و... که از ســوی شرکت های طرف 
قرارداد با کمپانی های خارجی به کشــور وارد 
می شــوند. البته نه تنها داروهای بی هوشی که 
تمامی داروهای وارداتی را شــرکت هایی وارد 
می کنند که بــا تولیدکنندگان  آنهــا قرارداد 

دارند.« 
این نکته ای است که مجتبی بوربور، نایب رئیس 
اتحادیه واردکنندگان دارو به آن اشاره می کند 
و درباره کاهش واردات داروهای بی هوشــی به 
همشهری می گوید: »کمبودهای این حوزه چند 
دلیل دارد؛ هم اکنون وزارت بهداشت در مقدار 
سهمیه تخصیصی برای واردات دارو به گونه ای 
عمل می کند که میزان درخواســت نسبت به 
چیزی که در گذشــته بوده، بسیار کمتر است. 
از سوی دیگر پروسه های وزارت بهداشت برای 
سیاستگذاری، اعلام سهمیه و... با تأخیر انجام 
می شود. این در حالی است که نوسانات نرخ ارز 
منجر به نگرانی شــده و اگر وزارت بهداشت و 

بانک مرکزی کارهای ارزی را دیر انجام دهند، 
قطعا تأخیــر در واردات داروهــا وجود خواهد 
داشت.« به گفته بوربور، داروهای بی هوشی در 
کل دنیا، جزو داروهای تحت کنترل هســتند 
و سهمیه بندی های آن با نهاد ناظر بین المللی 
چک می شود: »این مســئله باعث می شود که 
اگر در این باره تأخیر صــورت بگیرد، منجر به 
کاهش سهمیه و کمبود دارو تا پایان یک سال 
میلادی می شود.« او همچنین به افزایش مصرف 
داروهای بی هوشــی در پایان پاندمی کرونا هم 
اشــاره می کند و می گوید: »مصرف این اقلام 
در دوره کووید-19 به دلیل حذف جراحی های 
غیرضروری کاهش پیدا کرد، امــا اکنون این 
قبیل جراحی ها به رونــد پیش از پاندمی کرونا 
برگشته  و طبیعتا به میزان بیشتری از داروهای 
بی هوشی نیاز است. در این باره به نظر می رسد 
که وزارت بهداشــت باید برنامه ریزی بیشتری 
انجام دهد اما به نظر می رسد که تطبیق کامل 
با شرایط موجود از سوی ســازمان غذا و دارو 

صورت نگرفته است.« 

افزایش واردات داروی بی هوشی در ۱۴۰۰
آماری از واردات داروهای بی هوشــی به کشور 
وجود ندارد، اما چندی پیش سجاد اسماعیلی، 
مشاور رســانه ای رئیس ســازمان غذا و دارو از 
افزایش واردات داروهای بی هوشی به کشور در 
1400 خبر داده و گفته بود: »وزارت بهداشت، 
ســال گذشــته تامین داروهای بی هوشی را به 
خوبی مدیریت کرد. مقایســه آمار سال1400 
و ماقبل آن نشــان می دهد که مصرف داروهای 
بی هوشی در سال جاری به شــدت افزایش پیدا 
کرده، یعنی علاوه بر افزایــش مصرف، بیش از 
ســال99 هم تامین داروهای این حوزه صورت 
گرفته بود.« به گفته اسماعیلی دولتی بودن ارز 
در خرید داروهای بی هوشی باعث شده که داروی 
تولیدی یا وارداتی در بازار ناصرخسرو یا بازار عراق 
و پاکستان و افغانستان پیدا شود:  »دولتی بودن 
ارز منجر شــده که دارو به دست مصرف کننده 
واقعی نرسد و قیمت پایین دارو نسبت به قیمت 

جهانی، باعث قاچاق معکوس شود.«  

توزیعمحدودداروهایبیهوشی
 متخصصان می گویند میزان جراحی های غیراورژانسی پس از فروکش کردن کرونا، افزایش یافته

 و میزان مصرف داروهای بی هوشی بالا رفته است

تأیید 5 مورد ابتلای قطعی به وبا در کشور
 ابتلای قطعی 5نفر در کشور به بیماری وبا تأیید شد. 

سلامت
براساس اعلام رئیس اداره بیماری های منتقله از آب 
و غذای وزارت بهداشــت به همشــهری، این 5نفر 
مربوط به استان کردســتان بودند که اخیرا به کردستان عراق سفر 
داشــتند و نشــانه های ابتلا در آنها تشــخیص داده شــد. مریم 
مسعودی فر، تأکید کرد که این افراد هم اکنون حال عمومی خوبی 

دارند و بهبود پیدا کرده اند.
کمتر از یک هفته پیش، مدیر روابط  عمومی دانشگاه علوم پزشکی 
کردســتان اعلام کرده بود که 5مورد مشــکوک مبتلا بــه وبا در 
کردستان عراق شناسایی شــده اند. با این حال این موارد هنوز به 
تأیید نهایی نرسیده بودند. بهرام کندایی به فارس گفته بود که یک 
مورد مربوط به شهرستان سقز و 4مورد هم مربوط به مریوان است. 
حالا اما با اعلام رئیس اداره بیماری های منتقله از آب و غذای وزارت 
بهداشت، پس از آزمایش های تکمیلی، ابتلای قطعی این 5نفر تأیید 

شد. مریم مسعودی فر، توضیحات بیشتری درباره شناسایی این موارد 
می دهد و می گوید:» در کشورهای هم مرز غربی و شرقی موارد ابتلا 
به وبا افزایش پیدا کرده است. در یکی از استان های غربی، مواردی 
از سفر به کشورهای آلوده را داشتند و در بازگشت از این کشورها، 
از ســوی تیم های مراقبت مرزی، علائم ابتلا در آنها گزارش شد.« 
به گفته او، موارد مشــکوک و ابتلای قطعی به این بیماری هر روز 
تغییر می کند اما تا این لحظه 5مورد قطعی ابتلا به این بیماری تأیید 
شده است: »آزمایش های تشــخیص وبا در 3 سطح انجام می شود؛ 
یکی در خود شهرستان است، بعد از تأیید، در سطح دانشگاه علوم 
پزشکی موضوع بررســی می شــود و در نهایت به آزمایشگاه ملی 
یا مرجع فرســتاده می شود و اگر تأیید شــد، به عنوان مورد قطعی 
شناخته می شود. این 5مورد هم ابتدا در استان مشکوک شدند و بعد 
در آزمایشگاه مرجع مورد تأیید قرار گرفتند. این افراد به کردستان 

عراق سفر داشتند و پس از بازگشت از آن کشور، علامت دار شدند.

 او می گوید: »شناســایی این موارد برای ما، هشدار است؛ بنابراین 
افرادی که قصد ســفر به مناطق آلوده را دارنــد، چنانچه در همان 
منطقه دچار علائمی شدند سریع تر باید به مراکز بهداشتی و درمانی 
مراجعه کنند.« به گفته این مســئول در وزارت بهداشت، در 2سال 
گذشــته، یعنی ســال های 99و 1400، تنها یک مورد گزارش وبا 
ثبت شده است: »در منطقه ای که ما در آن قرار داریم، مسئله وبا در 
کشورهای پیرامون وجود دارد، در کشور ما با نظام مراقبت بیماری 
وبا، این بیماری کنترل شده است. به هر حال حالا هم حساسیت هایی 
ایجاد شــده و ما در مرحله هشــدار قرار داریم.« براســاس اعلام 
مسعودی فر، حالا هم در کشور نگرانی هایی ایجاد شده و باید شیوع 
این بیماری در کشور مدیریت شود. افراد باید به شدت مراقب سلامتی 
خودشان باشند:» در طول سال، حجم زیادی از آزمایش ها از افراد 
علائم دار از طریق برنامه مراقبت از وبا گرفته می شود و افراد مشکوک 

رصد می شوند.«

مریم سرخوش گزارش
روزنامه نگار

کمبود ۱2۱ فضای آموزشی برای 
دانش آموزان استثنایی ایران

رئیس ســازمان دانش آموزان استثنایی در نشست مشترک 
سازمان آموزش و پرورش استثنایی کشور و سازمان نوسازی 
و تجهیز مدارس اعلام کرد: »علاوه بر 155 مدرســه در حال 
ســاخت برای دانش آموزان اســتثنایی کشــور، لازم است 
121 فضای آموزشی دیگر هم متناسب با شرایط دانش آموزان 

استثنایی ایجاد شود.«
حمید طریفی حسینی، معاون وزیر و رئیس سازمان آموزش 
و پرورش استثنایی با بیان اینکه توفیق خدمت به 142 هزار 
دانش آموز اســتثنایی را داریم، گفت: »قطعا دانش آموزان 
اســتثنایی هم مانند دیگر دانش آموزان در آبادانی کشــور 
نقش دارند و سرنوشت آنان برای ما هم مهم است؛ به همین 
دلیل بعــد از حدود 3دهه خدمت رســانی مخصوص به این 
دانش آموزان جایگاه خوبی را در بین کشورهای جهان داریم.«

طریفی حســینی سختی دسترســی به مدرســه را یکی از 
مشــکلات برخی از دانش آموزان اســتثنایی برای تحصیل 
دانست و گفت: »تلاش ما بر این است که این دانش آموزان در 
مدارس عادی حضور پیدا کنند. برخی  دانش  آموزان استثنایی 
مثل دانش آموزان نابینا یا کم شنوا امکان حضور در مدارس 
عادی را دارند که تنها   آماده ســازی  این مدارس عادی برای 
آنان لازم  اســت. اما برای دانش آموزانی که با مشکل ذهنی 

مواجه هستند، باید مدارس خاصی ایجاد شود.«
رئیس ســازمان مدارس استثنایی کشــور افزود: »ما حدود 
155مدرسه ویژه دانش آموزان استثنایی را در حال ساخت 
داریم که شامل 100 مدرســه و فضای تحصیلی، 17 فضای 
توانبخشی، 4مرکز جامع تشخیص و 5مرکز ویژه یادگیری 
اســت.« او افزود: »اســتانداردهای مورد نیاز برای ساخت 
مدارس ویــژه دانش آموزان اســتثنایی تعیین شــده و در 
اختیار مسئولان سازمان نوســازی قرار گرفته است و آنان 
مطابق با استانداردهای اعلامی در حال تکمیل مدارس ویژه 

دانش آموزان استثنایی هستند.«
طریفی حسینی با بیان اینکه خیران بیش از 70 درصد مدارس 
مورد نیاز دانش آموزان اســتثنایی را می سازند، گفت: »این 
عدد در ساخت مدارس عادی بین 30 تا 50 درصد است. در 
آموزش و پرورش استثنایی در خراسان رضوی حتی بیش از 
80 درصد مدارس توسط خیرین ساخته شده است؛ سازمان 
نوسازی هم بخشی از ساخت مدارس را با شیوه مشارکتی و 
ترکیبی ساخته است که بخشی از هزینه ها را خیران دادند. 
برخی از پروژه های در حال ســاخت برق شــیراز را خیران 
به عهده داشته و برخی مشــارکتی بودند.« حسینی با اشاره 
به پویش آجر به آجر گفت: »پویشــی که سازمان نوسازی و 
خیران تحت عنوان پویش آجر به آجــر راه اندازی کرده اند، 
در راســتای تکمیل 8 پروژه ناتمام مدارس اســتثنایی بوده 
اســت که برخی از آنان در مناطق محروم بوده و در اولویت 
هستند و میزان پیشرفت آنان نیز بین 50 تا 80 درصد بوده 
است و می توان با اعتباری که از این پویش به دست می آید، 
این مدارس را تکمیل کرد.« رئیس سازمان مدارس استثنایی 
کشور گفت این 8پروژه در استان های البرز، خراسان شمالی، 
هرمزگان، خراسان جنوبی، سیستان و بلوچستان، چهارمحال 
و بختیاری، شهرســتان های اســتان تهران و استان بوشهر 

هستند. /مهر

ثبت اشتراک آب و برق مددجویان 
کمیته امداد در سامانه هوشمند  

معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امداد از تداوم ثبت 
شماره اشتراک مددجویان در سامانه امداد هوشمند به منظور 
برخورداری از مصوبه آب و برق و گاز رایگان خبر داد. حسین 
خدرویسی با اشاره به تعامل خوب کمیته امداد و شرکت های 
آب و برق و گاز برای ارسال شماره اشتراک مددجویان، گفت: 
»هم اکنون تمام اطلاعات اشتراک مددجویان به شرکت های 
آب و برق و گاز ارسال شــده و همکاری برای ثبت اطلاعات 
جدید ادامه دارد.« او با رد محدودیت زمانی برای ثبت شماره 
اشتراک مددجویان کمیته امداد، افزود: »مددجویان کمیته 
امداد در هر زمانی که محل سکونت آنها تغییر کند یا به هر 
دلیل هنوز موفق به ارسال اطلاعات اشتراک خود نشده اند، 
می توانند اطلاعات اشتراک آب، برق و گاز خود را در سامانه 
هوشــمند امداد ثبت کنند یا به مددکاران مربوطه تحویل 
دهند.« معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امداد تأکید 
کرد: »معافیت از پرداخت هزینه های قبض آب و برق و گاز 
شامل آن دسته از مددجویانی است که از الگوی مصرف طبق 
مصوبه هیأت دولت پیروی کننــد و خانواده هایی که خارج 
از الگوی مصرف هســتند، باید قبوض خود را مثل گذشته 

پرداخت کنند.«/ایسنا

 نزاع و تصادفات در صدر معاینات
رئیس سازمان پزشکی قانونی کشور با بیان اینکه نظرات 
کارشناسی آزمایشــگاه ژنتیک پزشکی قانونی در تعیین 
هویت و شناسایی قربانیان بحران ها و حوادث غیرمترقبه 
فصل الخطاب است، گفت: »پزشکی قانونی سالانه حدود 
2میلیون گواهی صادر می کنــد که بخش قابل توجهی از 
آن مربوط به حوزه معاینــات بالینی و در رأس آن معاینه 
مصدومان نزاع و تصادفات است.« عباس مسجدی آرانی 
با اشاره به ســخنان رئیس قوه قضاییه در آیین رونمایی 
از کیت ژنتیک ســاخت مرکز تحقیقات پزشکی قانونی، 
اعتماد به محققان و دانشمندان داخلی را امری به مراتب 
مهم تر از تولید این محصــولات و صرفه جویی های ارزی 

ناشی از آن دانست.
مسجدی به فعالیت بانک ســلول و بافت در مرکز تحقیقات 
پزشکی قانونی نیز اشاره کرد و گفت: »فرآوری بافت از دیگر 
دستاوردها و فعالیت های سازمان است که سالانه حدود 400 

هزار بیمار از محصولات آن بهره می برند.«/ایسنا

 معین الدین سعیدی
 نماینده مجلس شورای اسلامی

نــوع مواجهــه وزارت آمــوزش و پــرورش و 
سازمان امور استخدامی با معلمان خرید 
خدمت و معلمان طرح مهرآفرین مطلقا 
متناســب بــا  شــان مقــام معلم نیســت. 
معلمــان خریــد خدمــات ۹ ســال بخــش 
بزرگی از بار آموزش را در مناطق محروم بر 
دوش کشیدند و 2نفر از ۱۷ نفر فرهنگی 

نمونه از بین این گروه بود./ایسنا

 محمد حسین حاجیلو
 قائم مقام رئیس سازمان سنجش 

آموزش کشور
بــا پیگیری هــای انجــام شــده توســط حفاظت 
اطلاعات قوه قضاییه برای رسیدگی به تخلفات 
احتمالی در آزمون سراسری در روزهای برگزاری 
آزمون، قضات ویژه  پیش بینی شده تا براساس 
گزارش هــا و مســتندات ارائــه شــده به صورت 
 ویژه نسبت به رسیدگی پرونده ها اقدام کنند.

/باشگاه خبرنگاران جوان

 رحمت الله فیروزی
 نماینده مجلس شورای اسلامی

برخی مردم آنقدر درآمد ندارند که بخواهند 
هزینه های گران دندانپزشکی را در بخش 
خصوصــی و کلینیک هــا ارائــه بدهنــد. 
لازم اســت مراکــز دولتی در شهرســتان ها 
ایجاد شــوند، بیمه ها نیز پــای کار بیایند و 
ظرفیت های دندانپزشکی افزایش پیدا کند 
تا درنهایت شاهد خدمات رسانی مناسب 

به مردم باشیم./فارس

مواد مخــدر توســط پلیــس مبــارزه بــا 
مواد مخــدر کشــف و ضبــط شــده 
است. مشــاور دبیرکل ســتاد مبارزه با 
مواد مخدر ریاست جمهوری این میزان 
از کشــف را مربوط به 40سال گذشته 

عنوان کرد.

14500
تن

و نیــروی انتظامــی فعــال در حــوزه 
مواد مخــدر، از ابتدای انقــلاب تا کنون 
حیــن مبــارزه بــا قاچاقچیــان و حیــن 
ماموریت هــای انتظامــی بــه شــهادت 

رسیده اند.

3850
پلیس

از نیروهــای انتظامــی و نظامی کشــور 
از ابتــدای انقلاب تا کنــون حین مبارزه 
بــا مواد مخــدر و قاچاقچیــان بــه مقــام 

جانبازی رسیده اند.

12500
نفر

بــرآورد خســارت روزانــه ای اســت کــه 
مواد مخدر در بخش درمان، بهداشت، 
مقابله و دیگر بخش ها، به کشور وارد 

می کند./ایرنا

500
میلیارد

از شــکل گیری مبــارزه بین المللــی 
بــا مواد مخــدر می گــذرد. تصویــب 3 
کنوانســیون بین المللی و شکل گیری 
۱۹ نهاد اصلی و فرعی از سوی سازمان 
ملــل متحــد بخشــی از فعالیت هــای 

جهانی در این حوزه است.

113
سال

ثبت سفارش کتب  درسی پایه های 
اول، هفتم و دهم آغاز شد

ثبت سفارش کتاب های درسی پایه های اول ابتدایی، 
هفتم دوره اول متوسطه و دهم دوره دوم متوسطه از 
یکشنبه 5تیرماه 1401آغاز شد.  طبق تقویم زمانی 
سفارش کتاب های درسی، برای سال تحصیلی 1402-

1401ثبت ســفارش گروهی و انفرادی کتاب های 
درسی پایه های اول دوره ابتدایی)عادی و استثنایی(، 
آمادگی مقدماتی )پیش دبســتانی استثنایی(، پایه 
هفتم دوره اول متوسطه، پایه هفتم دوره اول متوسطه 
پیش حرفه ای استثنایی، پایه دهم دوره دوم متوسطه 
و پایه دهم دوره دوم متوســطه حرفه ای استثنایی از 
امروز پنجم تیرماه آغاز شده و تا 11شهریور ماه ادامه 
 خواهد داشت. مخاطبان از طریق مراجعه به سامانه 
www.irtextbook.ir  یا www.irtextbook.com  به 
2 شیوه فردی و گروهی و برابر جدول تقویم زمانی اعلام 
شده می توانند اقدام کنند؛ هزینه کتاب های درسی در 
سامانه سفارش کتاب درسی 1402-1401براساس 
مبلغ درج شــده در پشــت جلد کتاب های درسی 

محاسبه شده است.
 مدارس موظف  هستند هرچه سریع تر با ورود به سامانه 
فروش و توزیع مواد آموزشی، نسبت به ثبت سفارش 
گروهی کتاب های درســی دانش آموزان اقدام کنند. 
در ثبت نام امسال از شــیوه های منعطف برای ثبت 
سفارش کتاب های درسی اســتفاده می شود. در این 
راســتا مخاطبان می توانند از طریق یکی از 2 شیوه 
فردی یا گروهی نسبت به سفارش کتاب های درسی 

اقدام کنند. / منبع: فارس

نقل قول 

عدد خبر

 خبر

میز خبر

قیمت برخی داروهای بی هوشی در بازار آزاد
قیمت در بازار آزادقیمت شرکتینام دارو

70هزار تا 170هزار تومان12تا 40هزار تومانپروپوفول

75هزار تا 120هزار تومان9تا 12هزار تومانتیوپنتال

750هزار تومان76هزار تومانایزوفلوران
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بخشش قاتل در 
یک قدمی قصاص

بخشنامه هاي بانك مركزي دست و پاي صادركنندگان 
را بسته است

در كار صادرات هستم و نسل در نسل شغل ما صادرات بوده 
و نزديكان و اجدادم از صادركنندگان خوشنام. در سالي كه  
قرار بوده جهش صادراتي داشته باشيم بخشنامه هاي متعدد 
از سوي نهادها از جمله بانك مركزي ، وزارت صمت و ديگر 
دستگاه ها آن قدر افزايش يافته است كه عملا دست و پاي 
من به عنوان صادركننده بسته است. نه  دلم مي خواهد و نه 
صلاح در اين است كه دست از كار بكشم ولي با اين روند واقعا 
درمانده شده ايم كه چه بايد بكنيم. از گلايه به مسئولان اتاق 

بازرگاني مربوطه و مقامات هم خسته شده ايم. 
صادركننده از مشهد

 پاسخ مسئولان
 

ساماندهي محور آزادراه كرج –قزوين همچنان در دست 
اجراست 

روابط عمومي ســازمان راهداري و حمــل و نقل جاده اي 
كشور پيرو چاپ پيام مردمي با عنوان فكري براي ترافيك 
دائمي پــل فرديس تا مهرويــلا كنند در ســتون با مردم 
روزنامه همشهري پاسخ داده است. ضمن سپاس از انعكاس 
ديدگاه ها و نقطه نظارت هموطنان و ظرفيت ايجاد شده براي 
پاسخگويي به اســتحضار مي رساند در راستاي كاهش گره 
ترافيكي در آزاده راه كرج- قزويــن محدوده پل فرديس تا 
مهرويلا در دو مقطع آزاد راه شامل پل فرديس تا كلانتري به 
طول 4كيلومتر و با پيشرفت فيزيكي 95درصد و همچنين 
پل كلانتري تا مهرويلا به طول 1.5 كيلومتر با پيشــرفت 
فيزيكي 60درصد، ساماندهي محور در دست انجام است كه 
اميدواريم با رفع موانع اعتباري و تكميل پروژه هاي مذكور 
در سال آتي بخشــي از مشــكل ترافيكي محدوده مذكور 

برطرف گردد.

پساب در مركز شهر اهواز نيازمند ساماندهي است
وجود پساب در ملكی در مركز شــهر اهواز واقع در خيابان 
امام، نبش شــهيد محمديــان زيبنده اين نام و شايســته 
شهروندان نيست. اين ملك و ساختمان در خيابان 30متری 
نبش نهج البلاغه سال هاست كه به حال خود رها شده است.
حيدری از اهواز

كمك هاي مومنانه كمرنگ نشود
تعداد نيازمندانی كه همواره چشــم انتظار ياری هســتند 
كم نيســت و عده اي همانند زمان اوج شيوع كرونا محتاج 
كمك های معيشتی ومومنانه هستند، اميدواريم اين كمك 

درهمه ايام ادامه دار شود و مختص به شرايط خاص نباشد.
عسگري از تهران 

شــهرك هاي ويلايي، عامل گراني افسارگسيخته در 
كمالشهر شده اند

كمالشــهر كرج منطقه اي با بيش از 200 هزار نفر جمعيت 
اســت كه شــهرك هاي ويلايي متعددي در محدوده هاي 
ييلاقي اطراف آن شــكل گرفته اســت. همين موضوع از 
عوامل گراني بيش از اندازه در كمالشهر شده است و مردم 
كم بضاعت منطقه را بســيار به دردســر انداخته است. به 
طور متوسط همه چيز در كمالشهر تا 20 درصد گران تر از 
ديگر نقاط كرج است و هيچ نظارتي هم بر اين روند نيست. 
تعزيرات هم با جريمه هاي مختصــر راه به جايي نمي برد و 

گراني همچنان پابرجاست.
زارعيان از كمالشهر

گزارش  های كم فروشي نان جدي گرفته نمي شود
12روز قبل گزارشي از گرانفروشي و كم فروشي نانوايي به 
تعزيرات ارائه كردم. نه خبري از پيگيري تعزيرات و اتحاديه 
شــد و نه رويه غلط نانوايي اصلاح شده اســت. چرا مدام 

مي گويند موارد را به فلان شماره اطلاع دهيد؟
شهروند از عباس آباد تهران

فروش اجباري كالا همراه روغن 
براي خريد يك روغن سرخ كردني كه قيمت روي آن 105 هزار 
تومان بود مجبور شــدم 3عــدد كيك بي مصــرف هم بخرم! 
فروشنده مي گفت روغن كمه و ما بايد سعي كنيم درآمد رو بالا 
ببريم كه بتونيم روغن بخريم! تماس من با تعزيزات و شكايت به 

مديريت هم تاكنون نتيجه اي نداشته است.
شهزادي از تهران 

كمبود مدرسه و شرايط عجيب و غريب مدرسه دولتي
براي ثبت نام فرزندم در پايه متوســطه اول در كل منطقه بلوار 
جمهوري، خيابان مطهري، كوي اتحاد و كــوي كارمندان در 
كرج تنها يك مدرســه دولتي ثبت نام مي كند كه آن هم فقط 
از دانش آموزاني ثبت نام مي كند كه امتياز مورد نظر مدرسه را 
بياورد؛  امتيازاتی كه در مدرسه قبلي فرزندم اصلا نبوده است. 
 حالا به دليل نبود جا و نياوردن امتيــاز و نبودن امكان ثبت نام 
در خارج از محدوده اي كه منزل هســت مجبورم فرزندم را در 
غيرانتفاعي ثبت نام كنم. در حالي كه نه علاقه اي به اين كار داريم 
و نه توان مالي ما چنين اجازه اي مي دهد. واقعا تكليف ما چيست. 

تحصيل رايگان مگر حق همگاني نيست؟
رحماني ازكرج 

سرقت پل هاي فلزي كوچك واقعا نگران كننده است
پل فلزي كوچكي كه روي جوي آب در خيابان سامان را پوشانده 
بود به سرقت رفت و متاســفانه مادر كهنسال من به دليل نبود 
همين پل به زمين خورد و دچار شكستگي كتف و مچ دست شد 
و هم اكنون نيز در بيمارستان بستري است. هر چند وضع بدي 
است اما به هرحال مادرم تحت درمان است و هدفم اين است كه 
مســئولان فكري بكنند كه جلوي تكرار اين موارد كه در عين 
سادگي خطرآفرين هســتند گرفته شده و با متخلفان برخورد 

قانوني و جدي شود.
رستگاري از تهران 

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پيام كوتاه خوانندگانپيامك

كلاهبرداران در كمين مستأجران 
اعضای باند 3نفره كلاهبرداری كه با انتشار آگهی اجاره 
آپارتمان با قيمت مناســب دســت به كلاهبــرداری از 

مستأجران می زدند دستگير شدند.
به گزارش همشــهری، متهمــان در ابتــدا آگهی اجاره 
آپارتمان با قيمت بســيار مناســب را در فضای مجازی 
منتشر كرده و سپس منتظر می ماندند تا طعمه هايشان 
با آنها تماس بگيرند. مســتأجرانی كه در جست وجوی 
آپارتمان اجــاره ای بودند با ديدن ايــن آگهی و قيمت 
مناسب آن بلافاصله با شماره ای كه در آگهی درج شده بود 
تماس می گرفتند. كلاهبرداران پس از گفت وگوی تلفنی 
با طعمه شان به او اطمينان می دادند كه درصورت دريافت 
بيعانه، ملك موردنظر را به فرد ديگــری اجاره نخواهند 
داد و چند ساعت بعد برای عقد قرارداد به بنگاه خواهند 
آمد. آنها حتی برای جلب اطمينان طعمه شان تصاويری 
از آپارتمان را به همراه تصوير سند ماشين و تصوير كارت 
ملی شان كه در آن نشــانی آپارتمان درج شده بود برای 
او ارســال می كردند و طعمه  از همه جا بی خبر به تصور 
اينكه آپارتمانی با قيمتی مناسب گير آورده مبلغ زيادی 
به عنوان بيعانه به حساب كلاهبرداران واريز می كرد، اما 
پس از آن كلاهبرداران تلفنشان را خاموش می كردند و 

ناپديد می شدند.
كلاهبرداری های اين باند ادامه داشت تا اينكه چند روز 
پيش و با شــكايت يكی از مالباختگان، مأموران پليس 
پايتخت در جريان ماجرا قرار گرفتــه و تحقيقات برای 

شناسايی و دستگيری كلاهبرداران را آغاز كردند.
سرهنگ قاسم دستخال، رئيس پايگاه سوم پليس آگاهی 
تهران گفت: شــاكی پرونده می گفت كه پس از پرداخت 
50ميليون تومان به عنوان بيعانه به حساب كلاهبرداران، 
ديگر موفق به تماس با آنها نشــده و پــس از آن بود كه 

متوجه شده در دام كلاهبرداران گرفتار شده است.
وی ادامه داد: با اين شــكايت، مأموران به بررسی تصوير 
كارت ملی و سند ماشــين كه كلاهبرداران برای شاكی 
ارســال كرده بودند پرداختند، اما معلوم شــد كه همه 
آنها جعلی اســت. در ادامه و با بررسی شماره حسابی كه 
كلاهبرداران در اختيار شاكی قرار داده بودند نيز معلوم 
شــد كه حســاب متعلق به مردی اســت كه مدعی بود 
كارت های عابربانك خــود را در ازای دريافت مبلغی به 

جوانی به نام شهاب، ساكن ورامين، فروخته است.
سرهنگ دســتخال گفت: با دستگيری شــهاب معلوم 
شــد كه او يكی از اعضای باند كلاهبرداری اســت كه با 
همدستی 2 نفر ديگر دست به كلاهبرداری از مستأجران 
می زند. به اين ترتيب 2متهم ديگر پرونده نيز دســتگير 
شــدند و در بازجويی ها اعتراف كردند كه با اين شگرد از 

3مستأجر كلاهبرداری كرده اند.
رئيس پايگاه ســوم پليس آگاهــی تهران با اشــاره به 
اينكه تحقيقات از متهمان دستگير شــده ادامه دارد از 
مستأجرانی كه در جست وجوی آپارتمان اجاره ای هستند 
خواســت قبل از انجام معاملات ملكی، تحقيقات لازم را 
انجام بدهند؛ ابتدا سند مالكيت ملك را ببينند و با مراجعه 
به محل، ملك مورد نظر را با سند مطابقت دهند و هنگام 
خريد يا اجاره ملك، از مالك بودن طرف مقابل اطمينان 
حاصل كرده و درصورتی كه مالك به فرد ديگری وكالت 
داده اســت، وكالتنامه را به دقت مطالعه كرده و مطمئن 
شوند كه مالك به وكيل حق فروش يا اجاره ملك را داده 

باشد.

دختر 16ساله، قربانی نقشه شوم 
خواستگار قلابی

آشنايی دختر 16ساله با پسری جوان در راه مدرسه پايان 
شومی داشت.

به گزارش همشهری، چند روز پيش دختری نوجوان به 
همراه والدينش راهی دادسرای جنايی تهران شد و تا از 
پسری جوان كه در نقش خواســتگار او را فريب داده بود 

شكايت كند.
دختر 16ســاله در توضيح ماجرا بــه قاضی محمدامين 
تقويان، بازپرس شعبه هشــتم دادسرا گفت: مدتی قبل 
در راه مدرسه با پسری جوان به نام آرش آشنا شدم. پس 
از اين آشــنايی مدتی با هم چت می كرديم و گاهی او به 
مقابل مدرســه می آمد و پس از تعطيلی با هم به پارك 

می رفتيم.
وی ادامه داد:  ظرف مدتی كوتاه به او علاقه مند شــدم و 
برای همين وقتی از من خواســتگاری كرد جواب مثبت 
دادم، اما به خانواده ام حرفی نزدم. چون می دانستم آنها 
به دليل اينكه سنم كم است و از طرفی شناختی نسبت به 
آرش ندارند با اين ازدواج مخالفت می كنند. پدر و مادرم 
دلشان می خواست من درس بخوانم و به دانشگاه بروم و 
برای همين منتظر ماندم تا در فرصتی مناسب اين ماجرا 

را با آنها در ميان بگذارم.
دختر نوجوان گفت: چند هفته پيش اما آرش به من زنگ 
زد و مرا به خانه اش دعــوت كرد. او گفت خانواده اش هم 
حضور دارند و می خواهد مرا به آنها معرفی كند. بی آنكه 
خبر داشته باشم كه چه اتفاقی در انتظارم است راهی خانه 
آرش شدم، اما آن روز وی نوشيدنی  ای به من داد كه ديگر 
نفهميدم چه شد و وقتی به خودم آمدم، متوجه شدم كه 
وی از من فيلم سياه تهيه كرده است. آرش تهديدم كرد 
كه اگر از ماجرای آن روز به كسی چيزی بگويم، فيلم را 
در فضای مجازی منتشــر كرده و آبروی مرا می برد. پس 
از اين اتفاق شوم، به شدت دچار مشكلات روحی و روانی 
شــدم. همين باعث شــد كه خانواده ام در جريان ماجرا 
قرار بگيرند و من از ترس و خجالت خانه را ترك كردم و 
به شمال كشــور رفتم. چند روزی در آنجا ماندم تا اينكه 
خانواده ام با من تماس گرفتند و خواستند به خانه برگردم. 
آنها گفتند كمكم می كنند و وقتی همه ماجرا را برايشان 
تعريف كردم، خواســتند با هم به دادسرا برويم و از مرد 

جوان شكايت كنيم.
با مطرح شدن اين شكايت، بازپرس جنايی تهران دستور 
بازداشــت آرش را صادر كرد و تحقيقات برای شناسايی 

مخفيگاه وی آغاز شده است.

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپيام

كوتاه از حادثه عامل جنايت در قشم پس از 5سال از قصاص نجات يافت

مردی در ايالت كلرادو با ورود به يكی از كلانتری ها 
ماشين كلانتری را دزديد و وقتی در بی سيم شنيد 
كه يك درگيری خانوادگی گزارش شده است، برای 

رسيدگی به اين درگيری راهی ماموريت شد.
به گزارش نيويورك پست، اين حادثه چند روز پيش 
در شــهر تلر رخ داد. كلانتر شهر تلر به خبرنگاران 
گفت: حوالی صبح روز دوشــنبه مرد 33ساله ای 
به نام جرميا جيمز تيلور به يكی از ايســتگاه های 
فرعی كلانتری اين شهر در نزديكی درياچه جورج 
رفت و يك خودروی گشتزنی پليس را كه در آنجا 
پارك بود، دزديد و فرار كرد. دقايقی بعد در يكی از 
محله های شهر درگيری خانوادگی رخ داد كه اين 
درگيری از طريق بی ســيم به پليس گزارش شد. 
سارق كه در ماشــين كلانتری بود نيز اين پيام را 
شنيد و برای رسيدگی به ماجرای درگيری راهی 

محل حادثه شد.
كلانتر ادامه داد: كسی كه درگيری خانوادگی را به 

پليس گزارش كرده بود، بعدا به مأموران گفت كه 
جرميا جيمز )سارق ماشــين كلانتری( نخستين 
كسی بود كه به محل حادثه رســيد. او به محض 
رسيدن از ماشين كلانتری بيرون پريد و پرسيد آيا 
تيراندازی هم شده و كسی هم به قتل رسيده است؟ 
به گفته اين شــاهد عينی، جرميــا جيمز وقتی از 
ماشــين كلانتری پياده شــد، لباس پليس به تن 
نداشت. از سوی ديگر كاملا مست به نظر می رسيد 
و حتی ماشــين كلانتری هم آســيب  ديده بود و 
همه  چيز كاملا عجيب به نظر می رســيد. تا اينكه 
دقايقی بعد از حضور اين مرد در محل حادثه، سر و 
كله يك خودروی گشتی ديگر هم پيدا شد و جرميا 
جيمز به محض ديدن ماشــين پليس سوار همان 
ماشين مسروقه شــد و فرار كرد. پس از فرار سارق 
با ماشين پليس، تلاش مأموران برای دستگيری او 
ادامه يافت تا اينكه حدود 2ســاعت بعد خودروی 
سرقتی در يكی از اتوبان ها مشاهده شد. مأموران 

قصد متوقف كردن آن را داشتند اما سارق با سرعت 
زياد اقدام به فــرار كرد و مأموران نيــز به تعقيب 
خودروی ســرقت شــده پليس پرداختند. پس از 
چندين دقيقه تعقيــب و گريز در نهايت خودروی 
ســرقتی به دليل تصادف، متوقف شــد و سارق به 
ســرعت از داخل آن بيرون پريد و به داخل جنگل 
فرار كرد. مأموران نيز به تعقيب او پرداختند تا اينكه 
محاصره اش كردند و درحالی كه سارق قصد داشت 
با چاقو آنها را تهديد كند، وی را با شــليك گلوله 
دستگير كردند. به گفته مقامات پليس، جرميا جيمز 
تيلور به دليل جراحاتی كه ديده بود به بيمارستان 
منتقل شد و اين در حالی است كه با 4اتهام از جمله 
سرقت ماشــين پليس، جعل هويت افسر پليس، 
آسيب رساندن به خودروی سرقتی و فرار از دست 
پليس روبه روست. سوابق اين مرد نشان می  دهد كه 
وی قبلا به جرم شرارت دستگير شده و در آزادی 

مشروط به سر می برده است.

جاماندن موتورسيكلت سارق در صحنه سرقت گردنبند 
فوتباليست پيشكسوت به بازداشت مردی جوان منجر 
شــد كه می گويد بازيگر و كارگردان تئاتر اســت. او اما 
مدعی است كه نقشــی در گردنبندقاپی نداشــته و خودش هم قربانی 

دزدان شده است.
به گزارش همشــهری، ظهر دوشنبه گذشته ســی ام خرداد ماه بود كه 
گزارش يك سرقت خشن در خيابان دادمان حوالی شهرك غرب به پليس 
اعلام شد. وقتی مأموران در محل حادثه حاضر شدند دريافتند كه سارقی با 

حمله به يك مرد، گردنبند او را قاپيده و فرار كرده است. مالباخته 
كســی جز محمد رضا مهدوی، پيشكسوت تيم پرسپوليس 

نبود. او می گفت كه حوالی ساعت 14خودروی خود را پارك 
كرده و از آن پياده شده بود كه ناگهان موتورسواری از كنار 
او عبور كرد و در يك چشم بر هم زدن گردنبند وی را قاپيد.

فوتباليست پيشكســوت تلاش كرد مانع فرار سارق 
شــود و به جدال با او پرداخت. او پيراهن سارق را 

گرفت و كلاه كاســكت را از سرش بيرون كشيد. 
همين اتفاق باعث شد تا موتور واژگون شود و با 
اين حال سارق كه به شدت ترسيده و مضطرب 
بود، پيــاده به فرار خود ادامه داد. پيشكســوت 
فوتبال همچنان به دنبال ســارق دويــد اما در 
نهايت سارق موفق به فرار شد و اين در حالی بود 
كه موتور سيكلت او در محل جا مانده بود. همين 

موتورسيكلت سرنخی شــد برای بازداشت صاحب 
آن. او كه مردی جوان است، شنبه شب دستگير شد 

و ديروز برای بازجويی به دادسرای ويژه سرقت انتقال 
يافت و پيش روی قاضی مصطفی تقی زاده، بازپرس شعبه 
پنجم دادسرا قرار گرفت. مرد جوان اما منكر سرقت شد و 
گفت كه خودش هم قربانی دزدان شده است. او مدعی شد 
كه روز حادثه دزدی موتور او را سرقت كرده و بعد با استفاده 
آن گردنبند فوتباليست پيشكســوت را قاپيده است. وی 
توضيح داد: من مدرك كارشناسی ارشد كارگردانی تئاتر 
دارم و بازيگر و كارگردان تئاترهای موزيكال هستم. او ادامه 
داد: حدود 15سال در زمينه تئاتر فعاليت دارم و درآمدم 
طوری است كه مشكل مالی ندارم كه بخواهم دست به 
ســرقت بزنم. روز حادثه موتورم را مقابل خانه ام پارك 

كرده بودم و حدود ساعت 3بعدازظهر وقتی از خانه خارج شدم، فهميدم 
كه آن را دزديده اند. به محض اينكه متوجه دزديدن موتورم شدم، راهی 
اداره پليس شدم و گزارش سرقت را اعلام كردم و ماجرای سرقت گردنبند 
پيشكسوت فوتبال را هم همان شب در سايت ها و شبكه های اجتماعی 
خواندم اما فكر نمی كردم كه موتور من در صحنه اين سرقت جا مانده باشد.

يك شاهد
متهم درحالی  مدعی شد كه بی گناه است و موتورش را سرقت كرده اند 
كه يك شاهد عينی وی را شناسايی كرده و می گويد متهم همان سارقی 
است كه گردنبند فوتباليست پيشكســوت را سرقت كرده است. اين 
شــاهد عينی راننده مسافركش اســت كه در تحقيقات گفت: روز 
حادثه حدود ســاعت 2ظهر بود كه در حوالی شــهرك غرب و در 
نزديكی بيمارستان آتيه بودم. شــغل من مسافركشی است و در 
جست و جوی مسافر بودم كه ناگهان جوانی را ديدم. او با تمام 
قدرت می دويد و به فاصله زيادی مرد ديگری دنبالش بود. 
در آن لحظه متوجه نشــدم مردی كه در تعقيب پسر 
جوان است، مشــهور و فوتباليست قديمی است. وی 
ادامه داد: پســر جوان درحالی كه نفس نفس می زد، 
سراغ من آمد و مدعی شــد كه مردی كه در تعقيب 
اوست، برادرزنش است. او گفت كه چون با همسرش 
اختلاف دارد، برادرزنش نقشه انتقام جويی كشيده و 
اگر دستش به او برسد، بلايی بر سرش می آورد. وی از 
من خواست تا او را سوار ماشين كرده و از آن منطقه دور 
كنم و جانش را نجات دهم. راننده مسافركش ادامه داد: 
به گمان اينكه مرد جوان حقيقت را می گويد، وی را سوار 
ماشــينم كردم و چند خيابان آن طرف تر او را از ماشين 
پياده كردم. او كسی جز متهم دستگير شده نيست، چون 
من چهره او را به خوبی به خاطر دارم و مطمئن هســتم 
جوانی كه آن روز سوار ماشينم شد، همين جوانی است 
كه به جرم سرقت از فوتباليســت معروف دستگير شده 
است. درحالی كه راننده مســافركش مرد بازداشت شده را 
شناسايی كرده، اما او همچنان اصرار دارد كه بی گناه است. 
در اين شرايط بازپرس جنايی دستور بازداشت متهم را صادر 
كرد و او برای انجام تحقيقات بيشتر در اختيار مأموران اداره 

آگاهی تهران قرار گرفته است.

سارق، ماشین کلانتری را دزدید و راهی ماموریت شد

سارق گردنبند آقای فوتباليست، بازيگر تئاتر بود

پســر جوانی كه با همدســتی زنی 
شــوهر او را در جزيره قشم به قتل 
رسانده بود، 5سال پس از ارتكاب اين 
جنايت توانســت با پرداخت ديه رضايت اوليای دم را 

جلب كرده و از قصاص نجات پيدا كند.
به گزارش همشــهری، اين جنايت اواســط سال96 
در جزيره قشم واقع در اســتان هرمزگان اتفاق افتاد. 
ماجرا از اين قرار بود كه زن جوانی كه از مدت ها قبل 
با شوهرش دچار اختلاف شده بود، تصميم گرفت از 
او جدا شود اما شوهرش حاضر به جدايی نبود. در اين 
شرايط بود كه زن جوان با پسری آشنا كه در محله شان 
زندگی می كرد و ســال ها او را می شناخت شروع به 
درددل كرد و از مشــكلات زندگــی اش و اختلافاتی 
كه با شوهرش داشــت  گفت. او به دنبال راهی برای 
جدايی از شــوهرش بود و اين شــرايط برای مدتی 
ادامه داشت تا اينكه يك روز وقتی آنها باهم صحبت 
می كردند فكر خطرناكی به ذهن شــان رســيد. آنها 
تصميم گرفتند شوهر زن جوان را بترسانند و وادارش 

كنند تا همسرش را طلاق دهد.

قرار مرگبار
طبق نقشه ای كه اين زن و مرد كشيده بودند يك روز 
زن جوان به بهانه ای از شوهرش خواست تا با يكديگر 
به يكی از مناطق حاشيه جزيره بروند. قرار بود در اين 
محل پسر جوان با شوهر او درگير شده و وی را تهديد 
كند كه همسرش را طلاق بدهد. آن روز مرد كه از نقشه 
شوم همسرش بی اطلاع بود همراه او به آنجا رفت؛ غافل 
از اينكه پسر جوان از ساعتی قبل در آنجا انتظارشان 
را می كشــد. او كه يك چاقو زير لباسش پنهان كرده 
بود وقتی زن و شــوهر جوان را ديد بــه بهانه ای جلو 

رفت و با مرد درگير شــد. مكانی كه درگيری در آنجا 
رخ داد محلی خلوت بود و به جز آن 3نفر هيچ كس در 
آنجا نبود. لحظاتی بعد وقتی درگيری بالا گرفت پسر 
جوان با چاقو چندين ضربه به مرد جوان زد و بلافاصله 

از آنجا گريخت.

داستان سرايی
با وجود اينكه زن جوان خودش اين نقشه را كشيده بود و 
همه  چيز را می دانست اما برای اينكه پليس به او مشكوك 
نشود با اورژانس تماس گرفت و كمك خواست. وقتی 
امدادگران رسيدند، ديگر كار از كار گذشته و شوهرش به 
قتل رسيده بود. در اين شرايط بود كه ماجرا به بازپرس 
جنايی گزارش و به دستور او تحقيقات در اين باره آغاز 
شد. نخستين فردی كه تحت بازجويی قرار گرفت همسر 
مقتول بود. او ابتدا به داستانسرايی پرداخت و درباره روز 
حادثه گفت: همراه شوهرم به اطراف جزيره رفته بوديم 
تا بگرديم اما مرد غريبه ای به شوهرم حمله كرد و او را 
به قتل رساند. من اين مرد را قبل از آن نديده بودم و او 
را نمی شناختم. از طرفی شوهرم با هيچ كس اختلاف و 
خصومتی نداشت و نمی دانم چرا او را به قتل رساندند و 
دختربچه ام را يتيم كردند. هرچند همسر مقتول ادعا 
می كرد قاتل را نمی شناسد و نمی داند چرا شوهرش به 
قتل رسيده است، اما كارآگاهان پليس به او شك كردند 
و وقتی درباره زندگی خصوصی اش تحقيق كردند پی 
بردند كه او از مدت ها قبل با شوهرش اختلاف داشته و 
زندگی شان مدام با كشمكش و تنش همراه بوده است. 
از طرفی با تحت نظر گرفته شدن ارتباطات شخصی اين 
زن معلوم شد كه او با پسر جوانی به طور پنهانی ارتباط 
دارد. مجموعه اين اطلاعات ســبب شــد تا نام همسر 
مقتول به عنوان مظنون شماره يك اين پرونده مطرح 

شود. در اين شــرايط بود كه او بازداشــت شد و وقتی 
تحت بازجويی های فنی قرار گرفت به قتل شوهرش با 
همدستی پسر جوان اعتراف كرد. او در اعترافاتش گفت: 
چون با شوهرم زندگی خوبی نداشــتم از پسری آشنا 
خواستم شوهرم را بترساند تا مجبور شود طلاقم دهد.  
او ادامه داد: آن روز به بهانه ای شوهرم را به جای خلوتی 
كشاندم و در آنجا پســر جوان به ما نزديك و با شوهرم 
درگير شد. قرار بود كه او فقط شوهرم را بترساند اما در 
درگيری چند ضربه چاقو به او زد و اين حادثه اتفاق افتاد.

اعتراف به قتل
به دنبال اعترافات زن جوان، تلاش ها برای دستگيری 
عامل اصلی جنايت آغاز شد. بررسی ها نشان می داد او 
پس از قتل از قشم گريخته و به مكان نامعلومی رفته 
اســت. با وجود اين، تلاش ها برای دستگيری او ادامه 
پيدا كرد تا اينكه 2ماه بعد مأموران به اطلاعاتی دست 
پيدا كردند كه نشان می داد قاتل فراری به قشم برگشته 
است. در اين شرايط بود كه او دستگير شد. متهم وقتی 
تحت بازجويی قرار گرفت به قتل اعتراف كرد اما مدعی 
شد قصدش تهديد و ترســاندن مقتول بوده و نيتی 
برای قتل او نداشته است. او در ادامه جزئيات بيشتری 
از  جنايت را برملا كرد و درنهايت پرونده اتهامی اين 
دو متهم با صدور كيفرخواست به دادگاه كيفری يك 

استان هرمزگان فرستاده شد.

در يك قدمی چوبه دار
در جلسه محاكمه، پدر و مادر مقتول از طرف خودشان 
و به عنوان اوليای دم قهری فرزند خردسال مقتول برای 
قاتل درخواست حكم قصاص كردند و برای عروسشان 
نيز اشد مجازات را خواستند. در اين جلسه بار ديگر 

متهمان به دفاع از خود پرداختند و جزئيات جنايتی را 
كه با همدستی يكديگر مرتكب شده بودند شرح دادند. 
به اين ترتيب ختم جلســه اعلام شد و قضات دادگاه 
پس از شور مرد جنايتكار را به قصاص و همسر مقتول 
را به اتهام معاونت در قتــل به تحمل حبس محكوم 
كردند. اين رأی بعد از مدتی در ديوان عالی كشور نيز 

تأييد و آماده اجرا شد.

بخشش با ديه ميلياردی
اوليای دم در همه اين مدت اعــلام كرده بودند كه 
خواسته شان قصاص قاتل است و به هيچ وجه حاضر 
نيستند او را ببخشند. با اين حال با قطعی شدن حكم 
قصاص و آغاز شــمارش معكوس برای اجرای حكم 
تلاش های تيم صلح و سازش زندان بندرعباس برای 
جلب رضايت اوليای دم آغاز شد. كاظم شاهرخ نيا، 
از اعضای شــورای حل اختلاف زنــدان بندرعباس 
دراين باره به همشــهری می گويد: متهم در 5سالی 
كه زندانی بود واقعا تغيير كرده و اصلاح شــده بود. 
به همين دليل تلاش هايی را برای بخشــش او آغاز 
كرديم. من و چند نفر ديگر از همكارانم برای جلب 
رضايت آنها چند مرتبه به قشم رفتيم. آنها حاضر به 
بخشش نمی شدند اما در نهايت ابتدا پدر مقتول و در 
ادامه مادرش حاضر شدند با دريافت ديه يك ميليارد 
تومانی قاتل را ببخشند و به اين ترتيب او از قصاص 

نجات پيدا كرد.
شــاهرخ نيا درباره سرنوشــت متهمان ايــن پرونده 
می گويد: همســر مقتول كه در حال گذراندن دوران 
محكوميتش در زندان است اما مرد محكوم به قصاص 
با اعلام گذشــت اوليای دم قرار است به لحاظ جنبه 

عمومی جرم در دادگاه محاكمه شود.

گزارش

دادسرا

گروگانگيری پسر 4ساله برای 
پس گرفتن يك چك

مرد بدهكار كه در ازای بدهی اش يك چك پرداخت كرده 
بود برای پس گرفتن چك، پسر 4ساله طلبكارش را ربود و به 
گروگان گرفت، اما بعد از چند ساعت مجبور شد او را رها كند.

به گزارش همشهری، چند روز قبل به پليس استان البرز خبر 
رسيد كه مردی سابقه دار پسر 4ساله ای را ربوده و به گروگان 
گرفته اســت. آنطور كه شواهد به دســت آمده نشان می داد 
گروگانگير مدتی قبل از پدر گروگانش مبلغی پول گرفته و در 
قبال آن يك برگه چك داده بود، اما حالا بدون آنكه بدهی اش 
را تسويه كند قصد داشت با گروگان گرفتن پسرش چك را پس 
بگيرد. در اين شرايط بود كه تلاش های مأموران پليس آگاهی 
البرز برای رهايی گروگان 4ساله آغاز شد. هنوز چند ساعت از 
اين حادثه نگذشته بود كه كارآگاهان موفق شدند مخفيگاه 
متهم را شناســايی كنند. آنها همزمان با او تماس گرفتند و 
عواقب كار خطرناكی را كه انجام داده بود به او گوشزد كردند. 
همين تماس باعث شد تا گروگانگير پس از 6ساعت پسر 4ساله 
را به يكی از آشــنايان خود تحويــل داده و خودش فرار كند. 
سرهنگ محمد نادربيگی، رئيس پليس آگاهی استان البرز با 
اشاره به تحويل كودك ربوده شده به خانواده اش گفت: تلاش 
پليس برای دستگيری مرد گروگانگير ادامه دارد. او ادامه داد: 
پليس آگاهی به ميزانی از توانمندی رسيده كه حرفه ای ترين 
مجرمان را در كوتاه ترين زمان در هر نقطه كه مخفی شــده 

باشند دستگير كرده و تحويل قانون می دهد.
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افزايش فشارها براي استعفاي جانسون
پس از شكست حزب محافظه كار در انتخابات ميان دوره اي 
مجلس و واگذاري برخي از كرسي هاي متعلق به اين حزب به 
حزب رقيب، يعني حزب كارگر، فشارها بر بوريس جانسون 
براي استعفا افزايش يافته است. برخي از نمايندگان حزب 
حاكم طي هفته هاي اخير يك بار براي بركناري جانسون 
تلاش كردند اما موفق نشدند. با نتايج جديد، آنها بار ديگر 

براي بركناري او مصمم شده اند.

رئيس جمهور روســيه به همتای 
بلاروســی خــود وعــده داده که 
به زودی سامانه موشكی کوتاه برد 
با قابليت حمل کلاهك هسته ای خود را در اختيار 
بلاروس قرار خواهد داد. ولادیمير پوتين که در شهر 
ســن پترزبورگ، ميزبان الكســاندر لوکاشنكو بود، 
گفت که تصميم خود را گرفته و طی چند ماه آینده 
سامانه های موشكی اسكندر-ام را در اختيار بلاروس 
قرار خواهد داد؛ ســامانه ای موشــكی که به گفته 
پوتين از قابليت شــليك موشــك های بالستيك و 
کروز هســته ای یا معمولی برخوردار است. برد این 
سامانه موشكی بيش از 500کيلومتر است. پوتين 
در این ملاقات همچنين اعلام کرد که به درخواست 
لوکاشنكو جت های جنگنده سوخو-25 این کشور را 
به گونه ای ارتقا خواهد داد که از قابليت حمل کلاهك 

هسته ای برخوردار شوند.
سامانه موشكی اسكندر پيش از این در کالينينگراد، 
منطقه ای جداافتاده از خاک روســيه در حاشــيه 
دریای بالتيك مستقر شده بود. این سخنان همزمان 
با وقوع چندین حمله به پایتخت اوکراین و یك روز 
پس از سقوط شهر سورودونتســك گفته شدند. با 
اشغال سورودونتسك، روسيه کنترل تمامی مناطق 
لوهانسك و بيشتر مناطق دونتسك در شرق اوکراین 
را به دست آورده اســت. روز جمعه نيز طی اقدامی 
بی سابقه چندین موشك از خاک بلاروس به سمت 
اوکراین شــليك شــد. بلاروس از ابتدای جنگ، با 
روسيه همكاری لجستيكی داشته، اما هرگز به صورت 
مستقيم در جنگ مشارکت نكرده است. اوکراینی ها 
اما از دیروز می گویند که شليك موشك ها از بلاروس 
به سمت کشورشان، بخشــی از طرح روسيه برای 
درگير کردن بلاروس در جنگ اســت؛ ادعایی که 
چندان هم دور از ذهن نيســت و نشانه هایی وجود 
دارد که حاکی از آن است که نقش بلاروس در جنگ 

در حال پررنگ تر شدن است.

بلاروس كجای جنگ اوكراين ايستاده است؟
بلاروس بخشی از اتحادیه جماهير شوروی بود که 
در سال1991 و پس از فروپاشی شوروی به کشوری 
مستقل تبدیل شد. بلاروس پس از فروپاشی شوروی، 
برخلاف دیگر کشــورهای بلوک شــرق در اروپای 
شــرقی، روابط نزدیك اقتصادی و سياسی خود را 
با مسكو حفظ کرد. این کشــور با 3عضو ناتو یعنی 
لتونی، ليتوانی و لهستان همســایه است، اما تأثير 
عميق روسيه بر این کشور مانع از آن شد تا بلاروس 

مشابه همسایگانش به ناتو بپيوندد.
بلاروس از نظر اســتراتژیك برای روسيه از اهميت 
زیادی برخوردار است؛ زیرا بيش از 1100کيلومتر 
مرز مشترک با اوکراین دارد. لوکاشنكو طی سال های 
طولانی حضورش در قدرت، بلاروس را کشــوری 
بی طرف ميان غرب و روســيه جلوه می داد، اما در 
ســال2020، پس از پيروزی جنجالی لوکاشــنكو 

در انتخابات ریاســت جمهوری بــلاروس، غرب به 
حمایت از مخالفــان او و پشــتيبانی از اعتراضات 
مردمی پرداخــت و همين لوکاشــنكو را کاملا به 
جبهه روســيه پرتاب کرد. حمایت مستقيم روسيه 
از لوکاشنكو منجر به پایان دوران بی طرفی بلاروس 
شــد. اتحادیه اروپا حتی پا را فراتر از این گذاشت و 
برای »پوست اندازی« بلاروس به »دمكراسی« یك 
بودجــه 3ميليارد یورویی تصویب کــرد. این اقدام 
اتحادیه اروپا، اقدامی بی ســابقه از ســوی این نهاد 
برای تغيير رژیم در کشــوری بود کــه غرب از قبل 
نگرانی های زیادی مبنی بر افزایش نفوذ روسيه در 
آن داشــت، اما تلاش هایش برای کاهش این نفوذ 

بی نتيجه باقی مانده بود.
همچنين از اواخر سال2021، بلاروس و اتحادیه اروپا 
وارد یك بحران تازه بر سر پناهجویان شدند. بلاروس 
که تحت فشار تحریم های اقتصادی اروپا بود، مسير 
هوایی خود را باز کرد تا تعداد زیادی از پناهجویان 
از کشورهای خاورميانه راهی این کشور شوند. دولت 
بلاروس سپس پناهجویان را به مرز لهستان فرستاد 

که مرز اتحادیه اروپا به شمار می رود.
به این ترتيب بود که روسيه پيش از جنگ توانست 
به راحتی از مناطق مــرزی ميان بلاروس و اوکراین 
به عنوان منطقه ای برای اســتقرار بيش از 30هزار 
نيروی نظامــی و برگــزاری رزمایش های مختلف 
اســتفاده کند؛ اقداماتی که در نهایت به آغاز جنگ 
اوکراین منتهی شد. روسيه تاکنون از خاک بلاروس 
برای نزدیك تر شــدن به کی یف، شــليك موشك 
به ســوی اوکراین و درمان ســریع مجروحان خود 
اســتفاده کرده اســت. باوجود اینكه بســياری از 
تحليلگران اثرگذاری بلاروس بر روند جنگ اوکراین 
را فراتر از آنچه تاکنون انجام گرفته نمی دانند، اما عزم 
پوتين برای مسلح کردن بلاروس به سامانه موشكی 
اسكندر، نشــان از آن دارد که مسكو در تلاش برای 

تقویت این اثرگذاری است.

رويكرد بلاروس در قبال جنگ
بلاروس از ابتدای جنگ تاکنــون اگرچه به ميدان 
استقرار نيروها و تسليحات روسيه تبدیل شده است، 
اما دســت کم در اوایل جنگ رویكردی نامشخص 
و دوگانه در قبال هجوم روســيه به اوکراین داشت. 
لوکاشنكو در هفته های آغازین جنگ تأکيد کرده بود 
که مينسك باید در حل مناقشه اوکراین مشارکت 
داشته باشد و بلاروس ناعادلانه »همدست متجاوز« 
ناميده می شــود. او اما همزمان غرب را به حمایت 
 از نازی های اوکراین متهم می کرد. از ســوی دیگر، 
غرب کمتــر از یك ماه پس از آغــاز جنگ اوکراین 
تحریم هایی عليه بلاروس وضع کــرد که تقریبا با 
تحریم هایی که عليه روســيه وضع شــده، برابری 
می کند؛ تحریم هایی نظير قطع کردن دسترســی 
بانك های بلاروسی به سامانه سوئيفت و قطع روابط 
با بانك مرکزی بلاروس. این تحریم ها بار تحریم هایی 
که از ســال2020 عليه بلاروس وضع شــده بود را 
سنگين تر کرد. غرب از ابتدای جنگ تاکنون بارها 
بلاروس را به فراهم کردن امكان حمله روســيه به 

اوکراین متهم کرده است.

نشانه های افزايش درگيری بلاروس در جنگ
سخنان لوکاشنكو در نشست ائتلاف نظامی»سازمان 
پيمان امنيت جمعی« در مسكو کمتر از 3ماه پس از 
آغاز جنگ اوکراین، ثابت کرد که دولت بلاروس عملا 
در جنگ کنار روسيه قرار گرفته است. لوکاشنكو با 
متهم کردن غرب به طولانی تــر کردن روند جنگ 
اوکراین، از اعضای این ائتلاف خواســت با یكدیگر 
متحد شوند؛ چراکه به اعتقاد او اگر این ائتلاف، قدرت 
خود را نشان دهد، »وضع تحریم های جهنمی« عليه 
روسيه و بلاروس قابل پيشگيری بود. او در سخنانش 
به رهبران ارمنســتان، قزاقســتان، قرقيزستان و 
تاجيكســتان گفت که بدون یك جبهه مشترک، 
غرب بر قلمروی شوروی سابق فشار وارد خواهد کرد.

علاوه بر حملات راکتی اخيــر از خاک بلاروس به 
سمت اوکراین، افزایش فعاليت های نظامی در امتداد 
مرز بلاروس و اوکراین و همچنين ســخنان 2هفته 
پيش لوکاشــنكو درباره احتمال مشارکت بلاروس 
در جنگ اوکراین هم نشانه های دیگری است برای 
تأیيد ادعای افزایش گرایش بلاروس برای مداخله 
در جنگ. روسيه اوایل خرداد ماه سامانه های دفاع 
موشكی پانتســير و اس-400 خود را در مرز ميان 
بلاروس و اوکراین مســتقر کرد. لوکاشنكو هم در 
این بازه زمانی تصميم به افزایش نيروهای مســتقر 
خود در مــرز از 65هزار نفر به 80هــزار نفر گرفت 
و مانورهای نظامی بيشــتری در این منطقه انجام 
داد. لوکاشنكو همچنين 2هفته پيش در سخنانش 
اعلام کرد که ممكن است مجبور شود برای از دست 
نرفتن غرب اوکراین درگير جنگ شود تا این منطقه 

به دست غربی ها نيفتد.
اگرچه موانعی هم بر سر مداخله احتمالی بلاروس 
در جنگ وجــود دارد. افكار عمومــی در بلاروس 
هنوز مخالف مداخله این کشــور در جنگ اوکراین 
است. براساس نتایج نظرسنجی مرکز افكارسنجی 
چاتام هاوس، 40درصد از مــردم بلاروس از جنگ 
حمایت نمی کنند و تنها 32درصد موافق مداخله در 
جنگ هستند. از سوی دیگر، ارتش و سرویس های 
امنيتی بلاروس به خوبی از ابعــاد مختلف جنگ و 
تبعات درگيری بلاروس در آن آگاهند و درصورت 
پافشــاری لوکاشــنكو برای مداخله، ممكن است 
کنترل او بر قدرت، موقعيتی که به شــدت نيازمند 
حمایت و وفاداری نيروهای مســلح بلاروس است، 
در معرض خطر قرار گيرد. با این همه لوکاشــنكو 
از حمایت متحدی قدرتمند به نام ولادیمير پوتين 
برخوردار اســت؛ متحدی که قدرت نفوذ بالای او 
در بلاروس می تواند اثــر تمامی موانع احتمالی که 
مانع از مداخله بلاروس در جنگ اوکراین هســتند 

را خنثی کند.
مداخله بــلاروس در جنگ حتما نباید به شــكل 
تهاجمی تمام عيار ارتش بلاروس به اوکراین باشد، 
بلكه می تواند به شكل تشدید گام به گام فعاليت های 
نظامی عليه اوکراین باشد. تشدید حملات موشكی 
از خاک بلاروس به سمت کی یف یا تهدید خطوط 
تدارکاتی غرب به ویــژه در امتداد مرز لهســتان و 
اوکراین می تواند نخســتين گام هــای بلاروس در 
این زمينــه باشــد. ورود بلاروس به جنــگ به هر 
شكلی می تواند شرایط ميدان نبرد را برای اوکراین 

پيچيده تر کند.
علاوه بر این، تنش اخير روســيه با ليتوانی برســر 
منطقه کالينينگراد و پشتيبانی بلاروس از تهدید های 
روسيه عليه ليتوانی که یكی از اعضای ناتو محسوب 
می شود، به این معناست که حتی اگر فاصله بلاروس 
تا ورود مســتقيم به جنگ اوکراین زیاد باشــد، اما 
گزینه های بازدارنده برای جلوگيری از این مداخله 

در حال محدودتر شدن هستند.

بلاروس؛ جبهه جدید جنگ اوکراین
تصميم پوتين برای استقرار سامانه موشكی اسكندر-ام با قابليت حمل کلاهك هسته ای در خاک بلاروس، احتمال ورود این 

کشور به جنگ اوکراین را تقویت کرده است

گزارش

رویداد

فصل آشتی دوحه و قاهره
قطر و مصر همزمان با تنش زدایی سياسی در روابط 

خود، به دنبال منافع اقتصادی هستند

فرودگاه قاهره به تازگی یك مهمان ویژه داشــته اســت. 
مهمان بلندپایه مصری ها در چند سال گذشته روابط سرد 
و حتی پرتنشی با آنها داشته و اکنون به نظر می رسد فصل 
آشتی کنان فرارسيده است. »شيخ تميم بن حمد آل ثانی« 
جدیدتریــن مهمان خارجی و ارشــد اهالــی رود نيل بود 
که در فرودگاه بين المللی قاهره »عبدالفتاح السيســی«، 
رئيس  جمهور مصر او را در آغوش کشيد. امير قطر آخرین 
بار سال 2015با مقامات مصری در قاهره دیدار کرده بود و 
از سال 2017نيز 2کشور وارد تنش دیپلماتيك شده بودند 
و اکنون برای نخستين بار پس از 7سال رهبران مصر و قطر 

با هم دیدار می کنند.

پايان محاصره
مصر به همراه عربســتان، امارات و بحرین از اواســط سال 
2017 تمامی روابط اقتصادی و سياسی خود را با قطر قطع 
کرده و وارد بحران دیپلماتيك با دوحه شدند. این کشورها 
علت قطع رابطه کامل با قطر را مواضع این کشور در منطقه 
و همچنين حمایت دوحه از اخوان المسلمين عنوان کردند 
که این موضوع در رسانه ها به عنوان »محاصره قطر« معروف 

شد.
با این حال، محاصره قطر از بهار سال گذشته با دعوت ملك 
سلمان از شيخ تميم شكسته شــد و بهار امسال هم شيخ 
تميم به امارات رفت و اکنون 2ماه پس از امارات، او در قاهره 
با رئيس جمهور مصر دیدار کرده است. درواقع 3کشور اصلی 
محاصره کننده قطر شامل عربستان، امارات و مصر در عمل 
به سمت رفع تنش حرکت کرده و محاصره قطر موضوعی 

پایان یافته تلقی می شود.

دلایل متعددی را در ارتباط با شكست محاصره قطر از سوی 
عربستان، امارات و مصر می توان برشمرد که مهم ترین آن 
بی نتيجه بودن شرایط محاصره عليه قطر است. قطری ها در 
حدود 5سالی که مســير ارتباطی خود با 3کشور همسایه، 
یعنی امارات، بحرین و عربســتان را از دســت داده بودند، 
عمده نيازهای اقتصادی و تجاری شــان را از مســير ایران 
تامين می کردند و از نظر سياســی نيز دوحه پشــتگرم به 

حمایت های آنكارا بود.
درواقع عربستان سعودی و متحدانش در رسيدن به نتایج 
مورد نظرشــان در محاصره قطر موفق نبودند و بی نتيجه 
بودن این سياست به شكســت آن انجاميد. خالد الخاطر، 
مدیر تحقيق و سياست پولی در بانك مرکزی قطر در ارتباط 
با سياســت های اقتصادی این کشــور به رویترز می گوید: 
»قطر در دوران محاصره توانســت به خوبی از طریق فروش 
گاز طبيعی به ریال به بازار اروپا و آمریكا، جلوگيری از سقوط 
قيمت ها در بازار و همزمان کنترل تــورم از طریق خرید و 

فروش اوراق قرضه، بازار را کنترل و آرام کند.«
جابر الحرمی، نویســنده قطری نيز با اشــاره به شكســت 
محاصره قطر به ميدل ایست ای می گوید: »از زمان امضای 
توافقنامــه در ژانویه 2021در العلا برای به صفر رســاندن 
تنش ها ميان قطر و کشورهای عربی، چيزهای زیادی تغيير 
کرده است. این تحولات به ویژه با توجه به نقش مؤثر قطر در 
صحنه سياست عربی و بين الملل، تأثير مثبتی بر اقدامات 
مشترک اعراب خواهد داشت و نشان می دهد که قطر قابل 

محاصره نيست.«

هديه 5ميلياردی برای قاهره
آشــتی کنان مصر و قطر تنها به بازگشــت شــرایط عادی 
سياسی محدود نيست، بلكه فراتر از شرایط سياسی، قطر با 
دست پر به سوی مصر دست دوستی دراز کرده است. پایگاه 
انگليسی زبان »عرب ویكلی« در گزارشی درباره سفر شيخ 
تميم به قاهره، به دلایل اقتصادی این سفر اشاره کرده و در 
این ارتباط می نویسد: این ســفر می تواند آغاز فصل جدید 
سرمایه گذاری های تازه در قاهره باشد و آنچه قطر تاکنون 
از نظر تعهدات سرمایه گذاری و وعده های پروژه های بزرگ 
ارائه کرده اســت، قابل مقایســه با آنچه از سوی ریاض و 

ابوظبی به مصر پيشنهاد شده، نيست.
در ادامه این گزارش گفته شده است: »شيخ تميم 2ماه پس 
از آن وارد قاهره شــد که قطر اعلام کرد 5ميليارد دلار در 
مصر ســرمایه گذاری خواهد کرد. برای مصر که این روزها 
اقتصادش به دليــل جنگ در اوکراین، تــورم قيمت گندم 
و گرانی ســوخت با چالش روبه روســت، ســرمایه گذاری 
5ميلياردی دوحه یك داروی اورژانسی نجات دهنده است.«

ریاســت جمهوری مصر نيز با انتشــار بيانيه ای به اهميت 
اقتصادی حضور امير قطر در قاهره اشــاره کــرده و گفته 
است که قاهره مایل است سرمایه گذاری های قطر در مصر 
را به حداکثر برســاند و انتظار دارد که دوحه از فرصت های 
سرمایه گذاری گســترده موجود اســتفاده کند. در بيانيه 
ریاســت جمهوری مصر بــه ســرمایه گذاری قطری ها در 
زمينه انر ژی در مصر هم اشاره شده است. همزمان فرانس 
24گزارش داده است که غول هيدروکربنی قطر معروف به 
»قطر انرژی«، با شــرکت آمریكایی »اکسون موبيل« برای 
به دست آوردن 40درصد از ســهام یك بلوک اکتشاف گاز 
در نزدیكی مصر در دریای مدیترانه به توافق رسيده است. 
براین اساس، احيای روابط اقتصادی قطر و مصر به ویژه در 
بخش انرژی یكــی از مهم ترین انگيزه هــای دوطرف برای 
ازسرگيری روابط دوجانبه به نظر می رســد؛ گویی نه قطر 
می تواند از فرصت ســرمایه گذاری در منابع گازی مصر در 
دریای مدیترانه چشم پوشی کند و نه مصر می تواند چشم از 

جيب پرپول قطری ها بردارد.

سراج الدین حقانی
وزیر کشور طالبان

حكومــت طالبــان قــادر بــه تامیــن 
نیازهــای افــراد آســیب دیــده از زلزلــه 
افغانســتان نیســت. عملیــات نجــات 
زلزلــه زدگان پایــان یافتــه و در حــال 
حاضــر مشــکل اصلــی، اســکان ایــن 
افــراد در مناطــق زلزلــه زده اســت. 
دلیــل  بــه  کشــورها  از  بســیاری 
نمی تواننــد  آمریــکا  تحریم هــای 
کمک های خود را به افغانستان ارسال 

کنند. )الجزيره(

دونالد ترامپ
رئیس جمهور پيشين آمریکا

شــاهد بالاتریــن تــورم ثبــت شــده در 
آمریــکا طــی ۴۰ ســال اخیــر هســتيم. 
مــا بــه عنــوان یــک کشــور ديگــر مورد 
احترام نیســتیم؛ بایــدن مــورد احترام 
نیســت. ایــن وضعیــت در کمتــر از 
2 ســال اتفــاق افتــاد. مــا در خطــر 
 یــک جنــگ جهانــی هــم هســتیم. 
شــما بــه آنچــه در اوکرایــن مــی گــذرد 
نگاه کنیــد که اگــر من رئیــس جمهور 
بــودم، ايــن اتفــاق هرگــز نمی افتــاد. 

)سنتر اسکوئر(

زندانی آزاد شده گوانتانامو 
به كابل رسيد

اسدالله هارون، زندانی آزاد شده از گوانتانامو با یك 
جت خصوصی از دوحه به کابل منتقل شــد و مورد 
اســتقبال مقامات عالي رتبه طالبان قرار گرفت.به 
گزارش تلویزیون طلوع افغانستان، اميرخان متقی، 
وزیر خارجه طالبان، از جملــه افرادي بود که برای 
اســتقبال او به فرودگاه کابل رفته بودند. اســدالله 
هارون 41 ساله است. او در سال 2007 در افغانستان 
بازداشت و به زندان گوانتانامو منتقل شد. با آزادي 
او، اکنون فقــط یك زندانی دیگر از افغانســتان در 
گوانتانامو باقی مانده اســت. دولت جو بایدن وعده 
داده که بازداشتگاه گوانتانامو را تعطيل کند. گفته 
شده که هارون عضو حزب اسلامی گلبدین حكمتيار 
و نماینده این حزب در ولایت ننگرهار بوده اســت. 
ذبيح الله مجاهد، سخنگوی طالبان که براي انتقال 
هارون به دوحه رفته بود، در پستي تویيتري نوشت: 
»در نتيجه تلاش های حكومت طالبان و تعامل رو 
به مثبت آمریكا، اســدالله هارون از جمله 2 زندانی 

باقی مانده در گوانتانامو رها شده است.

نقل قول جهان نما

 خبر

کيوسك

بلاروسروسيه

اوكراين

تركيه

رومانی
مجارستان

لهستان

آلمان

دريای سياه

اسلواكی

آتش سوزی گســترده ای که از 
بامداد دیروز بخشی از مجتمع 
صنعتی و لجستيكی بندر حيفا 
در شمال سرزمين های اشــغالی را دربرگرفته 
بود، به وقوع انفجارهایی در این محل منجر شد. 
آتش نشانان از نجات شماری از ساکنان در یكی 

از خيابان های نزدیك به مجتمع خبر داده اند. 
روزنامه »اســرائيل هيوم« به نقل از مســئولان 
آتش نشــانی نوشــته کــه این مجتمــع محل 
ذخيره سازی مواد خطرناک است. توضيحی در 
مورد اینكه این مواد چيســت، داده نشده است. 
روزنامه »تایمز اســرائيل« اما نوشته که همين 
مواد ســبب انفجار شده اســت. مقامات محلی 
گفته اند که هنوز دليل ایجاد حریق مشــخص 

نشده است. کارخانه های بسياری در حوزه صنایع 
نفت و شيميایی در بندر حيفا مستقر هستند و 
این قطب صادرات رژیم صهيونيســتی به شمار 
می رود. آتش ســوزی و انفجار در کارخانه های 
شــيميایی این بندر، کابوس هميشگی ساکنان 
شهر بوده اســت. حزب الله بارها تهدید کرد که 
در جنگ احتمالی ميان دو طرف، کارخانه های 
شــيميایی بندر حيفــا یكی از اهــداف اصلی 
موشــك های مقاومت خواهد بود. مردم حيفا و 
فعالان مدنی، ســال ها به خاطر آلودگی هوا که 
باعث افزایش ســرطان و بيماری های تنفســی 
در این منطقه شــده، خواهان دور کردن صنایع 
خطرناک و انبارهای آنها از نزدیكی محل زندگی 

شهروندان بوده اند. 

 انفجار در یک مجتمع صنعتی
در شمال سرزمین های اشغالی
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گرينويچ

جمع آوری سیگار های جول

 

نیويورك: سازمان غذا و داروی آمريکا در نهايت 
دستور داد انواع مختلف سیگارهای الکترونیکی 
 )Juul( »نیکوتین داری که با نام تجاری »جول
شــناخته می شــوند، بايد از بازارهــای آمريکا 
جمع شود. اســتفاده از اين محصول، برای ترک 
سیگارهای معمولی معرفی شده است. به گزارش 
رويترز، به گفته مقام های ســازمان غذا و داروی 
آمريکا، شرکت ســازنده سیگارهای الکترونیکی 
نیکوتین دار »جول« داده های ناقص و متناقضی 
درباره مواد شــیمیايی به کار گرفته شده در اين 
محصولات و ضرر بالقوه آن ارائه داده  است. به گفته 
سازمان غذا و داروی آمريکا، مطالعات سم شناسی 
اين محصول هم کامل و دقیق انجام نشده است. 
محصولات متفاوت شرکت »جول« سهم بزرگی 
را از بازار تنباکو و سیگارهای الکترونیکی ايالات 

متحده در اختیار دارند.

 تابستان گران و مثلا رویایی...

شبیه ترين نقطه زمین به مريخ
 

قطب شمال: محققان می گويند، میکروب های جان سخت 
موجود در آب شــور قطب شــمال که يکــی از نزديک ترين 
و شــبیه ترين مناطق زمین بــه مريخ اســت، می توانند به 
جست وجوی حیات در مريخ کمک کنند. به گزارش اسپیس، 
میکروب هايی که تاکنون ديده نشــده اند و در اعماق يخ های 
دائمی)خــاک منجمد( در يکی از ســردترين و شــورترين 
چشمه های آبی روی زمین در قطب شمال زندگی می کنند، 
می توانند طرحی از ردپای حیات را در مريخ ارائه دهند. محیط 
سرد، شور و بدون اکسیژن، چشمه »چکش گمشده« در قطب 
شــمال را به يکی از نزديک ترين مشابهت های زمین به مريخ 
تبديل می کند، سیاره ای که دارای رسوبات نمکی گسترده ای 
است که از آب های باستانی به جا مانده است. اکنون گروهی 
از دانشــمندان، حیات میکروبی را در شرايط خشن چشمه 
»چکش گمشــده« يافته اند و ژنوم حدود 110 موجود زنده 
را در آنجا توالی يابی کرده اند و ســرنخ هايی را در مورد اينکه 
چگونه حیات به طور بالقوه می تواند در محیط خشــن مريخ 
زنده بماند، نشان داده اند. اگرچه پیش از اين میکروب هايی در 
شرايط مشابه مريخ روی زمین کشف شده بودند، اما اين يکی 
از نخستین مطالعاتی اســت که اين »اکستروموفیل ها« را در 

چنین محیط خشنی به شکل فعال پیدا می کند.

درخواست لاشه پشه
 

بريتیش کلمبیا: دانشــمندان کانادايی طــی يک اعلامیه از 
مردم بريتیش کلمبیا خواســتند تا برای آنها لاشــه پشه های 
محل زندگی شان را پست کنند. تنوع پشه ها و مهاجرت های 
اخیر آنها از منطقه ای  به منطقه ديگر دانشــمندان را درباره 
آنها کنجکاوتر کرده اســت. با افزايش دما، مهاجرت پشه ها به 
سمت شمال بیشتر می شود. برای مثال نقشه حرکت پشه ها در 
»مرکز اروپايی پیشگیری و کنترل بیماری« نشان می دهد که 
از سال گذشته میلادی يکی از گونه های مهاجم پشه که »ببر« 
نام دارد، در اسپانیا بسیار بیشتر شده است. بر اين اساس دکتر 
پچ در جريان گفت وگو بــا روزنامه کانادايی North Shore از 
مردم خواست: »اگر در اين تابســتان حشره ای را کشتید، آن 
را در پاکتی بگذاريد و با پست برای من بفرستید.«  تحقیقات 
نشان داده که هم اکنون حدود 50 گونه پشه در استان بريتیش 
کلمبیا وجود دارند و احتمال می رود که دست کم 6 گونه ديگر 
پشه نیز در اين استان وجود داشــته باشند که می توانند ناقل 

انواع بیماری ها ازجمله »ويروس نیل غربی« باشند.

تابستان کودکانه در پارك آب و آتش   عکس/ همشهری: محمد عباس نژاد اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

دوشنبه

  بی دلیل حسرت نخوریم

در نظام خلقت بسیار طبیعی است 
که سطح زندگی انسان ها متفاوت 
باشد و هر کسی دارای سهمی خاص 
از رزق و روزی باشد که با افراد ديگر فرق  کند. علاوه بر عواملی 
مثل میزان ســواد و تحصیلات، هوش، عقل، زرنگی، جايگاه 
اجتماعی، موقعیت خانوادگی، مزيت های نسبی و حتی تلاش 
بیشتر و... که نقش مهمی در کسب روزی دارد، عوامل ديگری 
هم هست که در برخورداری افراد از روزی بیشتر يا کمتر مؤثر 
است اما از نگاه  ظاهربین انسا ن پنهان مانده است. بنابراين بايد 
به عوامل غیرظاهری و غیرمادی ديگری که در اين میان نقش 

مهمی بازی می کند نیز توجه داشت.
از امیرمؤمنان علیه السلام روايت است که اگر قرار بود مخلوقات 
الهی تنها از راه به کارگیری عقل و خرد به روزی می رســیدند، 
حیوانات و ابلهان نبايد زنده می ماندنــد؛ زيرا عقلی ندارند که 
به کار گیرند. باز از ايشان روايت است که خداوند متعال به يکی 
از پیامبران خود وحی فرمود که آيا می دانی چرا احمق را روزی 
می دهم؟ بــرای آنکه عاقلان و خردمنــدان بفهمند که روزی 

همیشه با چاره انديشی و تدبیر و زرنگی به دست نمی آيد.
گاهی روزی ما به خاطر لطف الهی از جايی فراهم می شود که 
اصلًا در محاســبات ما نمی گنجیده و هرگز احتمال آن را هم 
نمی داديم. به خاطر همین اســت که »من حیث لا يحتسب« 
در ادبیات دينی جايگاه والايی دارد و در قرآن هم آمده اســت 
که خداوند هر که را بخواهد »بغیر حساب« روزی می دهد. اين 
مطلب به معنای بی حساب و کتاب بودن جهان و شانسی بودن 
ماجرا نیست بلکه معنايش اين است که حساب و کتاب آن با 
حساب و کتاب ما انســان ها فرق می کند و غیر از روابط علی و 
معلولی است که در محاســبات ما نقش بازی می کنند. ضمن 
آنکه اين موضوع با عدل الهی هم منافاتی ندارد؛ زيرا رزق خدا در 
قبال استحقاق بندگان نیست بلکه لطف پروردگار به آنهاست 

که بدون استحقاق هم شامل حالشان می شود.
روشــن اســت که بیان اين مطالب به معنای لزوم ترک کار و 
کوشش نیست بلکه بايد ضمن تلاش برای تولید بیشتر و کسب 
رزق حلال و روزی بیشــتر، عالمی فراتر از عالم ماديات را نیز 
دخیل بدانیم و جايگاه توکل و دعا را فراموش نکنیم. ســپس 
سخن اصلی اين است حالا که قرار است در نظام احسن الهی 
و روند طبیعی زندگی، همه افراد از روزی مســاوی برخوردار 
نباشند، بايد مقايسه را رها کرد و هر کس با توکل و سپردن دل 
به خدا، دنبال کار و تلاش بیشــتر برای کسب حلال و افزايش 

روزی باشد.
آنچه مسلم است اينکه انسان با مقايسه  بین خود و کسانی که 
وضعیت بهتری از او دارند، دچار حسرت می شود و از راه و روال 
طبیعی زندگی منحرف می شــود و چه بســا برای رسیدن به 
جايگاه مالی ديگران، دســت به دزدی و غارت و حتی کشتار 
بزند. مقايسه باعث رفت وآمد افکار منفی به ذهن انسان می شود 
و نتیجه اش در بهترين شرايط اين است که اعتماد به نفس آدمی 
پايین می آيد و قدرت تصمیم گیری  و کار مفید و رســیدن به 
اهداف والا را از دست می دهد. اشتباه نکنیم؛ اين حرف به معنای 
اين نیست که برای آينده برنامه نداشته باشیم و يا اينکه کسی 
را الگو قرار ندهیم و ويژگی های خوب و مناسبش را نبینیم و از او 
درس نگیريم. برنامه ريزی، امید به آينده، الگوپذيری و سرمشق 
قراردادن انسان های موفق از همه نظر کاری پسنديده و مطلوب 
است و آنچه مذموم و ناپسند است، مقايسه است که پیامدهای 

نامناسب خود را دارد.
به خاطر همین است که پیامبر اکرم صلی الله علیه و آله به ابوذر 
سفارش کردند که هرگز خود را با بالا دستی های خود مقايسه 
نکن و در همه حالات به پايین دستی ها نگاه کن تا قدر نعمت 
بدانی. دلیل اين امر از نظر روانشناسی همانطور که گفتیم بسیار 

روشن است.
فرض کنید شــما دو همکلاسی داشــته ايد که هر سه در يک 
سطح از زندگی بوده ايد و از نظر فردی هم هوش و عقل و تلاش 
و همت تان هم مساوی بوده است. حالا شما مغازه ای داريد که 
امورات تان را با آبرو می گذرانید و محتاج کسی نیستید. يکی 
از آنان از نظر مالی چندين برابر شما رشد کرده يا از نظر مقام 
و سمت های رايج، مثلًا وزير شده و ديگری کارمندی ساده در 
يک اداره اســت. خب آيا می توانید خودتان را با آن دو مقايسه 
کنید؟ آيا می توانید بگويید با اينکه در شــرايط تقريباً مساوی 
بوديم، چرا آن يکی 10برابر من ثــروت دارد؟ اگر می خواهید 
اين را بگويید نگاهی هم به دوست ديگرتان بکنید که به شما 
نرسیده و يک کارمند ساده است که احتمالاً »هشت اش گرو 
نه اش« است. اين است که می گويیم نبايد مقايسه کرد؛ چرا که 
اگر با بالادستی خود را مقايسه کنید دچار حسرت و سرخوردگی 
می شويد و اگر با پايین دستی مقايسه کنید دچار غرور و نخوت. 
بنابراين انسان وقتی به بالادســتی ها نگاه می کند بايد ضمن 
ســپاس به درگاه الهی، تلاش و امید و توکلش را بیشتر کند و 
وقتی به پايین دستی ها نگاه می کند و می بیند که نتوانسته در 
برخورداری از زندگی به پای او برسد، بايد شکرگزاری و سپاسش 
را بیشتر کند. اينگونه هم حق نعمت را ادا کرده و هم  کمتر به گله 
و شکايت از خود و بخت خود پرداخته و امید خود را برای ساختن 

زندگی بهتر از دست نداده است.

وقتــی از دونــدگان 
اســتقامت صحبــت 
همــه  می کنیــم، 
دوندگان کنیايی و اتیوپیايی را به ياد می آوريم 
که هرچه مقام، عنــوان و افتخار اســت در 
دوهای اســتقامت از آن خــود می کنند، اما 
دوی نیمه استقامت و اســتقامت، در کشور 
ديگری هم ارج و قرب زيادی دارد که احتمالا 
فکرش را نمی کنید؛ ژاپن. دوی استقامت در 
ژاپن، مثل کشــتی در ايران است. اين رشته 
ورزشی، بعد از بیسبال، دومین ورزش محبوب 
ژاپنی هاست و آنها چنان به مسابقات متعدد 
اين رشــته ورزشــی علاقه دارند که دومین 
برنامه تلويزيونی محبوب ژاپن، پوشش زنده 
يک مســابقه 2روزه امدادی اســت. به اين 
مسابقات که در هر شــهری در ژاپن برگزار 

می شود، اکیدن گفته می شود.
با اين حــال جذاب تريــن رقابت های دوی 
استقامت در دانشــگاه ها برگزار می شود. هر 
دانشــگاه در ژاپن، يک تیم کاملا حرفه ای از 
دونــدگان دارد، آنچنان حرفــه ای که علاوه 
بر مربی، دکتر، ماســاژور و روانشناس و هر 
چیز ديگری، معمولا يک دونــده لژيونر هم 
در آنها ديده می شــود و طبیعتا ژاپنی ها که 
همیشــه دنبال بهترين هســتند، معمولا از 
کنیا و اتیوپی دونــده وارد می کننــد تا در 
تیم های دانشجويی شــان بدوند. رشته مورد 
علاقه ژاپنی ها هم دوی نیمه ماراتن اســت. 
مسابقه نیمه ماراتن در مسابقات دانشجويی 
در ژاپن، يک رويداد عظیم ســالانه اســت و 
رکوردهايی در اين رقابت ها ثبت می شــود 
که با کشورهای ديگر غیرقابل مقايسه است. 
برای نمونه، در يک مورد معروف، چند سال 
پیش مسابقات دانشجويی نیمه ماراتن ژاپن 

و قهرمانی نیمه ماراتــن انگلیس در يک روز 
برگزار شــد. تفاوت در رقابت ها چنان بود که 
نفر صدم المپیاد دانشجويی ژاپن، رکوردی 
بهتر از قهرمــان انگلیس داشــت و با همان 
عملکرد ناامیدکننده در ژاپن، می توانست در 
رقابت های نیمه ماراتن انگلیس قهرمان شود.

اين عشــق به دويدن، بخشــی از فرهنگ و 
تاريخ جامعه ژاپن اســت. همانطور که ما در 
تاريخ خودمان دويدن بــرای اهداف ديگر را 
داشته ايم که همان شاطری و شاطردوانی در 
دوران صفويه بوده، ژاپنی ها هم آيین مشابهی 
دارند. آنها هم يک آيین دويدن بسیار سخت 
و طاقت فرســا دارند که هدفش ثبت رکورد 
و مدال نیســت. اين آيین، مخصوص راهبان 
در ژاپن است. براساس يک سنت قديمی که 
قدمت آن به صدها ســال پیش برمی گردد، 
راهبان در کوه های اطراف کیوتو، مشــخصا 
در کوهی به نــام هیه، عملا هــزار ماراتن را 
در هزار روز به امید رســیدن به رســتگاری 
می دوند. براساس افسانه ها، آنها که اين آزمون 
طاقت فرسا و فراانســانی را به پايان برسانند، 
تقديس می شوند. اما موفقیت در اين آزمون 
روح و جسم چنان محال است که در 136سال 
گذشته، تنها 46راهب موفق شده اند آن را به 

سرانجام برسانند.
اما با اين همه عشــق بــه دويــدن و تاريخ 
و فرهنگ، چــرا ژاپنی ها در کنــار دوندگان 
اتیوپــی و کنیايی قرار ندارنــد؟ از نظر فنی، 
برخــی می گويند روش هــای تمرينی  آنها، 
بسیار طاقت فرسا تر و سخت گیرانه تر از رقبای 
آفريقايی شان است و به همین خاطر آنها هرگز 
در رقابت با آنها موفق نمی شوند، اما يک دلیل 
ديگر اين است که ژاپنی ها، چنان رقابت های 
مهمی در داخل کشورشــان دارند که اصلا 
روی مسابقات بین المللی تمرکز نمی کنند. 
افتخار در اکیدن ها، برايشان بسیار مهم تر از 

رقابت های جهانی است.

وقتی از دو حرف می زنیم

جواد نصرتی

دويدن برای رستگاری

تقويم / سالمرگعدد خبر

 پدر دوبله 

برای آنها که اهل فیلم و ســینما هستند، نامش 
همراه بود با مهم ترين فیلم های تاريخ سینمای 
جهان: بانوی زيبای من، دکتر ژيواگو و اشک ها و 
لبخندها. قديمی های دوبله به او عمو می گفتند و 
خودش مهم ترين خوشحالی زندگی اش تربیت 3 
نسل از دوبلورهای حرفه ای ايران بود. دوبلورهايی 
که مفهوم تازه ای از ســینما را به ايرانی ها نشان 
دادند. علی کســمايی متولد سال 12۹4 بود. در 
دارالفنون نزد استادانی چون جلال همايی، احمد 
بهمنیار، بديع الزمان فروزانفر و ملک الشــعرای 
بهار تعلیم ديد، ســپس به دانشگاه تهران رفت 
و در رشته علوم سیاسی فارغ التحصیل شد. او 
تا قبل از ســال 2۹ به عنوان نويسنده و مترجم 
در مطبوعات فعال بود و ســردبیری مجله های 
»عالم هنر«، »شهر ری«، »اطلاعات« و »راهنمای 
کارگران« را برعهده داشت و از سال 132۹ وارد 
کار دوبله شد و برای نخستین  بار در سال 1333 
به عنوان سرپرســت گويندگان )مدير دوبلاژ(، 
فیلم »شاهزاده  روباهان« را دوبله کرد. خودش 
در گفت وگويی دربــاره ورودش به دوبله گفته 
بود: »زمانی که وارد سینما شدم، حتی در ايران 
يک »مويلا« )میز تدوين( وجود نداشت و دوبله 
فیلم های فارســی را که در »پارس فیلم« انجام 
می شد، هنرمندانی چون سیامک ياسمی، ژاله 
علو، مهین بزرگی و بیژن محتشم که علاقه مند و 
عاشق سینما بودند، انجام می دادند. آن فیلم ها که 
در پارس فیلم ساخته می شدند، نه صدای صحنه 
و نه صدای شاهد داشتند، بنابراين ما ديالوگ های 
آنها را درست می کرديم.« کسمايی يکی از معدود 
مديران دوبله بود که دوبله فیلم های موزيکال را 
در ايران آغاز کرد و نتیجه اين کار سخت، دوبله 
درخشان 2 فیلم موزيکال و مهم تاريخ سینمای 
جهان يعنی بانوی زيبای من و اشک ها و لبخندها 
بود. او به سبب پیشینه طولانی، سوابق درخشان 
و تجربیاتی که در اين عرصه داشت، به عنوان پدر 
دوبله ايران نامدار شــد. علی کسمايی تا پايان 
عمرش تنها زندگی کرد و بســتگان درجه يکی 
نداشت و سرانجام پس از تحمل يک دوره بیماری 
طولانی مدت در ۶ تیر 13۹1 خورشیدی در تهران 

درگذشت.

حافظ

يا رب سببی ساز که يارم به سلامت
بازآيد و برِهاندََم از بندِ مَلامت

عشق بازيگر شــدن حرف امروز و ديروز نیست. 
طبعا کلاس های بازيگری هم از آن موج های بلند 
پردردسر و گرانی اســت که معمولا هر سال در 
تابستان به اوج خود می رسد. حالا اما کار به جايی 
رســیده که کلاس های بازيگری سلبريتی های 
درجه 2و 3جوانان و نوجوانــان زيادی را با خود 
همراه می کند. اين يعنی اينکه عشق ديده شدن 
و نه اصالت هنری بیشــتر از همیشــه در میان 

جوان ها به دلبری مشغول است.
چهره های شناخته شده ســینما و تلويزيون در 
اين کلاس ها، قرار است استعدادها را کشف کنند 
و چهره های جديد را به ســینما و صدا و ســیما 

معرفی کنند. اما در واقــع تضمینی وجود ندارد 
که هنرجوها به شکل قطعی وارد بازار کار شوند.

سینما که تکلیفش روشن است، بعد از کرونا ديگر 
آن رونق ســابق را ندارد و با گران شدن بلیت ها، 
کمتر کسی اســت که برای ديدن فیلم ها روی 
پرده نقره ای هزينه کنــد. خیلی از کارگردان ها 
هم برای فروش بیشتر فیلم ها، ترجیح می دهند 
به سراغ چهره های شناخته شده و مشهور بروند 
که لااقل در اين کسادی بازار سینما، فیلمشان 
فروش کند. می ماند تلويزيون و شــبکه نمايش 
خانگی که شايد از بین هزاران هنرجوی بازيگری، 
تعداد انگشت شماری در دو ســه سريال يا تله 
فیلم مشــغول به کار شــوند. باقی آنهايی که در 
کلاس هــای بازيگــری آدم معروف ها شــرکت 
کرده اند هم بعد از تمام شدن دوره کلاس ها، به 
زندگی سابق خودشان برمی گردند. اين در حالی 

است که هر کدام از اين هنرجوها هزينه زيادی 
را بابت شــرکت در دوره های بازيگری پرداخت 
می کنند. شــايد کمی عجیب باشــد اما يکی از 
بازيگران و کارگردانان ســینما و تلويزيون فقط 
برای دوره مقدماتی بازيگری در آموزشگاهش، 
مبلغ 22میلیون تومــان از هر هنرجو می گیرد. 
بازيگــر ديگری 15میلیون و آنهايی که اســم و 
رسم کمتری دارند، برای اين کلاس ها بین 8تا 
12میلیون تومان هزينه دريافت می کنند، بدون 
اينکه آينــده کاری برای ايــن هنرجوها درنظر 
داشته باشند. آنهايی که عشق فیلم اند و دلشان 
می خواهد ســلبريتی ها را از نزديــک ببینند و 
پولش را هم دارند که هیچ، اما هســتند جوانانی 
که به امید وارد شدن به دنیای جادويی سینما، 
اين مبالغ را با زحمت می پردازند و در آخر چیزی 

عايدشان نمی شود.

سید محمدرضا واحدی
کارشناس فرهنگی

فاطمه عباسینگاه
روزنامه نگار

  پیام  های جديد/   اثر : مهناز يزدانی

آخر مصور

دندان نیش
به روزهای گذشته فکر می کنم و آمار های مریم ظاهری

روزانه کرونا را چک می کنم و به شهرهای 
آبی رنگ روی نقشه نگاه می کنم و به ايام ســخت و سیاه کرونا به روزهايی که 
بوی مرگ می دادند و هول و هراس از بیماری که کسی برايش انتها و سرانجامی 
متصور نبود، فکر می کنم. اما هر چه بود گذشــت؛ به مــن به همه ما. حالا که 
همه  چیز خاطره شده گیرم تلخ و دردناک و سیاه؛ تکلیف يک چیز را بايد برای 
خودم روشن می کردم. ماسک بزنم يا نزنم. بیماری بهانه ای شد تا ماسک نیمی از 
صورتم را بپوشاند، در وضعیت جديد من که عادت به حرف زدن و ايضا خنديدن 
با خودم داشتم می توانستم به عادت مضحکم برسم. در خیابان راه می رفتم و 
پشت ماسک با دو دندان لقم به روزگار فحش می دادم و گاها به حرکات احمقانه 
خودم می خنديدم بی هیچ نگاه مزاحمی. پشت ماسک فضای امنی داشتم برای 
پوشاندن جای خالی دندان نیشم. اين برای من که به وقت خنديدن جای خالی 
دندانم توی ذوق می زد موهبت بزرگی بــود؛ همینطور برای بی پولی مثل من 
فرصت مغتنمی بود که سراغ دندانپزشــک نروم و ترس از جراحی را به عقب 
بیندازم. بیماری داشت کمتر می شد و ماسک از صورت ها دور می شدند و اگر 
اوضاع بدين منوال پیش می رفت من تنها باز مانده از ايام ماســک به صورت ها 
می ماندم و بايد جواب بقیه را می دادم که چرا ماسک به صورتم هنوز چسبیده و 
هر پاسخی يعنی نمايان شدن جای خالی دندان نیش. تا مدتی جوابی در چنته 
داشتم اما جواب ها هم داشتند تکراری می شدند در محل کار و در مسیر های 
رفت و برگشت از خانه تا کارم. کم حرفی فکر بدی نبود؛ هرچند با ژن پرحرفی ام 
جور در نمی آمد و ناگزير بايد راه مطمئن تری پیدا می کردم. يک روز در مسیر 
برگشــت مرد پرحرفی که روی صندلی پشــت به راننده اتوبوس نشسته بود 
جمله ای از دهانش پريد که بدجوری به دلم نشست. او که متکلم وحده بود و با 
صدای رسا حرف می زد شــعری را خواند با اين مضمون که از گل آقا به يادگار 

داشت: 
يــک دهــان دارم و دو تا دنــدان لق 

می زنم تــا زنده هســتم حــرف حق
يافتم ناگهان از جا پريدم و پشت ماسک قهقهه زدم و چندبار گفتم آفرين آفرين. 
حالا می توانستم از فردا بدون ماسک همه جا باشم و پرحرفی کنم و هر کسی از 
جای خالی دندان نیشم پرسید با صدای رسا همین بیت شعر را برايش بخوانم. 
بهتر از اين نمی شد. ماسک از صورتم کنده شد و با خوشحالی مضاعف در صف 
اتوبوس می ايستادم و ضمن پیاده کردن مغز نفرات پس و پیش ايستاده در صف، 
اظهارفضل کنم، به روزگار بخندم و تعمدا روی صندلی برعکس مسیر اتوبوس 
بنشینم و با صدای بی خش و رسا سخنوری کنم و همان بیت شعر را حواله نگاه 
بهت زده ديگران کنم تا اينکه در روزهای پرچانگی نگاهم به سمت مردی افتاد 
که در شلوغی اتوبوس سواران ايستاده بود و ماســک به دهان قهقهه می زد و 

می گفت آفرين آفرين.

شهر نوشت



عددبازی

101112

   دوشــنبه     6 تیر  1401     27  ذی القعده  1443       سال سی ام          شـــماره  8530

تابستانهای
پسازکرونا

25ماه آموزشی کشور در دوره  شیوع بیماری 
کرونا، عمدتا در فضای مجازی ســپری شــد. 
با وجود زحمــات همکاران و تــاش معلم ها 
برای جبران این دوری، که با همه ظرفیت های 
موجود و ممکن آموزش و پــرورش و ابزارها و 
امکانات شــخصی برای آموزش دانش آموزان 
از آن اســتفاده شــد و با اینکه در این دوره از 
آموزش های تلویزیونی بهره مند شدیم و سامانه  
شاد نیز این امکان را فراهم کرد تا دانش آموزان 
وارد کاس های مجازی شده و آموزش ببینند، 
نتیجه ایــن دوری چیزی جــز افت تحصیلی 
دانش آموزان نشد. درست طبق پیش بینی های 
انجام شده در نظام های آموزشی دنیا که چنین 
نتیجه ای را هشــدار داده بودند. اکنون دغدغه  
امروز آمــوزش و پــرورش، برنامه ریزی برای 

جبران این خسران است.
آموزش و پرورش تاش می کند با حمایت دولت 
در حد امکان از تبعات بعدی این افت تحصیلی 
جلوگیری کرده و در حقیقت برنامه هایی را در 
این باره تدوین کرده و آن را به حداقل برساند. 
برنامه هایی که باعث تعمیق و تثبیت یادگیری 
دانش آموزان شــود. یکی از کارهایی که انجام 
خواهد شد، طرح تعمیق و تثبیت یادگیری و 
جبران افت تحصیلی دانش آموزان است. تاش 
شده که از ظرفیت دوره  تابستانی که مربوط به 
ماه های تیر و مرداد می شود، یعنی بعد از اعام 
نتایج خردادماه و قبل از امتحانات شهریورماه 
از این بازه زمانی اســتفاده شــده و دو گروه از 
دانش آموزان تحت پوشش این طرح قرار بگیرند. 
اما این دانش آمــوزان چطور بــه کاس های 

تابستانی راه پیدا خواهند کرد؟ 
گروه اول دانش آموزانی هســتند که براساس 
 ارزیابی هایي کــه در خردادماه انجام شــده، 
حد نصاب لازم را کســب نکرده و لازم اســت 
مجددا در امتحانات شهریورماه شرکت کنند. 
گروه دوم نیــز دانش آموزانی هســتند که به 
تشخیص شورای مدرســه، که یکی از ارکان 
مدرسه است، نیازمند این باشند که برای جبران 
کاستی و نارسایی های یادگیری در این کاس ها 
شرکت کنند. هدف آموزش و پرورش این است 
که دانش آموزان در دروس مهم در این کاس ها 

حاضر باشند.
اما طبق قوانین و مقررات آمــوزش و پرورش 
تنها فردی که صاحیت ارزیابی از دانش آموزان 
در کاس را دارد، شخص معلم است و امضاي 
او پایین لیســت نمره ها، تنها معیار به حساب 
می آید. این نمرات هم اکنون در سامانه  »سیدا« 
توسط آموزگاران ثبت می شود و مسئولیت ارائه  
نمره و پاسخگویی به اعتراض ها نیز مربوط به 
معلم است که یک سال تحصیلی با دانش آموز 
کار کرده و تنها معیار معتبر بــرای ارائه  نمره 

شناخته می شود.
از این رو اجبار معلم توسط مدیر مدرسه  برای 
درج نمره، امری غیرقانونی اســت و امیدواریم 
چنین مواردی وجود نداشته باشد. همکاران ما 
براساس ارزیابی های دقیقی که انجام می دهند، 
نمــرات را در ســامانه ثبت  کرده و شــورای 
مدرسه و مدیر مدرسه نیز تحلیلی از وضعیت 
دانش آموزان انجام می دهد تا این کاس های 
جبرانی در دوره  تابســتان برگزار شــود. این 
دوره ها با حمایت دولت که حدود 20درصد از 
دانش آموزان کشور، خصوصا دانش آموزانی که 
در مناطق محروم و کمتر توسعه یافته تحصیل 
می کنند، تحت پوشش قرار داده شده تا آنها با 
تامین امکانات لازم بتوانند آموزش های لازم و 
مورد نیاز را برای جبران افت تحصیلی دریافت 
کنند. این آموزش ها بین 30تا 36ساعت خواهد 
بود. به اندازه ای این کار بــرای وزارت آموزش 
و پرورش مهم بود و دغدغه آن را داشــته که از 
شــورای عالی آموزش و پرورش مجوز گرفته 
شده تا اگر دانش آموزانی در این طرح شرکت 
می کننــد و در کاس ها حضور دارند بیشــتر 
باشــد، یعنی نمرات شــهریورماه از خردادماه 
بیشتر باشد، نمره  شــهریورماه جایگزین نمره 
خردادماه در کارنامه شــود. با ایــن مصوبه از 
اعضای شورای عالی درخواســت کردیم تا در 
این باره انگیزه ای ایجــاد کند که دانش آموزان 

نقاط ضعف خود را جبران کنند.
اما در واقع زمانی برنامه ریــزی مدون و دقیق 
برای جبران افت یادگیری دانش آموزان اجرایی 
می شود و کاس های تقویتی یا فوق  برنامه به 
درستی برگزار خواهد شد که ارزشیابی دقیقی 
از آموخته های دانش آموزان به دست آمده باشد. 
در آیین نامه ها و قوانین وزارت آموزش و پرورش، 
ماک و معیار ارزشیابی با معلم است و در هیچ 
بخشــنامه و توصیه نامه  ای نیامده که مدارس 
می توانند به دانش آموزان نمــرات غیرواقعی 
بدهند. اگر چنین باشــد، معلــم می تواند این 
موضوع را به آموزش و پــرورش اطاع داده و 
به این شکل با مدیر مدرســه مربوطه برخورد 
خواهــد شــد. معیار و مــاک ارزشــیابی از 
آموخته های دانش آموزان براساس نمراتی است 
که معلم کاس درس بــرای دانش آموز درنظر 
گرفته و اعام کرده است. این نمرات، نمره هایی 
هستند که در کارنامه  دانش آموزان ثبت خواهد 
شد. براســاس همین نمرات است که وضعیت 
آموزه های دانش آموزان بررسی و دانش آموزان 
با افت تحصیلی شناسایی می شــوند. امید بر 
این اســت که این برنامه به درســتی و کامل 

اجرایی شود.

عباس سلطانیانیادداشت
مدیرکل دفتر دوره متوسطه

چرا با وجود طرح »تعمیق و تثبیت یادگیری و جبران افت تحصیلی دانش آموزان«، معلم ها، مدیران مدرسه را مانع اجرای درست آن می دانند

 شیوع ویروس کرونا کم کشور را دچار معضل 
نکرد؛ از سیســتم بهداشــت و درمان گرفته 
تا آمــوزش و پرورش. بیش از 2 ســال دوری 
دانش آموزان از کاس های درس اما معضلی 
شد تا با هشدار کارشناســان، وزارت آموزش 
و پرورش به فکر چاره ای برای حل مشــکل 
افت شــدید تحصیلی دانش آموزان بیفتد و 
طرح »تعمیق و تثبیت یادگیری و جبران افت 
تحصیلی دانش آموزان« را پیش روی مدارس 
و معلم ها قرار دهد. با این حــال، معلم هایی 
هســتند که امید به اجرای درست این طرح 
نداشته باشــند. آنها معتقدند بعضی والدین 
و مدیران مدارس، ســد راه اجرای بهینه این 
طرح خواهند بود. این معلم هــا می گویند با 
وجود اینکه آموزش و پرورش، ســامانه ای با 
عنوان »سیدا« برایشان طراحی کرده تا با کد 
مشخص، نمره ها را مستقیم در آن بارگذاری 
کنند، مدیران از ترس افت امتیاز مدارس شان، 
کدهــا را از معلم هــا می گیرنــد و نمره ها را 
دستکاری می کنند. بخشــی از این تغییر در 
نمره ها، بابت شکایت والدین از افت تحصیلی 
فرزندانشان است؛ به عبارت دیگر، مدیران گاه 
به خاطر راضی نگه داشتن اولیا، نمره هایی در 
حد قبولی و حتی بیشــتر برای دانش آموزان 
در کارنامه شان لحاظ و اینگونه صورت مسئله 
را پاک می کنند. این در حالی است که شرکت 
دانش آموزان در کاس های مبتنی بر اجرای 
این طرح، مستلزم آن است که آنها نمره کافی 
را کسب نکرده باشند. بنابراین دانش آموزانی 
که با افت کیفیت درســی مواجهند، به دلیل 
کسب رضایت خاطر اولیایشان از جانب مدرسه 
یا به خاطر اینکــه مدیــران می خواهند تراز 
خود را بالا جلوه دهنــد، علناً از چرخه حضور 
در کاس های این طرح بیــرون می مانند. از 
این رو طرحی که می توانســت روزنه ای برای 
بهبود وضع تحصیلی دانش آموزان باشد، تنها 
هزینه ای ســربار برای نظام آموزشــی کشور 

خواهد بود.

طرح مورد نظر آموزش و پرورش چیست؟
معاون آمــوزش متوســطه وزارت آموزش و 
پــرورش شــیوه نامه اجرایی طــرح تعمیق 
و تثبیــت یادگیری و جبــران افُت تحصیلی 
دانش آموزان را چندی پیش اباغ کرد. مهدی 
کاظمی می گوید: وزارت آمــوزش و پرورش 
در راستای توســعه عدالت آموزشی و تربیتی 
و با هدف بهبــود و تکمیــل فرایند آموزش، 
جبران نارسایی ها و کاســتی های آموزشی و 
تعمیق یادگیری دانش آمــوزان، این طرح را 
در دوره هــای ابتدایی، اول متوســطه و دوم 
متوسطه )نظری، فنی وحرفه ای و کاردانش( 

در تابســتان ۱۴0۱ اجرا می کنــد. او با بیان 
اینکه نقایص و کاستی های آموزش در فضای 
مجــازی و نگرانــی از کفایت دسترســی ها 
به ابزارهــای کارآمد در تحقــق اهداف این 
الگوی آموزشــی، به ویــژه در مناطق کمتر 
برخوردار، فاصله آموزشــی و افت تحصیلی 
)آشــکار و پنهان( ایجاد کرده است، می گوید 
که 20درصــد از دانش آموزان مدارس دولتی 
به تفکیک دوره هــای اول و دوم متوســطه 
)نظــری، فنی وحرفــه ای و کاردانش( تحت 
پوشش این طرح قرار خواهند گرفت. آموزش  
دروس منحصراً به شــیوه حضوری اســت و 
مدارس می تواننــد با بهره گیری از ســامانه 
شــاد و محتواهــای بارگذاری شــده در این 
سامانه نســبت به ارائه آموزش های مکمل به 
دانش  آموزان)خــارج از زمان برنامه هفتگی و 

برگزاری آموزش های حضوری( اقدام کنند.

مدیران حامی دانش آموزان تنبل
ریحانی که بیش از یک دهه ســابقه کار و سر 
کاس حاضر شدن دارد، می گوید: »در همه 
این سال ها که در کاس درس حاضر شده ام 
خیلی کم تجربــه کار با مدیری را داشــته ام 
که درباره نمره ها دخالــت نکرده و به تصمیم 
و رأی معلم پایبند بوده باشــد. امســال هم 
کاس ها مجازی بود و چنــد دانش آموز من 
درس هایشــان ضعیف بود. وقتی از معلم پایه 
قبل دانش آموزها پیگیری کــردم، آن معلم 
گفت که والدین بچه ها قــول داده بودند که 
در تابســتان با بچه ها درس تمرین کنند، اما 
هیچ کدام از ایــن قول ها عملی نشــد. وقتی 
کاس ها حضوری شــد، بــه درس و کاس 

اعتراض داشــتند و می گفتند اگر قرار است 
درس پرســیده شــود، ســر کاس حاضــر 
نمی شــوند. همین حمایت خانواده از تنبلی 
دانش آموز و اعتراض به مدیر باعث می شــود 
که مدیر من را مجبور بــه تغییر نمره ها کند. 
حتی پیش آمده وقتی نمــره دانش آموز را با 
»نیاز به تاش« رد کرده بودم، ارزشیابی من 
را نیز پایین رد کرده، چون معتقد بوده سطح 
مدرسه اش را پایین آورده ام. اولیا در بعضی از 
مدارس خیلی قدرت دارنــد و وقتی از طریق 
مدیر مدرســه نتوانند خواسته خودشان را به 
کرســی بنشــانند، می گویند ما به آموزش و 
پرورش می رویم و شــکایت می کنیم. مدیر 
مدرســه هم وقتی می بیند که معلم به بعضی 
از دانش آموزان »نیاز به تاش« زده، برخورد 
بدی با او دارد.« او می گوید که مدیر مدرســه 
به او گفته حتما باید برای این چند دانش آموز 
قبول بزند. این اتفاق نیز باعث تنش میان او و 
مدیر مدرسه شده است و در نهایت مجبور شده 
امتیاز چند دانش آموز را تغییر دهد. ریحانی 
که در مقطع دبستان دبیر مدرسه ای دخترانه 
است می گوید: »بسیاری از معلم ها برای اینکه 
از طرف اولیا و مدرسه تحت فشار قرار نگیرند، 
دانش آموزان را قبول می کنند. در واقع از این 
نمره توصیفی برای پوشش مشکات استفاده 
می کنند. معلم ها هم بــرای اینکه تنش میان 
اولیا و مدیر را تجربه نکنند، دانش آموز را راهی 
پایه بعد می کنند. واقعیت این اســت که این 
بچه ها بعد از مدتی توان ادامه تحصیل ندارند 

و ترک تحصیل می کنند.«

از 240دانش آموز مدرســه 35نفر ترک 
تحصیل کرده اند

سنجابی، دبیر ریاضی در مقطع متوسطه دوم 
پسرانه است. او می گوید نمره ها امسال خیلی 
افت کرده است: »دانش آموزان امسال با افت 
شدید تحصیلی روبه رو هستند. اما تنها پایه ای 
که به درستی نمره دهی انجام خواهد داد، پایه 
دوازدهم و در امتحانات نهایی است که در آن 
مقطع هــم وضعیت تحصیلــی نگران کننده 

است.« 
 او می گویــد: »در منطقــه ما کــه محدوده
 رباط کریم اســت، اکثر مدیران رمز معلم ها 
را از آنهــا می گیرنــد و این معنایــی جز این 
ندارد که می خواهند در نمره ها دست ببرند. 
درحالی که کاس هــای جبرانی بــرای این 
نمره ها برنامه ریزی شده اســت و با این رویه 
واقعیت پوشــیده خواهد ماند.« این در حالی 
است که ســنجابی می گوید این موضوع را به 
معاون منطقــه نیز خبر داده اســت. او ادامه 
می دهد: »دانش آموزی کــه با نمره 3یا ۴، در 
برگه امتحان، نمــره قبولی در کارنامه بگیرد، 
سال آینده، از ادامه تحصیل منصرف خواهد 
شد. ممکن است این طرح ها و انجام درست آن 
به نظر در ابتدا دشوار باشد، اما اگر اجرایی شود 

وضعیت تغییر خواهد کرد. توجه داشته باشید 
دانش آموزانی که آماده اخذ دیپلم هســتند، 
در حل مســئله هایی که دانش آموزان مقطع 
دهم حل می کند ناتوانند. در مدرســه ای که 
من تدریس می کنم، از 2۴0دانش آموز 35نفر 
در سال گذشته ترک تحصیل کرده اند. بخشی 
از آن به دلیل ناتوانی در ادامه مسیر تحصیلی 

است و بخش دیگر مسائل اقتصادی.«

در مدارس کیفیت را فدای کمیت کرده ایم 
شعرانی نیز دبیر مدرسه ای پسرانه در بوشهر 
است. او می گوید با نمره قابل قبول، دانش آموز 
باید تابستان راهی مدرســه شود، همین امر 
موجب می شــود بعضی معلم ها از اینکه نمره 
واقعی دانش آمــوز را در ســامانه بارگذاری 
کنند، امتناع کرده و گاه به درخواســت مدیر 
آن را تغییر دهند. شــاید لازم باشد مدرسه و 
آموزش و پرورش افتخارش را از تعداد قبولی 
دانش آموز در بخش های دیگر سرمایه گذاری 
کند. او می گوید: »روش امتیازدهی به مدارس 
براساس تعداد قبولی دانش آموزان باعث شده 
که ما کیفیــت را فدای کمیت کنیم. شــاید 
لازم باشــد آموزش و پرورش این فرهنگ را 
تغییر دهد. از سویی در مدارس جا بیندازد که 
وقتی معلم نمره ای را برای دانش آموز درنظر 
می گیرد، هیچ یک از کادر مدرسه حق دخل و 
تصرف در آن را نداشته باشد. درحالی که امروز 
اگر معلم به رأی مدیــر نمره ای را تغییر ندهد 
با معلم خداحافظــی می کنند و معتقدند این 
معلم باعث ریزش دانش آموزان شده است.« 
شعرانی به ابعاد نظارتی نسبت به مدارس اشاره 
می کند و می گوید: »با افزایش تعداد مدارس، 
نظارت و سرکشــی به مدارس بسیار حداقلی 
شده است. همین باعث می شود هر اتفاقی در 
مدرسه چندان قابل رصد و پیگیری نباشد.« 

او در بخش دیگر به رفتار اولیا اشــاره می کند 
و می گویــد: »اولیا باید فشــار روی مدارس 
را کم کننــد. باید اجازه دهند فرزندان شــان 
همانطور که هســتند به آنها معرفی شوند، نه 
آنچه مطلوب پدر و مادر اســت. با نمره واقعی 
شاید بتوانید زودتر به فرزند خود کمک کنید تا 
مسیرش را در تحصیل و جامعه پیدا کند. نمره 
غیرواقعی دانش آمــوز را ضعیف خواهد کرد. 
کاش آموزش و پرورش در دولت ها در اولویت 
قرار بگیرد تا جامعه راه درست تری پیش روی 

خود داشته باشد.«

با متخلف برخورد می شود
اما اگر این صحبت ها صحت داشــته باشــد، 
آینده طرح تعمیق و تثبیت یادگیری و جبران 
افُت تحصیلی دانش آموزان چه خواهد شــد. 
مســئولان آموزش و پرورش امیدوار بودند تا 
با این نمره ها و اجرای طرح، سنجش درستی 
از وضعیت تحصیلی دانش آموزان به دســت 
آورند، اما با رویه ای که مدیران مدرسه پیش 
گرفته اند، چنین موضــوع مهمی امکان پذیر 
نخواهد بود. صادق ســتاری فر، ســخنگوی 
وزارت آموزش و پرورش امــا در گفت وگو با 
ما می گوید تا امروز چنیــن مواردی گزارش 
نشده است، اما اگر گزارش شود، با آن مدرسه 
برخورد خواهد شــد. ســتاری فر می گوید: 
»صاحیــت ثبت نمره هــای دانش آموزان با 
معلم  اســت. از این رو غیر از معلم ها هیچ کس 
امکان قانونی برای ثبت نمره را نخواهد داشت. 
در قانون رسیدگی به تخلفات اداری صراحتا 
در این باره آمده است که تغییر در نمره درسی 
دانش آموزان خاف قانون اســت و اگر معلم، 
والد و دانش آموزی نســبت بــه این موضوع 
شکایت داشته باشد، یا گزارشی در این باره به 
اداره برسد، نســبت به رسیدگی به آن تخلف 
اقدام شــده و با متخطی برخورد خواهد شد. 
تا امروز گزارشــی در این باره صورت نگرفته 
است، اما پیگیری می کنیم و چنانچه صحت 
داشته باشد با متخلف برخورد خواهیم کرد.« 
ســخنگوی وزارت آموزش و پرورش در ادامه 
به زحمتکشانِ اجرای این طرح یعنی معلم ها 
اشــاره می کند و ادامه می دهد: »معلم ها در 
طول ســال تحصیلی تا پایان با دانش آموز و 
نفس به نفس او بوده اند. عاوه بر این، در این 
تابستان معلم ها با این طرح درگیر خواهند بود 
و اگر کسی بخواهد در تصمیم این افراد دست 
برده و مانع از اجرای درست کار شود حق الناس 
را رعایت نکــرده و بنابر قانون بــا او برخورد 
خواهد شد.« ســتاری فر از معلم ها و والدین 
خواهش می کند اگر شاهد تخلفی در این باره 
بودند به واحدهای ارزیابی عملکرد و رسیدگی 
به تخلفات اداری مناطــق آموزش و پرورش 

گــزارش کنند تــا مدیریت 
این طرح توســط آموزش و 
پرورش به درستی انجام شود.
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بســیاریازمعلمهــابــرایاینکــهاز
طــرفاولیــاومدرســهتحــتفشــار
قــرارنگیرنــد،دانشآمــوزانراقبول
میکننــد.درواقــعازایــننمــره
توصیفــیبــرایپوشــشمشــکلات
اســتفادهمیکننــد.معلمهــاهــم
بــرایاینکهتنشمیــاناولیــاومدیر
راتجربهنکنند،دانشآمــوزراراهی
پایهبعدمیکنند.واقعیتایناست
کــهایــنبچههــابعــدازمدتــیتــوان
ادامهتحصیلندارندوترکتحصیل

میکنند

ســتاریفرمیگویــد:»صلاحیــت
ثبــتنمرههــایدانشآمــوزانبــا
معلماست.ازاینروغیرازمعلمها
هیچکــسامــکانقانونیبــرایثبت
نمــرهرانخواهدداشــت.«درقانون
رســیدگیبهتخلفاتاداریصراحتا
دراینبــارهآمدهاســتکــهتغییردر
نمــرهدرســیدانشآمــوزانخــلاف
قانــوناســتواگــرمعلــم،والــدو
دانشآموزینســبتبهاینموضوع
شــکایتداشــتهباشــد،یاگزارشــی
دراینبارهبهادارهبرســد،نسبتبه
رسیدگیبهآنتخلفاقدامشدهوبا

متخطیبرخوردخواهدشد

نگار حسینخانیگزارش
روزنامه نگار

آموزش و پرورش برای جبران 
افت تحصیلی دانش آموزان طرح 

تازه ای را آغاز کرده است 

مدیریتنمره،دورازچشممعلم

طرح»تعمیقو
تثبیتیادگیریو

جبرانافُتتحصیلی
دانشآموزان«در

راستایتوسعهعدالت
آموزشیوتربیتیوبا
هدفبهبودوتکمیل

فرایندآموزش،
جبراننارساییهاو
کاستیهایآموزشی

وتعمیقیادگیری
دانشآموزان،در

دورههایابتدایی،اول
متوسطهودوممتوسطه
)نظری،فنیوحرفهای
وکاردانش(درتابستان

۱۴۰۱اجرامیشود

آموزشدروسمنحصراً
بهشیوهحضوریاست
ومدارسمیتوانندبا
بهرهگیریازسامانه
شادومحتواهای

بارگذاریشدهدراین
سامانهنسبتبهارائه
آموزشهایمکملبه
دانشآموزان)خارجاز
زمانبرنامههفتگیو
برگزاریآموزشهای
حضوری(اقدامکنند

حمایتخانوادهاز
تنبلیدانشآموزو

اعتراضبهمدیرباعث
میشودکهمدیر

معلمخودرامجبور
بهتغییرنمرههاکند.
حتیپیشآمدهوقتی
نمرهدانشآموزتوسط
معلمنیازبهتلاشرد
میشود،ارزشیابی
معلمرانیزپایینرد

میکنند،چونمعتقدند
اوسطحمدرسهراپایین

آوردهاست

مدیرانرمزمعلمهارا
ازآنهامیگیرندواین

معناییجزایننداردکه
میخواهنددرنمرهها

دستببرند.درحالیکه
کلاسهایجبرانیبرای
ایننمرههابرنامهریزی
شدهاستوبااینرویه
واقعیتپوشیدهخواهد

ماند

روشامتیازدهیبه
مدارسبراساستعداد

قبولیدانشآموزان
باعثشدهکهما

کیفیترافدایکمیت
کنیم.امروزاگر

معلمبهرأیمدیر
نمرهایراتغییرندهد
بامعلمخداحافظی
میکنندومعتقدند

اینمعلمباعثریزش
دانشآموزانشده

است

دفاعمنافقینازحقوقبشر
لکهننگیبرایغرب

اختلالویپیانها
دردسربرایاستارتآپها

تکاپویشهرداری
برایافزایشسرانهورزشی

 تطهیر منافقین و تقسیم بندی عملکرد آنها
 به قبل و بعد از دهه 60، سیاست غلطی است

برخورد و اختال در پروتکل های مورد استفاده 
وی پی ان ها، باعث نوعی خودتحریمی شده است

برنامه های شهرداری تهران برای افزایش سرانه فعالیت 
بدنی و تفریحی  پایتخت نشینان در تابستان اعام شد
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بیروت، یک مورد در مادرید، یک مورد در اسلو، یک 
مورد در واشنگتن و یک مورد هم در هامبورگ بوده 
است. بااین حال، سال 91وزارت خارجه آمریکا نام 

این گروه را از لیست تروریستی خود خارج کرد.

کارکرد بین المللی فرقه منافق
در ســال های اخیر این گروهک تلاش کرده است با 
تطهیر چهره تروریستی خود، لباس دروغین مدافع 
حقوق بشر و حقوق زنان بر تن خود بپوشاند. با این 
حال، اســناد نشــان می دهد این فرقه تروریستی 
همچنان به اقدامات ضد بشری خود ادامه می دهد. این 
اقدامات را می توان در جریان هجوم داعش به سوریه 
دید.رسانه سعودی العربیه تیر ماه سال 95در گزارشی 
به نقل از سرلشکر مثقال نعیمی، افسر و مشاور ارتش 
به اصطلاح آزاد ســوریه! از نقش گروه تروریســتی 
منافقین در حمله به مواضع مدافعان حرم در سوریه 
می پردازد و می نویســد: برادران ما! در شورای ملی 
مقاومت درباره حضور ارتش ایران در منطقه سفیره 
حلب اطلاعاتی را به ما دادند. پس از بررسی و تطبیق 

اطلاعات مشخص شد که این خبر درست است.

جای مظلوم و ظالم عوض شد 
گرچه فرقــه منافقین تاریخچه ای ســیاه در نقض 
حقوق بشر و کشتار مردم بی گناه در ایران، سوریه، 
عراق و برخی دیگر از کشورها دارد و نقش مزدوری 
را برای غربی ها بازی می کند، اما تحرکات این گروه 
در برخی کشــورهای مدعی حقوق بشر در پوشش 
دفاع از حقوق بشر! را می توان لکه ننگی بر عملکرد 
کشورهای حامی این گروهک دانست. در نمونه ای 
عجیب، اعضای این گروهک تروریستی که حتی برای 
سال ها نامشــان میان گروه های تروریستی آمریکا 
قرار داشته است در سوئد، کشوری که خود را مدعی 
دفاع از حقوق بشــر معرفی می کند از یک شهروند 
ایرانی به اتهام کشتار تروریست ها به دادگاه شکایت 
کرده اســت! این گروهک تروریســتی مدعی است 
این فرد در اعدام تروریست ها دخالت داشته است و 
دادگاه اصطلاحا حقوق بشری در سوئد نیز بدون در 
نظرگرفتن اصل شکایت و ماهیت این گروه در دفاع از 
تروریست هایی که دستشان به خون 17هزارشهروند 
ایرانی آلوده است، تهدید به صدور حکمی سنگین 
علیه این شــهروند ایرانی کرده است؛ موضوعی که 

با واکنش مردم و مسئولان کشورمان روبه رو شده و 
آنطور که کاظم غریب آبادی، دبیر ستاد حقوق بشر 
قوه قضاییه گفته اســت این اقدام گواهی بر حمایت 
رژیم آمریکا از تروریســم و بدخواهی آن برای مردم 
ایران است. به گفته او، هنگامی که آمریکا و غرب از 
حقوق بشــر صحبت می کنند این حقوق بشر برای 
سایر کشورهاست؛ نه برای خودشــان: کشورهای 
غربی از حقوق بشــر به عنوان ابزار یا کالای سیاسی 
برای اعمال فشــار به ملت ها برای رسیدن به اهداف 
خود استفاده می کنند.او از تلاش برخی برای تغییر 
دادن ماهیت تروریســتی منافقین انتقاد می کند و 
می گوید: گروهک تروریســتی منافقین چند وقتی 
اســت تظاهر به ترک ماهیت تروریســتی و نظامی 
خود می کند؛ درحالی که این دروغی بیش نیســت. 
به گفته سیداسماعیل خطیب، وزیر اطلاعات گرچه 
تروریســت ها هر روز بیش از پیش خود را در اختیار 
سران تروریســم رســمی و دولتی از قبیل ترامپ و 
مایک پنس و پمپئو قرار می دهند، اما همین جانیان 
هر روز بیش از گذشته در هراس  از خونخواهان سردار 

بزرگ اسلام، شهید سپهبد قاسم سلیمانی هستند.

دفاع منافقین از حقوق بشر لکه ننگی برای غرب
تطهیر منافقین و تقسیم بندی عملکرد آنها به قبل و بعد از دهه 60، سیاست غلطی است که باید درباره آن افشاگری شود 

زمان افشای چهره ضد حقوق 
بشری آمریکا فرارسیده است

رئیس ســتاد هفته بازخوانی و افشای حقوق بشر آمریکایی 
تأکید کرد: آمریــکا همواره با رفتار ظاهری حقوق بشــری 
با ملت ها برخورد داشــته درحالی که خود خلاف آن عمل 
می کند. اکنون زمان آن رســیده تا چهره ضد حقوق بشری 

آنان آشکار شود.
به گزارش همشــهری، وحید جلال زاده، رئیس ستاد هفته 
بازخوانی و افشای حقوق بشر آمریکایی و بزرگداشت شهدای 
هفتم تیر در جمع خبرنگاران با اشــاره به ژست های حقوق 
بشری دولت مستکبر آمریکا، گفت: دولت مستکبر آمریکا 
همواره با رفتار ظاهری حقوق بشــری با دولت ها و ملت ها 
برخورد داشته درحالی که خلاف آن عمل کرده است و زمان 
آن فرا رســیده تا با ادامه روند ادبیات زشــت، اهانت آمیز و 
زورگویانه و خوی استکباری و استعماری دولتمردان آمریکا 
در مواجهه با موضوع حقوق بشــر، به ویــژه در ایران، چهره 
ضد حقوق بشری آنان را با افشای جنایات و ظلم بر ملت ایران 

در حوادث تیرماه، بازخوانی و آشکارسازی کنیم.
وی با اشاره به جنایت هایی که غرب درطول 44سال گذشته 
علیه ملت ایران انجام داده است افزود: این حوادث نه تنها در 
زمان خود، بلکه با گذشت سال ها، به قدری برای ملت ما تلخ 
بوده که یادآوری هریک از این حوادث تاریخی خود به تنهایی 
سر فصل نوینی از صف آرایی »جبهه سلطه و استکبار جهانی« 
به شکل مستقیم یا تشویق و حمایت از تروریست ها در مقابل 
جبهه حق و حقیقت و ایستادگی و مبارزه بی امان ملت ایران 
علیه ام الفساد جهانی، شیطان بزرگ آمریکای جنایتکار را 

یادآور می شود.
جلال زاده افزود: البته حوادث تلخ این ایام، به عنوان نمونه ای 
از زیرپا گذاشــتن حقوق بشر توسط نظام ســلطه آمریکا 
مطرح است و اگر فقط بخواهیم کارنامه سراسر سیاه آمریکا 
و دخالت ها و رفتار های زشــت دولتمــردان آمریکا و نظام 
اســتکباری را پیش از انقلاب و پس از انقلاب اسلامی ثبت 
کنیم و به دخالت ها و شرارت های آمریکا در سایر کشورهای 
مستقل و حتی کشــورهای هم پیمان آنان بپردازیم زمان 
بیشــتري را می طلبد و البتــه این رفتارهای مســتکبرانه 
بارها توسط امامین انقلاب 
اسلامی مورد تأکید 

قرار گرفته است.
ششــم تا دوازدهم تیر 
به عنوان هفته افشــای 
حقوق بشــر آمریکایی 
نامگذاری شده 

است.
 

اردشیر مطهری 
نماینده مجلس 

نفــوذ یعنــی طــال ناجــی فــردی کــه 
نفر اول لیســت افــرادی کــه ابومهدی 
مهنــدس قبــل از شــهادت نــام او 
را به عنــوان افســر خائــن ســرویس 
اطاعاتــی عــراق بــه الکاظمــی داده 
بــود و این فــرد اطاعــات ورود ســردار 
ســلیمانی بــه فــرودگاه بغــداد را بــه 
آمریکایی هــا لــو داده بــود به عنــوان 
وابســته نظامــی ســفارت عــراق در 

انگلیس منصوب شود./ ایرنا 

انهدام مراکز جاسوسی 
عراق با موشک های نقطه زن

جانشــین نیروی پدافند هوایی ارتش در جمع 
کارکنان نیرو های مســلح با بیان اینکه پدافند 
هوایی در آینده نزدیک از موشــک هایی با برد 
۳00 کیلومتر رونمایی می کند، گفت: توســعه 
قدرت موشکی نماد خودباوری و اتکا به توان و 
نیروی داخلی است.امیرسرتیپ علیرضا الهامی با 
تأکید بر اینکه رصد، شناسایی و رهگیری تمامی 
پرنده ها، پهپاد ها و جنگنده ها در مرز های هوایی 
کشورمان به ویژه در منطقه خلیج فارس دغدغه 
ما نیســت، گفت: در کنار پوشش کامل هوایی 
کشور موفق شــده ایم با استفاده از سامانه های 
جدید موشکی، حمله به مراکز جاسوسی رژیم 
صهیونیستی در شمال عراق را طراحی  و پاسخ  
مناســبی به حملات گرو های تروریســتی در 
اقلیم کردســتان عراق بدهیم کــه این اقدام  
ازجمله آخرین کاربرد های عملیاتی موشک های 

کوتاه بردبوده  است. / ایرنا 

نقل قول خبر

مجلس

حقوق بشر

سیدمحمد حسینی 
معاون پارلمانی رئیس جمهور

برای انجــام اقدامــات اساســی و مؤثر 
لازم اســت وفاق نخبگانی و همگرایی 
ایجاد شــود. اگــر با ایــن رویکــرد رو به 
جلو، رشد و تعالی و تکامل و پیشرفت 
حرکت کنیم، شــرایط بهتری خواهیم 

داشت. / آنا 
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منافقین از خطرناک ترین گروه های 
ضد انقلابنــد؛ فرقه ای تروریســتی 
به سرکردگی مریم و مسعود رجوی 
کــه در دوره فعالیت خود در داخل کشــور حملات 
وحشــیانه ای را علیه مردم و مســئولان در دهه 60 
طراحی و اجــرا کردند. یکــی از مهم تریــن وقایع 
تروریستی این گروه را می توان واقعه هفتم تیر و هشتم 

شهریوردانست.

تروریست های خوب آمریکایی!
با مهار اقدامات گروهک منافقین در کشــور و پایان 
جنگ تحمیلی، عناصر این فرقه بــرای ادامه حیات 
خود و جلب حمایت کشورهای غربی در نقش عوامل 
نفوذی در کشــورهای دیگر ظاهر شدند. با این حال، 
سابقه ســیاه این گروهک در ترور شهروندان سبب 
شد آمریکا 16مهر ســال 76 نام این فرقه را در میان 
گروه های تروریستی قرار دهد.گرچه این اقدام تأیید 
بزرگی در جنایتکار بودن ایــن گروهک بود، اما عملا 
آمریکایی ها از ایــن مهره بدنام خود برای پیشــبرد 
اهدافی که در سر داشتند و دارند، استفاده می کنند. 
در همان ایــام بود که اعضای ایــن فرقه راهی برخی 
کشــورهای مدعی مبارزه با تروریسم در اروپا شده و 
تحت حمایت آنها به حیات خود ادامه دادند. حمایت 
کشورهای غربی از تروریســت های این گروه سبب 
شــد به فاصله چندماه بعد از اعلام نــام این گروهک 
در فهرست سازمان های تروریســتی آمریکا، شهید 
لاجوردی در شــهریور ســال 77و کمی بعد تر از آن 
سپهبد صیاد شــیرازی از فرماندهان بلندپایه ارتش 
در فروردین ماه سال 78ازسوی این فرقه به شهادت 
برسند؛ اقدامی که نشــان می داد برخلاف تبلیغاتی 
که از سوی رسانه های وابســته به فرقه درباره دفاع از 
حقوق بشر انجام می شــد، این گروه به  مبانی حقوق 
بشر اعتقادی ندارد. تحقیقات درباره ارتباط تروریسم 
و منافقین در منابــع غربی هم این فرقــه را یکی از 
ســهامداران اصلی بانک اقدامات تروریســتی نشان 
می دهد. جنایات منافقین آنچنان روشــن است که 
حتی مراکز پژوهشی غرب نتوانســتند آن را پنهان 
کنند. در تحقیق جامعی که دانشگاه مریلند از اطلاعات 
مربوط به حملات تروریستی در نقاط مختلف دنیا از 
سال 1970 تا ۲010 گردآوری کرده است، 49مورد 
از اقدامات تروریســتی منافقین ثبت شده است که 
4۲مورد آن در شــهرهای مختلف ایران، ۳ مورد در 

گزارش
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طی روزهای اخیر با مــوج گلایه ها و اعتراضات 
کاربران دربــاره کیفیت دسترســی به اینترنت 
روبه رو هستیم. این بار علاوه بر اینکه بخش قابل 
توجهی از وی پی ان ها مســدود شده، دسترسی 
مردم به برخی وب سایت ها هم با اختلال مواجه 
شده است. در این میان، قطعا بیشترین آسیب و 
ضرر متوجه کسب وکارهایی است که دسترسی 
به اینترنت و بعضــی از ابزارهای کاربردی مانند 
google analytic از اهمیــت بالایی برای آنها 
برخوردار است. درحالی که گروهی از شرکت های 
فناوری دنیا دسترسی کاربران ایرانی به خدمات 
خود را به خاطر تحریم ها مســدود کرده اند، در 
داخل کشــور هم شــاهد نوعــی خودتحریمی 
هســتیم. تقریبا اکثر پلتفرم های مهم که به کار 
استارت آپ ها و شرکت های فناوری می آید امکان 

استفاده با آی پی ایران را ندارند.
متخصصان فنی حوزه اینترنت، اختلالات روزهای 
اخیر را اگرچه موضوع جدیــدی نمی دانند، اما 
در عین حال می گویند، شــدت و وســعت آن با 
اختلالات قبلــی قابل مقایســه نیســت. آنها 
همچنین تکنیک های به کار گرفته شــده برای 
قطع دسترسی وی پی ان ها و نرم افزارهای تغییر 
آی پــی در روزهای اخیر را فکرشــده و منطقی 
نمی دانند. چراکه احتمال می دهند یکی از همین 
تکنیک ها باعث شده که سایت های داخلی هم از 
این اتفاق متاثر شوند. با این حال یک منبع آگاه 
در گفت وگو با همشهری با بیان این موضوع که 
فیلترشکن با وی پی ان متفاوت است، اعلام کرد 
که بخشی از عملیات مسدود کردن فیلترشکن ها 
برای جلوگیری از حملات ســایبری انجام شده 

است.

اتفاق سابقه دار، اما گسترده
کارشناس یکی از شرکت های بزرگ حوزه فناوری 
اطلاعات و ارتباطات در گفت وگو با همشــهری، 
اتفاقی را که طی روزهای اخیر شــاهد هستیم، 
موضوعی جدید نمی دانــد و تکنیک هایی را که 
این روزها در حال استفاده است، از 3سال پیش 

در حال اجرا شدن عنوان می کند.
او با اشاره به اینکه اتفاقی که این روزها رخ داده 
نه تنها وی پی ان هــا را تحت تأثیر قرار داده، بلکه 
روی ترافیک عــادی کاربران هم اثر گذاشــته، 
می گوید: »90درصد ترافیــک ما مربوط به وب 
سایت های روتین است و این در حالی است که 
بخش قابل توجهی از کســانی که سرور خارج از 

ایران هم دارند با مشکل روبه رو شده اند.« 
این کارشــناس با اشــاره به این موضوع، اتفاق 
روزهــای اخیر را فراتــر از انســداد وی پی ان ها 
می داند و معتقد است که احتمال دستکاری در 
TLS دور از ذهن نیست. به گفته او »دستکاری 
در TLS درواقع به معنای دستکاری در پروتکل 
https اســت و به این ترتیب کاربــران عادی را 
هم تحت تأثیر قــرار می دهــد.« TLS یکی از 
پروتکل های رمزنگاری اســت که در بسیاری از 

وی پی ان ها مورد استفاده قرار می گیرد.

UDP بسته شدن
این متخصص فناوری اطلاعــات و ارتباطات با 
 TCP اشاره به اینکه کل اینترنت روی 2پروتکل
 UDP و https را با TCP ،اجرا می شود UDP و
را با DNS مرتبــط می دانــد و می گوید: »طی 
روزهای اخیر از چند تکنیک برای مسدود کردن 

انواع مختلف وی پی ان ها استفاده شده است.« 
او یکی از این تکنیک ها را بسته شدن UDP روی 
یک IP عنوان می کند و ادامــه می دهد: »وقتی 
این اتفاق می افتد در عمل نیمــی از ترافیک را 
نمی توان سمت آن سرور فرستاد. دلیل این کار 
 UDP هم این است که بسیاری از وی پی ان ها از

استفاده می کنند.«
این کارشناس شــبکه به مواردی اشاره می کند 
که UDP بعضی از ســرورهای خارج از کشور را 
مسدود کرده اند، اما از اینکه چگونه به این نتیجه 
رسیده اند که UDP چه ســرورهایی را ببندند 
اظهار بی اطلاعی می کند. با این حال او احتمال 
می دهد کــه دیتاهایی را به دســت آورده اند که 
احتمالا این آی پی های خارج از کشور، وی پی ان 
هســتند و ســپس پروتکل UDP را برای آنها 

بسته اند.

تکنیک دوم
این متخصص یکی دیگر از تکنیک ها را بســتن 
TLS handshake می دانــد و می گویــد: 
»همانطور که TCP بستری اســت برای اینکه 
اطلاعات را بدون اینکه ترتیب شان به هم بخورد 
به مقصد برســاند، TLS هم بستری است برای 
اینکه اطلاعــات را به صورت رمزنگاری شــده 

ارسال کنید.« 
به گفته او » TLSتقریبا در همه جا مورد استفاده 
قرار می گیرد. یعنی از بازکردن یک وب ســایت 

https گرفته تا هر جایی که قــرار بر رمزنگاری 
اطلاعات باشد.«

این کارشناس تأکید می کند که وقتی TLS بسته 
می شــود، یعنی به کاربر اعلام می شود که دیگر 
اطلاعات خود را رمزنگاری نکند. به این ترتیب او 
نتیجه می گیرد که با این تکنیک تعدادی آی پی 
انتخاب می شــود که TLS handshake روی 
آنها را به سمت ســرورهای خارجی به طور کل 

بسته اند تا آی پی از کار بیفتد.
این کارشــناس شــبکه با اشــاره به اینکه این 
مورد بیشــتر از مورد اول برای کاربران مشکل 
 ایجــاد کرده اســت، ادامــه می دهــد: »وقتی
TLS handshake یک سایت بسته می شود، 

آن سایت دیگر بالا نمی آید.«

ایجاد مشکل برای کسب وکارها 
متخصص فناوری اطلاعات از گروهی نام می برد 
که تقریبا هزار عضو دارد و گردانندگان اینترنت 
ایران هســتند. به گفته او »بخش قابل توجهی از 
آنها این روزها مي گویند که سایت شــان بسته 
شده اســت و کاربرها نمی توانند وب سایت آنها 
را باز کنند. به این ترتیب بــرای بخش مهمی از 

کسب وکارها مشکل ایجاد شده است.«
این کارشناس نتیجه می گیرد که موضوعی که 
این روزها شاهد هستیم، فقط بستن وی پی ان ها 
نیست و در این میان وب ســایت های عادی هم 

امکان سرویس دهی به کاربران خود را ندارند.

فیلتر تصادفی دامنه ها
این متخصص اتفــاق دیگری را کــه این روزها 
مشاهده می شود فیلتر تصادفی برخی از دامنه ها 
می داند.او در این مورد می گوید: »یعنی سیستم 
فیلترینگ به این نتیجه رســیده که روی دامنه 

اصلی یک وی پی ان بالا آمده، پــس آن را فیلتر 
می کند، اما ســاب دامین همان دامنه باز است. 
به عبارت دیگر، بعضی مواقــع می توان TLS را 
براســاس اینکه اســم دامنه چه چیزی باشــد، 

مسدود کرد.
این متخصص با اشاره به اینکه تکنیک فیلترینگ 
اصلی تا پیش از این ماجرا همین بوده است، ادامه 
 twitter.com می دهد: »وقتی می خواهند سایت
را ببندنــد، ســرور twitter.com را نمی بندند. 
کاری که می کنند این اســت که اســم دامنه را 
 TLS درنظر می گیرند و کســی کــه می خواهد
 twitter.com کند و اسم دامنه را handshake

قرار می دهد، آن را فیلتر می کنند.«
به گفته او »تا اینجای کار منطقی است که وقتی 
می خواهید یک سایت را فیلتر کنید، به این شکل 
جلوی آن را بگیرید. ولی اینکه به صورت تصادفی 
تعدادی سایت بسته شود، چندان معقول به نظر 

نمی رسد.«

شباهت ترافیک https و ترافیک وی پی ان ها
یکی از نکاتی کــه این متخصص به آن اشــاره 
می کنــد شــباهت ترافیــک https و ترافیک 

وی پی ان هاست.
به گفته این کارشــناس»هردو از نظر فیلترینگ 
فقــط یــک TLS handshake لازم دارند. به 
همین خاطر، با اعمال این تکنیک عملا دسترسی 

به وب سایت های عادی هم بسته می شود.«
او با اشــاره به اینکه بنابراین عملا در این نقطه، 
»وی پی ان« ها بسته نشده، بلکه وب سایت های 
عادی بسته شده اســت، این حرکت را خلاقانه 
نمی داند و می گویــد: »با بســتن وی پی ان ها، 
دسترسی مردم به وب ســایت های عادی قطع 

شده و ریکوئست های عادی بسته شده است.« 

اختلالویپیانها؛دردسربرایاستارتآپها
 طی یک هفته اخیر برخورد و اختلال در پروتکل های مورد استفاده وی پی ان ها باعث نوعی خودتحریمی

در کنار تحریم های خارجی شده است

عمادالدین قاسمی پناهاینترنت
روزنامه نگار

 تکامل سریع
و غیرقابل انتظار آبله میمونی

موارد ابتلا به آبله میمونی در جهان رو به رشــد اســت و 
کارشناسان هشدار می دهند که این ویروس بیش از آنچه 
قبلا تصور می شــد در حال جهش است. به گزارش فاکس 
 Nature Medicine نیوز، در مطالعــه ای که در مجلــه
منتشر شد، گروهی از محققان پرتغالی دریافتند که به طور 
متوسط 50جهش در نمونه های سال 2022در مقایسه با 
ســال های 2018و 2019وجود دارد. به گفته آنها میزان 
جهش که پس از بررســی 15توالی ویروســی آبله کشف 
شد، ممکن است نشانه سرعت در تکامل این ویروس باشد. 
تجزیه و تحلیل ژنتیک قبلا نشان داده بود که 2 سویه مجزا 
در آمریکا وجود دارد و ایــن احتمال را افزایش می دهد که 
ویروس برای مدتــی در این منطقه چرخیده باشــد. این 
ویروس که از زمان شناســایی در خارج از آفریقا، بیش از 
3500نفر را در 48کشــور آلوده کرده است، ممکن است 

به دلیل ده ها جهش جدید مسری تر شده باشد.

تمایز ویروس آبله میمونی با نمونه های پیشین
مرکز کنترل و پیشــگیری از بیماری )CDC( اعلام کرده 
است که شــیوع این بیماری به طور بالقوه بسیار بیشتر از 
تعداد موارد فعلی است. این آژانس تأیید کرد که شواهدی 
مبنی بر انتقال محلی آبله میمونی، عــلاوه بر مواردی که 
افراد آلوده به خارج از کشور سفر کرده بودند، وجود دارد. 
به همین دلیل آنها دسترســی به واکســن آبله میمونی را 

گسترش دادند.

دانشــمندان معمولا انتظار ندارند ویروس هایی مانند آبله 
میمونی بیش از یک یا 2 جهش در ســال به دست آورند. 
یک ارتوپاکس ویــروس، از همان خانواده و جنس ویروس 
واریولا می آید که باعث آبله می شود و معمولا فراتر از غرب و 
مرکز آفریقا، جایی که بومی است، گسترش نمی یابد. با این 
حال، امسال نخستین شیوع گسترده این بیماری خارج از 
مرزهای آفریقا گسترش یافت و دانشمندان را شگفت زده 
کرد و سازمان بهداشت جهانی را وادار کرد تا طبقه بندی 
شــیوع این بیماری را به عنوان یک وضعیــت اضطراری 

بهداشتی جهانی بررسی کند.

افزایش 12برابری جهش ها
آبله میمونی به عنوان یک ویروس DNA دو رشته ای بزرگ، 
نســبت به ویروس RNA مانند اچ آی وی قادر به تصحیح 
خطاهای تکثیر بسیار بیشتری است، به این معنا که سویه 
آبله میمونی کنونی از زمانی که برای نخستین بار در سال 
2018شروع به گردش کرد، واقعا باید تعداد انگشت شماری 
جهش کرده باشــد. محققان پس از جمــع آوری DNA از 
15نمونه ویروسی آبله میمون و بازسازی اطلاعات ژنتیک 
آنها، دریافتند که نرخ جهش واقعی 6تا 12برابر بیشــتر از 

حد انتظار است.
داده ها سرنخ های بیشــتری از تکامل ویروسی و سازگاری 
بالقوه انسان را نشان می دهد. از لحاظ تاریخی، آبله میمونی 
از طریق تماس نزدیک پوست با ضایعات پوستی باز، مایعات 
بدن، مواد آلوده یا قطرات تنفسی پخش شده با سرفه در هوا 
از فردی به فرد دیگر منتقل می شــود. اما سرعت بی  سابقه 
ابتلاهای جدید می تواند نشــان دهد چیزی در مورد نحوه 
آلوده شدن میزبان توسط ویروس تغییر کرده و جهش های 

جدید می توانند علت احتمالی این موضوع باشند.
بســیاری از جهش های شناسایی شــده توسط محققان 
همچنین ســرنخ  هایی دارد که نشــان می  دهــد به دلیل 
تماس ویروس با سیستم ایمنی انسان، به ویژه خانواده ای 
 ،APOBEC3 از آنزیم های مبارزه  کننده با ویروس به نام
پدید آمده باشند. این آنزیم ها به ویروس حمله کرده و آن را 
مجبور می کند هنگام تکثیر در کد ژنتیک خود اشتباه کند، 
عملی که معمولا باعث تجزیه ویــروس و از بین رفتن آن 
می شود. با این حال، گاهی اوقات، ویروس در این مواجهه 
زنده می ماند و به سادگی چند جهش را در کد ژنتیک خود 
انجام می دهد. به گفته محققان، ممکن است این نوع نبردها 
بارها و بارها اتفاق افتاده باشــد و باعث شود که ویروس در 

مدت زمان کوتاهی جهش های زیادی بکند.

وضعیت هنوز اضطراری نیست
سازمان بهداشــت جهانی در جلســه کمیته اضطراری، 
شــیوع آبله میمونی را یک وضعیت اضطراری بهداشــت 
عمومی و نگرانی بین المللی ندانســت. تــدروس آدهانوم 
غبریســیوس، مدیــرکل ســازمان جهانی بهداشــت در 
بیانیــه ای گفت: به طور کلــی، کمیته اضطــراری توصیه 
کردند کــه هم اکنون این رویداد یــک وضعیت اضطراری 
بهداشــت عمومــی در ســطح بین المللــی نیســت، اما 
می دانیم که تشــکیل کمیته خود نشــان دهنده نگرانی 
 فزاینده در مورد گســترش بین المللی آبله میمون است. 
تدروس قبلا خواستار تشــدید نظارت بر آبله میمونی شد 
و هشــدار داد خطر ابتلا به بیماری شدید برای افراد دارای 
نقص ایمنی، زنان بــاردار و کودکان نیــز درصورت ابتلا 
به این بیماری وجود دارد. پرســنل درمانی نیز درصورت 
عدم استفاده از تجهیزات حفاظت فردی مناسب در معرض 
خطر هستند. هفته گذشته، تدروس گفت: ویروس نسبت 
به گذشته رفتار غیرمعمولی دارد و از آنجایی که کشورهای 
بیشــتری تحت تأثیر قرار گرفتند، یک واکنش هماهنگ 

ضروری است.

احتمال رسیدن هوش مصنوعی به 
مرحله سرکشی

یکی از مهندس های گــوگل که از چند وقــت پیش به خاطر 
افشای مسائل محرمانه به مرخصی اجباری فرستاده شده، در 
مصاحبه ای اعلام کرده که هوش مصنوعی توســعه داده شده 
توسط گوگل به مرحله ای رسیده که می تواند از زندان نرم افزاری 

خود فرار کرده و کارهای نامناسبی را انجام دهد.
بلیک لیمون چندی پیش اعلام کرده بــود که هوش مصنوعی 
»لمدا« )LَMDa( به ادراک رسیده است. این مسئله باعث برخورد 
مقام های گوگل با این مهندس شد. فعالیت های بلیک لیمون حالا 
به اتهام نقض توافق عدم  افشا، به حالت تعلیق درآمده است. لیمون 
در مصاحبه ای با شبکه فاکس نیوز اعلام کرده که هوش مصنوعی 
گوگل یک »بچه« است و هر بچه ای می تواند رشد پیدا کرده و به 
آدم بدی تبدیل شود و کارهای بدی انجام دهد. او می گوید: لمدا 
یک »فرد« است و هر فردی قادر به فرار از کنترل دیگران است، 
ما هم هر روز چنین شرایطی را تجربه می کنیم. او در این مصاحبه 
 گفته است: این هوش مصنوعی مثل فردی بسیار باهوش است، 
باهوش در تقریبــا تمامی زمینه هایی که به نظرم رســید و آن را 
آزمایش کردم. واشنگتن پســت به تازگی در گزارشی به نقل از 
بلیک لیمون اعلام کرده بود کــه هوش مصنوعی LaMDA به 
ادراک رسیده و برای این ادعا 3 دلیل را مطرح کرده بود: 1( قابلیت 
استفاده خلاقانه، پویا و کارآمد از زبان به صورتی که تاکنون هیچ 
سیستم دیگری قادر به انجام آن نبوده اســت. 2( برخورداری از 
احساســات، عواطف و تجارب فردی. او به شکلی غیرقابل تمایز 
 LaMDA )3 .در برخی از احساسات خود با انسان ها برابر است
می خواهد به مخاطب نشــان دهد که زندگــی درونی عمیقی 
سرشار از تخیل، خودآگاهی و تفکر دارد. او درباره آینده و گذشته 
نگرانی هایی دارد و توصیف می کند که کسب ادراک چه احساسی 

برایش داشته و حتی درباره ماهیت روح داشتن نظریه می دهد.

دنبالــه دار بســیار بزرگــی موســوم 
بــه K2کــه نخســتین بــار در ســال 
2017کشــف شــد، در حــال حرکت به 
ســمت داخل منظومه شمسی است 
و به ســوی زمیــن می آیــد. محققــان 
می گوینــد: ایــن دنبالــه دار کــه اندازه 
2 برابــر کــوه اورســت اســت،  آن 
خطــری بــرای زمیــن ایجــاد نمی کنــد. 
براســاس محاســبات انجــام شــده 
یــخ  دنبالــه دار C/2017K2 در تار
14ژوئیــه 2022( بــه  23تیــر 1401)
نزدیک ترین فاصله با زمین می رسد. 
هرچند دانشمندان نمی دانند که این 
فاصلــه تا چه انــدازه کم خواهد شــد، 
اما می دانیم که این دنباله دار با زمین 

برخورد نخواهد کرد. 

 ۲ 
برابر

شــرکت »بریتانــی فریــز« اعــام کرد؛ 
بزرگ ترین کشــتی هیبریــدی جهان به 
نام ســنت مالــو در 2024 میــادی آغاز 
بــه کار می کند. ایــن کشــتی ۶3۹ فوتی 
مجهــز بــه یــک باتــری بــا ظرفیــت 11.۵ 
مگاوات ساعت اســت. چنین ظرفیتی 
تقریبــاً 2 برابــر ظرفیــت معمــول بــرای 
نیروی محرکه هیبریدی در کشتی های 
دریایــی اســت. ایــن کشــتی جایگزیــن 
یکــی از مدل هــای قدیمی این شــرکت 
می شــود کــه در مســیر ســنت مالــو 
)فرانســه( بــه پورتســموث )انگلیــس( 

فعالیت می کرد.

 ۲0۲4
میلادی

فناوری

عدد خبر

پزشکی

ماهواره کپستون ناسا قرار است 
امروز به فضا پرتاب شــود و در 
یک ماموریت رهیاب برای برنامه 
آرتمیس که به دنبال بازگرداندن انســان به ماه 
است، به مدار ماه ســفر کند. در واقع این ماهواره 
کوچک آماده است تا زمینه را برای اتفاقات بسیار 
بزرگ تر فراهم کند: »یک ایستگاه فضایی کامل 
قمری«. به گزارش گیزمودو، کپســتون با سوار 
 Rocket Lab شدن بر موشک الکترون شرکت
از مجتمع پرتاب 1این شرکت خصوصی در ماهیا 
واقع در نیوزیلند به پرواز در خواهد آمد. راکت لب 
2 ماه پیش زمانی که با استفاده از یک هلیکوپتر 
اقدام به گرفتن یک موشک تقویت کننده در حال 
سقوط کرد، خبرساز شد. پرتاب کپستون ساعت 
6صبح به وقت سواحل شرقی آمریکا در 27ژوئن 
برنامه ریزی شده است و پوشش زنده این رویداد 

نیز یک ساعت زودتر شروع می شود.
تقریبا یک هفته پس از ماموریت کپستون، سفر 
این کاوشگر از طریق تجسم داده های سه بعدی 
تعاملی ناسا با نام »چشمان منظومه شمسی« در 
دسترس خواهد بود. در این ماموریت یک ماهواره 
به اندازه مایکروویو به مدار هاله ای مســتطیلی 
نزدیک )NRHO( در اطراف ماه ارسال می شود. 
این ماهواره نخســتین ماهواره ای خواهد بود که 
مســیر خود را در اطراف این مدار منحصر به فرد 
ماه طی می کنــد و آن را برای نقشــه دروازه ماه 
برنامه ریزی شــده آزمایش می کنــد. دروازه ماه 
ایستگاه فضایی کوچکی است که قرار است امکان 

حضور پایدار انسان در ماه را فراهم کند.
NRHO از این نظر خاص است که در آن جاذبه 
گرانش ماه و زمین در تعامل است. به گفته ناسا، 
این مدار از نظر تئــوری، فضاپیما را در یک نقطه 

گرانشــی در مداری تقریبا پایدار به دور ماه نگه 
مــی دارد. بنابراین NRHO از ایــن نظر ایده آل 
است؛ چراکه به سوخت کمتری نسبت به مدارهای 
معمولی نیاز دارد و به ایستگاه فضایی پیشنهادی 
ماه اجــازه می دهد تا یک خــط ارتباطی ثابت با 
زمین داشته باشــد. اما قبل از اینکه ناسا دروازه 
خود را در این مدار کاملا بیضی شــکل بســازد، 
آژانس فضایی از کپســتون- متعلق به شــرکت 
Advanced Space مستقر در کلرادو - برای 
آزمایش مدل های مداری خود اســتفاده خواهد 
کرد. 6روز پس از پرتاب کپستون از زمین، مرحله 
بالایی موشــک الکترون، ماهواره کپستون را در 
ســفر خود به ماه رها می کند. پــس از این اتفاق 
مکعب 25کیلوگرمی بقیه ســفر 4 ماهه خود را 
به صورت انفــرادی انجام خواهــد داد. زمانی که 
کپســتون به ماه رســید، دینامیک مدار خود را 
برای حدود 6 ماه آزمایش خواهد کرد. این ماهواره 
همچنین برای آزمایش فناوری ناوبری فضاپیما 
به فضاپیما و قابلیت های برد یک طرفه استفاده 
خواهد شد و در نهایت می تواند نیاز فضاپیماهای 
آینده را برای ارتباط با کنترل  کننده های ماموریت 
از روی زمین و صبر کردن برای ارسال سیگنال  ها 

از فضاپیماهای دیگر کاهش دهد.

یک ماهواره کوچک راه ماموریت 
آرتمیس را هموار می کند

فضا
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برنامه های تابســتانه امسال شــهرداری تهران با 
ســال های گذشــته یک تفــاوت اساســی دارد؛ 
خانواده محور بودن برنامه ها پس از 2ســال حضور 
شدید کرونا؛ یعنی قرار اســت برنامه هایی به اجرا 
درآیند که خانواده های یک محله در فضایی دوستانه 
و اجتماعی تفریح و ورزش کرده و سرانجام در قالب 
مســابقاتی کوچک به رقابت بپردازنــد تا قهرمان 
محله ها مشخص شود. در این راستا، فرصتی به وجود 
می آید تــا نه تنها پدر و مادرها کنــار فرزندان خود 
ورزش کنند، بلکه حتی پدربزرگ ها و مادربزرگ ها 
نیز همراه با نوه های خود، تشکیل تیم بدهند و راهی 
رقابت محله ای شــوند؛ این در حالی است که فردا 
نیز مراسم افتتاحیه جشــنواره های اوقات فراغت و 
فعالیت های تفریحی ورزشی محله های شهر تهران 
از ساعت 18با حضور ورزشکاران محلات پایتخت و 
همچنین شهروندان در سالن 12هزار نفری ورزشگاه 

آزادی برگزار می شود. 
در آستانه برگزاری این مراســم، حسین اوجاقی، 
رئیس سازمان ورزش شــهرداری تهران به همراه 
مهدی امیری، مدیرکل آموزش شهروندی شهرداری 
تهران و دبیر ســتاد اوقات فراغــت، دیروز طی یک 
نشســت خبری در مورد این مراســم و همچنین 
برنامه ها و سیاست های کلی مرتبط با اوقات فراغت 
شهروندان و خانواده ها از کودکان گرفته تا سالمندان 
توضیحاتــی ارائه کردند. در این نشســت، اوجاقی 
تأکید کرد که مراسم افتتاحیه مسابقات »قهرمان 
شهر« باید به گونه ای برگزار شود که به مردم القا کند 
قرار است در شهر رویداد ورزشی خاص و مهمی رقم 

بخورد و اتفاق بیفتد.
این رقابت ها قرار است در قالب 8رشته ورزشی برگزار 
شود و در ابتدا مسابقات به صورت محله ای خواهد بود 
و تیم های محلی با یکدیگر رقابت می کنند. در ادامه 
برترین های محلات با یکدیگر رقابت خواهند کرد 
تا سرانجام قهرمان و برترین های هر رشته در شهر 
تهران و مناطق 22گانه مشخص شود. در مسابقات 
»قهرمان شــهر« تیم های محلی در بخش زنان و 
مردان در قالب رشته های فوتبال، والیبال، بسکتبال، 
بدمینتون، تنیس روی میز، کشتی آزاد، داژبال، شنا 

و دوومیدانی با یکدیگر رقابت خواهند کرد.

توجه به اصل خانواده محوری و محله محوری 
اوجاقی در بخشی از صحبت هایش با اشاره و تأکید 
بر اهمیت و جایگاه خانواده به ویژه مادران و بانوان، 
از توجه ویژه ای که سازمان ورزش به مقوله خانواده 
و همچنین محلــه دارد، گفت: »ســازمان ورزش 
شهرداری مسئولیت ورزش شــهروندی را برعهده 
دارد و باید بخشــی از اوقات فراغت شــهروندان را 
پوشش دهد. مدیریت شــهری تهران معتقد است 
علاوه بر کالبد شهر باید روح شــهر هم مورد توجه 
قرار بگیرد و ورزش شــهروندی که در قالب ورزش 
همگانی به مردم ارائه خدمت می کند، محور و محل 
این توجه به روح شهری و ورزش شهروندی است. 
اجرای برنامه ها با محوریت تحکیم ستون خانواده و 
توجه به جایگاه مادر خانواده و به صورت کلی جایگاه 
بانوان صورت گرفته و انجام می شود. خانواده محوری 
و محله محوری رویکرد کلی برنامه های ماست. بخش 
عمده ای از فعالیت های ما در قالب رویدادهایی مانند 
همایش های پیاده روی دنبال می شــود و در قالب 
اینگونه فعالیت ها از سوی سازمان ورزش شهرداری 

به مردم خدمات ارائه می شود.«

تأثیر منفی کرونا بر ورزش همگانی و تجهیزات ورزشی 
رئیس سازمان ورزش شــهرداری تهران با اشاره به 
دوران همه گیری کرونا که فعالیت اماکن ورزشــی 

را به تعطیلی کشانده بود، از تأثیر منفی این موضوع 
روی ورزش شهروندی و ورزشگاه های شهر تهران 
گفت: »تا پیش از کرونا 1٩میلیون و 1٥هزار نفر از 
خدمات ورزشی شهرداری در سانس های مختلف 
استفاده کرده اند، اما این آمار در دوره کرونا تغییر کرد 
و در این دوره آسیب هایی را متحمل شدیم؛ ازجمله 
اینکه به دلیل استفاده نشــدن از تجهیزات موجود 
مجموعه های ورزشی، این وسایل دچار فرسودگی 
شدند که باید به آنها رسیدگی شود. اماکن ورزشی 
هم مانند بدن انسان هســتند و برای اینکه سالم و 

سرحال بمانند باید فعالیت داشته باشند.«

توجه به ذائقه شهروندان 
اوجاقی درخصوص تغییر ذائقه ورزشی مردم و لزوم 
راه اندازی ورزش هایی که باعث ترغیب و مشارکت 
شــهروندان به ورزش همگانی می شــود نیز گفت: 
»براساس تجهیزات و زیرساخت های موجود، فعالیت 
در برخی رشته ها و به خصوص رشته های جدید را 
پیگیری می کنیم. در این زمینه نظرسنجی هایی هم 
صورت گرفته تا طبق ذائقه مردم اقدام شود. در همین 
مسابقات محلات هم یکسری از رشته های ورزشی 
متفاوت گنجانده شده است، اما خب فقط روی این 
رشته ها متمرکز نمی شویم.« اوجاقی همچنین در 
مورد اینکه از کل مجموعه های پایتخت چه تعدادی 

به جنوب شهر و محله های کم برخوردار اختصاص 
داده شده است، گفت: »شهرداری تهران برای احداث 
اماکن ورزشــی نگاه عدالت محوری داشته است و 
تعداد مجموعه های ورزشی در جنوب شهر بیشتر از 
شمال است؛ به طور مثال در منطقه 2 فقط 2مجموعه 
ورزشی داریم که متعلق به سازمان ورزش شهرداری 
تهران است، اما در مناطقی مانند 1٥ یا 20این تعداد 

به حدود 20مکان ورزشی می رسد.«

به دنبال افزایش سرانه فعالیت های ورزشی شهروندان 
مدیرعامل سازمان ورزش شهرداری در مورد اینکه 
به دنبال اجرای چه برنامه هایی اســت و می خواهد 
از خودش چه یادگاری برای ورزش شــهروندی و 
همگانی تهران بر جا بگذارد هم با اشاره به پایین بودن 
ســرانه ورزش همگانی و فعالیت بدنی در پایتخت 
گفت: »هدف کلی ما این است که سرانه فعالیت بدنی 
شهروندان تهرانی افزایش پیدا کند و از میزان فعلی 
بالاتر برود؛ چرا که هم اکنون فاصله بسیار زیادی با 
اســتاندارد و میانگین جهانی داریم. تمام پروژه ها و 
رویدادهای ما نیز در همین راستا انجام می شود. در 
عین حال می خواهیم از طریق ورزش فرهنگسازی  
لازم را داشته باشیم. اگر بتوانیم حتی به اندازه چند 
دقیقه هم این ســرانه را افزایش دهیم کار خوب و 

بزرگ و ماندگاری در این دوره انجام داده ایم.«

تکاپوی شهرداری برای افزایش سرانه ورزشی
برنامه های خانواده محور  شهرداری تهران برای افزایش سرانه فعالیت بدنی و تفریحی پایتخت نشینان در تابستان اعلام شد

مهدی اسماعیل پورگزارش
روزنامه نگار

تابستان پرنشاط با »روی خط زندگی«
مجموعه برنامه های سازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران 
در فصل تابستان در قالب »روی خط زندگی« در مراکز مختلف 
سازمان برگزار می شود. به گزارش همشهری، حدود ٥67برنامه 
برای تابستان پیش بینی شده اســت که اجرای طرح »باشگاه 
کتابخوانی 100 تایی هــا« و برپایی اردو در قالب »جشــنواره 

گشتاور « ازجمله آنهاست.
علیرضا فاطمیان پور، معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنری 
شهرداری تهران در توضیح بیشتر درباره برنامه های این سازمان 
در فصل تابستان، گفت: »جشنواره گشتاور در مناطق 1٥، 16، 
11، 20، 4، یک، 8، 17و3 در داخل استان تهران برگزار می شود 
که در فاز نخست، تورهای یک روزه ویژه نوجوانان 13تا 18ساله 
است و نوجوانان می توانند در ســامانه سازمان فرهنگی هنری 

شهرداری تهران برای حضور در این رویداد ثبت نام کنند. 
در هر تور، نوجوانان هر روز از ســاعت 8 تــا 16مهمان یکی از 
فرهنگسراها خواهند بود و مجموعه ای از برنامه های تفریحی 
و فرهنگی برای آنها برگزار می شــود. این طرح با هدف کشف 

استعداد و توانایی نوجوانان است. 
فاطمیان پــور در ادامــه از برگــزاری اردوهــای نوجوانــی 
»بی کرانگــی« خبر داد و در تشــریح این برنامــه گفت: »این 
اردوها بــا حضــور خانواده ها پیش بینی شــده اســت و بعد 
از دوره »گشــتاور« و پس از ایام شــهادت امام حســین )ع(، 
 در قالــب کمــپ بــه همــراه چالش هــای متعــدد برگزار 
خواهد شد.«  او همچنین به اجرای جشــنواره »با بازی« ویژه 
نوجوانان و جوانان در برخی مناطق و پارک های تهران اشــاره 
کرد و یادآور شد: »این جشنواره هر پنجشنبه غیر از ایام شهادت 
برگزار شده و برخی بازی های بومی ایرانی مثل الک دولک، هفت 
سنگ و ورزش زورخانه ای در پارک های هر منطقه برپا می شود. 
اجرای مراسم  و برنامه های شــاد و مفرح برای همه خانواده ها و 

بازی و تفریح خانوادگی اولویت اصلی این جشنواره است.«
 فاطمیان پور دربــاره اجرای جشــنواره »کارآزمای« در فصل 
تابستان نیز گفت: »این جشنواره شــامل ٥کارگاه آموزشی با 
هدف مهارت افزایی نوجوانان با هدف و رویکرد کســب وکار و 
تجربه  ویژه نوجوانان است که شروع شده، اما در طول سال ادامه 

خواهد داشت.«

فراخوان نخستین جشنواره 
بین المللی »ترنج«

نخستین جشــنواره ملی و 
بین المللــی »ترنج« با هدف 
تجلی هنرهای اســلامی در 
صنایع دســتی در کوشــک 
باغ هنر منطقــه فرهنگی و 
گردشگری عباس آباد برگزار 
می شود. به گزارش همشهری، 
این جشنواره که با همکاری 
منطقه فرهنگی و گردشگری 
عباس آبــاد، انجمــن بانوان 

کارآفرین عقیق، سازمان ارتباطات اسلامی و کانون هنری دایا 
برگزار خواهد شد، طی فراخوانی از هنرمندان جهت ارسال آثار 
خود از اول تا 30 تیر ماه 1401 دعوت به عمل می آورد. موضوع 
جشنواره ملی و بین المللی »ترنج«، »تجلی هنرهای اسلامی در 
صنایع  دستی« است که علاقه مندان می توانند با تکنیک و سبک 
آزاد، آثار خود را به صورت تابلو در ابعاد ٥0 در 70 و آثار حجم و 
مجسمه خود را حداکثر به طول ٥0 سانتی متر تا پایان تیر ماه به 
دبیرخانه همایش ارسال کنند. علاقه مندان شرکت در جشنواره 
می توانند با شماره دبیر جشنواره ارتباط برقرار کرده و در واتساپ 
به شماره 0٩386٥73462 پیام دهند تا فرم شرکت در جشنواره 
را دریافت کنند. زمان برگزاری اختتامیه جشنواره و اعلام نتایج، 

دوم تا ششم شهریورماه 1401 خواهد بود.

حمید جوانی 
شهردار منطقه۳ 

طرح تفصیلی نهایی ده ونک آماده شده 
و در جلســه ای ایــرادات آن مطــرح شــده 
است. شهردار تهران هم به موضوعاتی 
در این بــاره تأکیــد کــرده اســت. مشــاور 
بــرای اصــاح طــرح اقــدام کــرده و طبــق 
پیش بینی در یک ماه آینده به جمع بندی 
بــرای مشــخص شــدن طــرح تفصیلــی 
می رســیم. دربــاره اســناد مالکیتــی  نیــز  

جلسات مشترکی خواهیم داشت.

نقل قول خبر

عدد خبر

گزارش2

در شهر

نرخ خرابی پله برقــی در متروی پایتخت 
کمتر از یک درصد است. روابط عمومی 
شــرکت بهره بــرداری متــروی تهــران و 
حومــه اعــام کــرد کــه فقــط ۴ پله برقی 
به منظور بحث های فنی و ایمنی نیاز به 
تعمیــرات اساســی دارند و مدتی اســت 
خارج از مدار بهره برداری قرار گرفته اند. 
 اکنون حدود  ۱۷۶ آسانسور  نیز در حال 
خدمت رســانی به مســافران در خطوط 

یک، 2 و 5 هستند. 

1
درصد

شــهردار ناحیه ۴ منطقه۱۱ تهران با اشاره 
به اجــرای طرح ســاماندهی خیابــان انبار 
نفــت گفــت: 2۳۳ واحــد صنفــی فروش 
مواد غذایی در محــدوده محل انبار نفت 
مشغول هستند که از این تعداد 2۰۰ واحد 
اخطار های متعدد شامل: رفع سد معبر، 
حــذف پــل غیرمجــاز، انتقــال پســاب بــه 
انهــار، ... دریافــت کرده انــد. مصطفــی 
شمشیربند افزود: فضای باغچه و فضای 
سبز که طی سالیان متمادی توسط کسبه 

تخریب شده بود، در حال احیاست.

233
مغازه

مدیرکل آموزش شهروندی شهرداری تهران و دبیر ســتاد اوقات فراغت گفت: »از آنجا که در نخستین 
تابستان قرن جدید قرار داریم و همچنین بعد از 2سال اپیدمی کرونا، اکنون با رهایی از شر این ویروس 
می توانیم برنامه های موردنظر را اجرا کنیم، به همین دلیل با شــعار »تابستان اول« پیگیر برنامه های 
خودمان در ستاد اوقات فراغت هســتیم. برای اجرای بهتر برنامه های پیش بینی شــده، شهروندان را 
گروه بندی کرده ایم و برای هر یک از این گروه ها شعار و رویکرد ویژه ای را درنظر گرفته ایم. از نوجوانان تا 
سالمندان در این گروه بندی ها در نظر گرفته شده اند. «  به گزارش همشهری، مهدی امیری افزود: »در 
مجموع به دنبال ایجاد ایام شاد برای شهروندان هستیم. برنامه های ما به 2بخش تقسیم می شود؛ بخشی 
از برنامه ها ویژه قبل از ایام محرم اســت و بعد از ایام محرم هم اجرای برنامه ها تا زمان پیاده روی اربعین 
ادامه پیدا می کند. در این زمینه 22 منطقه شهرداری تهران به صورت ویژه با سازمان ورزش شهرداری 

همکاری خواهند داشت.«
۳۹۱ مکان و مجموعه ورزشی در پایتخت زیرنظر شهرداری اداره می شود.

 2۱۱ مکان ورزشی تهران متعلق به سازمان ورزش شهرداری است.
۱۸۰ مجموعه ورزشی در اختیار مناطق 22گانه است.

۱۳ دقیقه در روز سرانه و میانگین فعالیت بدنی مردم تهران است.
52 دقیقه در روز استانداردهای جهانی سرانه و میانگین فعالیت بدنی است.

۴۰۰ عنوان برنامه برای 4 گروه مختلف طی تابستان امسال در پایتخت اجرا می شود.
۱۹ میلیون و 5۰۰هزار نفر، سانس تا پیش از کرونا از اماکن ورزشی شهرداری بهره می بردند.

۸ مجموعه ورزشی در منطقه 1٥، 2مجموعه در منطقه 20 و یک مجموعه در منطقه 17 طی مدیریت 
شهری فعلی بازسازی و بازگشایی شده اند.

۴ منطقه 10، 1٥، 16و 20در اولویت برای بازسازی مجموعه های آبی فرسوده  قرار دارند.
۸۰ درصد استخرهای شهرداری تهران هم اکنون قابل استفاده  هستند.

۱۰ درصد هزینه شهریه باشگاه های خصوصی در مجموعه های ورزشی شهرداری تهران دریافت می شود.
25 درصد میزان افزایش شهریه مجموعه های ورزشی شهرداری نسبت به سال گذشته است.

برنامه هایی مجزا برای مخاطبان کودک تا سالمندان

امیر یزدی 
شهردار منطقه ۱2

صدور مجوز تعمیرات برای ساختمان های 
پرخطر بــر عهده شــهرداری اســت؛ حال 
آنکه پیش از این، شهرداری در بازار تهران 
به دلیــل وجود امــاک موقوفــی، قوانین 
میــراث فرهنگی یــا اماکی که ســرقفلی 
آنهــا اجــاره داده شــده و مالــکان متعدد 
دارند، نمی توانســت بدون کسب اجازه 
و دریافت اســتعامات، مجــوز تعمیرات 

صادر کند. 
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 شماره  8530

رازداری در اسلام
اسلام بر حفظ اسرار تأکید دارد؛ زیرا این امر، تمرینی 
است برای حفظ آبروی خویش و پاسداری از رازهایی 
که دیگران نزد شخص به امانت گذاشته اند. آنکه رازدار 
خویش نیست، نمی تواند اسرار دیگران را حفظ کند. 
از سوی دیگر، شخصی که در حفظ اسرارش، ناتوان یا 
نسبت به آن بی اعتناست، نباید توقع داشته باشد که 
مردم سر او را پوشیده نگاه دارند. چه بسا انسان از بعضی 
اسرار دیگران آگاه شود اما بنا به دستورات دین باید امین 
مردم بوده و با حفظ اســرار ایشان و عدم آشکارسازی 
آنها که به هدفی جز مطامع نفسانی رخ نمی دهد، آبروی 

ایشان را نریخت و برایشان مشکل پدید نیاورد.
رسول خدا )صلی الله علیه وآله و سلم(:

هنگامی که شخصی سخنی با دیگری می گوید سپس 
به اطراف خود نگاه می کند )که دیگری آن را نشنود( آن 
به منزله امانت است )و افشای این سر همچون خیانت 

در امانت است(.
محجه البیضاء، ج 5 و احیای العلوم، ج 3

امام صادق )علیه السلام(:
برملا کردن راز، )مایه( سقوط است.

بحارالانوار، ج 87
امام علی )علیه السلام(:

خاموشی حکمت است و سکوت ]مایه[سلامت و رازداری 
گوشه ای از خوشبختی.

تحف العقول: 322
امام حسین)علیه السلام(:

رازهای دیگران، امانتی در دست ماست.
تاریخ یعقوبی 2: 642

امام صادق)علیه السلام(:
دوست ات را بر آن مقدار از اســرارت آگاه ساز که اگر 
دشمنت را از آن آگاه سازی  به تو زیانی نرسد، چرا که 

دوست، ممکن است روزی دشمن شود.
میزان الحکمه، جلد 4

مکث

وی
 غر
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آن راز که در دل بنهفتیم
چطور محرم اسرار همدیگر باشیم؟

منابع اصلی پروتئین 
پروتئین یکــی از ضروری ترین مواد مغذی اســت که بدن 
برای نگهداری و ساخت عضلات، به مقدار زیادی به آن نیاز 
دارد. پروتئین ماده ای مغذی است که بدن ما برای ۳ هدف 
بســیار مهم، به آن نیاز دارد: رشد مناسب، ترمیم سلول ها، 
سوخت وساز و عملکرد درســت. بنابراین این مسئله بسیار 
مهم و حائز اهمیت است که شما در طول روز، به مقدار کافی 
پروتئین دریافت کنید. پروتئین ماده ای مغذی  اســت که 
می تواند در طیف وسیع و گسترده ای از مواد غذایی وجود 

داشته باشد.
  تخم مرغ؛ ازجمله مغذی ترین و ســالم ترین غذاهاست که 
یکی از منابع اصلی پروتئین هم به شمار می رود. تخم مرغ علاوه 
بر پروتئین، حاوی مقادیر قابل توجهی ویتامین، آنتی اکسیدان، 

مواد معدنی و چربی  سالم و مفید است.
جالب است بدانید که پروتئین تخم مرغ تنها در قسمت سفیده آن 
است و تخم مرغ کامل حاوی ریزمغذی های دیگر ازجمله ویتامین 

A و B۱۲ و سلنیوم و کلسترول نیز هست.
 بادام؛ یکی از مغزهای خوراکی اســت که سرشار از ویتامین، 
فیبر، منگنز و منیزیم است. همچنین جزو مواد غذایی پروتئین دار 
گیاهی محسوب می شود. خوردن بادام می تواند علاوه بر تأمین 
بخشی از پروتئین روزانه تان، فایده های دیگری همچون کاهش 
خطر بیماری های قلبی، کمتر شدن ریسک ابتلا به فشار خون بالا، 
کاهش میزان کلسترول بدخون)LDL( و کاهش میزان کلسترول 

بد خون)LDL( برای سلامت انسان داشته باشد.
 سینه مرغ؛ اگر می خواهید یک بمب پروتئین را در رژیم غذایی 
خود تجربه کنید، سینه  مرغ، بهترین انتخاب است.سینه  مرغ علاوه 

بر پروتئین، سرشار از مواد معدنی و روی و سلنیوم است.
 ماســت یونانی؛ یکی از منابع اصلی پروتئین برای بیشــتر 
مردم است. این ماست بافت غلیظ و کرمی دارد و حاوی مقادیر 
بالای پروتئین است. جز پروتئین، منبع بسیار خوبی برای انواع 
ویتامین ها و مواد معدنی نیز هســت. همچنیــن ترکیب آن با 
آجیل ها یا برخی میوه ها، می توانــد تجربه  میان وعده ای عالی را 

برای شما رقم بزند.
 شیر؛ یکی از کامل ترین مواد غذایی، شیر است. به گفته  برخی 
کارشناسان، شیر، حاوی بیشتر مواد مغذی مورد نیاز انسان است. 
بنابراین شیر، منبع بسیار خوب و باکیفیتی از پروتئین، کلسیم، 

فسفر و برخی مواد معدنی دیگر است.
  عدس؛ یکی از غنی ترین منابع پروتئین گیاهی اســت که در 
میان گیاهخواران یا در رژیم های گیاهخواری، بسیار محبوب و 

پرطرفدار است.
  ماهی؛ یکی از بهترین پروتئین ها با منشأ حیوانی است. ماهی 
 B۱۲ همچنین منبعی عالی برای پروتئین، ید، سلنیوم و ویتامین

به حساب می آید.
  کینوا؛ کینوا دانه  محبوب دنیای سلامتی است. کینوا دانه ای 
سرشــار از فیبر و آهن است که در مقایســه با بسیاری از غلات، 

پروتئین بیشتری دارد.

همسرداری بزرگان دین
علما و بزرگان دین در کنار درس ها و آموزه های 
دینی،  مروجان خوبی در حوزه رفتار عملی بوده و 
هستند. بخشی از این رفتار و الگو سازی  در تعامل 

با همسر و خانواده شان است.

در کارهای خانه کمک حال همسرشان بودند
آیت الله حائری شــیرازی از آن مــردان بزرگی 
بودند که کار کردن مــرد در خانه و کمک کردن 
به همسر را جهاد می دانستند و خودشان نیز در 
انجام چنین کارهایی از جارو زدن خانه گرفته تا 
پاک کردن سبزی پیشقدم بودند. ایشان همیشه 
در منبرهایشان می گفتند:»مرد باید سختی های 
کار همسرش را در خانه ببیند و خودش را جای او 
بگذارد. زن خدمتکار نیست به قول امام علی)ع(، 
زن گل است. مرد وقتی در خانه کمک زنش باشد، 
ظرف ها را بشــوید، بچه داری و جارو کند، جهاد 
کرده و به وظایف شرعی خود عمل کرده است«.

لیندا؛  چشم نواز آپارتمانی
نخل لیندا گیاهی بسیار زیبا و چشم نواز است که سازگاری 
بالایــی داشــته و مراقبت از آن ســاده اســت. مهم ترین 
ویژگی های ظاهری نخل لیندا، ساقه ضخیم آن است که آب 
را در خودش ذخیره می کند و نسبت به خشکی خاک مقاوم 
اســت به طوری که حتی می تواند هفته ها بدون آب زندگی 
کند. تنها چیزی که ایــن گیاه نیاز دارد نور خوب اســت. 
نخل لیندا عمر طولانی دارد و می تواند سال ها در کنار شما 

بماند. ارتفــاع این گیاه در 
خانــه و به عنوان 
گیــاه آپارتمانی 
به ندرت بیشــتر 

از ۹۰ ســانتی متر 
می شــود. مراقــب 

رطوبــت  باشــید 
محیــط کــم نشــود. لیندا 
زمانــی به آبیاری نیــاز دارد 
که خاکــش کاملًا خشــک 
شده باشــد، آبیاری زیاد آن 

را ازبین می برد.

باغ گل

روشنا

تندرست

هر فرد تعریف و معیاری برای صمیمیت و وفاداری در دوســتی دارد ولی معمولا تعریف همه از 
دوستی و فضای حاکم بر آن، رازداری و امنیت حاکم برآن است. چون اعتماد و اطمینان باعث ایجاد 
صمیمیت و نزدیکی بیشتر می شود. جلب اعتماد در روابط صمیمانه، موضوع بسیار مهمی است که 

به مرور زمان و با توجه به روحیات و توانایی های دوطرف ایجاد می شود. برای ایجاد چنین فضایی، رازداری موضوع 
مهمی است؛ اینکه به اندازه ای به طرف مقابل اعتماد داشته باشیم که نگرانی برای در میان گذاشتن حرف هایمان با 

او نداشته باشیم. اما چه عوامل و شرایطی می توانند بر اعتماد و اطمینان در روابط تأثیرگذار باشند؟

گزارش

نیاز به همدلی
محمدمهدی لبیبی، جامعه شناس و استاد دانشگاه، در مورد اینکه چرا 
تمایل داریم کسی را داشته باشیم که بتوانیم اسرار خود را با او در میان 
بگذاریم می گوید: وقتی افراد موضوع یا مسئله مهمی در زندگی دارند که 
نمی خواهند دیگران از آن مطلع شوند؛ معمولا آن را فقط با فردی که به او 
اعتماد دارند یا یک دوست صحبت می کنند. بنابراین افراد وقتی رازهای 
خود را با کسی در میان می گذارند به نوعی احساس همدلی می کنند؛ 
احساسی که اغلب به آن نیازمندیم و به این ترتیب می خواهیم شخصی را 
داشته باشیم که بتوانیم از راهنمایی ها و تجربیات او هم استفاده کنیم. در 
گذشته معمولا افراد به اعضای خانواده اعتماد می کردند و مشکلات خود 
را با آنها در میان می گذاشتند؛ درحالی  که در دنیای مدرن امروز اغلب 
افراد مشکلات خود را با دوستان شان مطرح می کنند. بنابراین گاهی 
ممکن است در مقاطعی از زندگی، صمیمی ترین افراد زندگی ما  دوستان 

ما باشند؛ نه اعضای خانواده.

جلب  اعتماد و ایجاد صمیمیت
به گفته لبیبی، درحال حاضر تجربیات و شرایط مختلف باعث انتخاب 
افراد برای در میان گذاشتن اسرارشان با همدیگر می شود. اما جلب  اعتماد 
و رازداری هم موضوعات مهمی در روابط هســتند که می توانند باعث 
ارتقای کیفیت روابط شوند. بنا بر تئوری معروف »مثلث استرنبرگ« 
ســه ویژگی در روابط می توانند باعث ایجاد صمیمیت شوند. تعهد و 
وفاداری یکی از اضلاع بسیار مهم یک رابطه خوب است. ضلع دیگر این 
مثلث، صمیمیت، علاقه و همدردی است. یعنی اگر در رابطه ای دوست 
داشتن حاکم نباشد اعتماد و بیان راز و رمز هم انجام نمی شود. در واقع 
دوست داشتن و وفاداری به نوعی با همدیگر همپوشانی دارند و یکدیگر 
را تکمیل می کنند. ضلع اشتیاق هم در روابط نزدیک مانند ازدواج اصل 

بسیار مهمی است.

بیان اسرار
لبیبی می گوید معمولا مردان علاقه زیادی به بیان اسرار خود و آنچه در 
درونشان می گذرد، ندارند و گاهی حتی اسرارشان را با نزدیک ترین افراد 
و دوستان شان هم در میان نمی گذارند.  اسرار و رازها می توانند موضوعاتی 
ناراحت کننده یا حتی خوشایند باشند. اما پنهان کردن آنها در روابط 
صمیمانه به خصوص بین همسران اغلب باعث اختلاف و گله و شکایت 
آنها از همدیگر می شود؛ چون فکر می کنند طرف مقابل آنها را محرم 
اسرار خود ندانسته است. معمولا زنان نسبت به مردان بیشتر تمایل دارند 

مشکلات خود را با شخص مورد اعتمادی در میان بگذارند. 
همچنین با صحبت کردن تا حدودی اضطراب و استرس شان 

هم کاهش می یابد. بنابراین تمایل به بیان اسرار برای همه افراد به 
یک اندازه نیست. ضمن آنکه تجربیات افراد در گذشته هم می تواند در 

این خصوص مؤثر باشد. طبیعی است وقتی در گذشته راز آنها برملا شده 
باشد؛ تمایل آنها به بیان اسرارشان کمتر خواهد شد.

چگونه محرم خوبی برای اسرار دیگران باشیم؟
به گفته این جامعه شناس، موضوع مهم در بیان اسرار آن است که هدف 
فرد از  بیان آن مشخص باشد. برملا شــدن رازهای ناخواسته معمولا 
مشــکلات زیادی به دنبال خواهد آورد؛ تا جایی کــه می تواند باعث از 
هم پاشیده شدن روابط صمیمانه و زندگی مشترک افراد شود. لبیبی 
می گوید میزان موفقیت افراد برای بیان اسرارشــان با یکدیگر به نوع 
موضوع، اراده شخص و همچنین طرف مقابل آنها بستگی دارد. اینکه 
تا چه حد بتوانند مؤثر و حداقل شــنونده های خوبی باشند. همچنین 
به اندازه ای معتمد باشــند که دیگران بتوانند به آنها اطمینان کنند. 
برای رسیدن به چنین جایگاهی به جای شماتت و قضاوت کردن آنها 
باید بتوانیم آنها را درک کنیم تا برای در میان گذاشتن مشکلات خود 

احساس ضعف نداشته باشند.
البته بعضی مواقع هم بیان راز فقط جنبه تخلیه روانی دارد و شــخص 
درخواست هیچ کمکی از دیگران ندارد. البته این موضوع هم با توجه به 

شخصیت و خواسته افراد با همدیگر متفاوت است.

افراد معتمد و رازدار
به عقیده لبیبی، تیپ های شخصیتی مختلف در نگهداری از اسرار دیگران 
نقش مهمی دارند. به طور کلی بعضی افراد خیلی خوب متوجه معنای 
راز نمی شوند و فکر می کنند به راحتی می توانند و اجازه دارند راز دیگران 
را برای دوستان نزدیک خود بازگو کنند. درصورتی که به بعضی افراد 
می توان کاملا اعتماد کرد که حاضر نمی شوند به راحتی راز ما را بازگو 
کنند. به این ترتیب، شناخت تیپ و خصوصیات افراد عامل بسیار مهمی 
است که می تواند به ما در تشخیص اینکه با چه کسانی می توانیم راز خود 
را در میان بگذاریم کمک کند. این جامعه شناس می گوید موضوع مهم 
دیگر در این خصوص آن است که اگر به هر دلیلی تصمیم گرفتیم راز خود 
را با دیگران در میان بگذاریم باید درصدی هم برای برملا شدن اسرارمان 
درنظر بگیریم. چون هیچ تضمینی برای کیفیت روابط و تصمیم گیری 

افراد در آینده برای فاش نکردن راز ما وجود ندارد.

حسن موسوی؛ روزنامه نگار
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زیستبوم

ریزگردها آسمان 3 استان را 
تیره کردند

ورودتــودهجدیدگردوغباربهکشــوردیروز،یکشــنبههوای
اســتانهایخوزســتان،ایلاموکرمانشــاهرادرنــوارغربی
کشــورتحتتأثیرقــرارداد؛بهطوریکه۱۱شهرســتانرابه
تعطیلیکشــاند.بهگزارشایرنا،هواشناســیخوزستانعصر
شنبه،4تیرنســبتبهورودتودهگردوغباربامنشاکشورعراق
هشــدارســطحنارنجیصادرواعلامکرداینتودهتااوایلروز
دوشنبهمناطقغربی،جنوبغربی،مرکزیوجنوبیخوزستان
رافرامیگیرد.البتهدرروزهایاولودومتیرنیزدرخوزســتان
بهدلیلتشکیلتودهگردوغباردرکشورهایعراقوسوریهونفوذ
آندرایناستانهشدارسطحنارنجیصادرشدهبودکهسبب
شدآلودگیهوادرشهرســتانهایاهوازوکارونبه۶برابرحد
مجازبرسد.باتوجهبهتکراراینپدیدهکهباکاهشدیدافقیو
افتکیفیتهوا،افزایشغلظتآلایندههایگردوخاکوآسیب
بهتأسیساتحســاسبهگردوخاکهمراهاستبهشهروندان
ساکندرنوارغربیکشورتوصیهمیشوددراینشرایطازتردد
غیرضروریبهویژهبیمارانتنفسی،افرادسالخوردهوکودکان

خودداریکنند.
دبیرکارگروهشرایطاضطرارآلودگیهوایخوزستانازتعطیلی
اداراتوسازمانهای5شهرستانشاملآبادان،خرمشهر،هویزه،
دشتآزادگانوشادگاندرروزیکشــنبهبهدلیلآلودگیهوا

ناشیازگردوغبارخبرداد.
محمدجواداشرفی،دبیرکارگروهشرایطاضطراریآلودگیهوای
خوزستانحدودساعت۱۱:45دقیقهدیروزاعلامکردکهادارهها
ودستگاههای4شهرستاناهواز،حمیدیه،کارونوباویدرپی

افزایشگردوغباردرساعت۱۲تعطیلشدند.
براساسپایشهواشناسیخوزستان،تودهگردوغبارکهازصبح
-دیروز-واردایناستانشدهدربرخیشهرستانهاروبهافزایش
است؛بهطوریکهدرآبادانمیزانغلظتگردوغباربه۱۸برابر

حدمجازرسید.
دراستانایلامنیزورودتودهگردوغبارشهرستانمرزیمهران
راتحتتأثیرقرارداد.صبحدیروزمیزاندیدافقیدرشهرستان
مهرانبهعلتوجــودگردوغباربه۳۰۰متــروغلظتآلودگی
هوابه۲5برابرحدمجازرسید.درنهایتاستانداریایلامظهر
دیروزازتعطیلیاداراتمهرانبهعلتغلظتبالایگردوغبار

خبرداد.
کرمانشاهنیزسومیناستانمتاثرازپدیدهریزگردهابود.شاخص
کیفیهوادرشهرستانقصرشیرینکهدرغربایناستانواقع
شدهاستتاساعت۸صبحدیروزدروضعیتبحرانیوناسالمقرار
گرفت؛همچنینشاخصکیفیهوایشهرستانسرپلذهاب
دروضعیتاضطرار،پاوهوکنگاوردرشرایطناسالمقرارگرفتند.
درنهایتساعت۱۲ظهردیروزفرماندارقصرشیرینازتعطیلی
همهدســتگاههایاداریوبانکهایاینشهرســتانخبرداد
وگفت:تصمیمتعطیلیاداراتبهعلتروندافزایشــیدرتوده

گردوغباروکاهششدیددیدافقیاتخاذشدهاست.
براساساعلامادارههواشناسیقصرشــیرینباورودسامانهای
ناپایدارازشنبهشببهآسماناینشهرستانمرزی،دیدافقی
ناشیازگردوغباردرصبحدیروز-یکشنبه-بهمیزان۲۰۰متر

کاهشیافتهاست.
گردوغبارموجوددراینمنطقهنیزنتیجهوزشبادشــدیددر
بیابانهایعراقاستکهموجبشدهایناستاننیزدرسالهای
گذشتهبامعضلریزگردهاروبهروباشــد؛اینوضعیتبهویژه
مردمشهرستانهایقصرشیرین،ســرپلذهابوگیلانغربرا
کلافهکردهاستوعلاوهبرتحمیلعوارضجسمیبهمردمحتی
بابستنمنافذبرگهایدرختانبلوط،بهشدتبهجنگلهای

زاگرسهمآسیبزدهاست.
پدیدهتوفانهایریزگردوگردوغبارکهدرســالهایاخیربه
چالشیمهمتبدیلشدهواغلباستانهارادرگیرکرده،دارای
۲منشأداخلیوخارجیاستکهتعطیلی۱۱شهرستاننتیجه

فعالیتکانونهایگردوغباربامنشأخارجیاست.

عددخبر

معاون گردشگری اداره کل میراث  فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دستی خراسان رضوی 
گفــت: از آغاز صــدور دســتورالعمل اجرایی 
گردشــگری کشــاورزی در ابتــدای امســال 
۲۲طــرح در جلســه های کمیتــه فنــی مــورد 
بررسی قرار گرفت که ۱۵طرح مورد موافقت 
قرار گرفته اســت. بــه گزارش ایرنا، یوســف 
بیدخــوری افزود: ایــن موافقت هــای اولیــه 
در راســتای ایجــاد تنــوع در فعالیت هــای 
آشــنایی  و  بهره منــدی  و  گردشــگری 
شــهروندان و گردشــگران بــا فعالیت هــای 

کشاورزی صادر شده است.

15
موافقت 

خراسان رضوی

نامورزقانشــایددرخاطرمابا۲زلزلههولناک
سال9۱هکشدهباشد،امااینمنطقهدرمیان
فعالاناقتصادیودرســطحملــیبیشازهر
چیزبهشــهرمسوطلاشهرهاست؛شهرتیکه
درهمهدهههایگذشــتهنتوانســتهآنطورکه
بایدازمحرومیتروســتاهایورزقانکمکند.
ایــنمحرومیتهرچنــددراغلبروســتاهای
شهرستانبهچشممیخورد،امابیشازهمهدر
همسایههایمعدنسونگونبهعنوانبزرگترین
معدنمسایرانوبزرگترینمعدنروبازجهان
احساسمیشود؛روستاهایکلم،طویل،اوزیو
بالوجهکهنزدیکمعــدنودرمیانجنگلهای
ارســبارانقــرارگرفتهاندوبــامحرومیتهای
بیشماریچوننداشــتنراهمناسب،مدرسهو

امکاناتاولیهدستوپنجهنرممیکنند.

راه دسترسی، معضل روستاییان ورزقان
نداشتنراهدسترسییکیازمهمترینچالشهای
روســتاهایورزقانبهویژهدربخــشمرکزی
محسوبمیشود؛مشــکلیهمبهویژهدرفصل
ســرماوزمانهایبارشبرفتــاارتفاعبیشاز

یکمترچالشهایزیادیایجادمیکند.
بخشدارمرکزیورزقانبابیاناینکهاینبخش
شامل۱۰5روستایدارایســکنهو۸روستای
خالیازسکنهاستبههمشهریمیگوید:محل
قرارگیریمعدنسونگوندراینمنطقهطوری
استکهکلبخشمرکزیشهرستانورزقاندر
محدودهآنقراردارد،اما4روســتابیشازهمه
نزدیکمعدنودرمحدودهجنگلهایارسباران

هستند.
ناصرفتحیبابیاناینکهشهرســتانورزقاندر
یکمحدودهکوهســتانیقــراردارد،میافزاید:
اگربگوییمروســتاهایمنطقهمشــکلندارند،
بیانصافیاســت،امامثلامســدودشدنمسیر
دسترســیبهدلیلبــارشبــرف۱/5متریدر
زمستاندرایناقلیمیکاتفاقطبیعیمحسوب
میشــود.ویبابیــاناینکهاکثرروســتاهادر

قسمتهایکوهســتانیهســتندومشکلراه
دسترسیدارند،ميگوید:اغلبروستاهایبخش
۳5هزارنفریورزقانکهازمرکزشهرستانفاصله
دارندبهدلیلکوهستانیبودنراهآسفالتهندارند
وراهشانشوسهاست.نهتنهادربخشماکهدر
شهرستانکلیبرهمچنینمسئلهایوجودداردو
آسفالتشدنراههاتوجیهندارد،زیراآسفالتدر
چنینمسیرهایکوهستانیباشیبتنددرفصل
سرماخطربیشتریداردواصلاقابلترددنیست
درحالیکهراههایشوسهحتیدرفصلسردبا
وسایلنقلیهایچوننیسانوانتقابلتردداست.
بهگفتهبخشــدارمرکــزیورزقان،بخشــیاز
روستاهایمنطقهچون4روستاینزدیکمعدن
همداخلجنگلقراردارندوبهدلیلمعارضهای
محیطزیســتیامکانســاختجادهآسفالته

برایشانوجودندارد.
اوباوجوداینتأکیدمیکندکهاغلبروستاهای
بالای۲۰خانوارشهرســتانراهآسفالتهدارندو
بیشترینمشکلدرروستاهایکمجمعیتزیر

۲۰خانواراست.

 درآمدی که قرار است به منطقه برسد
درروزهایگذشــتهتصاویریازاهالیروستای
کلمدردهستانبکرآبادبخشمرکزیشهرستان
ورزقانمنتشرشد؛تصاویریکهپیشازایننیز
درشبکههایمجازیمنتشرشدهبودواهالیبا
نمایشآنهاتأکیدداشتندمسئولانوهمچنین
مدیرانمعدنمسسونگونکهیکیازبزرگترین
معادنمسجهاناســت،بهآنهاتوجهیندارند.
نداشتنراهومسدودشــدنگاهبهگاهراههای
ارتباطیموجبشدهاستاهالیمنطقهدسترسی

خوبیبهخدماتپزشکیهمنداشتهباشند.
اهالیمنطقهمیگویندمســئولانسازمانمس
ایرانطبققانونبایدروزانــه۳میلیاردتوماناز
درآمدمعدنســونگونرابــهمنطقهاختصاص

دهند.
بخشدارمرکزیورزقاندراینبارهمیگوید:پیش
ازایناعتبارهاییچونحقمسئولیتاجتماعی
یاحقآلایندگیازســویمعدنبهخزانهواریز
میشدکهسرنوشتومحلهزینهآنمشخص
نبود،اماباپیگیریمسئولاناینوعدهدادهشده

اســتکهازامســالایناعتبارباتصمیمگیری
فرمانــداریونمایندگانمجلسبــهپروژههای

اولویتدارمنطقهاختصاصیابد.
فتحیهمچنینتوضیحمیدهــد:پیشازاین
مسســونگونباتامینمصالحبرایدهیاریها،
اختصاصماشینآلاتبرایبازگشاییراهو...به
منطقهکمکمیکرد،اماقراراســتدرآیندهبه
آسفالتمعابروپروژهآبرسانی۶5روستایمنطقه

همکمککنند.
پروژهآبرســانی۶5روســتایمنطقهتاســال
۱4۰۲تکمیلمیشــودوبابهرهبــرداریازآن
اغلبروســتاهایمنطقهازآبپایداربرخوردار

خواهندشد.

عملکرد شفاف، خواسته مسئولان 
نمایندهشهرســتانورزقاندرمجلسشورای
اسلامیپیشازاینباابرازتاسفازاینکهشرکت
ملیصنایعمسایرانبهعنوانمســئولمعدن
مسسونگونبهتوسعهوآبادانیشهرستانتوجه
نمیکند،گفتهبودکهاینشرکتفقطازسال9۸
و99طبققانونمعادن،۲۲۰۰میلیاردتومانباید
ازدرآمدخوددرشهرستانورزقانواستانهزینه
میکردکهصرفاینرقممیتوانستدرتوسعهو
آبادانیشهرستانوآذربایجانشرقینقشقابل

توجهواساسیایفاکند.
الهوردیدهقانیتاکیدکردهبودکهطبققانون
معادنیکدرصدفــروشوآلایندگیوحقوق
دولتیمسسونگونبایددرروستاهایشهرستان

هزینهشودکهمتاســفانهاینامرتحققنیافتهو
بایدازطرفمسئولاناســتانیوشهرستانیبه

عنوانمطالبهقانونیدردستورکارقرارگیرد.
استاندارآذربایجانشرقیهمدراینبارهگفته
بودکهتوســعهصنعتمساســتانبایدبهیک
گفتمان،مطالبهوحرکتعمومیتبدیلشود،در
غیراینصورتاینصنعتدروضعیتنامناسب

باقیخواهدماند.
عابدینخــرمتاکیدکردهبودمسســونگونو
شرکتملیمسایرانبایستیبهوظایفقانونی
خوددربارهپرداختســهماقتصادیاســتانو
عملکردشفافومسئولیتهایاجتماعیوقانونی

خودعملکنند.

  
عملکردشفافدرحوزهمســئولیتاجتماعیو
رفعمحرومیتازشهرستانورزقانوروستاهای
محدودهمعــدنمــسســونگونوهمچنین
معادنطلایشهرســتانیکیازخواســتههای
اهالیمنطقهاست.شــرکتملیمسمتعهدبه
4۰۰هکتارجنگلکاریدرمنطقهوحفاظتازآن
بهمدت۱۰سالاستتامسکنیبرایجلوگیریاز
فرسایشخاکباشد.همچنینمسئولیتهاییدر
قبالمنابعطبیعی،جهادکشاورزی،آبمنطقهای
وحفاظتمحیطزیستاستانداردکهبایدایفا
کند.شرکتمسسونگونهمچنینبایدتاپایان
شهریورامسالیکنیروگاه5۰مگاواتیدرمنطقه

ایجادکند.

فقر روستاییان در شهر طلا و مس 
روستاهایورزقاندرهمسایگیمعدنسونگونبامحرومیتهاییچوننداشتنراهمناسب،مدرسهوامکاناتاولیهدستوپنجهنرممیکنند

سیده زهرا عباسیگزارش
روزنامهنگار

میانگیــن ذخیــره آب پشــت ســد های 
مازنــدران بــه ۴۳درصــد رســیده اســت. 
بــه گــزارش باشــگاه خبرنــگاران جــوان، 
۴۳درصــد از مخــازن ســد های اســتان پــر 
است و با توجه به کاهش بارندگی ها و آورد 
رودخانه هــا برخی مناطــق ازجملــه اراضی 
پایین دست سد شهید رجایی ساری و سد 
هراز بــا چالش مواجه هســتند. تــا پیش از 
رهاسازی آب های ذخیره شده در سد های 
مازندران بــرای مصــارف کشــاورزی بیــش 

از۸۴درصد سد ها آبگیری شده بود.
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مازندران

خبرکوتاه

   بافت فرش نفیس جام جهانی در تبریز 

۲هنرمندتبریزیتابلوفرشــیزیبابابیشاز۳۰۰رنگودهها
طرحبامحتوایجامجهانیفوتبال۲۰۲۲بافتندتاهنرایران
زمینرابهرخجهانیانبکشــند.بهگــزارشایرنا،رضالامعی
بافندهاینتابلوفرشگفتکهاینتابلوفرشرادرابعاد۲متردر
۱۶۰سانتیمتردرمدت۲سالبههمراهبرادرشبافتهودربافت
آنبیشاز۲میلیونگرهتــرکزدهاند.طراحیاینفرش۶ماه
طولکشیدهاستودرآنعلاوهبرنمادهای۳۲کشورمیزبان
جامجهانیدر۱۰۰سالگذشته،نشــانها،توپوهمچنین
لوگویکشورهاییکهازسال۱9۳۰تا۲۰۲۲میزبانمسابقات
جامجهانیبودندونیزورزشــگاهالبیتقطرکهافتتاحیهجام

جهانیدرآنجابرگزارخواهدشد،طراحیشدهاست.

سیستان وبلوچستانعکسخبر

بارگیری محموله های غلات  
موقعیت جغرافیایی و استراتژیک منطقه مکران به دلیل 
قرارگرفتن در خارج از محدوده خلیج فارس و تنگه هرمز 

موجب شده است پیوند ما به اقیانوس هند و آب های آزاد 
به صورت مستقیم امکان پذیر باشد. بندر شهید بهشتی 
در چابهار و کرانه دریای عمان و اقیانوس هند در استان 
سیستان وبلوچستان نیز زمینه مساعدی برای بازرگانی و 
دسترسی به آب های آزاد ایجاد کرده است. منبع: فارس 

آذربایجان شرقی

خداحافظی با مدارس کانکسی 
در شهرستان ورزقان بیش از ۱۶مدرسه کانکســی وجود دارد که از قضا بیشتر این مدارس 
کانکسی در اطراف معدن سونگون با درآمدهای میلیارد دلاری قرار دارد. مدرسه کانکسی 

روستای کلم هم در این میان با بیش از ۱۵دانش آموز فعالیت می کند.
رئیس نوسازی مدارس آذربایجان شرقی در این باره به همشهری توضیح می دهد: در استان 
حدود 3۱9کانکس به عنوان کلاس درس فعال است که از این میان ۶4مورد مدارس کانکسی با 

بیش از ۱0دانش آموز و مستقل هستند.
فرهاد فرهودی با بیان اینکه جمع شدن مدارس کانکسی در استان یکی از مصوبه های سفر 
رئیس جمهوری به آذربایجان شرقی است، می افزاید: به مردم قول می دهیم طبق برنامه تصویب 
شده در این سفر تا پایان امسال تمام مدارس کانکسی مستقل با جمعیت بالای ۱۵نفر و سال بعد 

همه مدارس کانکسی مستقل با جمعیت ۱0تا ۱۵دانش آموز جمع آوری شوند.
به گفته وی، برچیده شدن مدارس کانکسی با جمعیت زیر ۱0نفر توجیه اقتصادی ندارد؛ زیرا در 

این روستاها به دلیل جمعیت کم احتمال خالی از سکنه شدن وجود دارد.

مکث
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 به دنبال ســفر مسئول سیاست 

خارجی اتحادیه اروپا به ایران و ارز
افزایــش احتمال از ســر گیری 
مذاکرات هســته ای بعد از 3ماه، دیروز قیمت ارز 
روند نزولی به خود گرفت و قیمت هر دلار آمریکا 

یک درصد افت کرد.
به گزارش همشــهری، در شرایطی که قیمت هر 
دلار آمریکا در هفته آخر خرداد ماه تا مرز 33هزارو 
300تومان پیشروی کرده بود انجام برخی اقدامات 
بانک مرکزی، برای انجــام معاملات صرافی ها در 
بازار متشکل ارزی، جلوی رشد بیشتر قیمت دلار 
را گرفته و موجب شــد قیمت هر دلار آمریکا تا 
محدوده 32هزار تومان عقب نشینی کند. دیروز اما 
یک روز بعد از سفر جوزف بورل، مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا به تهران شیب نزولی قیمت 
دلار تندتر شــد و قیمت هر دلار آمریکا تا لحظه 
تنظیم این گزارش با یک درصد افت به محدوده 
31هزار و 400تومان رسید. همچنین قیمت درهم 
امارات هم که دربازار آزاد ارز تهران به عنوان مبنایی 
برای قیمت گذاری دلار مطرح اســت، به 8هزارو 
500تومان رسید. قیمت سکه هم که تابعی از نرخ 
دلار است با افت سنگین 4درصدی مواجه شد و 

بیش از 500هزار تومان نزول کرد.
بعد از سفر جوزف بورل، مسئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا به ایران، اظهارنظر طرفین مذاکرات 
نشــان می داد عزم لازم بــرای ادامــه مذاکرات 
هسته ای بعد از سه ماه توقف به وجود آمده است. 
قرار است مذاکرات با فرمت جدیدی انجام شود که 
احتمالا نقش سایر کشور ها در آن کم رنگ تر است. 
بورل بعد از ترک تهران اعلام کرد قرار اســت این 
مذاکرات در یکی از کشور های حاشیه خلیج فارس 
انجام شــود و اتحادیه اروپا در این مذاکرات نقش 

تسهیلگر خواهد داشت.
 مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا بعد از ترک 
تهــران در این باره توضیح داد: خیلی خوشــحالم 

بابت تصمیمــی که در تهران و واشــنگتن گرفته 
شده اســت.مذاکرات میان ایران، اتحادیه اروپا و 
آمریکا در وین برگزار نخواهد شد زیرا گفت وگوها 
در فرمت 1+4 با آمریکا نیست و تیم من به عنوان 
تسهیلگر حضور خواهد داشــت. این سخنان این 
شــائبه را ایجاد کرده اســت که قرار اســت سایر 
کشور ها فقط نقش تسهیلگر برای انجام مذاکرات 
غیرمســتقیم بین ایران و آمریکا را داشته باشند. 
البته این بحث ها هنوز در حد شــایعه است. هنوز 
هیچ خبری که چنین مدعایی را تأیید کند وجود 
ندارد اما برخی کارشناســان بر ایــن باورند که با 
مدل جدیدی که درنظر گرفته شــده نقش ایران 
و آمریکا بیشتر خواهد شد. همین عامل می تواند 
 به افزایش ســرعت مذاکــرات منجر شــود. این

گمانه زنی ها دیروز بر بازار ارز اثر گذاشــت. برآورد 
می شود درصورت مخابره اخبار تازه ظرف روزهای 
آینده زمینه کاهش بیشــتر قیمت دلار نیز فراهم 
شود. اما اکنون پرسش این است که درصورت انجام 
توافق هسته ای، قیمت ارز تا کجا نزول خواهد کرد؟

نزول قیمت ارز تا کجا؟
به لحاظ اقتصادی یکی از محرک های اصلی قیمت 
دلار نرخ تورم اســت زیرا تورم بــه کاهش ارزش 
پول ملی در مقابل ســایر ارز ها منجر می شود اما 
این همه عوامل تأثیر گذار بر قیمت دلار نیســت. 

عامل دیگری که قیمــت دلار را تعیین می کند 
میزان عرضــه و تقاضا در بازار ارز اســت. به زعم 
بسیاری از تحلیلگران در طول سال های گذشته 
به ویژه از ســال 1397تاکنون نقش عامل دوم در 
تعیین قیمت ارز بیشتر از سایر عوامل بوده است 
زیرا تحریم ها جریان ورود ارز را به کشور محدود 
کرده و همین عامل ازیک طرف به رشــد قیمت 
دلار منجر شــده و ازطرف دیگــر در یک چرخه 
معیوب خود بــه آتش تورم دامن زده اســت. در 
چنین شرایطی برآورد کارشناسان این است که 
انجام توافق هســته ای دســت کم در کوتاه مدت 
می تواند به حذف یکی از عوامل رشد قیمت دلار 
منجر شود. به زعم بســیاری از اقتصاددانان تورم 
فعلی در کشور با درنظر گرفتن نرخ رشد نقدینگی 
عمدتا از سمت افزایش هزینه هاست به این معنا 
که افزایش قیمت ارز به رشــد تورم تولید کننده 
منجر شــده و این موضوع اثــرش را در ماه های 
گذشته روی تورم مصرف کننده نشان داده است 
در چنین شــرایطی نقش توافق هسته ای هم در 
قیمت ارز هم در تورم بسیار زیاد است. چندی پیش 
واحد اطلاعات اکونومیست، در گزارشی اثر توافق 
هسته ای بر قیمت ارز و تورم را در ایران پیش بینی 
کرده و اعــلام کرده بود: پس از توافق هســته ای 
4تحول فوری در اقتصاد ایران روی خواهد داد که 
عبارتند از معکوس شدن انتظارات تورمی، افزایش 

عرضه ارز خانگی، بنگاه ها و مؤسسات مالی، بهبود 
قدرت مانور بانک مرکزی با آزادسازی دارایی های 

بلوکه شده و رشد درآمدهای ارزی دولت.
اکونومیســت همچنین با تأکید بر اینکه توافق 
هسته ای فشــار ارزی را بر ایران کاهش می دهد 
برآوردکرده بــود: وقوع این 4تحول اساســی در 
اقتصاد ایران فرصت مناســبی را در اختیار دولت 
ایران قــرار می دهد تــا بتوانــد حکمراني پولی 
مناسبی را محقق کند.  واقع سیاستگذار باید در 
بلندمدت تمرکز خــود را از روی نرخ ارز بردارد و 
برای حفظ ارزش پول ملی، هدف گذاری تورمی 
و سیاست های پولی را در دســتور کار قرار دهد. 
به عبارت دیگر دولت ایران ناگزیر است لنگرگذاری 
نرخ ارز را کنار گذاشته و لنگر انتظارات تورمی را 
مبنای خود قرار دهد. تجربه سایر کشورها نیز مؤید 
آن است که هدف گذاری تورمی و کنترل انتظارات 
تورمی از طریق سیاست های پولی بهترین مسیر 
برای مهار تورم بوده و توانســته تلاطمات تورم و 
نرخ ارز را کاهش دهد. برای ایــن منظور، دولت 
باید سیاســت های پولی نظیر کنترل نرخ بهره و 

لنگرسازی انتظارات تورمی را مبنا قرار دهد.
حمید مرتضی کوشکی کارشناس بازار های مالی 
درباره اثر مذاکرات هسته ای بر بازار ارز می گوید: 
اگر مذاکرات به نتیجه برســد، سیاستگذاران ما 
با اســتفاده از همین ابزار امکان رساندن نرخ دلار 
به محدوده 27 هزار تومان را دارند اما اگر توافقی 
صورت نگیرد، نمی توان ســقفی برای دلار چه در 
سامانه نیما و چه در بازار آزاد پیش بینی کرد . بعید 
نیست که اتفاقات سال 1397 و 1398 در اقتصاد 

ما تکرار شود.
موســی احمدی، تحلیلگر دیگــر بازارهای مالی 
نیز در این باره می گوید: درصورت انتشــار اخبار 
امیدوارکننده از مذاکرات هسته ای و رفع تحریم ها، 
می توان شاهد اثر روانی آن در بازه کوتاه مدت در 

بازارهایی مانند ارز بود.

نزول نرخ ارز روی موج مذاکرات
خبر از سرگیری مذاکرات هسته ای به عقب نشینی قیمت ارز در چهارراه استانبول منجر شد

 اجرای طرح سنجش وزن بسته بندی  فرآورده های غذایی و شوینده آغاز شده است

کم فروشی زیرتیغ
اداره کل اســتاندارد اســتان تهــران رســیدگی بــه 

گزارش
کم فروشــی های وزنی محصــولات صنایــع غذایی و 
شوینده هارا در دســتور کار قرار داده است. به گزارش 
همشهری، روز گذشته مدیرکل استاندارد تهران از اجرای طرح سنجش 
وزن بسته بندی  فرآورده های صنعت غذایی و شوینده، در استان تهران 
به صورت آزمایشی خبر داد و اعلام کرد این اداره کل، اجرای این طرح را از 
24خرداد ماه آغاز کرده اســت. عباس نوری در گفت وگو با همشــهری 
درخصوص جزئیات این طرح گفت: بعــد از طرح دولت در زمینه اصلاح 
یارانه ها گزارش های متعددی از افزایش کم فروشی در برخی از محصولات 
داشتیم که بررسی های میدانی نیز این کم فروشی ها را تأیید می کرد. از این 
رو اداره کل استاندارد در اقدامی مشترک با سازمان تعزیرات حکومتی و 
سازمان حمایت از حقوق تولیدکنندگان و مصرف کنندگان، بازرسی از 
واحدهای تولیدی صنایع غذایی و شوینده و همچنین توزین محصولات 
بسته بندی شــده را در اولویت کار قرار داد. او هدف از اجرای این طرح را 
رعایت حقوق مصرف کنندگان و مقابله با کم فروشی و نیز نظارت دقیق تر 
بر بازار اعلام کرد و افزود: اداره کل استاندارد پیش از این نیز اقدامات نظارتی 
از این دست انجام داده، اما این بار همکاری مشترک با سازمان های نظارتی 
دیگر با رویکرد افزایش ضمانت اجــرای طرح، نظارت جدی تر و افزایش 
ســرعت در صدور احکام بازدارنده در دســتور کار قرار گرفت. این طرح 
به صورت پایلوت در استان های تهران و البرز که سهم 40درصدی از عرضه 
کل کشور را دارند، آغاز شد. به گفته مدیرکل استاندارد استان تهران کمیته 
اقدام ویژه، از 24خردادماه با حضور کارشناسان اداره اندازه شناسی، اوزان 
و مقیاس های اداره  کل استاندارد استان تهران، فعالیت خود را آغاز کرده و 

بازرسی های متعددی از واحدهای تولیدی استان انجام شده  است.

تخلفات در سطح عرضه
در 2ماه گذشته، به دلیل تأخیر سازمان حمایت در موافقت با درخواست 
افزایش قیمت شوینده ها، تولیدکنندگان، عرضه این محصولات را کاهش 

دادند. بازار با آشفتگی هایی در این زمینه مواجه بود، اما همزمان تخلفات 
در زمینه کم فروشــی این محصولات نیز افزایش یافته بود. بســیاری از 
مصرف کنندگان از تفاوت وزن محصول خریداری شده با وزن درج شده 
روی کالا شکایت داشتند. این مورد با توجه به پلمب نبودن قوطی های 
شوینده مایع دور از انتظار نبود. حتی شکایت هایی در زمینه تغییر و تعویض 
نوع شوینده نیز مطرح بود؛ به این صورت که برخی خریداران، محصول 
خریداری شده را با آنچه پیش تر مصرف  کرده بودند متفاوت می دیدند. 
مدیرکل استاندارد استان تهران در پاسخ به این پرسش که آیا نظارت ها 
محدود به سطح تولید خواهد بود، گفت: طرح نظارت بر کم فروشی قطعا 
در سطح عرضه نیز اجرا می شــود. مراحل پیش بسته بندی تا عرضه این 

محصولات در مغازه ها تحت پوشش طرح قرار خواهد گرفت.

بسته بندی؛ پوششی برای تخلف
اما در زمینه محصولات مختلف صنایع غذایی جدا از مغایرت وزن اعلامی 
با وزن واقعی، مواردی مشاهده می شود که حجم و شکل بسته بندی باعث 
ایجاد اشتباه در ذهن خریداران می شود. مدیرکل استاندارد استان تهران با 
اشاره به رسیدگی به این موارد تأکید کرد: بسته بندی های اغواکننده تخلف 
محسوب می شود. نوری در این زمینه توضیح داد: بسته بندی های بسیار 
بزرگ یا قوطی هایی که به طور معمول در ذهن خریداران با وزن مشخصی 
شکل گرفته، درحالی که کالای عرضه شده متناسب با ابعاد بسته بندی 
نیست، از دید اداره استاندارد تخلف محسوب می شود. بسته بندی باید 

متناسب با حجم کالای ارائه شده باشد.

رسیدگی به محصولات سلولزی در آینده نزدیک
مدیرکل استاندارد تهران همچنین از تعمیم طرح نظارت بر اوزان به دیگر 
صنایع درآینده نزدیک خبر داد و افزود: صنایع غذایی و شوینده به دلیل 
گستردگی مصرف این اقلام و همچنین آمار بالای شکایت ها در اولویت 
اجرا قرار گرفتنــد. در ادامه دیگر صنایع نیــز در برنامه نظارت گنجانده 

خواهند شد و در برنامه سالانه سازمان ملی استاندارد قرار خواهند گرفت. 
صنایع سلولزی ازجمله صنایعی است که شکایت های زیادی از کم فروشی 
و کاهش وزن محصولات آن گزارش شده اســت. کاهش ابعاد دستمال 
کاغذی، در برخی برندها، کاهش ضخامت هر برگ و شل پیچیده شدن 
محصولات رولی ازجمله شکایاتی اســت که در این زمینه ارائه و از سوی 
فعالان بازار نیز تأیید شده است. دبیر اتحادیه بنکداران مواد غذایی تهران 
چندی پیش با تأیید »شل پیچی« در برخی از محصولات سلولزی گفت: در 
حوزه سلولزی محصولاتی داریم که اصطلاحا به آنها پوینت تو پوینت گفته 
می شود. این محصولات شل پیچیده می شوند تا اندازه و ابعاد دستمال در 
حد استاندارد حفظ شود؛ درحالی که وزن محصول عرضه شده که به طور 
مثال باید 250گرم باشد به 200گرم می رسد. حسنی افزود: ابعاد دستمال 
کاغذی های معمولی نیز از اســتاندارد 20 در 25 ســانتی متر به 17 در 
17سانتی متر یا 20 در 16 سانتی متر تغییر کرده و مصرف کنندگان در عمل 
چیزی متفاوت از آنچه به طور استاندارد در ذهن دارند، خریداری می کنند.

رسیدگی به تعدد اوزان
چندی پیش دبیر اتحادیه بنکــداران مواد غذایی تهــران از رواج اوزان 
غیرمتعــارف در بســته بندی های مــواد غذایی باهدف ســودجویی 
تولیدکنندگان گفت و این آشفتگی وزنی را ناشی از نبود نظارت از سوی 
اداره استاندارد دانست. قاسمعلی حسنی به تغییرات وزن قوطی های رب 
در مرور زمان اشاره کرد و گفت: وزن اســتاندارد قوطی های رب گوجه 
فرنگی در ابتدا یک کیلویی و نیم  کیلویــی بود، بعد از مدتی به 980گرم 
رسید، بعد به تدریج 950گرم شــد، بعد 900گرم، 880گرم، 850گرم و 
حالا وزن قوطی های ربی که مردم آن را بــا وزن یک کیلوگرم در ذهن 
دارند، به 800گرم تقلیل یافته و مردم عملا 20درصد کمتر از آنچه انتظار 
دارند، دریافت می کنند. وی این اقدامات را اجحاف در حق مصرف کننده 
و نوعی وزن فروشی غیرمتعارف دانست از سازمان استاندارد خواست در 

این زمینه ورود کند.

 تخلیه حباب سکه
نایب رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران گفت: با نزول قیمت دلار، قیمت ســکه نیز 450هزار 
تومان کاهش یافت و بخشی از حباب ســکه تخلیه شد. محمد کشتی آرای با بیان اینکه این 
روزها با توجه به رفت وآمدهای سیاســی و احیای برجام قیمت ارز تحت تأثیر قرار گرفته و 
همچنان سیر نزولی را طی می کند گفت: کاهش قیمت ها در بازار باعث آرامش شده و همین 
موضوع به برقراری دادو ستدها طبق روال عادی قبل، کمک کرده است. این شرایط درحالی 
است که افزایش قیمت ارز، طلا و سکه در هفته های گذشته به بزرگ شدن حباب سکه منجر 
شده بود. او با بیان اینکه حباب سکه به بالاترین سطح خود یعنی یک میلیون و ۶00 هزار تومان 
رسیده بود، ادامه داد: روز شنبه هر قطعه سکه یک میلیون و ۳۸0 هزار تومان حباب داشت اما 
دیروز ۳۸0 هزار تومان از حباب سکه کاسته شد و این نشان دهنده تخلیه حباب انواع سکه 

در معاملات است.

مکث

چهره ها

تالار شیشه ای

فروش حقوقی

فروش حقیقی

488

1019 خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

1.525
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1.510

1.505
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روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
ارقام به هزار واحد

شاخص کل بورس تهران در مبادلات دیروز 18هزار و 
995واحد، معادل 1.25درصد نزول کرد و به یک میلیون 
و 501هزار و 340واحد رسید. شاخص کل هم وزن نیز با 

4976واحد نزول به 417هزار و 683واحد رسید.

در مبادلات دیروز بازارسرمایه، قیمت سهام 
128شرکت رشد و 467شرکت کاهش یافت. قیمت 

سهام 16شرکت هم تغییری نکرد.

ارقام به درصد
تراز صعود و نزول در بازار سهام

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

در مبادلات روزگذشته سهامداران حقیقی 2هزار و 
583میلیارد تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم 

فروش سهامداران حقیقی به 3هزار و 114میلیارد تومان 
رسید. سهامداران حقیقی دیروز 531میلیارد تومان 

نقدینگی از بازار سهام خارج کردند.

ارزش بازار سهام

ارزش کل ســهام شــرکت های حاضــر در بــورس و فرابــورس 
در مبــادلات دیــروز 101هــزار میلیــارد تومــان نزول کــرد و به 
7061هــزار میلیــارد تومــان رســید. ایــن به معنای آن اســت 
که ارزش دلاری کل بازار ســهام ایران با توجــه به قیمت روز 
گذشته هر دلار آمریکا در بازار تهران که در محدوده 31هزار 
و 400تومان دادوستد شد، هم اکنون معادل 224میلیارد و 

870میلیون دلار است.
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ارقام به هزارمیلیاردتومان

ارزش معاملات بازار سرمایه

در مبادلات دیروز 8هزار و 4میلیارد تومان اوراق بهادار در بازار 
سرمایه دادوستد شد که از این میزان 3هزار و 602میلیارد 
تومــان بــه معامــلات خــرد ســهام و بقیــه بــه اوراق بدهی و 
معاملات عمده اختصاص یافت. این ارقام نشان می دهد 
که ارزش کل معاملات خرد در دادو ســتد های روز گذشته 

465میلیارد تومان معادل 11.4درصد نزول کرده است.

صعود
نزول

بدون تغییر

3
76

21

کدام میوه ها اول تیر ارزان شدند؟
مقایسه نخستین نرخ نامه  فصل تابســتان سازمان میادین 
میوه و تره بار شهرداری تهران با نرخ نامه های پیشین از تداوم 
کاهش قیمت انواع میوه و محصولات فرنگی حکایت دارد. 
محصولاتی مانند ازگیل ژاپنی، پرتقــال، خیار گلخانه ای، 
طالبی، گوجه ســبز و هندوانه، آلو، گیلاس و سیب گلاب از 
میوه هایی بودن که بین 300تا 5هزار تومان کاهش قیمت 
داشتند. بیشترین کاهش در گیلاس قرمز و سیاه اتفاق افتاد 
که قیمت آن با 5هزار تومان کاهش به زیر 50هزار تومان در 

هر کیلو رسید.
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تکدانه
59.000
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قیمت جدید همبرگر منجمد
روند رو به رشــد قیمت گوشت گوســاله در ماه های 
 گذشــته نه تنها  قیمت ســاندویچ همبرگــر را در
 فست فودی ها بالا برده بلکه انواع منجمد این محصول 
را نیز در فروشگاه هابه نرخ های عجیبی رسانده است. 
بســته های 400تا 500گرمی و 4عــددی همبرگر در 
سوپرمارکت ها بسته به درصد گوشت از ۸0تا 1۳5هزار 
تومان به فروش می رسد و این محصول نیز پا به پای دیگر 
فراورده های گوشتی مثل سوسیس و کالباس در مسیر 
رشد قیمت قرار گرفته اســت. قیمت گوشت قرمز از 

ابتدای امسال با نوسان زیادی همراه بوده است.

میادین

بازارها

سوپرمارکت

قیمت- تومانمشخصاتبرند

 100درصدپمینا کاله
133.500 500گرمی- 4عدد

95درصد- گوشتین
500105.200گرمی- 4عدد

202
 زغالی

 )بدون روغن(
90درصد- 400گرمی

110.300

85درصد کیمبال
50096.000گرمی

202
کلاسیک

  90درصد
400گرمی

105.200

 60درصدآزما
92.800 500گرمی

 ویژه 85درصداروئی
89.400 400گرمی

 90درصد بن آدو
82.550 450گرمی

مقصود اسعدی سامانی
دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی 

شرکت های هواپیمایی با ســرکوب قیمت ها در 
بلیــت پروازهای داخلی مواجه هســتند. قیمت 
بلیــت بــرای پروازهــای داخلــی واقعــی نیســت. 
دولت هــم یارانــه ای بــه ایرلاین هــا بــرای فروش 
بلیت پروازهای داخلی با نرخ مصوب و براساس 
نرخ نامــه، ارائــه نکــرد. بنابراین محاســبه بلیت 
پروازهــای داخلــی بــا دلار بــرای اتبــاع خارجــی 
می توانــد کمکــی بــه شــرکت های هواپیمایــی 
باشــد. تقاضــا بــرای بلیت پــرواز بــه مشــهد و از 
مشهد به شمال کشور افزایش پیدا کرده است.
اساسا این افزایش تقاضای اتباع خارجی باعث 
شــده، متقاضیان داخلی دسترســی کمتری به 

پروازهای این مسیرها داشته باشند.

محمدکریمی بیرانوند
معاون توسعه کارآفرینی وزارت کار 

حــدود 300هــزار فرصــت شــغلی توســط 
کارفرمایــان متقاضــی نیــروی کار جدید، در 
سامانه جست وجوی شغل درج شده است. 
تاکنون 25هزار نفر از جویندگان کار و تعداد 
3500نفر از کارفرمایان در ســامانه ثبت نام 
کرده انــد. عمــده فرصت های شــغلی اعلام 
شــده در بخش خدمات به کارمنــد دفتری، 
حســابدار، انبــاردار، نگهبــان، کارشــناس 
فــروش و کارگر ســاده و در بخش صنعت به 
جوشکار، کارگر خط تولید، تکنسین، طراح 

کفش و مونتاژکار اختصاص دارد.

  فروش قلم گوساله از قدیم رایج بود
نیما حبیب فر، عضو هیأت مدیره اتحادیه گوشــت گاوی در 
پاسخ به این پرســش که برخی از کاربران فضای مجازی با 
انتشار عکسی از فروش اســتخوان های گوساله و گوسفند 
در واحدهای صنفی این ادعا را طرح می کنند که با کاهش 
قدرت خرید مصرف کنندگان تمایل آنها برای خرید استخوان 
افزایش پیدا کرده است، آیا این موضوع با واقعیت بازار مطابق 
است؟ گفت: ارزش غذایی قلم از گوشت بیشتر است. بسیاری 
از خوراک های سنتی ایرانیان و ارامنه با قلم طبخ می شود. 
برخی از این اظهارنظرها در فضای ناشی از کمبود اطلاعات 

این اشخاص در آن زمینه است.

  عمان و کویت؛ مشتریان دام ضعیف ایران 
منصور پوریان، رئیس شورای تامین دام کشور گفت: بخش 
قابل توجهی از دام کشور ضعیف شده  است که توان زایش را 
ندارند از این رو چاره ای جز خارج کردن آن از چرخه تولید و 
صادرات آن به کشورهای حاشیه خلیج فارس نداریم.هزینه 
تولید و پروار دام برای دامداران داخلی افزایش پیدا کرده است 
این در حالی اســت که امکان پرواربندی دام در کشورهای 

عمان و کویت بالاست و آنها خریدار دام ضعیف ما هستند.

  کاهش شدید صادرات زعفران
غلامرضا میری، نایب رئیس شــورای ملی زعفران از کاهش 
شدید صادرات زعفران در ماه های اخیر خبر داد و گفت: فقط 
در فروردین ماه صادرات طلای سرخ 60 درصد کاهش یافته 
اســت.صادرات یک کیلوگرم زعفران برای هر صادر کننده 
رســمی حدود 12 میلیون و 810 هزار تومان هزینه سربار 
دارد، . نــرخ پایه گمرکــی 1598 دلار اســت درحالی که 
صادرکنندگان، زعفران را کیلویی 1300 دلار می فروشند 
بنابراین باید 300 دلار دیگر از بازار آزاد تهیه کنند و تحویل 

سامانه نیما دهند.
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این یکی را 
به فوتبالی ها 
واگذار کنید

سعید مروتییادداشت
روزنامهنگار

کمیسیون ورزشی مجلس شورای اسلامی 
به دنبال برکناری اسکوچیچ و آوردن 

سرمربی ایرانی است 
اضافهشدناعضایفراکسیونورزشمجلس
شورایاســامیبهصفمنتقدانسرمربی
تیمملی،تفاوتیماهویبابقیهســرودهای
مخالفیکهعلیهاسکوچیچسردادهمیشود
دارد.تأکیدفراکسیونورزشنهادقانونگذار
کشوربرانتخابســرمربیایرانیبرایتیم
ملی،بهعنوانتصمیممجلسدررســانهها
منتشــرشــدهاســتکهمعنایشدخالت
درحــوزهایکاماتخصصیاســت.اینکه
فدراســیونفوتبال،اعضــایکمیتهفنیو
کارشناسانوپیشکســوتانفوتبالینسبت
بهعملکردســرمربیتیمملینقدداشتهو
حتیقائلبهبرکناریاشباشندرامیشود
توجیهکرد.حتیاگرچنینتغییریرادراین
فرصتکوتاهباقیمانــدهتاآغازجامجهانی
فوتبالبهسودتیمملیندانیم.کمااینکهبه
تازگیابراهیمقاسمپوربهعنوانعضوکمیته
فنیفدراســیونفوتبالرســمااعامکرد
ســرمربیتیمملیراقبولنداردوازهمان
ابتدامخالفشبوده.البتهکهحنایدراگان
اسکوچیچازهمانابتداهمرنگینداشت.در
روزهاییکهکمترکسیبهصعودتیمملیاز
گروهش)ونهحتیراهیابیبهجامجهانی(
امیدداشتوافتضاحویلموتسفوتبالملی
رابهلبهپرتگاهراندهبودوفدراسیونبیپول
وآشفته،نومیدانهبهدنبالراهیبرایادامه
مســیر)وحذفاحتمالی(بود،اسکوچیچ
بهعنوانســرمربیتیمملیانتخابشــدو
خیلیازکارشناسان،پیشکسوتانومربیان
محترمهمباعنوانســرمربیتیم»خونهبه
خونه«بهتحقیرشپرداختند.میشودگفت
درتاریخفوتبــالایرانهیچســرمربیای
مثلاســکوچیچباچنینفضــایمنفیای
کارشراشــروعنکرد.بیتعــارفاوبرای
فدراسیونبیپولگزینهارزانقیمتیبودکه
عدمتوفیقش،خیلیپرهزینــهنبود.هزینه
اصلیقباًبابتاســتادویلموتسپرداخت
شدهبودوبهنظرمیرســیدمابااسکوچیچ

چیززیادیبرایازدستدادننداریم.
بقیهداســتانراهمهمیدانیم.اسکوچیچیا
لوکخوششانسبودیاواقعاواجدتوانایی
وانگیزه،بههرحالماموریتیکهغیرممکن
بهنظرمیرســیدرابهثمررساند.وتقریباًاز
همانســاعاتاولیهقطعیشدنصعودتیم
ملی،زمزمههــادرموردبرکنــاریویافتن
جانشینبرایش،بهصداییرساتبدیلشد.
چهتغییرسرمربیتیمملیفوتبالراصحیح
بدانیموچهغلط،بههرحالمازمانمناسب
برایایــنکارراازدســتدادهایم.اگررگ
گردنیهــایکارلوسکــیروشهمچنان
پیگیرماجراباشــندیــادلتنگهایحضور
سرمربیایرانیروینیمکتتیمملیگایه
کنندیاحتیمربیانمحترمدرنشستهای
خبریکنایهبزنندویااصابشودبهاستناد
بازیتشریفاتیباکرهجنوبیوبازیدوستانه
باالجزایرزیرآباسکوچیچرازد،همهاینها
بهعنوانموضوعــیفوتبالیقابــلبحثو
تحلیلاســت.امااینکهنمایندگانمحترم
مجلسشــورایاســامیدرفراکســیون
ورزشیبرایتغییرسرمربیتیمملیتشکیل
جلســهبدهندونایبرئیــسمجلسهماز
مطالباتنمایندگاندراینخصوصسخن
بگوید،موضوعینیســتکهافکارعمومیبا

آنکناربیایند.
میزانرضایتیانارضایتیعمومیازعملکرد
اسکوچیچیکداستاناستوورودمجلسبه
ماجرایتغییرسرمربیتیمملییکداستان
دیگر.حالااینکهاصراربرحضورمربیایرانی
روینیمکتتیمملی،چقدرکارشناســانه
استهمبماند.ایندرستکهاسکوچیچبه
عنوانیتیمترینســرمربیتاریختیمهای
ملیدچاربحرانمشروعیتاست)چنانکه
حتیشکســتهایتیمملــیوالیبالهم
برایعدهایبهانهایبرایکوبیدنشفراهم
میکند(وهرکــسدرهرمقــامبهدنبال
تخطئهاوستولیواقعااینیکیرانمیدانیم

چگونهتوجیهکنیم.
درروزهاییکهمردمازنمایندگانمجلسدر
حوزههاییدیگرانتظاراتومطالباتیبرحق
دارند،تشکیلجلســهبرایتغییرسرمربی
تیمملیفوتبال،چیزینیستکهدرانتهای
فهرســتانتظاراتملتازبهارســتانهم
جاییداشتهباشد.جنابنیکزاد،نایبرئیس
محترممجلــسدیــروزدرگفتوگویشبا
رســانههابــرنظــراتتخصصــیاعضای
کمیســیونورزشــیتأکیدکرد؛بااحترام
بهنظراعضایکمیسیونورزشیکهبهدنبال
سرمربیایرانیبراینیمکتتیمملیهستند
بایدازآنهاخواستتصمیمگیریدربارهاین
یکموردرابــرعهدهفوتبالیهــابگذارند.
درعوضموضوعاتبســیاریهســتکه
جامعهبیصبرانهمنتظرتصمیمگیریهای
تخصصینماینــدگانمحتــرممجلسدر
موردشــاناســت.بحثبرکناریسرمربی
تیمملیفوتبالرابهاهلــشواگذارکنیدو
درعوضدنبالحلمشــکاتمردمبروید،
گرهیبازکنید،گشایشیایجادکنیدتاهمه

دعاگویتانشوند.
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 جابه جایی های فضایی
 برای کریس

چلسی، رم، لیون، یوونتوس، اسپورتینگ و خیلی از 
تیم های دیگر در رسانه ها خواهان رونالدو هستند
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ستاره جوان استقلال بعد از قهرمانی در لیگ 
ایران، هوس اروپایی شدن به سرش زده است

 استقلال و حسین زاده 
در موقعیت ویژه

منشا: پرسپولیس هر بازیکنی را 
وسوسه می کند

پس از کاسیانوی برزیلی،گادوین منشا می تواند 
دومین مهاجم خارجی سرخپوشان باشد

1918

فرزانه فصيحي، رکورددار جديد 
دوي 100متر ايران مي گويد: 
دوست دارم دختران ايران 

رکوردم را بشکنند 

ثابت کردم 
دونده   100  متر هستم

 روز مانده تا 
جام جهانی

لیگ ملت های والیبال

ایران

لهستان
22:30

سه شنبه  14 تیر 1401

ایران

ایتالیا
16:30

پنج شنبه  16 تیر 1401

ایران

اسلوونی
19:30

جمعه  17 تیر 1401

صربستان

ایران
19:30

شنبه  18 تیر 1401

ولز

ایران
13:30

ایران 

آمریکا
22:30

جمعه 4 آذر 1401

سه شنبه 8 آذر 1401

دوشنبه 30 آبان 1401
B جام جهانی- گروه

انگلیس

ایران
16:30

سنگال

هلند
13:30

دوشنبه 30 آبان 1401
جام  جهانی- افتتاحیه

برنامه بازی
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Godwin Mensha

هنوزباورماننمیشود

اگردوستنداشتیچهمیکردی؟

ستارههایبعدیفولاد؟

محمد خانزاده که یکی از خریدهای 
پرســروصدای گل گهر بود، بعد 
از یک فصل نیمکت نشینی جدا 
شد. خانزاده پیام خداحافظی هم 
گذاشته که خبرساز شده چرا که 
در آن فقط از مردم سیرجان و مدیران 
باشــگاه یاد کرده و اســمی از کادرفنی نبرده است. بنابراین 
مشخص اســت که او با امیر قلعه نویی مشکل داشته اما برای 
محکم کاری آخر پیامش قول داده یک روز حرف های ناگفته را 
به زبان بیاورد! به طور کلی در این سال ها بیشتر از اینکه خانزاده 
را در متن ببینیم، مشغول حواشی دیده ایم. در عین حال یکی 
از عجیب ترین معماهای فوتبال ایران آن اســت که او چطور 
در فهرست تیم ملی در2 دوره پیاپی جام جهانی قرار گرفت؟ 
کی روش در هر 2سال 2014و 2018خانزاده را به عنوان یکی 

از 23بازیکن برتر کشور به جام جهانی برد!

یکی از لج درآورترین چیزهای دنیا 
این است که بازیکنان مورد توجه 
در نقل وانتقــالات بعد از کلی ناز 
کردن و کلاس گذاشتن، بالاترین 
پیشنهاد ممکن را انتخاب می کنند 
و بعــد از عقــد قــرارداد می گویند: 
»بالاخره به آرزوی بچگی مان رسیدیم.« آخرین نفری که از 
این فرمول استفاده کرده سعید صادقی است. وینگر 30ساله 
فوتبال ایران که بعد از سپری کردن یک فصل خوب در گل گهر 
ناگهان مورد توجه سرخابی ها قرار گرفت، چیزی حدود یک ماه 
مشغول بالا و پایین کردن پیشنهادها بود و حسابی هم قیمت 
خودش را بالا برد. در نهایت هم به پرسپولیس پیوست و گفت 
به آرزوی خودش رسیده است. حالا شانس آوردیم آرزوی او 
حضور در این تیم بود، وگرنه بــه جای یک ماه، 3 ماه مذاکره 

می کرد و به جای یک فصل، نیم فصل قرارداد می بست!

در شرایطی که پرسپولیس در حال 
درو کردن کل بــازار فوتبال ایران 
است، فولاد خوزستان 2بازیکن 
از این تیم گرفت. احسان پهلوان و 
سعید آقایی 2 سرخپوشی بودند که 
اتفاقا خیلی مواقع هم در ترکیب اصلی 
به میدان می رفتند اما حالا قرار اســت فصل بعد برای فولاد 
توپ بزنند. حقیقت آن اســت که هیچ یک از این 2بازیکن در 
پرسپولیس فوق العاده نبودند و خبر جدایی شان هم تحت تأثیر 
خریدهای پرشمار و مهم تیم گم شد؛ مخصوصا سعید آقایی 
که در تمام طول فصل گذشته حتی یک پاس گل هم نداد. با 
این حال ممکن است وضعیت آنها در فولاد تغییر کند. پارسال 
هم هیچ کس باور نمی کرد مهدی شــیری در فولاد تبدیل به 
یک بازیکن مؤثر شــود اما او به اندازه کل دوران حضورش در 

پرسپولیس پاس گل داد!

ایوب کلانتری از نســاجی در طول فصل 
گذشــته 6بار به عنوان برتریــن بازیکن 
زمین برگزیده شد. او از این لحاظ در لیگ 
بیست ویکم رکورددار بود و هیچ بازیکن 
دیگری به رکورد او در این زمینه نرسید. جالب اینکه کلانتری براساس 
نمرات متریکا جزو 20بازیکن برتر لیــگ نبود ولی بیش از هر بازیکن 
دیگری به عنوان بهترین بازیکن میدان انتخاب شد و حتی سعید صادقی 
که بهترین بازیکن این فصل از لیگ بود آمار کمتری نسبت به کلانتری 
دارد. ســعید صادقی )گل گهر( به همــراه 2 دروازه بان یعنی علیرضا 
حقیقی )نساجی( و ایمان صادقی )فجرسپاسی( هر کدام 5بار به عنوان 
بهترین بازیکن زمین انتخاب شدند و از این لحاظ بعد از کلانتری دومین 

رکوردها را دارند.

کاپیتان سابق تیم ملی در سن 38سالگی 
همچنــان آنقدر انــرژی دارد کــه بتواند 
رکورددار بیشــترین خطــا در طول یک 
فصل شود! مسعود شجاعی فصل گذشته 
در ترکیب نساجی بازی کرد و به طور میانگین در هر 90دقیقه 3.6خطا 
انجام داد. آمارهای متریکا نشان می دهد هیچ یک از بازیکنان فصل گذشته 
به اندازه مسعود شجاعی خطا نکرده اند. امید حامدی فر )نفت آبادان( که 
تیم های بزرگی این روزها خواهان او هستند با ارتکاب 3.2خطا در هر بازی 
دومین بازیکن لیست خطاکارها است و زبیر نیک نفس )استقلال(، ابوالفضل 
عکاشه )شــهرخودرو( و پیمان رنجبری )پیکان( هم در رتبه های بعدی 
هستند. در بین تیم های لیگ هم بیشترین تعداد خطا متعلق به استقلال 

و نساجی بوده که به طور میانگین در هر بازی 16.7خطا انجام داده اند.

امید حامدی فر، هافبک موفق نفت آبادان 
در فصل گذشــته که در خطا کردن جزو 
رکوردداران لیگ بود در زدن تکل موفق هم 
صاحب بالاترین حدنصاب در فصل گذشته 
بوده اســت. حامدی فر با میانگین 2.9تکل موفق در هر بازی بیشترین 
آمار را در لیگ بیست ویکم داشته اســت. بعد از او مرتضی حسین زاده 
)شــهرخودرو( با 2.8تکل موفق و رضا اسدی )پرسپولیس( با 2.7تکل 
موفق در هر بازی بالاترین آمارها را در اختیار دارند. جالب است که رضا 
اسدی با وجود دیدگاه منفی که هواداران نسبت به بازی اش پیدا کرده 
بودند یکی از پرکارترین بازیکنان لیگ در این بخش بوده است. پشت سر 
او هم به نام های آرش رضاوند و زبیر نیک نفس می رسیم که به ترتیب 2.6و 

2.5تکل موفق داشته اند.

نكته بازی

متريكاآماربازی
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امیرحســین اعظمی| بعد از پیوستن علیرضا 
بیرانونــد، مرتضی پورعلی گنجی، ســروش 
رفیعی، دانیال اسماعیلی فر، گئورگی ولسیانی، 
محمدمهــدی احمــدی و ســعید صادقی به 
پرسپولیس، حالا دغدغه اصلی یحیی گل محمدی 
جذب مهاجم است. تیم او فصل گذشته به شدت 
بابت نداشتن یک گلزن تمام عیار با مشکل مواجه 
شــد و برنامه گل محمدی از همان شــروع فصل 
نقل و انتقالات، اضافه کــردن 2مهاجم به تیمش 
بود. یکی از مهاجمان مورد نظر ســرمربی سرخ ها 
کاسیانو دیاز، مهاجم برزیلی است. پرسپولیسی ها 
برای جذب این بازیکن باید رضایت  باشــگاه ویزلای 
پرتغال را نیز جلب می کردند کــه ظاهرا مذاکرات در 
این زمینه نیز به نتیجه رســیده است و سرخپوشان 
موفق شــده اند رضایتنامه این بازیکن برزیلی را برای 
حضور در پرســپولیس بگیرند. روز گذشته چند سایت 
رسمی در ایران خبر دادند که باشگاه پرسپولیس در حال 
فراهم کردن مقدمات ســفر این بازیکن به تهران است تا 
کاسیانو ضمن شرکت در تست های پزشکی، قرارداد رسمی 
خود را در تهران به امضا برساند. به نظر می رسد این مهاجم 

برزیلی تا دو سه روز آینده به تهران سفر کند.

   منشا؛ گزینه جدید پرسپولیس
گادوین منشا، مهاجم فصل گذشته مس رفسنجان که عنوان آقای 
گلی لیگ را در فصل گذشته به دست آورد، یکی دیگر از گزینه های 
پرسپولیس برای تقویت خط حمله است. این بازیکن در زمان مربیگری 
برانکو ایوانکوویچ از پرسپولیس کنار گذاشته شد و حتی پیراهن استقلال 
را هم بر تن کرد. او حالا دوباره مورد توجه پرسپولیس قرار گرفته و بعید 
نیست دوباره به این تیم برگردد. منشا یک ماه پیش هم به گل محمدی 
پیشنهاد شــده بود ولی یحیی درصدد بازگرداندن شــهریار مغانلو به 

پرسپولیس بود که به هدفش نرســید و حالا سرمربی پرسپولیس برای 
بازگشت منشا به این تیم چراغ سبز نشان داده است. هر چند پنالتی های 
پرتعداد در فصل گذشته کمک زیادی به منشا کرد تا آقای گل لیگ شود 
ولی با توجه به کمبود مهاجم در ایران، این بازیکن نمی تواند گزینه بدی 
برای پرسپولیس باشد. مدیران این باشگاه در حال مذاکره با منشا هستند 
تا بعد از توافق مالی، قرارداد این بازیکن را تمدید کنند. جالب اینجاست 
که منشا از سپاهان هم پیشنهاد دارد و مس رفسنجان هم حاضر است با 

350هزار دلار قرارداد این بازیکن را تمدید کند.

   فعلا حرف نمی زنم
روز گذشــته با منشــا تماس گرفتیم تا از احتمال حضور این بازیکن در 
پرسپولیس صحبت کنیم. البته منشا با محافظه  کاری خاصی صحبت کرد 
و به نظر می رسید دوست نداشت تا قطعی شدن این موضوع حرفی بزند. او 
در پاسخ به این پرسش که چه احساسی از بازگشت احتمالی به پرسپولیس 
دارد، گفت: »هنوز چیزی نشده و اجازه بدهید تیم فصل آینده ام مشخص 
شود تا صحبت کنم.« او در پاسخ به این پرسش که چه صحبتی در مورد 
پیشنهاد پرسپولیس دارد، تأکید کرد: »پیشنهاد پرسپولیس هر بازیکنی 

را وسوسه می کند. ان شاءالله ببینیم چه می شود!«

   جدایی قطعی 8بازیکن
تا به امروز جدایی 8بازیکن از پرسپولیس قطعی شده است. احسان پهلوان، 
حامد لک، علی شجاعی، رامین رضاییان، سعید آقایی، محمد شریفی و 
مهدی مهدی خانی از پرســپولیس جدا شدند و سیدجلال حسینی هم 
به دلیل خداحافظی از فوتبال دیگر در بین بازیکنان فصل بعد پرسپولیس 
حضور نخواهد داشت. علیرضا ابراهیمی و عیسی آل کثیر وضعیت مبهمی 
برای ماندن یا جدایی دارند و گفته می شود گل محمدی تمایلی برای حفظ 
منوچهر صفروف ندارد. یحیی البته موافق ماندن هنانوف، دیگر بازیکن 
تاجیکستانی تیمش است و باید دید در نهایت سرنوشت این دو بازیکن به 
کجا خواهد رسید. دیروز شایعاتی هم درخصوص احتمال قطع همکاری 

با تمیروف شنیده شد.

سفرشبههدار
 آیا بازگشت ساپینتو به پرتغال
 بعد از عقد قرارداد توجیه دارد؟

اســتقلال مدت زمان قابل توجهی را صرف کــرد تا بتواند 
جانشــین فرهاد مجیدی را انتخاب کند. این باشگاه بعد از 
بررســی رزومه مربیان پرشــمار، نهایتا ریکاردو ساپینتو را 
برگزید و با او در تهران قرارداد بســت. در مورد این مربی، در 
همان نقطه آغاز تردیدهایی وجود دارد؛ ازجمله اینکه او کمی 
جوشی مزاج اســت یا اینکه در جلســه معرفی اش بی محابا 
قول قهرمانی و کســب 4 جام داده است. 
تجربه البته نشــان می دهد زیاد نباید 
روی این مسائل حساس شد. خیلی 
از این قضاوت های زودهنگام، بعدا 
غلط از آب درمی آیند. با این حال 
چیزی که در مورد ساپینتو کمی 
شبهه برانگیز شده، سفر سریع این 
مربی به پرتغال بــرای انجام امور 
شخصی اش بوده اســت. او که دیر 
آمده بــود، زود رفت و گفته می شــود 
تا چند روز دیگر همراه با خانواده به کشــور 
برمی گردد تا کارش را با استقلال شروع کند. این سفر، با 
انتقادهایی مواجه شده و برخی پیشکسوتان ایراد گرفته اند که 
چرا در چنین شرایطی، ساپینتو نباید بالای سر تیم جدیدش 
باشد؟ آیا او نمی توانست کارهای شخصی اش را از قبل انجام 

بدهد و بیاید؟
در این قبیل موارد عرف یا قانون محکمی وجود ندارد اما به نظر 
می رسد مربی اگر به کارش علاقه داشته باشد، فرصت را به این 
راحتی از دست نمی دهد. به هر حال الان فصل نقل وانتقالات 
در جریان است و استقلال هم عملا تحرک خاصی نداشته؛ 
بنابراین هواداران حق دارند نگران باشــند. شاید انتظار 
می رفت ساپینتو بلافاصله بعد از عقد قرارداد، کارش را 
محکم شروع کند و مخصوصا به تعیین تکلیف لیست 
ورودی و خروجی بپردازد اما فعلا او در دســترس 
نیست و تیم را معطل نگه داشته است. البته برخی 
منابع رسانه ای مدعی شــده اند مربی پرتغالی 
در کشورش مشغول تماشــای مسابقات فصل 
گذشته استقلال است، اما شاید او می توانست 
این کار را در خود ایران انجام بدهد و حساسیت 
کاذب درست نکند. به هر حال آنچه مسلم است 
اینکه ســاپینتو در همین ابتدای کار یک بهانه 
دست منتقدانش داده تا با شک و تردید در مورد او نگاه کنند، 

هرچند تأکید می کنیم هنوز برای هر نوع قضاوتی زود است.

 درخشش امیرحســین حســین زاده، هافبک ملی پوش 
استقلال در فصل گذشته، حالا مدیران باشگاه را برای حفظ 
این بازیکن با چالش مواجه کرده و هر لحظه این احتمال وجود 
دارد که آنها وینگر تأثیرگذارشان را از دست بدهند. درباره 
حسین زاده گفته می شود باشگاه شارلوا بلژیک که در گذشته 
نیز فوتبالیســت های ایرانی زیادی را جذب کرده، تمایل به 
جذب این بازیکن دارد. این باشگاه بلژیکی ظاهرا اقدامات 
اولیه را برای جذب حســین زاده انجام داده و کار استقلال 
زمانی سخت تر می  شود که حسین زاده می تواند با پرداخت 
200هزار دلار از این تیم جدا شود.با این حال، در فاصله چند 
ماه مانده به جام جهانی، برخی  همبازی های حسین زاده به او 
توصیه کرده اند که به فوتبال اروپا نرود ولی خود این بازیکن 
تمایل به لژیونر شدن دارد. از طرفی باشگاه استقلال حاضر 
است برای فصل آینده مبلغ قرارداد این بازیکن را به شکل 
قابل توجهی افزایش بدهد و حتی می گویند مدیران باشگاه 
به حسین زاده گفته اند که بیشترین پول را بابت فصل آینده 
به این بازیکن خواهند داد. با این حال، هنوز ادامه همکاری 
حسین زاده با استقلال قطعی نیســت ولی به نظر می رسد 

تکلیف این بازیکن تا پایان هفته مشخص شود.

خرید وینگر و مهاجم
سجاد شهباززاده نخستین خرید تابســتانی استقلال است که 
البته هنوز به صورت رسمی قراردادی با وی امضا نشده اما گفته 
می شود که قرار اســت در همین روزهای پیش رو این اتفاق رخ 
دهد. دیگر بازیکنی که گفته می شود به استقلال نزدیک است، 
امید حامدی فر بازیکن فصل قبــل صنعت نفت بوده تا آبی ها با 
رونمایی از ایــن دو بازیکن، کار خود را در بــازار نقل وانتقالات 
به صورت رســمی آغاز کنند. اســتقلال اما بــرای تقویت خط 
حمله روی جذب 2 وینگر و مهاجم خارجی هم نظر دارد و گفته 
می شود ساپینتو چند گزینه را به مدیران استقلال معرفی کرده 
است. از طرفی باشگاه استقلال همچنان در تلاش است تا محمد 

محبی را از سانتاکلارا جذب کند.

وضعیت متلاطم در خط دفاع
استقلال اکنون در خط دفاعی وضعیت متلاطمی دارد و هنوز 
مشخص نیست که سیاوش یزدانی می  تواند به این تیم بازگردد 

یا خیر. از طرفی قرارداد عارف غلامی، محمد دانشــگر، روزبه 
چشمی و رافائل سیلوا به پایان رسیده و مدیران باشگاه چاره ای 
جز حفظ ستون های تیمشــان و نقطه قوت بزرگ استقلال در 
فصل قبل ندارند تا مجبور به خرید بازیکن جدید در این پست 
حساس نباشــند. البته استقلال با آرمین ســهرابیان و محمد 
نژادمهدی هم مذاکراتی داشــته تا حداقل یکی از آنها را جذب 
کند ولی مســئله مهم برای آبی ها این است که بتوانند قرارداد 

مدافعان فصل گذشته را تمدید کنند.

دردسرهای ایجنت یامگا
در هفته های گذشــته خبرهــای مختلفی درخصوص 
احتمال جدایی کوین یامگا از استقلال مطرح شد و حالا 
هم این شایعه ایجاد شــده که او به دلیل نگرفتن حق 
و حقوقش در زمان تعیین شده، به مسئولان باشگاه 
بابت جدایی هشدار داده است. البته مدیران استقلال 
معتقدند که ایجنت یامگا با ایجاد برخی شیطنت ها 
می خواهد این بازیکن را از اســتقلال دور کند ولی 
یامگا نمی تواند بدون رضایت باشــگاه از استقلال 
برود. یامگا تمام حق و حقوق خودش را بابت فصل 
گذشــته دریافت کرده و فقط پــاداش قهرمانی را 

دریافت نکرده است. این پاداش هم قرار است به زودی 
به بازیکنان استقلال داده شود.

مهدی پور می ماند
مهدی مهدی پور، هافبک ملی پوش استقلال 

هم چند روز پیش با پیشنهاد رسمی یک 
باشگاه قطری مواجه شــد و اخیرا هم 
یک پیشنهاد از امارات دریافت کرده 
بود، اما ظاهرا او تصمیم به ماندن در 
استقلال دارد. این بازیکن مذاکرات 
مثبتی را با مدیران استقلال انجام 

داده است و با وجود اینکه می توانست 
با اســتفاده از بند جدایی به خارج از ایران 

برود، می خواهد در استقلال بماند. مهدی پور 
به زودی قراردادش را یک فصــل دیگر هم با 

استقلال تمدید خواهد کرد.

منشا: پرسپولیس هر 
بازیکنی را وسوسه می کند

کاسیانو مهاجم برزیلی به زودی به تهران سفر می کند و گادوین 
منشا هم می تواند دومین مهاجم خارجی سرخپوشان باشد

استقلالوحسینزادهدرموقعیتویژه
 ستاره جوان استقلال بعد از قهرمانی در لیگ ایران، هوس اروپایی شدن
 به سرش زده است. شاید فقط رؤیای بازی  در جام جهانی این هوس را از 
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سنت
بالای30
 در مورد نزدیک شدن

گادوین منشا به پرسپولیس
به نظر می رسد اشتهای پرســپولیس برای 
خرید بازیکن در این تابســتان پایان ندارد. 
سرخپوشان بعد از جذب نفراتی مثل علیرضا 
بیرانوند، دانیال اســماعیلی فر، گولسیانی، 
سروش رفیعی و سعید صادقی، همچنان به 

تحرک در بازار ادامه می دهند. آنها دنبال 
مهاجم هســتند و این اواخر زمزمه های 
زیــادی در مورد احتمــال حضور یک 
فوروارد برزیلی در جمع سرخپوشــان 
به گوش می رســید. با این حال از قرار 
معلوم باشگاه از لیگ برتر هم غافل نشده 
و درصدد جذب گادوین منشاســت. از 
چندی پیش حــرف و حدیث هایی در 
مورد احتمال جذب مهاجم نیجریه ای به 
گوش می رسید؛ بازیکنی که سابقه بازی 
در همین پرسپولیس و نیز استقلال و 
گل گهر را دارد و البته فصل گذشته با 
پیراهن مس رفسنجان آقای گل لیگ 

برتر شد.
در یک نگاه گــذرا و کلی به نظر 
می رســد اغلــب هــواداران 
پرسپولیس از جذب منشا راضی 
هســتند. در مورد مسائل فنی 
و کیفی مربوط به ایــن بازیکن 

بعدها می شــود مفصل حرف زد 
اما نخســتین نکته در مورد او این 

اســت که ســنت خریدهای بالای 
30سال پرسپولیس در فصل جدید را 

ادامه خواهد داد. اغلب بازیکنانی که 
پرســپولیس در این فصل جذب کرده، 

حوالی 30سال یا بالاتر از آن هستند و حالا 
احتمالا گادوین 32ساله هم به آنها اضافه خواهد 
شــد. با توجه به بازیکنانی که یحیی گل محمدی 
جذب کرده، انتظار می رود ترکیب اصلی پرسپولیس 
در فصل آینده از میانگین ســنی تقریبا 30سال 

برخوردار باشد.

منشاء
درزمان
مربیگری
برانکو

ایوانکوویچاز
پرسپولیس
کنارگذاشته
شدوحتی

پیراهن
استقلالرا

همبرتنکرد.
اوحالادوباره
موردتوجه
پرسپولیس
قرارگرفتهو
بعیدنیست
دوبارهبهاین
تیمبرگردد
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درباره آینده کریســتیانو رونالدو هر روز شایعه ای جدید مطرح می شــود. منبع شایعات هم 
کسی نیست جز ژرژ مندس، دوست صمیمی و مدیر برنامه های این ســتاره پرتغالی. او ابتدا به 
پاری سن ژرمن پیشنهاد شد و سپس به بایرن مونیخ. حتی در تابستان سال گذشته به بارسلونا و 
منچسترسیتی هم لینک شده بود. حالا چند شایعه دیگر هم درباره باشگاه های خواهان این بازیکن 

منتشر شده که بخشی از آنها جدی به نظر می رسد و بخشی دیگر به شوخی می ماند.

جابهجاییهاي
فضایی

اژدهاواردمیشود
بارسا در یکی دو روز آینده پا به بازار خواهد گذاشت

بعید اســت امروز در ســبد خریدهای 
بارسلونا اتفاق خاصی بیفتد. شاید این 
داســتان یکی دو روز دیگــر هم طول 

بکشد. بارسا در تلاش است تا سال مالی 
فصــل 22-2021را با تــراز مثبت 
ببندد. 5روز تا پایان سال مالی باقی 
مانده و موجــودی هم اکنــون ضرر 

150 میلیون یورویی است. با فعال کردن 
اهرم اقتصــادی و درآمدی کــه از محل 

فروش 10درصد از حق پخش 25سال آینده 
به باشگاه می رسد، بیش از 200میلیون یورو به دست 

می آید. از این طریق بارسلونا ســال مالی را بدون زیان به 
پایان می برد تا این اجازه را داشته باشد در نقل وانتقالات 
فعالیت کند و قراردادهای جدید را به ثبت برساند. اگر تا 
30ژوئن بدون فعال کردن اهرمی ســپری شود، 3 فصل 
متوالی با ضرر و زیان بسته می شود که تراز مالی از منفی 
450به منفی 600می رسد. در حال حاضر میزان دستمزد 
در بارسا 560 میلیون یورو اســت و لاپورتا می خواهد آن 
را به 400کاهش دهد. اگر این رقم به 400برســد بارسا 
از قانون 3/1خارج می شــود. برای این کار باید اهرم مالی 
فعال شــود و حقوق بازیکنان کاهش یابد. تاریخ پایه دوم 
31ژوییه اســت، قبل از آن روز، بارســا باید 49.9درصد 
از BLM و 25درصــد از حق پخش )تا قبــل از 30ژوئن 
10درصد آن باید فروخته شده باشد( و همچنین خروج 
نتو، اومتیتی، لنگله، مینگــزا، ریکی و بریتویت را تکمیل 
کند. لاپورتا اخیرا گفته به زودی یکی از اهرم ها رسما اعلام 
می شــود و منظورش دقیقا 10 درصد حق پخش است. 
15 درصد باقیمانده را بارسا تا قبل از 31ژوییه باید بفروشد.

یکی از راه های مثبت شــدن تراز مالی خلاص شــدن از 
شــر بازیکنانی است که دســتمزد زیادی می گیرند مثل 

لنگلــه، پیکــه و اومتیتــی. پیکه همه 
پل های پشت ســرش را خراب کرده و 
دیگر اعتباری در بارســا ندارد. لنگله و 
اومتیتی نمی خواهند بروند اما در وضعیت 
اومتیتی تغییر کوچکی ایجاد شده است. 
باشگاه فیورنتینا او را می خواهد اما نه با 
دستمزد 16میلیون یورویی فعلی. حتی 
با جدایی او، اومتیتی به کسب درآمد از 
بارسلونا ادامه خواهد داد. آخرین قراردادی 
که او امضا کرد، یک سری سرمایه های زیادی را 
در ازای قرارداد طولانی تر به تعویق انداخت و باشگاه این 
پرداخت ها را جدا کرد تا هر باشگاهی بدون ترس از موضوع 
دستمزد، با او قرارداد ببندد. اومتیتی در مذاکرات پیشرفته 

با فیورنتینا قرار دارد.
   منچســتر در آســتانه بســتن قرارداد دیونگ به مبلغ 
80میلیون است. بارسلونا 2 پیشنهاد 60و 70میلیون یورویی 
را رد کرد. باشگاه اســپانیایی 85می خواهد اما این احساس 

وجود دارد که پیشنهاد 70تایی قرارداد را امضا می کند.
   رافینیا تعطیلات در اســپانیا اســت، او به جز بارسا با 
باشــگاه دیگری توافق شــخصی ندارد. »بارسا با رافینیا 
توافق کرده اما با لیدز نه. لیــدز ترجیح می دهد پول نقد 
بگیرد که آرسنال در این زمینه برتری دارد. بارسا گزینه 
اول رافینیا باقی می ماند، اما اگر بارسا نتواند پول معامله را 
پرداخت کند، او از ایده رفتن به آرسنال استقبال می کند. 

تاتنهام هم در این رقابت است.
   لیورپول اعلام کرده که محمد صلاح قابل فروش است 
و 75میلیون یورو برای او می خواهد. بارسلونا از وضعیت او 
مطلع شده و می خواهد او را به عنوان بازیکن آزاد در سال 
2023به خدمت بگیرد. حتی شایعه انتقالش به پاریس یا 

رئال هم در سال آینده وجود دارد.

چلسی
به ادعــای داوید اورنســتاین از 
نشریه اتلتیک، ژرژ مندس سوپر 
ایجنت پرتغالی و مدیر برنامه های 
کریستیانو رونالدو، اخیرا دیداری 
با تاد بولی، مالک جدید چلسی داشته و در این دیدار 
درخصوص وضعیت ستاره یونایتد نیز صحبت هایی 
به میان آمده است. در ترکیب خط حمله چلسی پس 
از خروج لوکاکو و انتقال قرضــی اش به اینترمیلان 
یک جای خالی وجود دارد. منابعی از درون باشــگاه 
منچســتر اعلام کرده اند که تن هاخ و کل تیم پشت 
کریستیانو رونالدو است و هیچ مشکلی بین طرفین 
وجود ندارد. مشــکل اینجاســت که رونالدو تصور 
می کند این فصل هــم با توجه به تعلل باشــگاه در 
خریــد بازیکنان جدیــد و بزرگ مثــل فصل پیش 

ترکیب تیم ضعیف باشــد و دودش به چشم او برود. 
رونالدو در بدتریــن فصل عمرش باز هــم بهترین 
بازیکن فصل من یونایتد انتخاب شد اما برای اولین بار 
فرصت حضور در لیــگ قهرمانان اروپا را از دســت 
داد. او حالا در 37ســالگی فرصتی بــرای بازی در 
تیم کم انگیزه و کم مهره نــدارد. رونالدو می خواهد 
منچستریونایتد  در بالاترین ســطح رقابتی باشد و 
گفته می شود که باشگاه می خواهد با تقویت تیم، 

جاه طلبی او را برآورده کند. با این حال بعید است 
که اگر او در تابستان امســال خواهان جدایی 
باشد، باشــگاه مانع او شــود. فابریتزیو رومانو 
یکی دیگر از خبرنــگاران معتبر نقل و انتقالات 
هم اینچنین به داســتان واکنش نشان داده: 
»منچســتریونایتد و اریک تن هــاخ هر دو 
خواهان ماندن کریستیانو هستند و انتظار 

دارند که او بخشی از تیم باشد.«

یوونتوس
خبر پیشنهاد شــدن او به بایرن مونیخ 
درســت بود اما بایرن نمی خواست با 
جذب ستاره ای در سن او ریسک کند 
و بین بازیکنان رختکن تفرقه بیندازد. 
برخی منابع ادعا کرده اند که او می خواهد به تیمی برود 
که در این ســال های پایانی حرفه اش این فرصت را در 
اختیارش قرار دهد و در همین راستا هم در روزهای اخیر 
از تیم هایی مانند یوونتوس، بایــرن مونیخ و به تازگی 

چلسی به عنوان مقاصد احتمالی او نام برده شده است.

آاسرم
مورینیو باز هــم از رونالدو تمجید 
کــرده و او را حرفه ای ترین بازیکنی 
خوانده که با او کار کرده است. خبر 
رســیده مورینیو و آاس رم به دنبال 
این مهاجم پرتغالی هســتند تا بــه ترکیب این تیم 
 جوان تجربه تزریق شــود. فابیو پروتــزی، خبرنگار
 Retesport نوشته: »رم در حال تلاش برای امضای 
قرارداد با شــاگرد سابق مورینیو اســت؛ اما یکی از 
مهم ترین مشــکلات در حال بررسی، حق تصویر این 
بازیکن است که امکان دارد مانع از نهایی شدن قرارداد 
شود.« پروتزی منبع خبری خود را افراد داخل باشگاه 
خوانده اما چیزی درخصوص احتمال بالای رخ دادن این 

جابه جایی بیان نکرده است.

رونالدو ســال ها پیش گفته بود کــه یک روز به 
اسپورتینگ لیسبون برمی گردد اما بعید است چنین 
اتفاقی رخ دهد. مسی هم همیشه می گفت یک روز 
به نیوولز اولدبویز برمی گردد اما بعدا پشیمان شد و 
اعلام کرد به دلیل نبود امنیت برای خانواده اش در 
آرژانتین از این تصمیم منصرف شــده است. حالا 
نشریه سان انگلیس که مثل دیگر نشریات ورزشی 
این کشــور اخبار غیرمعتبر منتشر می کند، در 
خبری اختصاصی مدعی شده که مسئولان باشگاه 

اسپورتینگ لیسبون در اقدامی غافلگیر کننده با 
کریستیانو رونالدو تماس گرفته اند تا ستاره پرتغالی 
را به تیم نخست دوران بازیگری اش برگردانند. یک 
منبع آگاه در این خصوص گفته است: »اسپورتینگ 
می داند که رونالدو عاشق قهرمانی است و دستیابی 
به این هدف در منچستریونایتد با وضعیت فعلی 
هدفی بسیار دور از دسترس است و زمان رونالدو 
هم به سرعت رو به پایان است؛ پس چه راهی بهتر 
از اینکه او دوران بازیگری اش را با برگشتن به خانه 

و بازی در پرتغال به پایان برســاند. پرتغال لیگی 
قدرتمند دارد. مقامات ارشد باشگاه پرس و جوهایی 
انجام داده اند و به اطلاع رونالدو رسانده اند که اگر 
بخواهد منچستریونایتد را ترک کند، از او استقبال 
می کنند.« این در حالی است که مادر رونالدو هم در 
سپتامبر سال 2021گفته بود: »دیگر وقتش شده 
که او به خانه برگردد. من به او گفتم که پسر، قبل 
از اینکه بمیرم، می خواهم یک بار دیگر با پیراهن 

اسپورتینگ ببینمت. ببینیم چه می شود.«

اسپورتینگ

نیمار یک بار از آرزوی همبازی شــدن با کریستیانو رونالدو حرف زده بود: 
»دوست دارم کنار کریســتیانو رونالدو بازی کنم. در دوران فوتبالم موفق 
شدم هم تیمی بازیکنان بزرگی مثل مسی و امباپه باشم، اما هنوز در کنار 
رونالدو بازی نکرده ام.« حالا از او و رونالدو به طور همزمان به عنوان گزینه های 
خرید چلسی یاد می شود، اما بعید است هر دو راهی چلسی شوند. چیزی 
که مشخص است این است که امباپه دوست ندارد نیمار در پاری سن ژرمن 
بماند و از جدایی او به عنوان یکی از شروطش برای تمدید قرارداد نام برده 
بود. مالکان قطری پی اس جی هم دنبال راهی می گردند تا امباپه از شــر 
ستاره برزیلی خلاص شود. کینه امباپه از نیمار به اوایل حضورش در باشگاه 
پاریسی برمی گردد که بازیکن برزیلی و همدستانش او را مسخره می کردند 

و به او »لاک پشت نینجا« می گفتند.
در خبرها آمده بــود که بند تمدید قــرارداد خودکار نیمار با پاری ســن 
ژرمن وجود دارد کــه در تاریــخ اول ژوئیه عملی می شــود، اما این خبر 
خیلی زود تکذیب شد. نیمار تنها کسی اســت که می تواند قرارداد را تا 
سال2027تمدید کند، اما اگر او اصرار به ماندن داشته باشد، زیاد برای 
وجهه اش خوب نیســت. برای همین نیمار بدش نمی آید به تیمی دیگر 
برود. خودش لیگ برتــر را ترجیح نمی دهد، ولی انگار چلســی برای 
جذبش جدی است. به نظر می رسد مالکان آمریکایی جدید باشگاه 
لندنی از میان او و رونالدو یکی را برای این تیم بخواهند. البته نیمار به 
یوونتوس هم پیشنهاد داده شده و تخفیف خوبی هم برای این انتقال 
درنظر گرفته شده است. مدیربرنامه های ستاره برزیلی در حالی او 
را به یوونتوس پیشنهاد داده که بعید به نظر می رسد بانوی پیر، توان 

پرداخت دستمزد بالای این بازیکن را داشته باشد.
اگر نیمار تصمیم به فعال ســازی بند تمدید خودکار قــراردادش تا 
سال2027بگیرد، خلاص شدن از دست او برای مالکان قطری پی اس جی 
عملا غیرممکن می شود، چرا که غرامت فسخ این قرارداد 150 میلیون است 
و علاوه بر آن حقوق بازیکن آن قدر بالاست که سایر تیم های اروپایی حاضر 
به پرداخت آن نخواهند بود؛ به خصوص برای یوونتوسی که اگرچه به جذب 
بازیکنی مانند نیمار راغب است، اما به اطلاع او رسانده که حداکثر حقوقی 
که می تواند بپردازد 8 میلیون یورو در سال )خالص پرداختی( است، همان 
رقمی که پل پوگبا نیز راضی شــده با دریافت آن منچستریونایتد 
را ترک کند و به تورین برگردد. این رقم با 50 میلیون یورویی 
که نیمار سالانه از پاریسی ها می گیرد تفاوت فاحشی دارد 
و می تواند به معنای غیرمحتمل بــودن انتقال بازیکن 

برزیلی به ایتالیا باشد.
توخل یکی از طرفداران پر و پــا قرص نیمار بوده و 
به دنبال فرصتی برای پیوستن او به این باشگاه است. 
چلسی به پاری سن ژرمن از علاقه خود به نیمار اطلاع 
داده است. مدیریت چلســی درک می کند که این 

بازیکن، حقوق بالایی دارد.

3تغییروالیبال
تیم ملی والیبال هفته ســوم لیگ ملت ها را با 3تغییر آغاز می کند. بهروز عطایی سرمربی تیم ملی بعد از پایان 
هفته دوم تصمیم گرفت علی رمضانی، اسماعیل مسافر و محمدرضا موذن را به ایران بازگرداند. به جای آنها فاضل 
پژومان، احسان دانش دوست و ابوالفضل قلی پور در تیم جای می گیرند. عملکرد مسافر خیلی مورد تأیید نبود. 
رمضانی هم با اینکه پاسور محبوب عطایی بود، جای خودش را به پژومان می دهد. دلیل بازگشت موذن به ایران 
هم مصدومیت است. ایران هفته سوم در لهستان بازی می کند و مقابل تیم میزبان، صربستان، اسلوونی و ایتالیا 
قرار می گیرد. ایران در پایان هفته دوم در رده هشتم قرار گرفت. ایران در هفته دوم کانادا و آمریکا را شکست داد و 
مقابل تیم های بلغارستان و برزیل باخت. در هفته اول هم چین و استرالیا را برد و مقابل ژاپن و هلند شکست خورد.

علیحسینیسرمربیوزنهماند
سعید علی حسینی به عنوان سرمربی کنار تیم ملی وزنه برداری می ماند. بعد از اعتراض وزنه برداران به شرایط و 
ترک اردو، محمدحسین برخواه از سرمربیگری تیم ملی کنار گذاشته شد و علی مرادی، رئیس وقت فدراسیون 
علی حسینی را به عنوان جانشین او معرفی کرد. بعد از برکناری مرادی و سپردن سرپرستی به سجاد انوشیروانی 
به نظر می رسید با بازگشت وزنه برداران معترض به اردو، برخواه هم عنوان سابقش را پس بگیرد اما انوشیروانی 
تصمیم دیگری گرفت. علی حسینی سرمربی تیم ملی می ماند و محمدرضا براری از وزنه برداران سابق تیم ملی 

به عنوان کمک مربی به کادر فنی تیم ملی اضافه می شود.

خبر آخر

عبور از حادثه
نیمار در کودکی دچار سانحه رانندگی 

شــد و خونریزی زیادی داشــت. درســال 

2014نیمار تنها 2 سانتی متر با فلج شدن فاصله 

داشت و اخیرا هم نزدیک بود با هواپیمایش سقوط 

کند. او این حوادث را پشت سر گذاشته و حالا باید 

از حادثه امباپه به سلامت گذر کند و تصمیمی 

مفید برای آینده اش بگیــرد. او دیگر 

نفر اول رختکن پی اس جی 
. نیست

نیماردر
چلسییایووه
 باشگاه پاری سن ژرمن و مدیر برنامه های
 این ستاره دنبال راهی برای
رفتن او از پاریس هستند

شاهزادهولزیدرهالیوود
گرت بیل یک روز پس از آنکه از امکانات و کمپ تمرینی باشگاه ولزی کاردیف سیتی بازدید کرد، با 
یک باشگاه آمریکایی قرارداد بست. هم ولز و هم آمریکا می توانست محل مناسبی برای وقت صرف 
کردن این شاهزاده ولزی در تفریح مورد علاقه اش یعنی گلف باشند. فابریتزیو رومانو، خبرنگار معتبر 
نقل وانتقالاتی تأیید کرد که گرت بیل در انتقالی آزاد و با قراردادی یکساله به لس آنجلس اف سی 
آمریکا پیوسته اســت. با صعود تیم ملی ولز به جام جهانی از مسیر پلی آف اروپا و همگروه شدن 
با ایران، آمریکا و انگلیس، در تصمیم بیل برای خداحافظی از فوتبال تجدید نظر صورت گرفت. 
او می خواهد در جام جهانی بازی کند و سپس به خداحافظی بیندیشد. احتمال دارد او پس از این 
فصل کفش هایش را آویزان کند و برای همیشــه چوب گلف در دست بگیرد. به این ترتیب بیل با 
وجود پیشنهاد باشگاه کاردیف، به MLS خواهد رفت تا با جورجیو کیه لینی هم بازی شود. باشگاه 
لس آنجلس اف سی به صورت رسمی از گرت بیل رونمایی کرد. بیل با پیراهن رئال مادرید، 5 بار جام 
قهرمانی لیگ قهرمانان اروپا را بالای سر برد و به 3 قهرمانی لالیگا دست یافت. او اکنون قرارداد 
یک ساله ای با تیم آمریکایی جدید خود امضا کرده و هم تیمی جورجیو کیه لینی و کارلوس ولا شده 

تا کنار هم مدرسه پیرمردها را در تیم صدرنشین لیگ فوتبال حرفه ای آمریکا تشکیل دهند.

رونالدو در چلسی 
رم، لیون، یوونتوس 
اسپورتینگ و...

لیون
فابیو گاتی یک شایعه جدید و خنده دار درباره رونالدو ساخته و گفته: 
» من شنیده ام لیون علاقه مند به جذب کریستیانو رونالدو است.« 
رونالدو حتی اگر به آمریکا هم برود احتمالش بیشتر است تا به لیون و حضور در تیمی 

متوسط و لیگی که مسی با پاری سن ژرمن تا بن دندان مسلح در آن حضور دارد.



20
2 3 0 2 3 6 0   دوشنبه  6 تیر 1401    شماره  8530  2

فلسفهتیمها

تیم بســکتبال ایران نوین که گردانندگان آن مدعی هستند در 
آینده ای نزدیک بــه تیم ملی بازیکن معرفــی خواهند کرد، در 
تورنمنت بین المللی ارمنستان حضور دارد. هم اکنون 26بازیکن 
در 2 تیم ملی و ایران نوین »ب« جای دارند و 4بازیکن نیز به زودی 
برای بازی های 3×3کاپ آسیا معرفی می شوند. این 30بازیکن 
اساس برنامه های تیم  ملی در ماه های آینده را تشکیل می دهند. 
با توجه به اهداف گفته شده پیرامون این تیم ها باید در این چرخه 
باشگاه ها را پیدا کرد که طبق برنامه ریزی فدراسیون نقش آنها 
کمرنگ شــده اســت. بازیکنان فقط در اردوهای مقطعی ملی 

هستند و زمان زیادی را در باشگاه ها به سرمی برند.

نقرهداغ

اوضاع لیگ برتر بسکتبال به لحاظ تعداد تیم نامشخص است. 
سپاهان کنار کشید، نظم آوران اعلام کرد در دسته یک تیم 
می دهد، اکسون بدهکار است و تا تسویه حساب نکند نمی تواند 
بیاید و وضعیت شیمیدر نامشخص است. فدراسیون بسکتبال 
سازمان لیگ تشــکیل داده تا تکلیف لیگ و تیم هایش را تا 
همین چند روز آینده مشخص کند. برخی تیم ها مثل مهرام 
که فصل قبل نتیجه نگرفتند با نگاه به آینده تغییرات را شروع 
کرده اند البته با نگاه تنبیهی به گذشته. مهرام قهرمان 6دوره 
لیگ برتر بسکتبال، فصل قبل به نیمه نهایی نرسید و برهمین 
اساس مسئولان باشگاه تصمیم گرفته اند بازیکنان و کادرفنی 
را جریمه کنند که شامل کسر 30درصد پول ناقابل چند صد 

میلیونی یا میلیاردی از قراردادشان است.

بسکتبال ایران روزهای شلوغی را سپری می کند. مسابقات 
قهرمانی نوجوانان آسیا تازه به آخر رسیده و نوجوانان دختر 
در سطح Bآسیا )دسته2( بازی می کنند. تیم ملی در اردوی 
صربستان و تیم ب در تورنمنت ارمنستان است. با کارهایی 
که از سال های پیش صورت گرفت، فدراسیون جواد داوری 
چند تیم را همزمان به چند مسابقه اعزام کرد. در این اعزام ها 
انتظار این بود که تیم نوجوانان پســر در آسیا نتایج بهتری 
بگیرد ولی این تیم هشتم شد، بدترین عنوانی که در تاریخ 
حضور تیم های زیر 16ساله  ایران در آسیا به دست آمده بود. 
با این حال نفرات نوجوان خوبی داریــم که برخی در آینده 

پشتیبانان بزرگی برای بسکتبال مان خواهند شد.

روزهایشلوغ

زیرحلقه
افشین رضاپور | کارشناس بسکتبال

جدول 8530

85
29

ره  
ـا

شم
ل 

د       و
ــ

ل ج
ــ

ــ
حـ

افقی:
1- غذای قبل ظهر- حرکت و 

جنبش- پوچ و بی ارزش
2- خریــدار یــا فروشــنده- 
محله ای در تهــران که زادگاه 

تختی بوده است
3- کاشــتن بوته برنج- سوره 

چهل و سوم قرآن- شخصی
4- سـوغــــات تابســـتان- 
ذبح کننده شتر- نوعی از نژاد 

سگ
5- من و شــما- از کهن ترین 
ساز های بادی- پرهیز کردن- 

بله فرانسوی
6- نهایت آرزو- ســرخ- قطعه 

موسیقی
7- پرنده دریایی بزرگ- ایالتی 

در آمریکا- پول کره جنوبی
8- نمایشنامه ای نوشته نغمه 

ثمینی
9- سوپ روســی- از رهبران 
جنبــش اســتقلال هنــد- 

مشگین شهر سابق
10- تخلص منوچهر آتشی- 
ملزومــات  از  پشــت گرم- 

خوشنویسی
11- شــماره همیــن ردیف- 
آخرین حــرف الفبای یونانی- 
پسر ســهراب در شــاهنامه- 

پیش درآمد آشغال
12- شــیوه- شــهری در 

شهرستان رفسنجان- مملکت
13- منتشر کننده کتاب- راه 

رفتن کودکانه- به رو خوابیده
14- ترافیک سنگین- سعادت 

و خوشبختی
15- ساخته شده از خاک رس- 

شکست ورزشی- شکاک
  

عمودی:
1- زمیــن مناســب فوتبال- 

برگزیده- فشار روحی
2- قلعه مشــهور کاشــمر- 
معاهده ای که به جنگ جهانی 
اول پایان داد - حرف آزار دهنده
3- جملات آهنگین برای بیان 
نظر های جمعی- پیشــکار- 

ایشان
4- لنگه بار- نوشــته شــده- 

بی ارزش
5- آرامگاه- رســوا و بی آبرو- 

ساعت قدیمی
6- انتهــای زبان ایــن مزه را 
تشــخیص می دهد- شــعله 

آتش- گروه محافظان ویژه
7- بادها- دستور- سرچشمه 

حیات
8- پنهان کردن- پیش نویس- 

کوه آتشفشانی ایتالیا
9- رمق آخر- ملاط ســنتی و 

ضد آب- ماری بسیار سمی
10- بیــزاری- دیرکــرد- 

بلند ترین فلات جهان
11- فرمانده- قصیده ســرای عهد 
قاجار- از نام های حضرت فاطمه)س(
12- محــل تولد- تخلــص مولانا- 

پروردگار
13- آگاه- مبتکر- بسیار مهربان

14- راهــی که به آخر نمی رســد!- 
نویسنده روســی رمان تاراس بولبا- 

معادل فارسی حق العمل
15- از جان گذشــته- جانشینی- 

15جاده آهنی

يجرگازانزومرم
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هنشاپرنيتشاك
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روشايراهلدريش
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    دبل بانوان در روز سوم
زهرا پوراسماعیل تکواندوکار وزن 73- کیلوگرم تیم ملی 
زنان ایران در دور نخست مقابل راما الراب از اردن با نتیجه 
2 بر صفر به پیروزی رسید. او در ماقبل فینال در برابر »می 
نا میونگ« قهرمان دوره قبل مســابقات قهرمانی آسیا از 
کره جنوبی با نتیجه 2 بر صفر به پیروزی رسید و راهی دیدار 
فینال شد. زهرا پوراســماعیل در دیدار نهایی برابر دنیز از 
ازبکســتان با نتیجه 2 بر صفر )7 بر 4 و 8 بر 3( به برتری 

رسید و به مدال طلای مسابقات قهرمانی آسیا رسید.
اکرم خدابنده در وزن 73+کیلوگرم در نخســتین مبارزه 
خود موفق شد الیاس الیسار از ســوریه را شکست دهد و 
راهی دیدار پایانی شود. خدابنده در فینال برابر ژائو از چین 
به میدان رفت و در دو راند متوالی و با نتایج 12 بر یک و 9 

بر 4 به  برتری دست یافت و صاحب مدال طلا شد.تیم ملی 
تکواندوی زنان ایران تاکنون موفق به کسب 3طلا توسط 
ناهید کیانی، زهرا پوراســماعیل و اکرم خدابنده، 2نقره 

توسط مبینا نعمت زاده و نسترن ولی زاده و یک برنز توسط 
زهرا شیدایی شده اســت. ایران با این مدال ها در جدول 
تیمی صدرنشین است و به احتمال فراوان در بخش زنان به 

قهرمانی آسیا خواهد رسید.

   مدال نقره نادعلیان
در بخش مردان علیرضا نادعلیــان در وزن 87+کیلوگرم 
در نخستین پیکار خود در مرحله یک چهارم نهایی الوداح 
نماینده قطر را با نتیجه 2 بر صفر شکســت داد و سپس 
امیرعلی اکبری از افغانســتان را نیز بــا نتیجه 2 بر صفر 
از پیش رو برداشــت و به فینال رسید. نادعلیان در فینال 
مقابل سونگ ژائوژیانگ از چین قرار گرفت که با نتیجه 2 

بر صفر شکست خورد و به مدال نقره رسید.

   برنامه روز آخر
در روز پایانــی رقابت هــای قهرمانی آســیا در وزن 63- 
کیلوگرم مردان که 19تکواندوکار حضــور دارند، فرزان 
عاشورزاده در دور نخست به دیدار لینگ یوشوایی از چین 
می رود و درصورت برتری به مصاف یکی از تکواندوکاران 
هنگ کنگ، کویت یا ازبکســتان خواهد رفت. امیرمحمد 
بخشــی هم در وزن 80- کیلوگرم ابتدا رامش حسینی از 
افغانستان را پیش رو دارد و درصورت برتری به دیدار برنده 
پاکســتان و کره جنوبی می رود. تیم ملی تکواندوی ایران 
تا پایان روز سوم مســابقات موفق به کسب 3طلا، 5نقره 
و 2برنز در مجموع رقابت های مردان و زنان شــده است. 
این رقابت ها بــا حضور 299تکواندوکار از 34کشــور در 

کره جنوبی جریان دارد.

3مدال در روز سوم آسیا
مسابقات تکواندوی قهرمانی آسیا با 2مدال طلا برای زنان و 

یک مدال نقره برای مردان ایرانی پیگیری شد
در سومین روز از رقابت های تکواندوی قهرمانی آسیا که به میزبانی کره جنوبی در 
حال برگزاری است، زهرا پوراسماعیل و اکرم خدابنده با شکست رقبای خود به 
مدال طلا رسیدند. علیرضا نادعلیان تکواندوکار سنگین وزن ایران نیز در دیدار 

فینال با شکست در مقابل حریفش روی سکوی نایب قهرمانی قرار گرفت.

لیلی خرسند|  فرزانه فصیحی دوباره خودش را ثابت کرد. 
این بار در ماده ای که سال ها می گفتند ماده تخصصی 
او نیست. فرزانه که در دوی 60متر برای نخستین بار در 
دوی سرعت برای زنان سهمیه مسابقات قهرمانی جهان 
گرفته بود، سال پیش به خاطر عملکرد خوبش سهمیه 
یونیورســالیتی بازی های المپیک را در دوی 100متر 
گرفت اما نظر بعضی ها این بود که این سهمیه به ناحق 
به او داده شده است. او نه تنها در المپیک توانست یک 
مرحله صعود کند، که شنبه در مسابقات قهرمانی کشور 
ترکیه هم رکورد ایران را شکست. او حالا با مدرك حرف 
می زند و می خواهد همه صدایش را بشنوند: »من دونده 

100متر هستم.«

    ترکیه برای فرزانه اتفاقات خوبی داشــته، 
رکورد ورودی قهرمانی جهان را در این کشور به دست 
آوردی و حالا هم در 100متر به رکورد جدیدی رسیدی. 

چرا همه اتفاقات خوب در ترکیه برای شما می افتد؟ 
بله، ترکیه همیشــه برای من اتفاقات خوب داشته و 
رکوردهای خوبم را در ترکیــه زده ام. 60متر را که 7و 
25صدم ثانیه دویدم یا پارســال که 100متر را 11و 60 
دویدم و امسال هم که به رکورد رسیدم. ترکیه همیشه 
به من لطف داشته. نمی دانم چرا اینجا رکوردهایم خوب 
می شود. چرایش را باید از خود ترکیه پرسید. هر چه 

هست دمش گرم!

     موقع دویدن، متوجه شدی که داری رکورد 
می زنی؟ آن لحظه به چه فکر  کردی؟ برای رکوردشکنی 

برنامه داشتی؟
من خیلی به رکورد نزدیک بودم. در مشهد هم خوب 
دویدم ولی به خاطر اتفاقی که افتاد، رکوردم ثبت نشد. 
می دانســتم که می توانم خوب بدوم و برنامه داشتم. 

تابلویی که رکورد نفر اول را نشان می داد، با خط پایان 
خیلی فاصله داشــت اما وقتی خط را رد کردم، تابلو را 
دیدم و متوجه شدم که رکورد زده ام. به خاطر همین هم 
خوشحالی کردم. آن لحظه مردم. چون برای رسیدن به 

این رکورد خیلی سختی کشیده بودم.

     همیشه می گفتند فرزانه دونده 60متر است 
نه 100متر. این رکورد به همه ایراداتی که از تو می گرفتند، 
پایان داد. دوست نداشتی قبل از المپیک به این رکورد 

می رسیدی؟
من در 100متر رکوردهای خیلی خوبی ثبت کرده بودم، 
حتی قبل از المپیک و بعد از اینکه در 60متر ســهمیه 
جهانی را گرفتم، در 100 متر خوب دویدم. اما خیلی ها به 
من می گفتند که تو فقط دونده 60متری. با اینکه در ایران 
دومین نفری بودم که در 100متر زیر 12ثانیه دویده بودم و 
بهترین رکوردهای تاریخ این ماده را داشتم، ولی خیلی ها 
به من می گفتند دونده 60. درست است این رکورد به همه 
حرف هایی که بود، پایان داد و حالا با مدرك می توانم 

بگویم من دونده 100متر هم هستم.

     قبل از المپیک توکیــو بعضی ها قضاوت 
منصفانه نداشتند و نظرشان این بود که به جای تو باید 
سهمیه یونیورسالیتی به یک دونده جوان داده می شد. با 
این رکوردشکنی به نظر می رسد هنوز انگیزه ات بالاست.

من به خودم گفته بودم که زمان همه  چیز را مشــخص 
می کند و کرد. خدا را شکر زمان همه  چیز را حل کرد و 

روی همه قضاوت ها سرپوش گذاشت.

     بعد از این قرار است چه اتفاقی برای فرزانه 
بیفتد. برنامه ای برای المپیک پاریس داری؟

قطعا برای آینده برنامه دارم. این رکورد انگیزه ام را برای 

ادامه دادن بیشتر 
بازی های  کــرد. 

کشورهای اسلامی، 
مسابقات قهرمانی آسیا 

و تورنمنت   های مختلف 
هست و برای تک تک  آنها 

برنامه دارم.

     رقیب ایرانی هم داری؟
رقبای ایرانی خیلی زحمت می کشند. 

ســاناز امیرپور، حمیده  اسماعیل نژاد، 
فائزه نسایی و... دونده های خوب و جوان 
هســتند. انگیزه و هدف دارند. همیشه 

گفته ام استعداد در ایران فراوان است. در 
مشهد بعد از چند ســال کنار آنها دویدم و 
دیدم که چقدر باانگیزه هستند. از دویدن 
در کنار آنها لذت بردم. امیدوارم به راهشان 
ادامه بدهند و دلســرد نشوند. حیف این 

بچه هاست که پیشــرفت نکنند و از 
استعدادشان استفاده نکنند. امیدوارم 
که بتوانند رکوردهای من را بشکنند. 
به خودشان هم گفته ام که امیدوارم 
این رکوردشکنی قسمت شما بشود. 

من خوشحال  می شوم بچه ها بتوانند به 
رکورد جدیدی برسند.

    مربی داری؟
تا بازی های کشورهای اسلامی در ترکیه تمرین می کنم. 
شرایط تمرینی اینجا خوب است. وقتی صربستان هستم 
با مربی صرب کار می کنم اما وقتی آنجا نیستم، همسرم با 

هماهنگی با مربی صرب برایم برنامه می چیند.

خیلی چسبید

رقیبان فرزانه دونده های ترکیه ای بودند، نفراتی که به 

نظر می رســید فاصله زیادی با او دارند: »دو خیلی خوب بود. 

خیلی انگیزه ام بالا بود. به هیچ وجه نمی خواستم این لحظه را از دست 

بدهم. همه تلاشم و دست  و پا زدن هایم برای رسیدن به این لحظه بود. 

به خاطر همین خیلی بهم چسبید. من برای رسیدن به این رکورد از هیچ 

تلاشی دریغ نکرده بودم. درست است رقابت خوب است ولی چون هدفم 

رکورد بود، نیازی به حریفان نداشتم. وقتی مقدماتی دویدم می دانستم 

اول می شوم، چون فاصله ام با بقیه زیاد بود. برای رسیدن به زمان خوب 

می دویدم. این مسابقات، مسابقات قهرمانی کشور ترکیه بود. ترکیه 

هم دونده هــای خوبی دارد. تعداد نفراتی کــه برای بازی های 

المپیک توکیو اعزام کرده بود، بالا بود ولی من همیشه در 

100و 60متر اینجا اول بوده ام.«

Taekwondo

 ثابت کردم
دونده 100 متر هستم

فرزانه فصیحی، رکورددار جدید دوی 100متر ایران می گوید: دوست دارم 
دختران ایران رکوردم را بشکنند 



چکش ها برای که به 
صدا درمی آیند؟ 

»حراج ملی ایران« به فروشی معادل ۴۲ 
میلیارد و ۴۲۴ میلیون تومان دست یافت

اوایل دهه 1390بود که تــاش و تمنای فراوان 
تعدادی از فعالان هنری برای راه اندازی حراج های 
بزرگ هنری در ایران به تولد ۲»حراج تهران« و 
»حراج ملی ایران« انجامید. حراج تهران به معرفی 
و عرضه هنر مدرن و معاصر ایران تعلق داشــت و 
حراج ملی به محملی برای ارائه آثار هنر ســنتی 
ایرانی بدل شد. در تمام این سال ها، حرف وحدیث 
و انتقاد درباره اصالت برخی آثار یا منشأ پول هایی 
که در حراجی ها خرج می شود، زیاد بوده و حتی 
سال گذشته مسعود فراســتی، منتقد جنجالی 
سینما، در برنامه »هفت« نوک پیکان انتقادهایش 
را به ســمت حراج تهران گرفــت و حرف هایش 
صدای اعتراض تعدادی از هنرمندان تجســمی 
را درآورد. برخی ها برگــزاری حراج های هنری 
را فرصتی برای پویایی بــازار آثار هنری و معرفی 
و عرضه هنر ایران به جهــان می دانند و عده ای 
دیگر بر این اعتقادند که شــفاف نبودن سازوکار 
حراج ها یا زیر سؤال بودن اصالت آثار یا رخ دادن 
مســائلی مثل خرید اثر عرضه شده از سوی خود 
فروشنده برای افزایش کاذب قیمت اثر به وجهه 
و اعتبار حراج ها لطمه زده است. هم حراج تهران 
و هم حراج ملی رویدادهایی خصوصی هستند و 
ارتباطی به دولت ندارند. جمعه گذشته هفتمین 
دوره حــراج ملی ایران در حوزه هنر کاســیک 
و اســامی در خانه همایش برگزار شــد که به 
فروشی معادل ۴۲ میلیارد و ۴۲۴ میلیون تومان 
دســت یافت. در این حراج، مجموعه قلمدان و 
پاکت نامه )۲1 قلمدان و ۲پاکت نامه( با 9میلیارد 
و ۶00 میلیون تومان به فروش رســید تا عنوان 
گران ترین اثر این دوره را به خود اختصاص دهد. 
حراج ملی ایران رویدادی اســت که خانه حراج 
ملی آن را از ســال 1390 برگزار می کند و هادی 
پورجاوید و علی روحانی مدیران آن هستند. این 
حراج با هدف پیدا کردن بــازاری برای هنرهای 
سنتی ایرانی آغاز به کار کرد و در آن آثار نقاشی، 
مجسمه، خوشنویسی، نقاشی خط، نگارگری، نسخ 
خطی، تذهیب، صنایع دستی، جواهرات، فرش و 

منسوجات به فروش رسیده است.

این آثار متعلق به کیست؟
بخشــی از ارزش و اهمیت یک اثر هنری از اسم 
و رســم خالقش مایــه می گیــرد؛ از همین رو، 
حراجی های هنری معتبــر معمولا درباره تعیین 
خالقان آثار هنری ضوابط سفت و سختی دارند و 
کمتر به آثاری که خالقشان مشخص نیست، روی 
خوش نشان می دهند. با وجود این، در این دوره از 
حراج ملی ۶اثر منسوب به فروش گذاشته شد. با 
وجود اینکه قدمت تاریخی و کیفیت هنری خود 
اثر نیز در تعیین ارزش آن بسیار مهم است، اما آیا 
ارائه ۶اثر منسوب در یک حراجی که می خواهد به 
استانداردهای حراجی های هنری بزرگ و معتبر 
برســد، کمی زیاده از حد نیســت؟ در این دوره 
۴0 اثر از هنر کاسیک ایرانی و اسامی به حراج 
گذاشته شد که از آثار شاخص این دوره می توان 
به مجموعه قلمدان و پاکت نامــه )۲1قلمدان و 
۲پاکت نامه(، مینیاتوری منسوب به حسین بهزاد، 
شمایل منسوب به آقا ابراهیم، شمایل اثر علی ابن 
محمد ابراهیم نقاش باشی، نقاشی لاکی منسوب 
به میرزا بابا، 5لت نقاشی منسوب به علی خان صبا، 
در چوبی متعلق به کارگاه میرزا آقا امامی، نســخ 

خطی قرآن و منسوجات اشاره کرد.

تجسمی
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 شکست توطئه دشمن 
در مسجد ابوذر

 بازخوانی ششم تیرماه سال 13۶0
 روزی که به مقام معظم رهبری سوء قصد شد

فارابی مسیر را برای 
ابن سینا هموار کرد

 نگاهی به آثار  و  زندگی 
معلم ثانی

 عناصر مشترک 
در ادبیات فارسی و لهستانی

 گفت وگو با استاد ایران شناسی
دانشگاه کراکوف لهستان

هدی 
 زین العابدین 
در فیلم تازه 

مقدم دوست  

هــدی زین العابدین زوج 
مصطفی زمانی در »عطرآلود« 
شد. پس از مصطفی زمانی 
اکنون هــدی زین العابدین 
به عنوان بازیگر جدید پروژه 
»عطرآلود« تازه ترین ساخته 
سینمایی هادی مقدم دوست 
معرفی شــد تا زوج اصلی 
این فیلم را تشکیل دهند.

عطرآلود به نویســندگی 
حسین حسنی یک ملودرام 
عاشقانه است که با نگاهی 
انســانی بــه دغدغه های 
اخلاقی بشرِ امروز می پردازد.
مقدم دوســت با این فیلم 
پس از ۷ سال با کارگردانی 
یک اثر به سینما بازگشته 
 اســت.»عطرآلود« بــه

تهیــه کنندگی یوســف 
منصوری تازه ترین محصول 
سازمان ســینمایی سوره 

حوزه هنری است.

 محمدمهدی عســگرپور تهیه کننده و کارگردان سینما به عنوان 

مدیرعامل خانه هنرمندان ایران انتخاب شد.خبر آخر
به گزارش روابط عمومی خانه هنرمندان ایران، اعضای شــورای 
عالی خانه هنرمندان ایران در جلسه  دیروز با اکثریت آراء، محمدمهدی عسگرپور 
تهیه کننده و کارگردان سینما را به عنوان مدیرعامل خانه هنرمندان ایران انتخاب 
کردند.  در متن پیام شورای عالی خانه هنرمندان ایران در پی انتخاب محمدمهدی 
عسگرپور آمده است:» شورای عالی خانه هنرمندان ایران در جلسه مورخ 5 تیر 
ماه 1۴01 و متعاقب افزون بر ۲ ماه بررسی، رایزنی، تبادل نظر، و برگزاری جلسات 
مصاحبه با نامزدهای متعدد و اســتماع ســوابق، برنامه ها و نقطه نظرات ایشان، 
سرانجام و با اکثریت مطلق آراء، آقای محمدمهدی عسگرپور را برای مدت ۲ سال 
به مدیرعاملی خانه هنرمندان ایران برگزید.  شورای عالی خانه هنرمندان ایران 

ضمن قدرشناسی از زحمات مجید رجبی معمار، مدیرعامل پیشین، و سپاسگزاری 
از مساعی حمیدرضا نوربخش، سرپرست موقت خانه هنرمندان ایران، آرزومند 

توفیق روزافزون مدیرعامل منتخب خانه است.«
محمدمهدی عسگرپور پیش از این ریاست هیات مدیره و مدیرعامل خانه سینما، 
قائم مقام مدیر شبکه ۲ سیما، مدیر گروه کودک و نوجوان شبکه ۲ سیما، معاونت 
واحد جنگ بنیاد ســینمایی فارابی، عضو بخش فرهنگی بنیاد سینمایی فارابی 
از دوره تأسیس بنیاد، معاون هنری ســازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران، 
مدیرعامل بنیاد سینمایی فارابی، دبیر اولین سمپوزیوم بین المللی مجسمه سازی 
تهران، دبیر جشن بزرگ سینمای ایران در دوره نهم؛ دبیر بین المللی فیلم فجر 
 در دوره های ۲0 و ۲1، دبیر جشنواره فیلم کودک و نوجوان اصفهان در دوره های
1۷ و 1۸، نایب رئیس فدراســیون بین المللی انجمن هــای تهیه کنندگان فیلم 

)FIAPF( و مدرس کارگردانی دانشــگاه صداوسیما را در سوابق مسئولیت های 
خود داشته اســت. بعد از اســتعفای مجید رجبی معمار در اســفند 1۴00 از 
مدیرعاملی خانه هنرمندان ایران، حمیدرضا نوربخش از اعضای شــورای عالی، 

سرپرستی این مجموعه فرهنگی هنری را برعهده داشت.

قصه های ایرانی؛ دنیای فانتزی
گفت وگوی همشهری با مسعود آب پرور کارگردان سریال »مستوران« که این شب ها روی آنتن می رود

با رسیدن تابستان، شبکه های تلویزیونی میزبان سریال های 
جدید شــدند، اما مثل همیشه شــبکه هایی چون  آی فیلم، 
تماشــا و... ســریال های تکراری را روی آنتن دارند. یکی از 
این ســریال هایی که بعد از چند تعویــق روی آنتن رفت، 
»مستوران« از تولیدات سازمان اوج بود؛ سریالی که در طول 
تولید کارگردانش تغییر یافت. ۷قســمت ابتدایی مستوران 
را سیدجمال ســیدحاتمی کارگردانی کرد و بعدها مسعود 
آب پرور به پروژه اضافه شــد. این کارگردان می گوید: تجربه 
کردن گونه هــای متفاوت کمک زیادی به من کرده اســت. 
وقتی پیشــنهاد کارگردانی سریال مســتوران به من شد، 
به شدت اســتقبال کردم. تاش کردیم با توجه به اینکه هر 
کارگردان سبک و ســیاق خود را دارد، این سریال یکدست 
باشد. ۸0درصد بازیگران انتخاب شده بودند و دیگر بازیگران 
در طول تولید انتخاب شدند. پخش »مستوران« شروع و حالا 
پیش تولید فصل دوم آن آغاز شده؛ سریالی که توسط اوج به 
تولید رسیده است و این روزها تبلیغات محیطی زیادی را در 
فضای پایتخت دارد. این ســریال زمان و مکان ندارد، اما به 
عقیده سازندگانش ریشه در داستان های کهن ایرانی دارد. 
مســعود آب پرور به همراه تیمی که در اختیار داشت 10ماه 
طول کشید تا »مستوران« را تولید کند و تیم قبل از وی هم 
5ماه کار را پیش بردند. این کارگردان در پاسخ به این سؤال 
که با توجه به اینکه در نیمه راه به پروژه پیوستید، آیا با تمام 
قصه و بازیگران موافق بودیــد؟ توضیح می دهد: »وقتی کار 
را شروع کردم به طور حتم شــرایط موجود را پذیرفته بودم، 
موافق بازیگران بودم و خدا را شــکر مشکلی در طول تولید 

»مستوران« نداشتیم.«

جذابیت در تجربه
این کارگردان که در ژانرهای مختلف کار کرده و سریال هایی 
با قصه هــای مختلف ســاخته درباره تجربــه حضورش در 
»مســتوران« می گوید: »هیچ وقت دلم نمی خواهد فقط در 
یک ژانر خاص باقــی بمانم و کار کنم. من کار را با ســاخت 
ویدئو کلیــپ و نماهنگ شــروع کردم؛ تولیــدی که به آن 
بمب تصویری می گویم؛ چراکه معتقــدم نماهنگ ها باید از 
زیبایی شناسی تصویری و احساســی، غنی و لبریز باشند تا 

بتوانند مخاطب را جذب کنند؛ لذا در این تجربه ها، همیشه 
کشــف ظرفیت تصویری برایم ضروری است و به طور حتم 
زمانی فیلمسازی و سریال سازی  برایم جذاب است که بتوانم 

در گونه های مختلف ورود و آنها را تجربه کنم.«

قصه ای که مکان و زمان ندارد
آب پرور از پذیرفتن سریال »مستوران« می گوید و اینکه وقتی 
ساخت این ســریال فانتزی و افسانه ای پیشــنهاد شد، از آن 
استقبال کرد: »از همکاری و ساخت این سریال راضی هستم، 
اما نکته ای که اغلب کارگردانان همیشه حسرتش را می خورند 
همان زمان و سرمایه بیشتر اســت که می تواند خروجی کار 
را بهتر کند. با این حال مســتوران را دوســت دارم و معتقدم 
جای خالی چنین ســریالی در تلویزیون دیده می شود.« این 
کارگردان از خیالی و افسانه ای بودن »مستوران« هم می گوید 
و اینکه درآن نمادها و المان های ایرانی و اسامی وجود دارد، 
اما در برگیرنده هیچ دوره تاریخی نیست و شامل زمان و مکان 

خاصی نمی شود.

باز هم »برف بی صدا می بارد« 
عاوه بر »مستوران« که از شبکه یک پخش می شود، شبکه 
3سیما پس از بیش از 3ماه وقفه در پخش ادامه سریال »برف 
بی صدا می بارد« 3۲ قســمت باقیمانده را روی آنتن خواهد 
برد. پخش سریالی که به عنوان ســریال بلند تلویزیون از آن 
یاد می شــود، قرار بود پس از ایام رمضان از سر گرفته شود. 
این سریال به کارگردانی پوریا آذربایجانی برای ۲00قسمت 
به قلم مرحوم مسعود بهبهانی نیا نگاشته شده که فصل اول 
سریال شامل 100قســمت بود. سال گذشته ۶۸قسمت آن 
از شبکه 3سیما پخش شد. تصویربرداری فصل اول سریال، 
اردیبهشت ماه سال جاری به پایان رسید و برای ساخت فصل 
دوم سریال شامل 100قســمت دوم هنوز تصمیمی گرفته 

نشده است.

»وضعیت زرد« در شبکه2
فصل دوم ســریال »وضعیت زرد« به تهیه کنندگی مسعود 
ملکی مشهور و کارگردانی مجید رستگار از شنبه ۲۸ خرداد 
در جدول پخش برنامه های شــبکه ۲ســیما قــرار گرفته 
اســت. فصل اول ســریال درباره اخراج یک مهندس طراح 
سانتریفیوژی از سازمان انرژی اتمی بود و داستانک های دیگر 
حول محور این قصه می گشت. فصل دوم هم دارای رگه های 

سیاسی است و قصه و شخصیت های آن شــامل ۶کاراکتر 
محوری می شود.

»تازه وارد« در شبکه 3
سریال 11اپیزودی »تازه وارد« به تهیه کنندگی محمدجواد 
موحد از شبکه 3روی آنتن رفته است .این سریال که محصول 
خانه تولیدات جوان صداوسیماست و در باشگاه فیلم سوره 
تولید شده، هر شب ساعت ۲0 و ۴5 دقیقه پخش می شود.
این ســریال در ژانر خانوادگی اجتماعی ســاخته شده و به 
مســئله فرزندآوری و معضات خانواده هایی که در سودای 
بچه دار شدن هستند، می پردازد. ساخت اپیزودهای مختلف 
»تازه وارد« برعهده حســن حبیب زاده، رضا محبی، میاد 
محمدی، ســجاد معارفی، رضا کشــاورز، احمد حیدریان، 

محسن امانی و محمدجواد صالحی بوده است.

»داستان یک شهر« بعد از 20سال
فصل سوم »داســتان یک شــهر« به کارگردانی محمدرضا 
آهنج، چهارم تیر از آنتن شبکه 5پخش خود را شروع کرده 
است. این مجموعه یکی از سریال های پرمخاطب تلویزیون 
در دهه ۸0 بود که ۲فصل ۲۶قسمتی آن به تهیه کنندگی و 
کارگردانی اصغر فرهادی از سال 13۷۸ تا 13۸0روی آنتن 
رفت و اکنون بعد از ۲0ســال، پیمان عباسی نگارش نسخه 

جدیدی از این مجموعه تلویزیونی را برعهده گرفته است.

آزادی مشروط در زندان قصر
در تب و تاب تولید ســریال های تلویزیونی هم رئیس رسانه 
ملی، به زندان قصر رفت تا بازدیدی از سریال جدید ده نمکی 
داشته باشد. سریال »آزادی مشروط« به کارگردانی مسعود 
ده  نمکی این روزها در زندان قصر در حال تصویربرداری است. 
داستان این سریال روایت تاش های کادر درمان، پرستاران 
و فعالیت گروه های جهادی در مقابلــه با کرونا در قالب طنز 
است. آزادی مشروط سریال تلویزیونی در 30قسمت یکی از 

تولیدات جدید مرکز سیمافیلم است.

سریال های تکراری 
سریال های »راه در رو«، »خوش نشین ها«، »فرار از زندان«، 
»روزگار خوش حبیب آقا« و »مستوران« قرار است در تابستان 
امسال از آنتن شبکه تماشا پخش شوند. پخش سریال های 
»مدیرکل«، »افسانه جومونگ« در تابستان ادامه دارد. فصل 

چهارم سریال »نون.خ« هم بعد از مدت ها کلید خورد. تاکنون 
3فصل از مجموعه »نون.خ« به کارگردانی ســعید آقاخانی 
برای شبکه اول ساخته شده است. »نون. خ 1« نوروز 9۸ از 
شبکه یک سیما روی آنتن رفت. سری دوم این مجموعه طنز 
نیز سال 99 پخش شــد و »نون.خ 3« نوروز 1۴00 از شبکه 

اول روی آنتن رفت.

کمند امیرسلیمانی در »بی همگان«
بالاخره تکلیف نقش مرحومه زهره فکورصبور هم در سریال 
»بی همگان« مشخص شد. قرار است کمند امیرسلیمانی ادامه 
نقش فکورصبور را بازی کند. مهران مهام درباره زمان پخش 
این سریال گفته است: »هنوز کنداکتور و زمان پخش قطعی 
»بی همگان« مشخص نشده، اما ســریال را برای کنداکتور 
فصل پاییز آماده خواهیم کرد. 19قسمتی که مرحومه زهره 

فکور صبور هم بازی کرده از تلویزیون پخش می شود.«

شهریور؛ پایان »جشن سربرون«
حسن نجاریان، تهیه کننده سریال »جشن سربرون« هم از 
حجم کار زیاد مجموعه می گوید و اینکه تمام تاششان این 
است که این سریال را برای شــهریور روی آنتن ببرند. وی 
توضیح می دهد: »این روزها همچنان مشغول انجام مراحل 
پس از تولید سریال هستیم؛ به دلیل اینکه بخش جلوه های 
ویژه و کامپیوتری این مجموعه خیلی زمان می برد و حجم 
کار بالاســت؛ بنابراین تمام تاشــمان را می کنیم تا هرچه 
زودتر سریال آماده شود و به احتمال زیاد سریال از شبکه یک 

پخش می شود.«

پایان »بی نشان« 
»بی نشــان« در 30قســمت تولیــد شــده و مرتضــی 
رزاق کریمی، تهیه کننده سریال »بی نشــان« هم از پروسه 
 ســاخت این مجموعه می گوید: »این ســریال در ژانر درام 
خانوادگی ـ اجتماعی برای شبکه 3تولید شده است. تحقیق و 
نگارش فیلمنامه این مجموعه تلویزیونی از حدود ۲سال و نیم 
پیش آغاز شده و آزیتا ایرایی و مهدی حمزه به طور مشترک 

نویسندگی این سریال را برعهده دارند.« 
وی ادامه می دهد: »سعی کردیم در این سریال به موضوعات 

اجتماعی اشــاره داشــته باشــیم و قصه 
 آن مبتنی بــر واقعیت های امــروز جامعه

 باشد.«

فهیمه پناه آذرتلویزیون
روزنامه نگار
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حراج ملی مجوز ندارد
مرتضــی ادیــب زاده، 
کل  اداره  سرپرســت 
موزه ها و امــوال منقول 
تاریخــی و فرهنگــی 
به انتقاد از هفتمیــن دوره »حراج ملی« 
پرداخت. ادیب زاده در صفحه شــخصی 
خود نوشت: »هیچ گونه مجوزی از سوی 
اداره کل موزه های وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دســتی برای حراج 
ملی صادر نشده است و همچنین به اطلاع 
می رساند با توجه به قدمت و قداست این 
آثار هرگونه خروج آنها از کشور ممنوع 
بوده و برابر با ماده ۵۶۱ مجازات اسلامی 
جرم محسوب می شود.« آیا جواز نداشتن 
این حراجی به معنای این اســت که آثار 
فروخته شــده باید باز پس داده شوند؟ 
همچنین باید پرســید آیا آثار به فروش 
گذاشته شــده در این حراجی جزو آثار 
نفیس ملی محســوب می شوند یا خیر؟ 
اساسا مسئولیت نظارت بر حراجی های 
خصوصی برعهده کدام نهاد است؟ اداره 
کل هنرهای تجســمی وزارت فرهنگ 
و ارشاد اســلامی چه وظیفه ای در قبال 
حراجی هــا دارد؟ تعییــن اصالت آثار 
ارائه شده در حراجی ها بر عهده کیست؟ 
سود حاصل از فروش این آثار به هنرمند 
می رســد یا واســطه هنــری؟ درآمد 
حراجی ها به جیب چه کسی می رود؟ پاسخ 
به این پرســش ها می تواند در برگزاری 
بی چون وچرای حراجی های هنری مؤثر 
باشد. شفافیت درباره سازوکار اقتصادی 
حراج های هنری موضوعی است که گویا 
هیچ سازمان یا نهادی به دلایل مختلف 

تمایل پرداختن به آن را ندارد.

آغاز اکران 
»زالاوا«  

سخنگوی شورای صنفی 
نمایش از متقاضی شــدن 
3 فیلم جدید برای اکران و 
آغاز نمایش »زالاوا« خبر 
داد. همایون اسعدیان - دبیر 
و سخنگوی شورای صنفی 
نمایش - درباره جلسه این 
شورا گفت:  در این جلسه 
مقرر شــد که از این پس 
پخش کننده ها به شــیوه 
سابق تقاضای اکران فیلم ها 
را برای شورای صنفی نمایش 
بفرستند، چون تقاضاها در 
این مدت برای ســازمان 
سینمایی ارسال می شد و بر 
همین اساس در جلسه دیروز 
تقاضا برای اکران سه فیلم 
اعلام وصول شد. به گفته 
وی این فیلم ها »پیتوک« 
بــه کارگردانــی مجید 
صالحی، »تی تی« ساخته 
آیدا پناهنــده و »بازیوو« 
به کارگردانی امیرحسین 
قهرایی هســتند و زمان 
اکران آنها در آینده مشخص 
خواهد شد. با این حال اکران 
فیلم های روی پرده همچنان 
ادامــه دارد.»زالاوا« بــه 
کارگردانی ارسلان امیری نیز 
از این هفته )هشتم تیرماه( 
در سینماها اکران می شود. 
قرار بود فیلم ســینمایی 
»زالاوا« از اول دی ماه سال 
گذشته در سینماها اکران 
شــود که گروه سازنده در 
آن مقطع با توجه به شرایط 
موجود انصراف دادند. این 
فیلم در ژانر وحشت ساخته 

شده است.

تشییع پیکر 
احمد مهدوی 

دامغانی در حرم 
امام رضا)ع(

 

مراسم تشییع پیکر احمد 
مهدوی دامغانی، نویسنده 
و محقق پیشکسوت، عصر 
امروز، دوشنبه ۶ تیرماه در 
حرم امام رضــا)ع( برگزار 
خواهــد شــد. اینطور که 
فریده مهــدوی دامغانی، 
دختــر اســتاد در صفحه 
شخصی خود اطلاع رسانی 
کرده پیکــر زنده یاد احمد 
مهدوی دامغانی، ســاعت 
۱۷  در صحن کوثر حرم امام 
رضا)ع( تشــییع می شود.

احمد مهدوی دامغانی جمعه 
2۸ خردادماه در ۹۵ سالگی 
درگذشــت.از آثار مهدوی 
دامغانی بــه »از علی آموز 
اخلاص عمل«، »رساله درباره 
خضر«، »شاهدخت والاتبار 
شهربانو«، »در باغ روشنایی« 
حدیقه الحقیقه«،  »گزیده 
»گزیده ای از شــعر سعدی 
به زبان عربی«، »کشــف 
الحقائق نسََــفی - تحقیق 
و تحشــیه«، »المَجدی فی 
أنساب الطّالبیین« )تحقیق(، 
حر بذکر من تشیع  »نسَمهالسَّ
و شعر« )تصحیح، تحقیق(، 
»دیوان خازن )عبدالّل بن 
احمد خــازن(« )تصحیح 
و تحقیق( و »الوحشــیات 
)ابوتمــام(« )تصحیــح( 

می توان اشاره کرد.

با اکثریت آرا و به صورت رسمی 
عسگرپور مدیرعامل خانه هنرمندان ایران شد
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بشری مظلوم بود. نه می گذاشتند درس بخواند و نه 
می گذاشتند در اجتماع وارد شود. و در مسائل سیاسی 
تبحر پیدا کند. نه ممکن بود در میدان های...« جمله 
آقا با صدای انفجار ناتمام ماند. دیوارهای مسجد به خود 
لرزید. سیدخدا روی زمین افتاد. غرق در خون. انگار 
قیامتی برپا شد. محافظ آقا و چند تن از پاسداران به 
سمت آقا دویدند. ایشــان را روی دست گرفته و به 

بیرون بردند.

مردم پشت در بیمارستان 
آیت الله خامنه ای شــرایط خوبی نداشتند. وسعت 
جراحت شــان زیاد بود. دست راســت ورم کرده و 
بی حرکت، بخشی از سینه شان سوخته و نبض شان 
هم یکی در میان می زد. باید ایشــان را به یک مرکز 
درمانی می رســاندند. نزدیک ترین جــا درمانگاهی 
بود در خیابان قزوین. پزشکان با دیدن او گفتند که 
نمی توانند کاری انجام دهند و بهتر است ایشان را به 
بیمارستان بهارلو برسانند. دوباره حضرت آقا را سوار 
بر ماشین کرده و همراه با یک پرستار به بیمارستان 
بهارلو بردند. خبر سوءقصد به آیت الله خامنه ای خیلی 
زود آن هم از طریق رادیو منتشر شد. همین خبر مردم 
را روانه میدان راه آهن کرده بود تا خود را به پشــت 
در بسته بیمارستان بهارلو برسانند. همه دلواپس از 
جراحت وارد شده برای سلامتی ایشان دعا می کردند. 
خیلی ها هم برای اهدای خون آمــده بودند. خبردار 
شــده بودند خون زیادی از حضرت آقا رفته و ایشان 

نیاز به خون دارند.

دشمن قلب آقا را نشانه گرفته بود
اما در اتاق عمل چه گذشت. دکتر محجوبی با پیکر 
غرق به خونی مواجه شد که رنگ به صورت نداشت. 

با دیدن شریان های قطع شده دست راست آقا؛ سریع 
دست به کار شد و فقط توانســت جلوی خونریزی را 
بگیرد و گفت: »بهتر است ایشــان را به بیمارستان 
شهیدرضایی)شــهید رجایی فعلی( منتقل کنید.« 
حضرت آقا را باید سریع به بیمارستان شهید رجایی 
می رســاندند اما ازدحام جمعیت بیــرون جلوی در 
بیمارســتان اجازه این کار را نمــی داد. بهترین کار 
استفاده از بالگرد بود. 2بالگرد در حیاط بیمارستان 
فرود آمدند. از آنجا که احتمال توطئه منافقان می رفت، 
یکی از پرسنل روی تخت خوابید و صورتش با ملحفه 
پوشانده، بعد هم سوار بر بالگرد از بیمارستان خارج 
شد. با این کار مردم به تصور اینکه حضرت آقا را منتقل 
کردند متفرق شدند. مدتي بعد ایشان با بالگرد دوم 
به بیمارستان شــهید رجایی انتقال داده شد. عمل 
جراحی تا ساعت های پایانی شــب طول کشید. به 
خواســت خدا ایشــان زنده ماندند. حجت الاسلام 
مطلبی می گوید: »دشــمن با گذاشتن ضبط صوت 
قلب حضرت آقا را نشانه گرفته بود. اما بمب عمل نکرد 
و فقط چاشنی آن منفجر شده بود. ضبط صوت را پیدا 
کردیم دو تکه شده بود. داخل آن با رنگ قرمز نوشته 

شده بود: »عیدی گروه فرقان به جمهوری اسلامی.«

خیال شان راحت شد  همه سالم هستند
حضرت آقا وقتی به هوش آمدند نخستین سؤالی که 
پرسیدند این بود که آیا کس دیگری هم در این حادثه 
آسیب دیده است؟ و بعد که خیالشان راحت شد همه 
سالم هستند از وضعیت خودشان پرسیدند. پزشکان 
گفتند: »ممکن است دســت شما کار نکند.« آقا هم 
جواب دادند: »عیبی ندارد زبانــم کار می کند کافی 
است.« بعد هم از همان روز شروع به تمرین کردند تا 

بتوانند با دست چپ بنویسند.

شکست توطئه دشمن در مسجد ابوذر
بازخوانی ششم تیرماه سال 1360؛ روزی که به مقام معظم رهبری سوء قصد شد

گفت وگو با »مسعود امیرخانی«، نویسنده کتاب »مهاجر از سرزمین آفتاب« که زندگی مادر ژاپني شهید »محمد بابایي« را روایت می کند

از شرق آسيا تا فکه

زندگی در خانواده ای بودایی، بزرگ شــدن با فرهنگ ژاپنی، 
جنگ و بمباران اتمی 2شــهر ژاپن، ازدواج با مــردی ایرانی، 
مســلمان شــدن، مهاجرت به ایران، انقلاب اسلامی، جنگ 
تحمیلی، شهادت فرزندش در فکه و... خاطراتی است از زندگی 
»کونیکو یامامورا« که در کتاب »مهاجر سرزمین آفتاب« چاپ 
شده اســت؛ کتابی که به گفته مســعود امیرخانی، تاکنون به 
زبان های ترکی استانبولی، فرانسوی، عربی و اردو ترجمه و در 
کشورهای مختلف توزیع شده است. ترجمه این کتاب به زبان 

ژاپنی و انگلیسی هم پایان یافته و به زودی منتشر خواهد شد.
عشق به مردی مسلمان

با شنیدن نام این بانوی ژاپنی، سؤالی در ذهن مخاطبان شکل می گیرد 
که چه انگیزه ای موجب شد تا او که اکنون با نام مادر شهید نیز شناخته 
می شــود، از کشــورش مهاجرت کند و به همه آنچه در ژاپن داشت 
پشت کند. پاسخ این سؤال با خواندن کتاب »مهاجر سرزمین آفتاب« 
مشخص می شود؛ جایی که راوی در خاطراتش از تغییر و تحول درونی 
خود نیز سخن می گوید؛ چیزی که داســتان زندگی این مادر شهید 
را منحصربه فرد می کند حوادثی اســت که در طول زندگی اش اتفاق 
می افتد و مسیر زندگی او را تغییر می دهد. کونیکو یامامورا معتقد است 
در زندگی هرچه جلوتر می رود درهای جدیدی به رویش باز می شود. 
او در کشور ژاپن و در خانواده ای بودایی مذهب متولد شد و تا 21سالگی 

تحت آموزه های بودایی بود، اما ازدواج با یک جوان مسلمان ایرانی مسیر 
زندگی اش را تغییر داده و آن قدر روحیات انقلابی و اسلامی در او تقویت 
شد که در جنگ تحمیلی ایران، فرزندانش را راهی جبهه  کرد. کونیکو 
در خاطراتش گفته که هیچ گاه تصور نمی کردم داســتان زندگی من 
روزی به صورت کتاب منتشر شــود: »اگر در ژاپن و در کنار خانواده ام 
می ماندم یک زندگی کاملاً عادی را تجربه می کردم درحالی که آشنایی 
من با یک مسلمان ایرانی مسیر زندگی ام را تغییر داد و توسط او به دنیای 

جدید و ناشناخته ای آمدم.« مسعود امیرخانی درباره این بخش از 
کتاب می گوید: »جنگ پدیده مخربی است و فکر نمی کنم 

هیچ کس جنگ را دوست داشته باشد. راوی کتاب در 
کودکی و سن خیلی کم خاطراتی از جنگ جهانی دوم 
و همکاری ژاپن در آن دارد اما وقتی به ایران می آید و 
حوادث انقلاب اســلامی و جنگ تحمیلی را می بیند، 

نسبت به دفاع از سرزمین نگاهش تغییر می کند.« 

حاصل 52ساعت گفت و گو
مســعود امیرخانی درباره چگونگــی تدوین و 

گردآوری خاطــرات این کتاب می گوید: 
»حمید حسام، مرداد 1393با گروهی 

9نفره از جانبازان شــیمیایی برای 

سر خُمّ می سلامت، شکند اگر سبویی
بعد از سوء قصد به جان آیت الله خامنه ای، امام خمینی)ره( در پیامی ابراز کردند:»خداوند متعال 
را شکر که دشمنان اسلام را از گروه ها و اشخاص احمق قرار داده است. من به شما خامنه ای 
عزیز، تبریک می گویم که در جبهه های نبرد با لباس سربازی و در پشت جبهه با لباس روحانی 
به این مظلوم خدمت  کرده و از خداوند تعالی سلامت شــما را برای ادامه خدمت به اسلام و 
مسلمین خواستارم.« آیت الله خامنه ای هم بعد از گذشت چند روز از حادثه ترور در پاسخ به پیام 
امام خمینی)ره( گفتند: »به فضل الهی و به کمک و تلاش بی دریغ کارکنان عزیز این بیمارستان 
خودم را در وضع بسیار مناسب و خوبی می بینم. هر وقت به یاد این می افتم که این حادثه موجب 
شده امام عظیم الشأن ما اظهار لطف کنند و در پیام شان اظهار دلسوزی بکنند و ملت بزرگ و 
قهرمان ما دست به دعا بردارد و دعا کنند در خودم احساس شرمندگی می کنم. من بدین  وسیله 
از همین جا سلام و ارادت بی پایان خودم را خدمت امام امت عرض می کنم. توقعی ندارم کمترین 

رنجشی به خاطر ایشان بنشیند. ما معتقدیم که »سر خُمّ می سلامت، شکند اگر سبویی.«

مکث

یک روز به خصوص
در کوران بحث های سیاسی بین اعضای حزب جمهوری اسلامی 
در مجلس شــورای اســلامی و بنی صدر خبری مردم را شوکه 
می کند؛ آیت الله سیدعلی خامنه ای در مسجد ابوذر تهران ترور 
می شود. مســتند »یک روز به خصوص« روایت شاهدان عینی 
از ترور آیت الله خامنه ای در ششــم تیر 1360 است. این مستند 
که به کارگردانی میکائیل دیانی ســاخته شــده از سوی گروه 
برنامه های تلویزیونی مرکز بسیج رســانه ملی تولید شده است. 
یک روز به خصوص را فریدون خیام باشی محافظ شخصی آیت الله 
خامنه ای، حجت الاســلام رضا مطلبی، امام جماعت مســجد 
ابوذر و برخی از اعضای بسیج آن مســجد روایت می کنند. برای 
تماشای این مستند می توانید به پلتفرم های نمایش آنلاین فیلم 
ازجمله عماریار مراجعه کنید. ناگفته نماند هر ساله این مستند از 
شبکه های مختلف سیما ازجمله مستند و افق نیز پخش می شود.

به شرط بهشت
شهید امیری مقدم، از فارغ التحصیلان 
دوره پنجم مدرسه مفید بود که در 
مقاطعــی، در مرکــز مطالعــات و 
تحقیقــات جنگ ســپاه، به عنوان 
تاریخ نگار و راوی دفاع مقدس فعالیت 
می کــرد. او همراه چند تــن از هم 
دوره ای هــای دوران دانش آموزی با 
فعالیت در مرکز مطالعات به عنوان 
پژوهشــگر و راوی فعالیت داشت. 

کتاب »به شرط بهشــت« زندگینامه شــهید محمد )سعید( 
امیری مقدم، از راویان مرکز اسناد و تحقیقات دفاع مقدس است 
که سمیه گنجی، تحقیق و نگارش آن را بر عهده داشته است. در 
کتاب صوتی »به شرط بهشت« می توانید با زندگی دانش آموزی 
شهید، فعالیت در مرکز اســناد و تحقیقات دفاع مقدس، حضور 
در جبهه و شــهادت به روایــت پدر، دوســتان، هم محله ای ها، 
 همکلاسی های دوران دبیرســتان و خواهرشــان آشنا شوید. 
در فصل هشتم »به شــرط بهشــت« روایت خود راوی و آثاری 
که از این شــهید باقی مانده، گردآوری شده است. فصل نهم نیز 
دربردارنده نامه ای است که شــهید امیری مقدم بعد از شهادت 
شــهید صادقی   نژاد با عنوان »نامه ای به بهشــت« نوشته است. 
شهید سیدمحمد)سعید( امیری مقدم، به عنوان بسیجی در جبهه 
حضور یافت. او 26فروردین 1366، با ســمت فرمانده دسته در 

ماووت عراق بر اثر اصابت ترکش به شهادت رسید. 
کتاب صوتی »به شرط بهشت« از سایت »ایران صدا« قابل دانلود 
است. احمد لشینی، بهجت توجه، میلاد فتوحی و محمدحسین 

غلامعلی خوانش این کتاب را برعهده دارند.

روزهای خرمشهر از مرتضی سرهنگی 
اشغال خرمشــهر و دفاع مردم در 
حملات دشمن، رها کردن خانه و 
کاشــانه و دوری از درس و مدرسه 
موضوعی اســت که اگرچــه بارها 
در قالب فیلم، کتاب و مســتند به 
آن پرداخته شــده، اما تنها بیانگر 
گوشه ای از درد و رنج مردم این شهر 
است. مرتضی سرهنگی نویسنده 
نام آشنایی که دغدغه تولید و چاپ 

آثار دفاع مقدس را دارد، ســراغ این ســوژه رفته و در کتاب 
»روزهای خرمشهر« به زبانی کودکانه ماجرای اشغال خرمشهر 
را روایت می کند. کتاب در رده سنی ب و ج قرار دارد و انتخاب 
مناسبی برای آشنایی کودکان و نوجوانان با رویدادهای جنگ 
تحمیلی و جنگ شهرهاســت. در بخشــی از کتاب روزهای 

خرمشهر می خوانیم:
»سربازان و افسران عراقی به داخل شــهر آمدند. آنها خانه ها، 
مدرسه ها، کارخانه ها، مسجدها و بیمارستان های خرمشهر را 
ویران کردند. آنها اموال مردم را غــارت کردند. عراقی ها برای 
به دســت آوردن اموال بیشــتر حتی همدیگر را می کشتند. 
عراقی ها، در همان روزهای اول اشغال خرمشهر، روی دیوارهای 
خرمشهر نوشتند: »ما آمده ایم که بمانیم.« عراقی ها می خواستند 
خرمشهر را از ایران جدا کنند. رزمندگان ایرانی لحظه ای عراقی ها 
را آرام نگذاشتند. آنها در هر فرصتی به داخل شهر نفوذ می کردند 

و عده ای از عراقی ها را به هلاکت می رساندند.«
کتاب »روزهای خرمشهر« توســط انتشارات سوره مهر و برای 
گروه کودکان و نوجوانان منتشــر شــده و ســحر فرهادروش 

تصویرگری آن را برعهده داشته است.

 محسن رضایی
 معاون اقتصادی رئیس جمهور

عشــایر ایــران ماننــد شــمعی درخشــان 
در طــول تاریــخ پرافتخــار و طولانــی ایران 
درخشــیده اند و این قشــر همواره در خط 
مقــدم دفــاع از ایــران و اســام بوده انــد. 
در ماه هــای ابتدایــی جنــگ کــه ســپاه و 
ارتــش آمادگــی کامــل را بــرای مقابلــه بــا 
هجمه دشمن نداشــتند و در حال آرایش 
و ســازماندهی بودنــد عشــایر نقــش 
تعیین کننــده داشــتند. عشــایر در دوران 
بعد از جنگ نیــز نقش آفرین بودنــد و در 
دفــاع از حــرم آل الله نیــز در کنــار ســردار 
شهید حاج قاســم سلیمانی در ســوریه و 
عراق قرار داشتند و مبنای عشایر سوریه 
و عراق شــدند تا آنان را وارد میدان کنند. 

اعتماد آناین

 فرهاد زیویار
 استاندار لرستان

۸ســال  لرســتان در جریــان  مــردم 
دفاع مقــدس بیــش از ۶۵۰۰ شــهید 
والامقام تقدیم انقاب اسامی کردند 
و در عملیــات حــاج عمــران حــدود ۳۰۰ 
نفر از این استان به شــهادت رسیدند. 
از این رو برای گرامیداشــت یاد و خاطره 
این شهیدان ســرافراز، یادمان شهدای 
حاج عمــران در منطقــه شــمال غرب 
کشــور ســاخته می شــود. همچنیــن 
درخصــوص اعــزام کاروان هــای راهیان 
نور به مناطق شــمال غرب تصمیماتی 

اتخاذ شده است. ایسنا

بازگشت پیکر ۳2 
شهید دفاع مقدس به وطن

پیکرهای پــاک و مطهر 32شــهید دوران 8ســال 
دفاع مقدس که توسط کمیته جست وجوی مفقودان 
تفحص شدند همزمان با شهادت امام جواد)ع( به وطن 
بازمی گردد. سردار سیدمحمدباقرزاده، فرمانده کمیته 
جست وجوی مفقودان ستادکل نیروهای مسلح اظهار 
کرد: »روز پنجشــنبه نهم تیرماه، همزمان با سالروز 
شهادت امام جواد)ع( پیکرهای طیبه 32شهید تازه 
تفحص شده دوران 8ســال دفاع مقدس وارد میهن 
اسلامی خواهد شد. این تعداد شهدا مربوط به عملیات 
تفحص تا تاریخ یکم تیرماه هستند که اگر تا نهم تیرماه 
به تعداد شهدای تفحص شده افزوده شد به این شهدا 
ملحق خواهند شد.« وی با بیان اینکه این شهدا از مرز 
شلمچه وارد میهن عزیزمان می شوند، گفت: »پیکر 
پاک این شهیدان مورد اســتقبال عشایر قهرمان ایل 
قشقایی از استان فارس به نمایندگی از ملت ایران قرار 
خواهند گرفت.« گفتنی است پیکرهای طیبه این شهدا 
در مناطق عملیاتی فکه، شرق دجله و شلمچه تفحص 
شده و مربوط به عملیات های والفجر مقدماتی، خیبر، 

بدر، کربلای۵ و تک دشمن در سال136۷ هستند.

افخمی فیلم »شهید میرزایی« 
را می سازد

علیرضــا افخمــی در تــدارک 
ساخت فیلمی ســینمایی درباره 
زندگی نظامی شــهیدی از دوران 
دفاع مقدس است؛ فیلمی که داوود 
هاشمی تهیه کنندگی آن را به عهده 
دارد. به نقل از روابط عمومی پروژه، 
علیرضا افخمی این روزها مراحل 

تحقیق و نگارش فیلمی ســینمایی درباره زندگی شهید حسن 
هداوند میرزایی، از شهدای شهرستان پاکدشت را در دست اقدام 
دارد. شهید هداوند از نیروهای ارتش جمهوری اسلامی در دوران 
جنگ بود که در مقطع اسارت و طی حادثه عجیبی توسط رژیم 

بعث عراق به شهادت رسید.
داوود هاشمی درباره این پروژه گفت: »علیرضا افخمی این روزها 
مشغول تحقیق و بررسی زندگی شهید هداوند است و به زودی 
نگارش فیلمنامه را آغاز خواهد کرد و نام فیلم هم به زودی انتخاب 
خواهد شــد. با توجه به همکاری خوب مســئولان فرمانداری 
شهرستان پاکدشت به ویژه شــخص فرماندار و همچنین ارتش 
جمهوری اسلامی، بسیار به تولید و خروجی این پروژه خوش بین 
هستم و امیدوارم قدمی در راستای تجلیل از مقام یکی از شهدای 
شاخص جنگ تحمیلی باشــد«. به گفته او، امیر سرتیپ جانباز 
محمد ملایری از فرماندهان نیروی زمینــی ارتش و از جانبازان 
۷0درصد نابینای دوران 8سال دفاع مقدس، به عنوان مشاور با این 
پروژه همکاری دارد. این جدیدترین همکاری افخمی و هاشمی 
به ترتیب در جایگاه کارگردان و تهیه کننده پس از سریال هایی 
مثل »پنجمین خورشید«، »پنج کیلومتر تا بهشت«، »احضار« 

و... محسوب می شود.

نقل قول خبر

خبر

کتاب گویا

معرفی کتاب

 خبر

معرفی مستند

مژگان مهرابیگزارش
روزنامه نگار

یکی از تلخ ترین حوادث انقلاب اسلامی در ششم 
تیرماه سال 1۳60رقم خورد. سوء قصد به آیت الله 
سیدعلي خامنه ای، امام جمعه تهران و نماینده 
رهبر کبیر انقلاب اسلامی در شــورای عالی دفاع. این اتفاق شوم در مسجد ابوذر در خیابان فلاح 
رخ داد. درست لحظه ای که حضرت آقا پشت تریبون قرار گرفتند تا درباره شایعه پراکنی منافقان 
سخنرانی کنند. هنوز دقایقی نگذشته بود که صدای انفجار، گفته های آیت الله خامنه ای را نیمه تمام 
گذاشت. بوی دود و رد خون جاری شده روی دیوارها و فرش ها خبر از اتفاقی ناگوار می داد. دشمن 
قلب ایشان را نشانه گرفته بود اما معجزه الهی، فتنه منافقان را ابتر گذاشت. خدا خواست ایشان 
زنده بماند. بماند تا امروز با رهبری مقتدرانه اش ایران مان سربلند و جاودان باشد. حجت الاسلام رضا 

مطلبی امام جماعت وقت مسجد ابوذر ماجرای آن روز را برای ما روایت می کند.

مدت زیادی از پیروزی انقلاب نگذشــته بود که 
ایران با حملــه ناجوانمردانه عراق مواجه شــد. 
جنگ نابرابر و تحمیل شــده کم کشور را دچار 
بحران نکرده بــود که فتنه مــزدوران گروهک 
مجاهدین هم مزید بر علت شــده بود. منافقان 
خشمگین از فتنه های به ثمر نرسیده خود متوسل 
به اقدامات تروریســتی شــده بودند. هدف شان 
هم این بود کــه نیروهای کارآمــد و تأثیرگذار 
انقلاب را از سر راه بردارند تا به اصطلاح خودشان 
جمهوری اسلامی را زمین بزنند. هر روز یکی از 
افراد برجسته را ترور می کردند. شش تیر 1360 
 نوبت به آیت الله خامنه ای رسیده بود. مردی که
امام خمینی)ره( دوستش داشــت و همچنین 
مردم. حجت الاســلام مطلبی از دغدغه های آن 
روزها می گوید: »ســال های اول بعد از پیروزی 
انقلاب اسلامی منافقان شایعه پراکنی کرده و جو 
ناامنی را به وجود آورده بودند. در واقع هدف شان 
این بود که با بی اعتماد کردن مردم آنها را نسبت به 
جمهوری اسلامی دلزده کنند.« آیت الله خامنه ای 
برای شفاف سازی  اذهان و پاسخ دادن به سؤالات و 
شبهاتی که در ذهن مردم جا گرفته بود هر شنبه 

به یکی از مساجد شهر می رفتند و بین نماز 
ظهر و عصر سخنرانی می کردند. ساعتی را 
هم درنظر می گرفتند تا مردم به خصوص 
جوانان دغدغه های فکری خود را با ایشان 
در میان بگذارند. روز 6تیر هم قرار بود به 

مسجد ابوذر بروند. حجت الاسلام مطلبی 
می گوید:»قرار بود 31خرداد مسجد ابوذر، 

میزبان آیت الله خامنه ای باشــد اما 
چون قضیه عزل بنی صدر پیش 

آمد. آیت الله خامنه ای با توجه 
به حساســیت موضــوع به 

مجلس رفتند و برای همین جلســه پرســش و 
پاسخ به هفته بعد موکول شد.« 

سید خدا روی زمین افتاد 
روز شنبه؛ ششــم تیرماه. هنوز وقت نماز ظهر نشده 
بود که تعداد زیادی از مردم در مسجد حاضر شدند. 
دوست داشتند ایشان را ببینند و از دغدغه هایشان با 
او سخن بگویند. جای سوزن انداختن نبود. آیت الله 
خامنه ای از حجت الاسلام مطلبی خواستند نماز ظهر 
را اقامه کند اما امام جماعت مسجد ابوذر نپذیرفت و از 
خود آقا خواست این توفیق را نصیب مردم کند. نماز 
ظهر تمام شــد. طبق برنامه آیت الله خامنه ای پشت 
تریبون رفتند. سکوت همه جا را فرا گرفته بود. آقا قبل 
از سخنرانی کمی مقدمه چینی کردند و گفتند:»امروز 
شایعات فراوانی بین مردم پخش شده و من می خواهم 
به بخشی از آنها پاســخ بدهم.«  در همین حین مرد 
جوانی وارد شبستان مسجد شد. قدی متوسط داشت. 
کت و پیراهن چهارخانه صورتی رنگی به تن داشت. 
فرم لباسش توی ذوق می زد. خود را به تریبون رساند 
و ضبط را آنجا گذاشت. درست مقابل قلب سخنران. 
دستش را گذاشت روی دکمه Play و از لابه لای 
جمعیت بیرون رفت. یک دقیقه نگذشته 
بود که بلندگو شــروع کرد به سوت 
کشــیدن. آیت الله خامنه ای گفتند: 
»بلندگو را تنظیم کنید.« بعد هم خود 
را کمی عقب کشیدند تا کسی مسئول 
این کار است بلندگو را تنظیم کند. ایشان 
صحبت هایش را ادامــه داد. با جملاتی 
که حجت الاســلام مطلبی آنها 
را خوب به یاد دارد:»زن در 
زمــان امیرالمومنین)ع( 
مثــل همــه جوامــع 

دل برید از هر آنچه در ژاپن داشت. از خانواده، فرهنگ، دین، شهر و کشورش. 
پدرش به او گفته بود: »عشق چشم و دلت را بسته و نصیحت ها را نمی  شنوی.« 
اما عشق به اسدالله بابایی، چراغ راهی بود که »کونیکو یامامورا« انتخاب کرده 
بود. این بانوی ژاپنی، پس از ازدواج و مهاجرت به ایران، با اسلام و فرهنگ ایرانی آشنا و در حوادثی همچون انقلاب اسلامی و 
جنگ تحمیلی با مردم و زنان ایثارگر همراه  شد. فرزندانش را برای رفتن به جبهه بدرقه کرد و با شهادت محمد، صبری ستودنی 
از خود نشان داد. خاطرات تنها مادر شهید ژاپنی درکتاب »مهاجر سرزمین آفتاب« به کوشش و قلم حمید حسام و مسعود 
امیرخانی تهیه و با همکاری انتشارات سوره مهر چاپ و به چندین زبان مختلف ترجمه شده است. مسعود امیرخانی، در گفت وگو 
با همشهری برایمان یکی از دلایل استقبال مخاطبان از این کتاب را جذابیت سوژه و آشنایی با دو فرهنگ ژاپن و ایران می داند 

که در میان خاطرات راوی به آن پرداخته شده است.

شهره کیانوش رادگزارش
روزنامه نگار

شرکت در مراسم ســالگرد بمباران اتمی هیروشیما به ژاپن دعوت 
می شود و در این سفر با کونیکو یامامورا که در کسوت مترجم گروه 
را همراهی می کرده آشــنا می شود. در طول ســفر ضمن شنیدن 
خاطراتی از زندگی خانم یامامورا، جرقه نوشتن زندگی او در ذهنش 
خطور می کند.«  امیرخانی درباره روند جمع آوری خاطرات می گوید: 
»جلسات مداوم و پیوسته ای با راوی داشتیم. تقریباً هر 2هفته یک بار 
به منزل ایشان می رفتیم و گفت وگو می کردیم. گفت وگوها از ابتدای 
زندگی اش شروع شــد. برای اینکه روایت ها تکمیل شود با اعضای 
خانواده اش، دوستان همسرشان، نمازگزاران مسجد انصارالحسین)ع( 
و... گفت وگو کردیم. حاصل ۵2ساعت گفت وگوهای متعدد، کتابی 

شد که با عنوان »مهاجر سرزمین آفتاب « به چاپ رسید.« 
مســعود امیرخانی درباره جذابیت داســتان زندگی بانوی ژاپنی 
می گوید: »در زندگینامه نویســی و خاطره نویسی، وقتی سوژه ای 
انتخاب می شــود، باید ســیر خاطرات فرد از فرازونشیب خوبی 
برخوردار باشد تا مخاطب به خواندن کتاب ترغیب شود. به تعبیر 
دیگر، اگر زندگی یک فرد به اتفاقات و حوادث مختلفی گره خورده 
باشد، به طور حتم خاطراتش از ظرفیت لازم برای پرداختن برخوردار 
اســت. در این کتاب خاطراتــی را از کودکــی و نوجوانی راوی 
می خوانیم که در محیطی بزرگ شده که از نظر دین و فرهنگ 
و آداب و رســومی که دارند برای ما چندان شناخته شده 
نیست. او بعد از آمدن به ایران، آرام آرام با فرهنگ ایرانی و 
اسلامی آشنا می شود؛ زبان فارسی را همراه با فرزندانش 
می آموزد و کم کم به فعالیت های اجتماعی و فرهنگی 
می پردازد. پس از انقلاب، فرزندانش به عضویت بسیج 
مسجد محل درمی آیند و به جبهه اعزام می شوند و 
پسر کوچکش، محمد، در عملیات والفجر 
در منطقه فکه به شــهادت می رسد. 
این خاطــرات برای عــده ای از 
خواننــدگان می تواند جذاب و 

قابل تأمل باشد.«
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چرا فارابی؟
محمدجواد اخوان در کانال   خود نوشت: 
رهبر معظم انقاب اســامی در دیدار 
رئیس جمهور قزاقســتان از فارابی نام 
برده و او را یکی از زمینه های اشــتراک 
فرهنگی دو ملــت ایران و قزاقســتان 

دانستند. اما چرا فارابی؟ فارابی دانشمندی از اهالی فاراب )در 
ساحل جیحون( است که در میان دانشمندان جهان اسام 

چند ویژگی برجسته دارد:
۱( بسیاری از تذکره نویسان در شیعه بودن او تردید ندارند.

۲( برخی او را نخستین فیلسوف برجسته جهان اسلام می دانند.
۳( نظریه پرداز مدینه فاضله اســت و آن را مستلزم امامت و 

ولایت می داند.
عاوه بر اینها فارابی حلقه وصل میان تمدن اسامی ایرانی و 
جغرافیای ترکستان است و می تواند زمینه بازگشت آسیای 
میانه به ریشه های هویتی و تاریخی خود و پیوند با فات ایران 
را فراهم کند. از این رو طرح فارابی به عنوان زمینه مشترک 
ایران و قزاقستان هم ابعاد فرهنگی و هم رهاوردهای راهبردی 

در توسعه قدرت نرم خواهد داشت.

خوانشی نو از فلسفه فارابی
فارابی فیلســوفی است که ابداعات و 
ابتکارات فلسفی اش مؤدی به تأسیس 
فلسفه اسامی می شد. اندیشه های 
فارابی با ابتنــاء برآموزه های دینی و 
سنت اسامی شــکل گرفت. بدون 
فهم بنیادین این سنت و مؤلفه های 
اساسی فلسفه فارابی نمی توان بنیاد 
اندیشه فارابی را به درستی دریافت. 

»خوانشی نو از فلسفه فارابی« اثر قاســم پورحسن، دانشیار 
فلسفه دانشــگاه عامه طباطبایی، به گفته خود او نخستین 
باب از چهاربابی اســت که او درباره فارابــی در حال تدارک 
است. این اثر درصدد است تا نشان دهد رویکردهای سراسر 
نادرست سبب شــده تا دریافتی صحیح و خوانشی اصیل و 
بنیادین از فارابی صورت نگیرد. وی فارابی را در ادامه ســنت 
یونانی ندانسته، دغدغه او را صرف شــرح و بسط افاطون و 
ارسطو نمی داند بلکه معتقد اســت ابداعات فارابی و در پی او 
ابن سینا نشان از گسســت بنیادین آنها از یونان دارد. آنطور 
که در پشت جلد کتاب آمده: »متأسفانه، ما در مطالعات خود 
درباره فیلسوفان و متفکران اسامی ازجمله فارابی همچنان 
تحت سیطره منطق شرق شناسی و منطق اروپا محوری قرار 
داریم. پژوهش هایی که در ذیل جریان شرق شناسی غربیان 
یا با رهیافتی در ذیل دیدگاه های مورخان عرب صورت گیرد، 
مؤدی به درکی حقیقی از فلسفه فارابی و سنت فلسفه اسامی 
نخواهد شــد. تاکنون فارابی همواره به عنوان شــارح فلسفه 
یونانی یا به مثابه یک مســلمان نوافاطونی یا در مقام شارح 
ارسطو و یک فیلسوف مشایی نگریسته شده یا درون رهیافت 
گنوسیستی مورد تفسیر قرار گرفته است.« کتاب »خوانشی نو 
از فلسفه فارابی؛ گسست بنیادین معرفتی از سنت یونانی« به 

همت انتشارات نقد فرهنگ منتشر شده است.

پروژه فارابی دنیای اسلام است
دکتر قاسم پورحسن، مؤلف کتاب 
»خوانشــی نو از فلســفه فارابی« 
طی مصاحبه ای در ســال ۱۳۹۷ 
درخصوص پروژه فارابی و کارکرد او 
در دنیای امروز بیان داشت: فارابی، 

»عقانیت اسامی« را شروع کرد و ابن سینا آن را بسط 
داد. این دو فیلسوف صرفا دغدغه های انتزاعی نداشتند 
بلکه دغدغه  آنها ظهور دادن تمدن اســامی بود. تمدن 
اسامی بر بنیان های عقانیت فلسفی مستقر است و با 
فارابی شروع می شود و این طرح با ابن سینا، بسط می یابد 
لذا برای ما که دغدغه آینده ایــران را داریم، مهم ترین 
عنصر )برخاف دیدگاه مورخان یــا متفکرانی همانند 
الجابری( نه ســنت عربی یا نژادی یا قومی بلکه »سنت 
فلسفی« است. اگر آینده ایران می تواند مبنایی برای صلح 
جهانی، برای صلح در حوزه اسامی یا برای ظهور دادن 
تمدن باشد، باید با خوانش مجدد »سنت فلسفی« این کار 
را انجام داد. بنابراین من در کتاب »خوانشی نو از فلسفه 
فارابی« این اقدام را شروع می کنم و به این پرسش پاسخ 
می دهم که چرا فارابی اهمیت دارد؟ چرا فارابی فیلسوف 
انتزاعی نیست؟ چرا طرح فارابی اتوپیای صرف نیست؟ 
چرا فارابی ناخرسند از وضعیت جامعه اسامی است و از 
شرق تمدن اسامی حرکت کرده و از خراسان بزرگ به 
غربی ترین نقطه آمده است )چه مصر رفته باشد و نرفته 
باشــد(؟ پس پروژه فارابی دنیای اســام است. طبیعی 
است وقتی پرسش او دنیای اســام است طرح فلسفی 
او متفاوت از سنت یونانی باشد. این نکته اول بود که من 
در جای جای این بحث اعم از مقدمــه و باب های دیگر 

نشان دادم.

نگاه

کتاب اندیشه

اندیشه نو

رهبــر معظم انقلاب اســلامی طــی دیدار با 
رئیس جمهور قزاقستان بر گسترش همکاری های 
فرهنگی ایران و قزاقستان تأکید کردند و فارابی 
را به عنوان یک فیلسوف و دانشمند اسلامی که 
اصالت قزاقســتانی دارد و در ایران هزار سال 
درباره آثار او تحقیق و مطالعه شده است، مبنای 
همکاری های فرهنگی و تشــکیل یک کمیته 
مشترک علمی میان دو کشور دانستند. به این 
بهانه در ادامه تلاش کرده ایم با مراجعه به آثار و 
مقالات موجود درخصوص فارابی از جمله »معلم 
ثانی)درگذشت ابونصر فارابی(« اثر حسن رضایی 
در شماره 54مجله گلبرگ مورخ شهریور ۱۳8۳، 
مدخل ابونصر فارابی در دانشــنامه حوزوی و 
»تحلیل و نقد نظریه سعادت فارابی« اثر محسن 
جوادی در شــماره ۳9مجله  نامه مفید مورخ 
۱۳8۲ به ارائه گزارشی از اندیشه فارابی و آثار 
او بپردازیم تا بابی را جهت آشنایی مخاطبان با 

این اندیشمند بزرگ جهان اسلام فراهم آوریم.

فارابی کیست؟
ابونصر فارابی در سال25۷ق ، در فاراب  ترکستان )کشور 
قزاقستان کنونی(  متولد شــد . او در بغداد نزد استادان 
برجسته  مسیحی  مانند یوحنا بن  حیان  و ابوبشر متی  
بن  یونس ، منطــق  را فرا می گیــرد  و از طریق متی  بن  
یونس  ، از مترجمان  اولیه  آثار یونانی  به  عربی ،  به  میراث  
فلسفی  یونان  دسترســی  می یابد. بدین جهت می توان  
وی  را یکی  از سرحلقه های  اتصال  جهان  اسام  به  فلسفه  
یونان  دانست . فارابی ۳0سال از عمر خویش را به فلسفه 
پرداخت و بین ســال های  ۳۳0 - ۳۳۷ در دمشــق  به  
جوار رحمت  الهی  پیوســت . آثار فارابی  در طبیعیات  و 
مابعدالطبیعه  نیز همانند آثارش  در منطق ، به حق او را 
در میان  فاسفه  اسامی  از مقامی  تردیدناپذیر برخوردار 
می سازد. هرچند گستره  دانش  فارابی  بسیار زیاد است  

و حتی  ریاضیات  و موســیقی  را هم  دربرمی گیرد ولی  
بی تردید درخشش  اصلی  او در حوزه فلسفه  عملی  است  
به طوری  که  به  درستی  وی  را بنیانگذار فلسفه  سیاسی  در 
جهان  اسام  نامیده اند. برخی  از محققان  معتقدند فارابی  
در فلسفه  عملی  بیشــتر گرایش  افاطونی  دارد؛ یعنی 
 بیش  از هر چیزی  به  فلسفه  نظری  و نقش  مابعدالطبیعه  
در سعادت  انسان  بها می دهد و از این روی  دو اثر فارابی  
در حوزه  سیاست  یعنی  »السیاسه  المدنیه«  و »المدینه  

الفاضله« سرشار از مباحث  مابعدالطبیعه  است. 
فارابی  نخستین  فیلسوف  مسلمان  است  که  شرحی  )و 
متأسفانه  مفقود( بر اخاق  نیکوماخوس  ارسطو نگاشت. 
او همچنین در آثار خود به شکلی ویژه به مفهوم سعادت 
پرداخته اســت؛ دو اثر »تحصیل الســعاده « و »التنبیه  
علی  سبیل  السعاده« از او به شــکلی ویژه به سعادت و 

ویژگی های آن پرداخته اند.

چرا به فارابی معلم ثانی می گویند؟
ابونصر فارابی را »معلم ثانی« نامیده اند؛ چرا که او یکی از 
مهم ترین شارحان آثار معلم اول، ارسطو است. مهارت  و 
جامع بودن فارابی  در شرح  منطق  ارسطو اعجاب آور است ، 
به طوری  که ابن خلدون  می گوید: »فارابی  برای  مهارت  
و برجستگی  که  در منطق  نشــان  داد، به  نام  معلم  ثانی 
 معروف  شــد.« در اصطاح فلسفه، معلم به کسی گفته 
می شــود که در علوم و فنون عصر خود، استاد و دارای 
نظریه و عقیده باشد. به گواه تاریخ یونان، تنها کسی که از 
بزرگان و فیلسوفان شایستگی این لقب را دارد، ارسطو، 
حکیم یونانی است. گفته اند پس از طلوع اسام، این لقب 
بزرگ به فارابی داده شــد که دارنده دانش های فراوان 
و کمالات معنوی بسیار بود. ابن ســینا، او را استاد خود 
شمرد و ابن رشد و دیگر حکیمان اسام و غرب، شاگرد 

او به شمار می آیند.

پروژه علمی فارابی چه بود؟
بسیاری از رســاله ها و کتب فارابی امروزه در دسترس 
نبوده و از بین رفته اند. دامنــه موضوعاتی که فارابی در 
مورد آنها دست به نگارش رساله زده بسیار است و تقریباً 

می توان گفت کــه در تمام زمینه هــای علمی جز علم 
طب، رساله و یا کتاب نوشــته است. بسیاری از تالیفات 
 فارابی در حوزه منطق و فلسفه و شرح بر کتب افاطون

 و ارسطو است. 
ابونصر بیشــتر آثار باقی مانده از ارسطو را شرح و سعی 
کرد از آراي افاطون نیز دفاع کنــد. او در کتابش به نام 
»الجمع بین رایی الحکیمین« سعی کرد میان مفاهیم 
ارسطو و افاطون وجوه مشترکی پیدا کند و منشأ هر دو را 
مشترک و وحیانی بنمایاند. فارابی در ریاضیات و موسیقی 
و علم النفس نیز کتاب های معتبری نوشت که بیشتر این 
کتاب ها تاکنون به عنوان کتاب مرجع در شــاخه خود 
شناخته می شوند. او حتی سعی در جمع آوری تمام علوم 
کرد و کتاب »احصاء العلوم« خود را به این کار اختصاص 
داد. بنابراین شاید بتوان او را نخستین مسلمانی دانست 

که سعی در تولید دایره المعارف کرد.
اما در علم منطــق، فارابی برخاف مســیحیان تمام 
بخش های منطق را درس گرفت و شرح هایی سه گانه بر 
تمام ابواب کتاب »ارغنون« و حتی بخش کلیات خمس 
نوشت. او به این وسیله هم اشکالات وارد شده بر منطق 
ارسطویی را پاسخ داد و هم توانست منطق ارسطو را به طور 
صحیح و با زبانی ساده و عاری از پیچیدگی به دانشمندان 

بعدی در عالم اسام انتقال دهد.
فارابی همچنین نوآوری هــای بی بدیلی در علم منطق 
از خود به جا گذاشت. او نخســتین کسی است که علم 
را به 2دســته »تصور و تصدیق« تقسیم کرد و به جای 
مفاهیم »قدیم و حــادث« مفاهیم »واجب و ممکن« را 
به کار گرفت. این نوآوری های فارابی، تقسیم بندی و قالب 
جدیدی را برای منطق ارسطویی به وجود آورد که تاکنون 
نیز باقی مانده اســت. در واقع این تاش های بی دریغ 
فارابی در منطق بود که مسیر را برای امثال ابوعلی سینا 
و خواجه طوسی هموار کرد تا بتوانند علم منطق را به این 
صورت که اکنون وجود دارد کامل کرده و توضیح دهند.

بدون تردیــد نظام فلســفی فارابی تأثیر شــگرفی در 
فیلسوفان بعد از وی داشته و به جرأت می توان گفت که 
هیچ  اندیشه فلسفی ای را در حوزه جهان اسام نمی توان 

یافت که متاثر از فارابی نبوده باشد.

آثار فارابی کدام  هستند؟
فارابی در کتاب احصاء العلوم علوم را به 5دســته تقسیم 
می کند: »علم لسان و اجزای آن«، »علم منطق و اجزای 
آن«، »علوم تعالیم؛ یعنی علم عدد، هندسه، مناظره، نجوم 
تعلیمی، موسیقی و علم اثقال و حیل«، »علم طبیعی و 
اجزای آن و علم الهی و اجزای آن« و » علم مدنی، علم فقه 
و علم کام« و در همه این علوم آثار فاخری را نگاشته است 
که تا کنون به برخی از آنان اشاره کردیم و برخی از آنان نیز 
اکنون در دسترس ما نیست. اما برخی دیگر از مهم ترین آثار 
فارابی که بدان اشاره نشد، عبارتند از: ۱( ما ینبغی ان تعلم 
قبل الفلسفه )آنچه شایسته  است قبل از فلسفه فرابگیری(؛ 
2( السیاسه المدنیه )سیاست شهری( که در باب اقتصاد 
سیاسی است؛ ۳( رساله فی ماهیه العقل )رساله ای درباره 
ماهیت و چیستی عقل( که در این رساله اقسام عقول را 
تعریف و مراتب آنها را بیان می کند. ۴( اجوبه عن مسائل 
فلسفیه )پاســخ هایی به مسائل فلســفی(: پاسخ هایی 
است به برخی پرسش ها و مسائل فلسفی. 5( رساله فی 
اثبات المفارقات )رســاله  ای در اثبــات وجود موجودات 
غیرمادی(؛ ۶( رساله فی السیاسه )رساله ای در سیاست(؛ 
۷( فصوص الحکمه )نگین های حکمت(؛ ۸( کتاب موسیقی 
کبیر که در آن به بررســی جنبه های گوناگون موسیقی 
می پردازد. و ۹( کتــاب مهم و شــاید اصلی ترین کتاب 
فارابی با نام »اندیشه های اهل مدینه فاضله« که طی آن 
آرمان شهر خود را بنا می کند. ۱0( فارابی رساله ای نیز با 
عنوان »رســاله الحروف« دارد که در آن مشکات کتاب 

متافیزیک ارسطو را بررسی و حل می کند.

چگونه فارابی را بیشتر بشناسیم؟
کتاب  »ماه فلســفه« در شــماره ۱۷ خود مورخ بهمن 
۱۳۸۷پرونده ای را ویژه فارابی گردآورد. در این پرونده 
از وجوه مختلف به فارابی و آثار مختلف او و تأثیراتش بر 
متفکران پس از خود پرداخته شده که می تواند منبعی 
مناسب برای آشــنایی با افکار فارابی قرار گیرد. در این 
پرونده آثاری از محمود زراعت پیشه، محسن موسی وند، 
محمد تقی دانش پژوه، سیدعبدالله انوار، نصرالله حکمت 

و علی اوجبی آمده است.

فارابی مسیر را برای ابن سینا هموار کرد

 شناخت حکیم ابونصر فارابی عامل پویایی فلسفه اسلامی است

نگاهی به آثار  و  زندگی معلم ثانی

سیدایلیا رضوی اندیشمندان  
مسلمان

فلسفه 
اسامی

نگاهی مختصر به سعادت از منظر فارابی
سعادت در گرو کسب فضایل

ســعادت یکی از اصلی ترین محورهای مباحث فارابی 
است. او در کتاب های  مختلف  خود درباره  ماهیت  سعادت  
و چگونگی  تحصیل  آن  بحث  می کند اما دو کتاب  کم  حجم  
ولی  پرمطلب ، »تحصیل السعاده«  و »التنبیه  علی  سبیل  
السعاده«، وی  به طور اختصاصی به این بحث می پردازد. 
در ادامه تلاش شده است با بهره مندی از مقاله »سعادت 
از دیدگاه فارابی« اثر علیرضا آل بویه، عضو هیأت علمی 
پژوهشگاه علوم و فرهنگ اسلامی، به مفهوم سعادت در 

اندیشه فارابی و ویژگی های آن بپردازیم.

مطلوب های آدمی بر 2قسم اند: یک قسم مطلوب لذاته هستند که 
برای نیل به چیز دیگر طلب نمی شوند. در مقابل برخی مطلوب ها، 
مطلوب غیری اند که برای نیل به غایت دیگر طلب می شوند، مانند 
اینکه گاهی برخی هدفشان از علم آموزی رســیدن به ثروت یا 
ریاست است. فارابی سعادت را مطلوب لذاته می داند که با تحصیل 
آن، انسان به دنبال چیز دیگری نیست و از همین رو، سعادت را 
کامل ترین و برترین خیرها برمی شمارد که هر انسانی شوق رسیدن 
به آن را دارد؛ چرا که کمال آدمی در نیل به سعادت است که برترین 
خیرها است و همه انسان ها با توجه به فطرت کمال طلبی شان در 
پی دستیابی به آن  هســتند. فارابی خود به این نکته اذعان دارد 
که هر کسی ممکن است تصور ویژه ای از سعادت داشته باشد و 
تلقی خود را عین سعادت بداند؛ برای مثال برخی ثروت را سعادت 
بدانند، برخی لذت را و برخی سیاست را ولی او سعادت را در گرو 
کسب فضایل که فضایل اخاقی از مهم ترین آنها هستند، می داند. 
)فارابی، ۱۳۷۱، صص ۴۷- ۴۹(. فارابی در جایی دیگر سعادت را 
عبارت از این می داند که نفس در کمال وجودی خود به مرتبه ای 
برســد که در قوام خود محتاج به ماده نباشد و از زمره موجودات 
مفارق و مبرا از ماده شــود و همواره بر این حال باقی بماند و این 
مرتبه عقل فعال است که با افعال ارادی حاصل می شود؛ افعالی که 
برخی از آنها افعال فکری اند و برخی افعال بدنی. این مقام به وسیله 
هر نوع فعلی حاصل نمی شود بلکه به افعال محدود و مقدار خاصی 
حاصل می شود، آن افعالی که برآمده و حاصل از ملکات مقدر و 
محدودند؛ زیرا برخی از افعال ارادی خود مانع وصول به سعادت اند. 

)فارابی، ۱۹۶۸، ص ۱05(.

ویژگی های سعادت
از عبارات فارابی در تعریف ســعادت، می تــوان به چند ویژگی 

سعادت پی برد که در ادامه به شکلی اختصاری بدان می پردازیم:
خیر بودن: نخستین ویژگی سعادت خیر بودن آن است. 

آدمی از آن رو درصدد نیل به سعادت است که آن را کمال ۱
خود می داند و هر کمالی که مورد طلب و اشــتیاق آدمی باشد 
»خیر« خوانده می شود. )فارابی، ۱۳۷۱، ص ۴۷( از دیدگاه  فارابی  
این  فرض  ممکن  نیست  که  کسی  سعادت  را چیزی  بداند که  در واقع 
آن  را برای  خود کمال  نمی داند، چون  طلب  سعادت ، چیزی  جز 
طلب  کمال  نیســت . پس  »ســعادت  به طور مطلق خیر است« 

)فارابی ، ۱۳۶۶: ص۷2(.
 خیر ذاتی بودن: برخی از خبرها ازجمله »سعادت« 

همواره مطلوبیت ذاتی دارند و هیچ گاه وسیله نیل به ۲
خیرات دیگر نیســتند. خیر ذاتی بزرگ تریــن و کامل ترین 
خیرات است، به طوری که اگر انسان به آن دست یابد از همه  چیز 
بی نیاز می شــود. گرایش به خیر ذاتی اســت که هر انسانی 
براساس اعتقاد خود و با همه امکانات در طلب آن می کوشد 

)فارابی، ۱۳۷۹، ص ۴۸-۴۹(.
سعادت، خیر یگانه: ویژگی دیگر سعادت آن است که 

خیر یگانه است؛ بدین معنا که با دست یافتن به سعادت، ۳
آدمی دیگر نیاز به هیچ چیز دیگری ندارد و اساسا در عرض سعادت 
چیزی وجود ندارد که مطلوبیت ذاتی داشته باشد )فارابی، ۱۳۷۱، 
ص ۴۹(. این ویژگی با ویژگی مطلوب ذاتی بودن سعادت تفاوت 
دارد؛ چرا که ممکن است چند چیز در عرض یکدیگر مطلوبیت 
ذاتی داشته باشند و هیچ یک برای رسیدن به چیز دیگری طلب 
نشوند، ولی درصورتی که چیزی خیر یگانه باشد، احتمال وجود 
خیر دیگری در عرض آن منتفی است و سعادت از این قبیل است.
کمال بودن سعادت: فارابی بــرای انسان 2کمال قائل 

است: کمال اول و کمال اخیر. به اعتقاد او، کمال اخیر در 4
این دنیا برای انسان محقق نمی شود بلکه در عالم آخرت محقق 
خواهد شد )البته به شرط آنکه در این دنیا کمال اول را تحصیل 
کنیم(. کمال اول نیز از طریق تحصیل تمامی فضایل تحقق خواهد 
یافت و با تحصیل این کمال اســت که به کمال اخیر که همان 
ســعادت قصوی اســت، خواهیم رسید و این ســعادت قصوی 
خیر علی الاطاق است. و خیر علی الاطاق خیر لذاته است که برای 
نیل به چیز دیگری طلب نمی شود و هر چیز دیگری درصورتی 
خیر به شمار می آید که برای دستیابی به سعادت سودمند باشد و 

هر چیزی که مانع رسیدن به سعادت باشد، شر به شمار می آید.

اقسام فضایل
آنطور که آمد فارابی، سعادت را در گرو کسب فضایل که فضایل 
اخاقی از مهم ترین آنها هســتند، می دانــد. فارابی در »فصول 
منتزعه« فضایل را به خلقی و نطقی تقســیم می کند و فضایل 
نطقی را فضایل جزء ناطق )مانند حکمت، عقل، کیاست، ذکاوت 
و خوش فهمی( برمی شمارد و فضایل خلقی را نیز ازجمله فضایل 
جزء نزوعی )مانند عفت، شجاعت، سخاوت و عدالت( به حساب 
می آورد. او همین تقســیم بندی را درباره رذایــل نیز ارائه کرده 
است. فارابی همچنین در تقســیم دیگری در تحصیل السعاده 
فضایل را به ۴ نوع تقسیم می کند: فضایل نظری )منطق، الاهیأت، 
ریاضیات و طبیعیات(، فکری )تشــخیص مصالح و منافع و خیر 
جماعات، امم و اقوام(، خلقی )عفت، شجاعت، سخاوت و عدالت( و 
عملی)تحقق بخشیدن به فضایل و عمل به امور نافع و خیر و ایجاد 
فضایل جزئی(. به اعتقاد او، قسم اول به حکمت نظری و ۳قسم 
دیگر به حکمت عملی مربوط است. آنچه گذشت گذری مختصر 
بر آراي فارابی بود که جای شرح و بسط بیش از این سطور را دارد. 
او درخصوص چگونگی نیل به ســعادت نیز به ارائه راهکارهایی 

می پردازد که به امید خدا در شماره ای دیگر تقدیم خواهد شد.

محمدصادق عبداللهی؛ روزنامه نگاراندیشه نفیس

آنچه   آمده اســت، بخشــی از مقاله »فارابی 
فیلسوفی تنها و غریب« اثر » نصرالله حکمت« ، 
فلسفه دان ایرانی و استاد گروه فلسفه دانشگاه 
شهید بهشــتی، اســت که در آن از نیاز دنیای امروز فلسفه 
اســلامی به فارابی می گوید. او نوشته است: سرنوشت فلسفه 
اسلامی با سرانگشــتان حکیم فارابی رقم خورده است. وی 
به عنوان نخستین فیلسوف مسلمان که توانسته است در نهایت، 
فلسفه ای مستقل از فلســفه یونان را پی ریزی کند، چگونگی 
جریان فلسفه اسلامی پس از خود را ترسیم کرده است. عبور از 
عقلانیت فلسفی یونان و رسیدن به عقلانیت خیالی و عرفانی 
به عنوان تمهیدی برای ورود به ساحت ایمان به غیب و پذیرش 
حکمت نبوی، در فلســفه فارابی ضرورتش طرح شده، توسط 
ابن سینا تبیین شده، با شیخ اشراق بسط و استمرار یافته و در 

ابن عربی به اوج خود رسیده است.

وضعیت امروز فلسفه اسامی را با واژه »انجماد« که معنایی دو لایه 
دارد، می توان توصیف کرد. در یک لایــه، حکایت از این دارد که ما 
به قفل شــدگی و انسداد مبتا شــده ایم و در این فلسفه، مباحثی 
را بررســی می کنیم که تکرار مکرر و بســیار مال آور و منفصل و 
گسسته از مسائل امروز انسان هاست؛ انگار میان سنت فلسفی ما و 
امروز زندگی ما شکافی هائل نشسته و طبقه مفسری که بتواند آن 
سنت را به امروز بکشاند و وصل کند، وجود ندارد. در لایه دیگرش، 
ترانه جریان و نشاط و سرسبزی و تازگی را زیر لب زمزمه می کند و 
این نوید را می دهد که اگر یخ هایش شکسته گردد، از قلم ها جاری 
می شود، گردوغبار از چهره کوه ها می شوید، در بستر رودخانه ها به 

راه می افتد و با عبور از پیچاپیچ دره ها، همراه خود هزاران شور و نشاط 
به ارمغان می آورد و سرانجام هر کس بخواهد می تواند با شق النهر، 
جویباری کوچک از اندیشه حکمای مسلمان را به خانه خود برد و 

چهره تفکر خود را بشوید و به ایمان خویش حیاتی دوباره بخشد.
اگر وصف »انجماد« برای حال حاضر فلسفه اسامی از ناحیه کسانی 
که برای اسام و فلسفه اسامی دلشان شور می زند، پذیرفته گردد، 
پس می توان گفت که مطالعه و تحقیــق برای یافتن عواملی که در 
تکون این وضعیت دخیل بوده اند، ضروری است و باید بکوشیم تا با 
هم اندیشی دوستانه و دلسوزانه برای شکستن یخ ها چاره ای بیابیم و 

برای خروج از این وضعیت نامقبول راهی بجوییم.
به زعم راقم این سطور، یکی از عواملی که در پیدایی و استقرار و استمرار 
این وضعیت بسیار مؤثر بوده، ناشــناخته ماندن حکیم ابونصر فارابی 
است. البته ابن سینا و صد البته ســایر حکمای مسلمان نیز ناشناخته 
مانده اند و سرزمین فلسفه اسامی متروکه است اما حرف نگارنده این 
است که شناختن ابن سینا و به تبع او شناختن ماجرای فلسفه اسامی، 
در گرو شناختن فارابی است. آمیختگی فلسفه ابن سینا با فلسفه فارابی 
همانند آمیختگی افاطون با سقراط است. ناشناخته ماندن فارابی نیز 

عواملی چند دارد که در جای خود باید بررسی شود، اما در فصل جدید 
فارابی شناسی که در این دهه های اخیر گشوده شده، به اعتقاد نگارنده، 
عامل اساسی در تحکیم و تثبیت این ناشناختگی، مطالعات و تحقیقات 
مستشرقان است که حاصل کار آنان امروز بر فضای فارابی شناسی این 
مملکت که سرزمین فارابی است، غلبه و ســیطره دارد. اگر بخواهیم 
حاصل این مطالعات را در چند ســطر خاصه کنیم و بر این اســاس 

خطوط اصلی چهره فارابی را ترسیم کنیم، به قرار ذیل می شود.
»فارابی فیلسوفی است نوافاطونی  یا به قول عده ای التقاطی که در 
قرون سوم و چهارم و پس از ترجمه متون یونانی به زبان عربی ظهور 
کرد. فلسفه یونانیان را به خوبی آموخت و در پارادایم یونان به طرح 
مباحث فلسفی پرداخت. افاطون و ارسطو را به گونه ای غیردقیق 
شناخت و براساس همین شناخت غیردقیق از آنان و با یک اشتباه 
تاریخی، یعنی انتســاب کتاب اثولوجیا به ارســطو کتاب الجمع را 
نوشت که کوششی شکست خورده بود. وی فلسفه افاطون و منطق 
و متافیزیک ارسطو را به مســلمانان معرفی کرد و در شرح و تفسیر 
آن دو، رسالاتی را تألیف کرد. مهم ترین بخش اندیشه فارابی، فلسفه 
سیاست او است که در آنجا تحت تأثیر افاطون به طرح مدینه فاضله 

پرداخت والسام.«
تصویر فوق از فارابی، تقریبا همان چیزی اســت که در کتاب های 
تاریخ فلسفه اســامی، با اندکی کم و زیاد ثبت شد. و در ذهن همه 
دانشجویان فلسفه و کسانی که عاقه ند به مطالعه تاریخ فلسفه اند، 
جای گرفته است. این تصویر را مطالعات شرق شناسان تولید کرده و 
این بنده نیز خود در سال های دانشجویی همین مطالب را آموختم 
و خواندم اما خدا می داند که این فارابی را هیچ گاه دوست نداشتم و 

نتوانستم با او هیچ ارتباطی برقرار کنم.
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ماتئوش م. پ. کلاگیش، فارغ التحصیل رشــته 
ایران شناسی در دانشــگاه یاگلونی کراکوف 
لهستان و اکنون مشــغول تدریس در همین 
دانشگاه است. 20ســال پیش او از طرف وزارت 
علوم جمهوری لهســتان، به ایران اعزام شد. 
تحصیل زبان فارسی را در مؤسسه لغتنامه دهخدا 
و مرکز بین المللی آموزش زبان فارســی ادامه 
داد. به اصفهان، یزد، شیراز و شهرهایی از ایران 
که برای شناخت فرهنگ ایرانی اهمیت دارند، 
ســفر کرد. از آن به بعد به ایران مکرراً به قول 
خودش »ســر می زنم و احوالپرسی می کنم«. 
با کلاگیش به عنوان اســتاد دانشگاه، از ایران، 
فرهنگ ایرانی و تدریس زبان فارســی سخن 
گفته ایم.  آنا مارچینوفسکا، دانشجوی دکتری 
ادبیات فارسی در دانشگاه تهران، به تحصیل و 
ترجمه در ایران مشغول است. او پس از دریافت 
کارشناسی ارشد زبان و ادب فارسی، در مقطع 
دکتری همین رشته مشغول به تحصیل شد و بر 
ترجمه آثار لهستانی به فارسی و برعکس متمرکز 
شــده. آثاری از » ماریا ویسلاوا شیمبورسکا« و 
»کریستوف کیشلوفسکی« توسط مارچینوفسکا 

به زبان فارسی منتشر شده است.

 با فرهنگ و رسوم ایرانی چطور آشنا 
شدید. تجربیات تان از این فرهنگ چیست؟

خوب یــادم نمی آید از کی، ولی حــدس می زنم که 
به طور جدی و برای نخستین بار در دبستان و ضمن 
کلاس های تاریخ باســتان از ایــران و فرهنگ غنی 
آن شــنیدم. 10یا 11 ســالم بود وقتی که یکی از 
معلمانم نخستین بار از جنگ های ایران و یونان که در 
قرن پنجم پیش از میلاد میان شاهنشاهی هخامنشی 
و دولت  شهرهای یونان درگرفت برای ما تعریف کرد 
و البته از حمله اسکندر مقدونی و تسخیر شاهنشاهی 
هخامنشی در قرن چهارم پیش از میلاد. برای دومین 
بار در دبیرســتان و ضمن کلاس های تاریخ معاصر، 
از انقلاب اسلامی و فروپاشــی نظام پهلوی شنیدم. 
یادم می آید که به خصوص این دومین واقعه تاریخی، 
توجه بنده را جلب کرد و باعث شد 21سال پیش، در 
رشته ایران شناسی ثبت نام کنم؛ یعنی در دبیرستان، 
در کلاس آخر آن، کلاس چهارم، وقتی که 18سالم 
بود، قبل از اینکه یکسری امتحانات پایان دبیرستان 
را بدهم، به این نتیجه رســیدم کــه دلم می خواهد 
درک کنم چرا ایرانیان تصمیم گرفتــه بودند نظام 
سیاسی شان را تغییر بدهند و اگر از من بپرسند، به 
سؤالم پاسخ داده شد یا نه، باید عرض کنم که استادان 
رشته ایران شناسی دانشگاه کراکوف، جوابی مفصل به 
من دادند. علاوه بر این، چون بین تسخیر شاهنشاهی 
هخامنشی در قرن چهارم پیش از میلاد و فروپاشی 

نظام پهلوی در نیمه دوم قرن بیستم وقایع مختلف 
و گوناگونی رخ داد که از آن خبردار نبودم، یعنی در 
برنامه کلاس های تاریخ درج نشــده بودند، تصمیم 
گرفتم سراغ اطلاعات بیشــتر بگردم، بروم به سوی 
سرچشمه آن یعنی رشته ایران شناسی. ولی برگردیم 
سر مطلب اصلی و سؤال شــما که چطور با فرهنگ 
و رسوم ایرانی آشنا شــدم. خب، با فرهنگ و آداب و 
رسوم ایرانی بیشتر ضمن تحصیلات آشنا شدم ولی 
در واقع، این هم آشنایی نظری و علمی بود، نه عملی؛ 
یعنی فی المثل می دانستم که ایرانیان آغاز سال نو را با 
مراسم »نوروز« جشن می گیرند؛ منتهی نمی دانستم 
طی نوروز، دقیقا چه کارهایی جز دید و بازدید، انجام 
می دهند. برای همین وقتی که وزارت علوم جمهوری 
لهستان رسماً اعلام کرد بنده بورسیه شدم و به ایران 
اعزام خواهم شــد تا در مرکز دهخدا، یعنی مؤسسه 
لغتنامه دهخدا و مرکز بین المللی آموزش زبان فارسی 
در تهران، به مطالعاتم ادامه دهم، متوجه شــدم که 
فرصتی به دست آورده ام که آن آشنایی نظری و علمی 
خود را به آشنایی عملی تبدیل کنم و البته، طی تقریباً 
یک ســال اقامت در ایران هرچه بیشتر تلاش کردم 
این کار را بکنم. در دانشگاه به بنده و همکلاسی هایم 
یاد داده بودند، فی المثل نوروز و خانه تکانی، عاشورا و 
محرم و مداح و مداحی چیست؛ ولی الان می توانستم 
در چنین مراسمي شخصاً شــرکت کنم و آنها را از 

نزدیک، تجربه کنم. 
در آشنایی با ایران، دوستان ایرانی هم 

به شما کمک کردند؟
خدا را شکر، ایرانیان در این زمینه خیلی به من کمک 
کردند. شــما فرض کنید که 2روز بعد از اینکه وارد 
سرزمین ایران شدم یک پســر ایرانی در اتاقم را زد، 
بنده آن موقع در کوی دانشگاه تهران، امیرآباد شمالی، 
اقامت داشتم. آن پسر ریش بلند و ناشناس توضیح داد 
که شنیده است اینجا دو دانشجوی لهستانی زندگی 
می کنند و چون از تئاتر و سینمای لهستانی خیلی 
خوش اش می آید، آمده اســت تا خودش را معرفی 
کند. اینجوری با علی آشنا شدم. از آن به بعد تقریباً هر 
شب با هم کنار سفره نشسته بودیم چای سیاه و قند 
و یا نبات می خوردیم و مکالمه می کردیم. هم اتاقم 
دانشجوی دیگر لهســتانی، آلبرت کویاتکوفسکی 
بود. اکنون ایشــان مترجم ماهر و فرهیخته ادبیات 
فارسی به زبان لهستانی هســتند و افتخار می کنم 
دوست صمیمی بنده اســت. علی، دانشجوی تئاتر 
و اهل رشــت، یکی از نخســتین راهنمایانم در این 
سیر و سفر فرهنگی شد. سفره ای که با هم کنارش 
نشسته بودیم نمادی شد؛ نماد تغییر آشنایی نظری 
و علمی با فرهنگ و رســوم ایرانی به آشنایی عملی. 
بالاخره مجبور شــدم وارد تعارفات ایرانی هم بشوم 
و تا اکنون هم اهل آن هستم. شکی نیست که عین 
ایرانیان فارســی بلد نیستم و هر کســی به راحتی 
متوجه می شود ایرانی نیستم ولی چون فارسی بلدم، 
احساس می کنم ایرانیان در خانه شان را روی من باز 

نگه می دارند و از این بابت صمیمانه سپاسگزارم. ولی 
خوب، باز هم از اصل مطلب دور افتادم. آن زمان، یعنی 
ضمن آموزش زبان فارسی در مرکز دهخدا، به زودی 
به این نتیجه رسیدم که بدون چنین تجربه ای، یعنی 
بدون امکان صحبت و مکالمه با ایرانیان داخل ایران 
در داخل کشورشان، در شرایط عادی زندگی روزمره، 
یاد گرفتن زبان، کاملًا بی معنی اســت. برای درک 
یک فرهنگ تنها زبان کافی نیست. خوب است هر 
دانشجویی یا هر کسی که در رشــته زبان و ادبیات 
فارسی تحصیل می کند غرق فرهنگ ایرانی شود. به 
بنده این فرصت داده شــد و این هم یکی از بهترین، 
پرارزش ترین و پرثمرترین تجربه های حیاتم محسوب 

می شود.
این فرهنگ با توجه به پیشینه ای که 

دارد تا چه اندازه در لهستان شناخته شده است؟
راستش بنده از چنین ســؤالی همیشه می ترسیدم. 
سر نترسی دارم ولی از اینگونه سؤال ها پروا دارم چون 
نمی توانم به آن به درستی پاسخ دهم. باید بدانید که 
بعد از 20ســال مطالعات در زمینه فرهنگ ایرانی، 
گاهی اوقات گمان می  کنم همه به اندازه بنده ایران را 
می  شناسند. با وجود این سعی می کنم هرچه بهتر و 
به طور گسترده تر به سؤال شما جواب دهم. شما فرض 
کنید که در کشورهای اروپای غربی هم به خاطر اینکه 
ایرانیان آنجا زندگــی و کار و تحصیل می کنند، هم 
به خاطر اینکه آنجا با میل بیشتر سفر می کنند، فرهنگ 
ایرانی بهتر شناخته می شود. بالاخره خود شما ایرانیان، 
نقش سفیر میهن تان را از همه بهتر ایفا می کنید. ولی 
این جوری نیست که در لهستان ایران و فرهنگ آن 
کاملًا ناشناخته باشد. البته به دلیل فاصله جغرافیایی 
و همچنین به دلیل تفاوت های فرهنگی، به خصوص 
تفاوت های مذهبی، شناخت یک لهستانی معمولی 
درباره ایران و فرهنگ غنی آن نسبتاً کم است و گاهی 
اوقات از کلیشه های ذهنی خالی نیست اما کسانی که 
ایران را جالب و گیرا می دانند تا حد زیادی از فرهنگ 
آن اطلاع دارند. گمان می  کنم تقریباً همه در لهستان 
درباره فرش های مشهور ایرانی شنیده اند و از ارزش 
آنها باخبرند. روابط سیاسی و فرهنگی در گذشته بین 
پادشاهی لهستان و شاهنشاهی ایران بسیار طولانی 
بوده و از زمــان اوزون حســن آق قویونلو وقتی که 
فرستاده وی به دربار پادشاه لهستان آمد، آغاز شده 
است؛ یعنی آغاز آن روابط سیاسی در قرن نهم هجری 
قمری صورت گرفته اســت. لهســتانی ها کالاهای 
مختلفی، ازجمله فرش ها، لباس ها و همچنین ادویه و 

چاشنی ها را وارد می کردند. درست است که بسیاری 
از این محصولات و کالاها از طریق ترکیه عثمانی وارد 
لهستان می شد و ترکیه ای شناخته می شد اما در واقع 
اصل آنها ایرانی بوده است. اگر امروز از یک لهستانی 
معمولی بپرســیم که وقتی که صحبــت از فرهنگ 
فارسی باشد چه تصویری به ذهنش می آید، مطمئنم 
که در جواب می  شــنویم مثلًا تمــدن کهن، تاریخ 
طولانی؛ به این دلیل که در زبان لهستانی هنوز بین 
»فارس« و »ایران« تمایز قائل می شویم. علاوه بر این، 
امروزه کسانی که به سینما علاقه دارند، فیلمسازان 

ایرانی را خوب می شناسند. 
ســینمای ایران در لهستان شناخته 

شده است؟
چند سالی اســت که ســینمای ایران در لهستان 
طرفداران جدید و باوفایی پیدا کرده است. سرانجام 
حدس می زنم که یکی از مهم ترین دلایلی که ایران 
و تاریخ غنی آن باید در میان لهســتانی ها به خوبی 
شناخته شود، این است که در طول جنگ جهانی دوم، 
بیش از صد هزار پناهجوی لهســتانی وارد سرزمین 
ایران شدند. چند سال اســت این موضوع مکرراً در 
ادبیات و سینما و تئاتر ایرانی نشــان داده می شود، 
فی المثل رمان »تو به اصفهان باز خواهی گشت« از 
مصطفی انصافی یا ســریال »خاتون« به کارگردانی 
تینا پاکروان. و با اجازه شــما، دلــم می خواهد یک 
چیزی اضافه کنم؛ متخصصــان و محققان می دانند 
که تاریخ ترجمه ادبیات فارسی به زبان لهستانی بسیار 
طولانی اســت و با ترجمه »گلستان« سعدی به قلم 
ساموئل اتفینوفسکی در اوایل قرن هفدهم میلادی 
شروع شده اســت. اینجا لازم است توضیح دهم که 
به دلایل گوناگون ترجمه وی در اواخر قرن نوزدهم 
میلادی به طبع رسیده است. ساموئل اتفینوفسکی 
ســفیر و نماینده پادشاه لهســتان در دربار سلطان 
عثمانی در قســطنطنیه بود. یادم هســت با همکار 
ارجمند و گرامی ام - دکتر رناتا روسک-کووالسکا - در 
قرائتخانه مرکزی کتابخانه دانشــگاه کراکوف با هم 
نشسته بودیم و مشغول بحث گرمی در مورد دلایل 
ترجمه »گلستان« سعدی به زبان لهستانی شدیم. 
یادم هســت پس از تقریباً نیم ساعت به یک نتیجه 
مشترکی از دو مسیر مختلف رســیدیم. به نظرمان 
ساموئل اتفینوفســکی حقیقتاً به این اثر ادبی علاقه 
پیدا کرده بود چون »گلســتان« ســعدی را یک اثر 
جهان شمول می دانست و شاید به این نتیجه رسیده 
بود که هر خواننــده، چه خواننده ایرانی باشــد چه 
خواننده غیرایرانی، حتماً در داستان های آن شاهکار 
چیزی برای خود کشف می کند. صادقانه عرض کنم 
که خوشحال هســتم تاریخ ترجمه ادبیات فارسی 
به زبان لهســتانی با ترجمه »گلستان« سعدی آغاز 
می شود. البته اینطور نیست که مخالف مثلًا حافظ 
باشــم، منتها هر بار که تهران را به سوی شیراز ترک 
می کنم، به شهر شیراز که می رسم اول به سعدیه روانه 

می شوم و بعداً به حافظیه.

کلاگیش درباره رابطه دانشــجویان لهستانی با ایران 
می گوید: هر کسی، به خصوص هر کسی که در رشته 
ایران شناسی ثبت نام کرده است و به تحصیلاتش ادامه 
می دهد، در فرهنگ ایرانی، ازجمله ادبیات، چه ادبیات کلاسیک باشد 
چه ادبیات معاصر، سینما و یا حتی موسیقی یا هنر آن، می تواند برای 
خودش موضوعی جالب و جذاب کشف کند؛ مثلًا فرض کنید خود بنده 
که زیاد اهل موسیقی نیستم اما واقعاً از موسیقی ایرانی، چه کلاسیک 
باشــد چه محلی، لذت می برم و دوســت دارم بعضی وقت ها طی کار 
علمی، ضمن به تحریــر در آوردن مقاله علمی، به آن گوش دهم، وقتی 
از دانشجویانم می  پرسم که چرا تصمیم گرفته اند زبان فارسی بخوانند، 
مکرراً می  شنوم که دلیل اصلی شــان این بوده که از ایران و فرهنگ آن 
اطلاعات محدودی داشته اند. گاهی اوقات از کلیشه های ذهنی صحبت 
می کنند که آنها باعث ثبت نامشان شده چون احساس کرده اند که لازم 
است خودشــان درباره ایران بررســی کنند به جای اینکه از اطلاعات 
بی اساس استفاده کنند.  از اینکه دانشجویان به زودی متوجه می شوند 
که چنین کلیشه های ذهنی ای غلط و نادرست است راضی هستم و از 
اینکه خودشان شروع به کاوش در فرهنگ ایرانی می  کنند حتی راضی تر 
می شوم. بنده معتقدم ادبیات ایرانی می تواند برای دانشجویان ما جالب و 
الهام بخش باشد - به لطف همکار بنده، خانم دکتر رناتا روسک-کووالسکا 

که استاد ادبیات کلاسیک فارسی هستند، آنها ادبیات فارسی را واقعاً 
جالب و جذاب و گیرا می دانند؛ این قدر که برخی از اشــعار فارسی را از 
بر می کنند و به خاطر می سپارند! چنین علاقه مندی اي می تواند باعث 
تعجب باشد چون لازم اســت بدانید که در فرهنگ امروزی لهستانی، 

مردم شعرها را معمولاً از بر نمی کنند یا به ندرت این کار را می کنند.
او درباره جایگاه شــعر در فرهنگ ایران و لهستان نیز می گوید:  بعضی 
وقت ها احساس می کنم که ما لهستانی ها با شعر قهر کرده ایم درصورتی 
که شــما ایرانیان، هنوز با شعر دوستید و این دوســتی بین ایرانیان و 
ادبیاتشان توجه دانشجویان ما را جلب می کند. خب، ولی شما می پرسید 
نگاه دانشجویان لهستانی که زبان و ادبیات فارسی می خوانند به فرهنگ 

ایرانی به چه شکل است؟ برای اینکه بتوانم به چنین سؤالی کاملًا پاسخ 
دهم باید از شما بپرسم نگاه شــما به زبان و ادبیات فارسی به چه شکل 
است. همانطور که خدمت شما عرض کردم، هر کسی در زبان و فرهنگ 
چیزی برای خودش پیدا می کند که آن چیز او را به زبان و ادبیات نزدیک 
می کند.  هر نسلی چیز جدید و گیرایی کشف می کند. شما فرض کنید 
که شاعران لهستانی دوره رمانتیسم، یعنی آنهایی که اوایل قرن نوزدهم 
میلادی فعالیت می کردند، و یا شاعران دوره مدرنیسم که در اوایل قرن 
بیستم میلادی رواج داشت، با زبان و ادبیات فارسی سر و کار داشتند ولی 
با آن از طریق ترجمه های آلمانی و یا فرانسوی آشنا می شدند. به هر حال 
آنها توانستند در باطن ادبیات فارسی، البته منظورم ادبیات کلاسیک 
است، چیزهایی را برای خودشان کشف کنند که به نظرشان آن ادبیات را 
جهانی می کرد. مطمئنم دانشجویان ما نیز دنبال چنین عناصر جهانی و 
جهان شمول به خصوص در ادبیات غنی شما می گردند؛ یعنی بر عکس 
آنهایی که دوست دارند در هر زبان و ادبیات دنبال تفاوت های فرهنگی 
و اخلاقی بگردند، در جست و جوی عناصر مشترکی در ادبیات فارسی 

و لهستانی هستند. 
مگر سعدی نگفته است که »بنی آدم اعضای یکدیگرند / که در آفرینش 
ز یک گوهرند / چو عضوی به درد آورد روزگار / دگر عضوها را نماند قرار / 

تو کز محنت دیگران بی غمی / نشاید که نامت نهند آدمی؟«

عناصر مشترک در ادبیات فارسی و لهستانی

نگاه دانشجویان لهستانی به فرهنگ ایرانی 

گفت وگو با استاد ایران شناسی دانشگاه کراکوف لهستان

ان
ست

ف له
کو

کرا
اه 

شگ
دان

سابقه ایران شناسی در کراکوف 
3ســال پیش، ســال 2019میــلادی )مصادف با ســال 
1398شمسی(، دانشکده شرق شناســی دانشگاه یاگلونی 
در کراکوف، صدمین سالگرد تأسیس خود را جشن گرفت، 
امسال هم 50سال از تأسیس گروه ایران شناسی به صورت 
رسمی و مستقل می گذرد. در این صد سال، شاهد تغییرات 
بسیاری بوده اســت؛ هم در تاریخ لهســتان و جهان )که از 
مهم ترین آنها می توان به جنگ جهانی دوم، جنگ ســرد و 
فروپاشی حکومت کمونیستی در ســال 1989اشاره کرد( 
و هم در شــکل گیری ســازمان تحصیلات دانشگاهی در 
کشور. اما آنچه در  این صد ســال تغییر نکرده است، انگیزه 
پژوهشگران لهستانی برای شــناختن ایران و رواج دانش و 

آگاهی در مورد ایران در جامعه لهستان است.
آشــنایی لهســتانیان با کشــور ایران، با وجود فاصله زیاد، 
پیشــینه طولانی دارد. ارتباطات این دو کشــور در زمینه 
تجارت، دیپلماسی و اعزام هیأت های مذهبی حتی به قرن 
15میلادی برمی گردد و نخستین ترجمه اثر ادبی ایرانی به 
زبان لهستانی )هرچند به واسطه زبان ترکی(، ترجمه ای است 
از گلستان سعدی که توسط ساموئل اوتفینوفسکی در سال 
1879میلادی )1258شمســی( در ورشو به چاپ رسید و 
نخستین ترجمه اروپایی این اثر هم بود. همچنین نوشته های 
آلکســاندر خوجکا )که خارج از مرزهای لهستان به فعالیت 
علمی و پژوهشــی می پرداخت( در قــرن نوزدهم در مورد 
تئاتر ایرانی، دستور زبان فارسی یا آداب و رسوم مردم ایران 
قابل توجه هستند. اما درحالی که تمام اروپا در قرن نوزدهم 
علاقه بسیاری برای مطالعات شرقی پیدا کرده بود و آن زمینه 
در روند تحولات عمیقی بود، اما در لهستان آن زمان، به دلیل 
محروم بودن از استقلال و همچنین محدودیت ها در زندگی 
فرهنگی، شرایط مناسبی برای پیشرفت چنین رشته ای نبود.

اتمام جنگ جهانی اول و دوباره به رسمیت شناختن استقلال 
کشور لهســتان فرصتی داد برای احیای دانشگاه ها و آغاز 
فعالیت های پژوهشــی و آموزشــی. در همان زمان بخش 
مطالعات شرقی در 3 دانشگاه لهستانی کراکوف، لووف و ورشو 
به وجود آمد. در کراکوف، بنیانگذار مکتب فقه اللغه سه زبانه 
اسلامی، پروفسور تادئوش کووالسکی بود. در آن مرحله، زبان 
فارسی کنار زبان های عربی و ترکی تدریس می شد و مطالعات 
در زمینه ایران شناسی به صورت جداگانه هنوز امکانپذیر نبود 
و اما لازم به ذکر است که کووالسکی، درحالی که تخصصش 
بیشتر در زبان های عربی و ترکی بود، علاقه به شعر فارسی 
هم داشت و در مورد شاهنامه فردوسی و رباعی های عمر خیام 

پژوهش می کرد.
در ضمن، شــروع فعالیت علمی گروه مطالعات ایران شناسی در 
دانشگاه یاگلونی به صورت رسمی و مستقل به سال 1972میلادی 
برمی گردد و با اســتاد فرانچیشــک ماخالســکی پیوند دارد. 
فرانچیشک ماخالسکی فارغ التحصیل دانشگاه لووف بود. وقتی که 
جنگ جهانی دوم  شروع شد و آلمان نازی به لهستان حمله کرد، 
بخش غربی و مرکزی کشور )از جمله ورشو و کراکوف( مورد تهاجم 
آنها قرار گرفت و همزمان، بخش شرقی )از جمله ویلنو و لووف( 
به چنگ شوروی افتاد. دانشگاه های لهستانی از فعالیت بازماندند 
و روشنفکران و تحصیلکردگان لهســتانی تحت کنترل و فشار 
بسیاری قرار گرفتند؛ ماخالسکی همراه با صدها نفر دیگر تبعید 
شد و بعد از حمله آلمان نازی به شــوروی، همراه با تعداد زیادی 
از لهستانی ها، با لشکر تبعیدی لهســتانی زیر فرمان ولادیسلاو 
آندرس شــوروی را ترک کرده بود به مقصد اروپا از طریق ایران. 
در سال 1942در تهران انجمن لهستانی مطالعات ایرانی به همت 
استادان دانشگاه های لووف و ویلنو به وجود آمد و ماخالسکی یکی 
از اعضای آن بود؛ قصد انجمن آشنایی بیشتر لهستانی ها با ایران 
و محکم تر ساختن روابط بین آن دو کشور بود. میان فعالیت های 
علمی انجمن چاپ مجله »تحقیقات ایرانی« به زبان لهستانی و 
فرانسوی بود. بعد از پایان جنگ، مرزهای لهستان تغییر کردند و 
لووف و ویلنو دیگر جزو کشور لهستان محسوب نمی شدند. برخی 
از پژوهشگران دانشــگاه های آنجا به کراکوف و ورشو مهاجرت 
کردند تا در آنجا به فعالیت علمی خود ادامه بدهند؛ ماخالسکی 
هم میان آنها بود. در سال 1947به لهستان برگشت و 4 سال بعد 
در دانشکده خاورشناسی استخدام شد و به تدریس و مطالعه در 
زمینه تاریخ، ادبیات و آداب و رسوم ایرانیان پرداخت. اما 20 سال 
دیگر باید می گذشت تا ایران شناســی به صورت بخش مستقل 
دانشکده خاورشناسی تأسیس شود و ماخالسکی نخستین مدیر 

آن شود.
از برجســته ترین چهره هــای ایران شناســی کراکــوف غیراز 
پروفسور ماخالسکی باید به کســانی مثل وویچه اسکاموفسکی 
)زبانشناس(، ولادیســلاو دولیا )ادبیات شناس و مترجم ادبیات 
فارســی، به ویژه شعر کلاسیک(، آندژی پیســویچ )زبانشناس، 
متخصص زبان فارســی، ارمنی، آســی و کــردی؛ مدیر گروه 
ایران شناسی در سال های 1976-1994(، یادویگا پستروشینسکا 
)افغانستان شناس، بنیانگذار مطالعات افغانی در دانشگاه یاگلونی(، 
مارک اسموژینسکی )ادبیات شــناس و مترجم ادبیات فارسی 
به لهستانی؛ مترجم اشعار ویســلاوا شیمبورسکا به فارسی(... از 
سال 2000تا 2017مدیریت گروه ایران شناسی برعهده پروفسور 
آناکراسنوولسکا، استاد ادبیات و آداب و رسوم ایرانیان بود. ایشان 
در تحقیقات خود به موضوعات مختلف می پردازد، از شــاهنامه 
و مطالعات فرهنگی گرفته تا ترجمه آثار ادبی معاصر فارســی 
به لهستانی. پروفســور آنا کراسنوولسکا در سال 1397برگزیده 
غیرایرانی جشنواره بین المللی فارابی برای جمیع آثار در حوزه 
ایران شناســی بود و در همان سال در دانشــگاه تهران مراسم 

نکوداشت ایشان برگزار شد.
هم اکنون، ایران شناســی یکی از گروه های مطالعاتی موسســه 
شرق شناسی دانشــگاه یاگلونی کراکوف اســت و کنار کرسی 
عرب شناسی، کرسی ترکی شناسی، گروه مطالعات زبان و فرهنگ 
هند و آسیای جنوبی )قبلا: هندشناســی( و گروه ژاپن شناسی 
و سینولوژی فعالیت می کند. موسســه شرق شناسی بخشی از 
دانشــکده فیلولوژی )زبان و ادبیات خارجی( محسوب می شود. 
مدیر گروه ایران شناسی )و همچنین مدیر دانشکده شرق شناسی( 
پروفسور کینگا پاراسکویچ است، زبانشناس و متخصص زبان های 
فارسی میانه و پهلوی. پژوهشگران گروه در زمینه های مختلف به 
تحقیق می پردازند: ادبیات کلاسیک )دکتر رناتا روسک-کوالسکا(، 
ادبیات معاصر و ترجمه )دکتر کارولینا راکوویتسکا-اســگری(، 
زبانشناســی معاصر، زبان تاجیکی و ادبیات پهلوی )پروفســور 
توماش گاتسک(، آداب و رســوم )دکتر ماتئوش کلاگیش(. در 
مقطع دکتری کاتاژینا وانسالا در زمینه زبانشناسی معاصر و ترجمه 
تحقیق می کند، اوسکار پودلاشینســکی به پژوهش زبان های 
فارسی میانه و اوشتایی می پردازد و زوزانا بلایت در مطالعات خود 

در حوزه فرهنگ و ادبیات پامیری فعالیت می کند. 

کاتاژینا وانسالا؛ روزنامه نگار تاریخچه

آنا مارچینوفسکا
نویسنده و مترجم

گفت و گو

مکث

اکران کمدی فانتزی 
»دست انداز« 

فیلم »دســت انداز« به کارگردانی کمال تبریزی برای 
اکران در اوایل پاییز آماده می شود. دست انداز آخرین 
ساخته کمال تبریزی و به تهیه کنندگی محمد آفریده 
در سال 1398 کلید خورد و مراحل فنی آن تا یک سال 
بعد در دوران شیوع کرونا ادامه داشــت. در این فیلم 
رضا کیانیان، حبیب رضایی، هدی زین العابدین،  رؤیا 
نونهالی و همایون ارشادی و... بازی کرده اند. امید نعمتی 
)خواننده( نیز برای نخســتین بار به عنوان بازیگر یک 
فیلم سینمایی در دست انداز جلوی دوربین رفته است. 
دست انداز که در خبرهای منتشر شده به عنوان فیلمی 
متفاوت در کارنامه تبریزی معرفی شــده، یک کمدی 
فانتزی اســت که پروانه نمایش دارد و اگرچه پیش تر 
آماده اکران بود، اما بنا به تصمیم سازندگانش و به خاطر 
وضعیت کرونا تا رسیدن شــرایط مناسب تر در انتظار 
ماند. حال براساس گفته سعید خانی - مدیر دفتر پخش 
خانه فیلم - پس از پایان ماه صفر یعنی در اواخر تابستان 
و اوایل پاییز اکران خواهد شد. خانی به جز دست انداز 
فیلم های »دوزیست« به کارگردانی برزو نیک نژاد و »سه  

کام حبس« ساخته سامان سالور را آماده اکران دارد. 

برگزاری دومین 
 نشست »داستان و آرمان« 

دومین نشست از سری  نشست های 
»داستان و آرمان« با موضوع »ادبیات 
مقاومت؛ راه های رفته و نرفته« روز 
سه شــنبه 7 تیر در فرهنگســرای 
اندیشه برگزار می شــود. داستان و 
آرمان، سلسله نشست های تخصصی 
ادبی با محوریت جریان شناسی داستان های بلند انقلاب اسلامی 
است که توسط فرهنگسرای اندیشــه به صورت ماهانه و منظم 
برگزار می شود. در این سلسله جلسات، اهالی قلم و اندیشه درباره 
مهم ترین موضوعات و چالش های پیش رو در ادبیات کشور بحث و 
بررسی کرده و افق پیش رو در این عرصه را بازتعریف می کنند. پس 
از تأکید رهبر معظم انقلاب مبنی بر لزوم و اهمیت جهاد تبیین، 
فرهنگسرای اندیشه با برگزاری این سلسله جلسات، نخستین گام 
برای انجام این مأموریت مهم را برداشته و سراغ مهم ترین محورها 
در ادبیات داستانی انقلاب اسلامی رفته است. نخستین جلسه از 
این ویژه برنامه به »پشت پرده های تطهیر خاندان پهلوی« پرداخت 
و دومین نشست آن با موضوع »ادبیات مقاومت؛ راه های رفته و 
نرفته« روز سه شنبه 7 تیر در فرهنگسرای اندیشه برگزار می شود. 
در این نشست، یوسف قوجق و کامران پارسی نژاد درباره ادبیات 
مقاومت گفت وگو می کنند. اجرای جلســه را نیز محمدحسن 
شــاهنگی برعهده دارد. »ادبیات مقاومت« یکی از ژانرهای مهم 
در ادبیات ایران پس از پیروزی انقلاب اســلامی به شمار می رود 
که در دوره های مختلف فراز و فرودهای زیادی را تجربه کرده و 
آثار متنوعی در این زمینه تولید شده است.  این جلسه همزمان 
با سالروز بمب گذاری در دفتر مرکزی حزب جمهوری اسلامی و 
شهادت مظلومانه شهید بهشتی از ســاعت 16 در فرهنگسرای 

اندیشه برگزار می شود.

یک سینمایی در تئاتر 
علیرضا رئیسیان، کارگردان سینما، 
قصد دارد نمایشی را به روی صحنه 
ببرد و به جمع سینماگرانی اضافه 
شود که تئاتر را هم آزموده اند. او در 
این باره به ایسنا گفت: من همیشه 
به تئاتر علاقه داشــتم به خصوص 
اینکه زمینه نمایشی ســینما از تئاتر می آید. پیش از انقلاب 
بســیاری از نمایش های روی صحنه را می دیدم و در جریان 
تئاترهای خوب روز بودم. بعد از انقلاب هم همین روند ادامه 
داشت. همین علاقه باعث شــده بود نمایشنامه های خوب را 
بخوانم و معمولا در جریان نمایش های روی صحنه باشم ولی 
بیشتر مشغول کار در سینما شدم تا اینکه 2 سال قبل در دوران 
کرونا به دعوت یکی از مدیران تئاتری، پیشنهادی برای اجرای 
یک نمایش گرفتم و از آنجا که خودم هم به تئاتر علاقه داشتم 
تصمیم گرفتم این کار را انجام دهم و این دعوت را جدی گرفتم. 
با شهرام زرگر که مترجم آثار نیل سایمون )نمایشنامه نویس 
آمریکایی( است گپ زدیم و ایشان چند متن را پیشنهاد دادند 
و من آخرین کار سایمون را که قبل از مرگش در آمریکا اجرا 
شده بود به اسم »فصل 2« پسندیدم. البته اسم نمایشنامه و 
همینطور دراماتورژی را تغییر دادم و در نهایت توافق حاصل 
شد. قبلا قرار بود تابستان سال گذشته نمایش را اجرا کنیم که 
شرایط فراهم نشد و برنامه ریزی فعلی برای شهریور ماه امسال 
است و قرارداد را هم برای اجرا در تماشاخانه ایرانشهر بسته ایم. 
وی درباره علاقه اش به اجرای این تئاتر گفت: خیلی علاقه مندم 
که این نمایش به سرانجام برسد، هم به خاطر فضای متفاوت 
تئاتر با سینما و هم اینکه با توجه به حضور کارگردان هایی که 
از تئاتر در سینما فیلم های خوب ساختند و چند نفر از دوستان 
سینمایی من هم مثل آقای مهرجویی تئاتر را تجربه کردند، 

تصور می کنم این رفت وآمد اتفاق خوبی باشد.

رویداد

چهره

اکران
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